
כולם נקבצו
 סיקור נרחב על כינוס הבוגרים

'בברית יחד' בערב חג קבלת התורה

כל משבריך
פרק שלישי ואחרון על מסע 

ההצלה של ראשי הישבה 
הקדושה בטעלז מגיא ההריגה 

מלווה במסמכים נדירים

בצדקה תכונני
הרקע והמטרות למהלך המבורך 
של הקמת גמ"ח הלוואות לעזרה 

וסיוע לבוגרי הישיבה

ביתך ובשעריך
הפולמוס ההלכתי בענין חיוב 

מזוזה בארונות הקודש בהיכלי 
התורה של הישיבה הקדושה

על חומותייך
רבנו ראש הישיבה שליט"א מעמיד משנה 

סדורה והשקפה בהירה על ענייני השעה

בתורה תחילה
רשמי הוד ממעמד סיום הש"ס בבלי 

וירושלמי על ידי בני הישיבה באופקים

304980

605484

"עומדים עלינו
לכלותינו רחמנא
ליצלן שלא יהיה,
בני הישיבות, בני
התורה, צריכים
מאד מאד להתחזק
נגד זה, והחיזוק הוא
לימוד התורה ושוב
לימוד התורה, אין
שום דבר אחר
זולת זה"

מרן גאון ישראל
הגאון רבי דוב לנדו
שליט"א במשאו
בהיכל הישיבה
בעקבות המצב:

83



יש אנשים שיודעים 

הטבה מיוחדת: מערכת מיזוג אוויר מרכזית לכל הבית מתנה!

העוצמההחינוךהאיכות

03-644-5553
86

במשפחות  מצוין  הפרויקט 
העילית  גווני  מכל  איכות 

הסלתה והשמנה 
של היהדות החרדית

ברחבי הקריה תוכלו למצוא  
כוללים,  חיידרים,  ילדים,  גני 
איכותיים  לימוד  ומוסדות 

בדרך ישראל סבא

והמוביל  הגדול  הפרויקט 
אזורים  ללא  בפריפריה! 
מעורבים ועם כל  היתרונות 

של עיר מבוססת

בס״ד

ושלב ה׳ נפתחו לשיווק!

שלב

זו ההזדמנות שלכם להצטרף למשפחות האיכות
שכבר קבעו את מושבן במקום של תורה וגדולה

יש אנשים שיודעים 

הטבה מיוחדת: מערכת מיזוג אוויר מרכזית לכל הבית מתנה!

העוצמההחינוךהאיכות

03-644-5553
86

במשפחות  מצוין  הפרויקט 
העילית  גווני  מכל  איכות 

הסלתה והשמנה 
של היהדות החרדית

ברחבי הקריה תוכלו למצוא  
כוללים,  חיידרים,  ילדים,  גני 
איכותיים  לימוד  ומוסדות 

בדרך ישראל סבא

והמוביל  הגדול  הפרויקט 
אזורים  ללא  בפריפריה! 
מעורבים ועם כל  היתרונות 

של עיר מבוססת

לבחירת דירה:

  בזכות התורה ולומדיה יינצל העולםבזכות התורה ולומדיה יינצל העולם
  בשביל שושנה זו יינצל הפרדסבשביל שושנה זו יינצל הפרדס

חברת 'שירת העשבים' חברת 'שירת העשבים' 
 מעריצה ומעריכה את אלפי אברכי ובני  מעריצה ומעריכה את אלפי אברכי ובני 

ישיבת 'עטרת שלמה' ישיבת 'עטרת שלמה' 
בראשות מרנן ורבנן ראשי הישיבה שליט"א בראשות מרנן ורבנן ראשי הישיבה שליט"א 

 העמלים על תלמודם בכל השנה כולה העמלים על תלמודם בכל השנה כולה
ומחזיקים את העולם בעמלםומחזיקים את העולם בעמלם

  
עם סיום שנה זו ולקראת השנה הבאה לטובה עם סיום שנה זו ולקראת השנה הבאה לטובה 
הננו בתפילה וברכה שתזכו להצלחה מרובה הננו בתפילה וברכה שתזכו להצלחה מרובה 

ובזכות התורה ולומדיה יינצל העולם ובזכות התורה ולומדיה יינצל העולם 

חברת 'שירת העשבים' 
כל גינה והניגון שלה



02-5000-969  ₪ 2400       35 23
₪ 1,800   31   23
₪ 1,200   25  23
₪ 1,580 33   17
 ₪ 3,500  33  38
 ₪ 2,180  25 38
₪ 2,900  33   26



ומודה על הזכות לעלות על שולחן מלכי רבנן

 בכל השנה כולה בשבתות ובחגים

בימות חול ובבין הזמנים

מצדיעה ומוקירה
 את אלפי עמלי התורה

בני ישיבת "עטרת שלמה"
מחזיקי העולם בתורתם

בהוקרה ובהערצה

0773250020

רשת מוצרי החשמל הזולה ביותר במגזר החרדי
הקרןעפ״י סקר אומניבוס אסקריא 2024 חשמל

עושים לכם מחיר

www.kerenby.co.il **27572757 :מוקד הזמנות ארצי

קיבולת ענקית
9 ק"ג - 63 ליטר
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AntiStain טכנולגיית

טיפול אוטומטי בכתמים*
פאנל פיקוד
וצג בעברית

אאאא
אופציית גיהוץ קל

להקלה בגיהוץ
מעל ל- 15 תכניות 

לניקיון מושלם

 בית שמש 
 נחל ניצנים 8
)מתחת יש חסד(

ביתר עילית
החוזה מלובלין 35

אשדוד 
אליעזר בן הורקנוס 16

חיפה 
ברכת משה 29

נתיבות
יוסף סמלו 10

)קרסו טרייד(

מודיעין עילית
רבי טרפון 25

ירושלים
 מלכי ישראל 53

גאולה

סניף ראשי ב״ב
רבי עקיבא 29

מבית

 מכונת הכביסה שאתם
 פשוט חייבים בבית

בוש WGG24401 בעברית
בעלת הטכנולוגיה הייחודית 

לכביסה לבנה בוהקת ולהסרת 
הכתמים הקשים ביותר

שמן, דם, יין ודשא!*

WGG24401IL מיוצרת בלעדימכונת הכביסה בוש דגם
לרשת חשמל הקרן!
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רשת חשמל הקרן מציעה לכם:



 הלפרין בוטיק
p r o d u c t i o n s 

"וקווי השם>
יחל_+יפו כח"

הלפרין הפקות מלווים את 
בני הישיבה גם בבין הזמנים 

גאים 
להיות חלק 

מממלכת 
התורה

ב'עטרת 
שלמה'



דבר המערכת
ביקר ובכבוד מגישים אנו בפני ידידינו ומכובדינו בני 
התורה בוגרי וידידי הישיבה הקד' די בכל אתר ואתר 
שיחי', את גליון י"א - קול מהיכל ה'. הגיליון יוצא כמידי 
שנה ליום 'כ' תמוז' יום הזיכרון ויום השנה הפ"ג לחורבנה 
של ישיבת טעלז שנעקדה ביום זה בשנת תש"א, על 

קידוש שמו באהבה, מנער ועד זקן. 

ביום זה כל יהודי טעלז, יחד עם בני הישיבה הקדושה 
דטעלז, אברכיה ורבניה הני קדושי עליון חסידים וטהורים 
ובהם מוסרי התורה בטהרתה בראשם מרן הגאון הקדוש 
רבי אברהם יצחק בלוך הי"ד ראש הישיבה דטעלז, עם 
אחיו וגיסיו הי"ד, רמ"י הישיבה, ראשי המכינה וכולל 
הרבנים דטעלז הי"ד, כשבייחוד גמור לקדושת שמו נעקדו 
ונטבחו ע"י הרוצחים הארורים ימ"ש שטבחו נאות יעקב 
ולא חמלו, ובמסירת עצמם על קדושת שמו עלתה נשמתם 

בטהרה השמיימה ביום אחד, ובאמירת אחד.

מכוחה ומחורבנה של הישיבה דטעלז הופיעה תקומת 
דרכה מעפרה, וזכתה הישיבה דטעלז שיסודה וכרוה שרים 
ראשי ישראל והייתה מרכז מסירת התורה בטהרתה 
דליטא, להמשיך את מסירת התורה ולהרבותה בעולם 
כולו בהמשך השפעתה, השפעת מקור מים חיים תורה 
ודעת לדורות אלו, זכתה טעלז והייתה לאבן היסוד וראש 
הפינה לבניין ישיבתינו הקד' כאן בארץ ישראל עשורים 
רבים לאחר חורבנה, כשמתוך ההפיכה קמה לאומת 
ישראל הישיבה הקד', מקום התורה ובניה בדורינו, אשר 
ממנו ישקו לכל העדרים ועדרי העדרים. ברור ופשוט, כי 
כוחם ורוחם של גדולי טעלז הי"ד וזיע"א משמיא היא היא 
העומדת לסייעתא דשמיא העצומה העומדת לישיבה הקד' 
ולאלפי בניה תלמידיה מיום הקמת הישיבה ועד עתה. 

בימי בין המצרים אלו חשים הכל במוחש את מיצר 
הגלות, בשנאת האומות לישראל, כשהיישוב היהודי 
בארץ ישראל כולו בסכנה גדולה, בשעה זו אין לנו אלא 
אומנות אבותינו בידינו כמו שלימדונו כי קול תורה 
הוא הוא המשתק קול המונה של רומי, אין לנו על מי 
להישען אלא על אבינו שבשמים להתפלל ולהפיל תחינה 
על ישועת עמינו על פדות נפשינו ועל הגאולה השלימה 
ובנין הבית - ששם נעבדך ביראה ותן חלקינו בתורתך 

כימי עולם וכשנים קדמוניות.  

וזכותם של ראשי העם  ויהי רצון שזכות התורה 
הקדושים וכל קדושי טעלז הי"ד שנטבחו על קדושת 
שמו ית' כרקיע מזהירים תעמוד לישיבה הקד' להצלחתה 
לפריחתה ולריבוי התורה בעולמו, וכנגד כל הרדיפות 
שהתחדשו עתה וההתנכלויות והנסיונות להצר רגלי 
יושבי בית המדרש תלמידי החכמים מעמידי העולם, 
אדרבה כן ירבה וכן יפרוץ ויתבטלו כל מחשבותיהם 
וישובו וילמדו טועים בינה ודעת את ה'. וזכות הקדושים 
תעמוד להצלה ולרחמים מיד כל מבקשי רעת ישראל 
שונאי ואויבי עמינו, וישוב ויפרוס ה' ברחמיו את סוכת 
שלומו עלינו ועל כל אחינו הנתונים בצרה ובשביה, המקום 
ירחם עליהם ויוציאם מצרה לרווחה ומאפילה לאורה 
ומשיעבוד לגאולה ונזכה בקרוב והוא יגאלנו שנית לעיני 

כל חי להיות לנו לאלוקים.

 יוצא לאור ע"י:
ישיבת עטרת שלמה 

 ידיעות ותמונות:
ארכיון ישיבת עטרת שלמה

 כתובת להערות ולשליחת חומרים:
gilyon@asi.org.il

 עיצוב ועימוד:
שייע ברים - סטודיו אורגינל

052-716-7080

תוכן
העניינים

 על משכנות
הרועים  

 ממעיין הדעת של
 רבותינו רועי ישיבת

טעלז זיע"א

 

 

מנהגי הישיבה  

מפיהם אנו חיים  
משולחנם של רבותינו 

ראשי הישיבה שליט"א 

יש לעיין  
מתוך הסוגיות הנלמדות 

בין כותלי בית המדרש 

 תשובות על המדור
מגליון והודעתם   

חכמתא לחכימין  
דברי חידוד ומליצה 

מגדולי הדורות
הרב ל. יעקובזון

לא פסקה ישיבה 
מסע ההצלה מגיא 

צלמוות  פרק ג'
הרב מנחם פינסקי

 כתב ידו יותר
ממאה עדים  

 מסמכים נדירים
מישיבת טעלז ליטא

הרב ש. שפירא

תדשן עצם  
חיבורי חכמי ורבני 

הישיבה הקד' שליט"א

 המזוזה אשר
לפני ארון ה'  

נידון חיוב המזוזה 
ברחבת ארון הקודש 

הרב מאיר קצבורג

דע מה שתשיב 
שיחה במעונו של רבינו 
רה"י הגרש"ב סורוצקין 
שליט"א לאור הרדיפות 

כנגד עולם התורה
אריה ארליך | 
שלמה קופרמן

 אשר בחר בנו
מכל העמים 

סיקור ורשמים ממעמד 
'בברית יחד' - הכנסת 

ס"ת וכינוס הבוגרים 
א. מושקוביץ

לכתך אחרי במדבר  
יומן הקמת הישיבה 

הקד' תשנ"ה - תשפ"ד 
פרק ו'  ישיבת 'עטרת 

שלמה' לצעירים 
ביתר עילית

ביני עמודי 
סיקור קצר על פריחת 

הישיבה הקד'

ולאחיו יאמר חזק
הקמת גמ"ח 

'חברים לעטרה'

יומא טבא לרבנן 
 סיום מסכת נזיר

בכולל שע"י הישיבה 
הקד' במודיעין עילית 

חובת השעה 
 שיחת מרן הגאון

רבי דוב לנדו שליט"א 
בהיכל הישיבה 

כבודה של תורה
 סיום ש"ס בבלי

וירושלמי בהיכלי 
התורה שע"י הישיבה 

הקד' באופקים

עוד אבנך ונבנית
סיפור לילדים

וזאת הברכה
שהשמחה במעונם 

עמודי תמונות
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בעניני בין המצרים 
והציפיה לגאולה

עַל
נוֹת כְּ מִשְׁ
הָרועִֹים

ממעיין הדעת של רבותינו
רועי ישיבת טעלז זיע"א

המתאבל על ירושלים זוכה 
ורואה בשמחתה – בהווה

שמחו את ירושלים וגילו בה כל אוהביה שישו איתה משוש כל המתאבלים 
עליה )ישעיה ס"ו י'(. מפשטות לשון הכתוב משמע שהנביא מבשר את אוהבי 

ירושלים והמתאבלים על חורבנה כי יזכו לראות בבניינה ולשמוח בה. 

אבל חושבני שאין זו בשורת העתיד אלא דרישה בהווה, כי דוקא זה האוהב 
את ירושלים ומתאבל על חורבנה הוא יכול לשמוח בה גם בשעת חורבנה. כי 
לכאורה למה יתאבל וישומם עליה, האם אין ערים אחרות הבנויות על תילן, 
הלא רק מפני שיודע להעריך את חשיבותה וגודל ערכה של עיר הקודש ואת 
כוחה הרב להשפיע אור וחיים. אם כה רב כוחה אזי אין חורבנה לעולם, כוח 
החיים אשר בה יעודדה ויקימנה לשוב ולהיבנות בנין עדי עד ולכן כל היודע 
יותר להתאבל עליה יכול גם כן לשמוח גם עתה בשמחתה ולחזות בעיני 

רוחו את בנינה. 

)מרן הגרא"מ בלוך זצ"ל( 

שלא ברכו בתורה תחילה 
אחז"ל )ב"מ פ"ה( "אר"י א"ר מאי דכתיב מי האיש וכו' דבר זה אמרו חכמים 
ולא פירשוהו אמרו נביאים ולא פירשוהו עד שפירשו הקב"ה בעצמו שנאמר 
על עזבם את תורתי אשר נתתי לפניהם, אר"י אמר רב שלא ברכו בתורה 
תחילה". והנה מאחר שמלבד הקב"ה לא ידע אף אחד לפרש את טעם החורבן 
הרי מוכח שהיו שלמים בקיום התורה והמצוות, ויש לעיין אם כן מפני מה 

באמת לא ברכו בתורה תחילה. 

ויש שביארו שהדין הוא שאין מברכין אלא על מעשה המצוה עצמו ולא 
על מעשים שאינם אלא להכשר מצוה, ולפיכך לא בירכו על לימוד התורה, 
מכיון שלא היתה התורה חשובה בעיניהם אלא בתורת הכשר מצוה – לדעת 
את המעשה אשר יעשון בשאר מצות – ולא ראו בה תכלית בפנ"ע שיש בה 
לרומם את נפש האדם ולגדלה, לקשור את האדם עם בוראו ולהתאחד עימו. 
תחת אשר יכירו במעלתה העצמית של התורה אשר הלומד אותה מביא טובה 
לעולם )תד"א רבה פי"ח(, הם ראו בה הכשר מצוה בלבד, ללמוד ולדעת מה חייבים 

הם לקיים ועל הכשר מצוה לא מברכים.   

אולם נראה לבאר שכוונתם ז"ל פשוטה יותר, ברכה מברכים רק על דבר 
שנהנים ממנו, כי מכוחה של ההנאה מבינים את הצורך להודות למי שסיפק 
את ההנאה הזו אולם חיובים שמעמיסים על האדם אינן יוצרים אצלו את 
התחושה הפנימית של הכרת הטוב ואת הצורך בהודאה, לכן על אף שהיו 
עסוקים ישראל בתורה אך מתוך שכעול היה על צוואריהם וכחובה שיש 
לקיימה לא חשו בהנאה שבלימוד ולא נוצר אצלם הצורך לתת תודה על כך. 

ברכה היא רגש של תודה ותחושה עמוקה של הכרת הטוב על הנאה שמקבלים, 
ויתכן שלפיכך לא ברכו ישראל שבאותו דור על הלימוד, משום שחסרה היתה 
להם ההבנה של האושר הגדול שזכו לו באפשרות של לימוד התורה, כשלומדים 
תורה שלא מתוך הרגשת אושר מיוחדת, בלי שמחה נפלאה של " כאילו היום 
ניתנה" אין מקום להשראת השכינה, ולכן נחרב בית המקדש מקום השכינה. 

)מרן הגר"ב סורוצקין זצ"ל( 

ענין המועד שבאבלות
הלכה היא שאין אומרים תחנון בתשעה באב, ומבואר בקדמונים הטעם 
בזה משום שכתוב קרא עלי מועד לשבור בחורי, ותמוה שהרי מועד של צער 
יגון ואנחה הוא, והוא מועד הדורש תחנון. וזכינו לשמוע בביאורם של דברים 
מאדמו"ר הקדוש )הגרא"י( ז"ל הי"ד שענין מועד הוא מלשון ועד, התועדות עם 
ה' יתברך, אלה מועדי ה' – ימים שמתוך שמחה וחדוה עילאה זוכים להתרומם 
מעל הפעוטות שבחיים לחזות בנועם ד' ולבקר בהיכלו, עומדים אנו במחיצת 
ד' ית'. ואכן כמו כן יש להתועד עם ה' בשבירת בחורינו ר"ל, שמתוך עומק 
מידת הדין ג"כ זוכים להתרומם מעל הפעוטות ולראות שאך הבל הוא, עונג 
המדומה המוליכנו שלל, ואין ישות בחיים אלא בדביקות בד' ית', ושברנו ויגוננו 
מקרבנו למקור החיים. והננו מתועדים עימו – בהכרה ברורה באמיתותו ית' 
מתוך מידתו מידת הדין. ואכן מועד ה' הוא ואין אומרים בו תחנון – בנקודת 

זו ההכרה אין שבר ואין אנחה יש רק האור הנפלא של השגחתו ית'. 

)מרן הגר"מ גיפטר זצ"ל(        

השיבנו אבינו לתורתך וקרבנו מלכינו לעבודתך  
מלכה ושרי' בגויים אין תורה )איכה ב'(, ופירש בתרגום: מלכא ורברבנהא גלו 
ביני עממיא על דלא נטרו פתגמי אורייתא כאילו לא קבילו יתה בטורא דסיני. 
והדברים נפלאים מאוד, אין המדובר על ביטול לימוד התורה אלא על שינוי 
צורתה של תורה, אמנם למדים תורה אבל אין זו אותה התורה שקיבלו מסיני. 
וכשתחלש בקרב לומדי התורה זו התחושה שאין תורה אלא כנתינתה מסיני 
בזה הוא שורש המרי. בתקופתנו התחילו לתת צורות חדשות לתורה ולשם 
"ישיבה" שלא כפי מה שקיבלנו מאבותינו ובכלל זה מה שצעירים חושבים 
עצמם ראויים ומסוגלים לקבוע צביון דברים ולחלוק על דברי רבותיהם 

הבנויים על מסורת הדורות. 

ומכיון שזה הוא הפגם הרי אין למצוא התיקון אלא בלימוד התורה כנתינתה 
שאז, רק אז, תהיינה מצוות ד' צינורות לשפע אמונה. המקונן אמר "קומי רוני 
בלילה לראש אשמורות" פירש בתרגום: קומי כנישתא דישראל דשריא בגלותא 
עסוקו במשנה בלילה ארום שכינתא דה' שרייא לקיבליך ובפתגמי אורייתא 

עניני בין המצרים 
וציפיה לגאולה

פנינים ועיונים
בפרשת פנחס
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פִּיִנחְָס בֶּןֶ אֶלעְָזרָ בֶּןֶ אַהֲרֹן הַכֹּהֵֹן הֵשִִׁיב 
אֶת חֲמָתִי מֵעַל בֶּנְיֵ יִשְְׂרָאֵל בֶּקְַנאְוֹ 

אֶת קִנאְָתִי בֶּתְוֹכםָ וְלֹא כלִִּיִתִי אֶת בֶּנְיֵ 
יִשְְׂרָאֵל בֶּקְִנאְָתִי )במדבר כ"ה י"א( 

מה גדולה היתה פעולתו של פנחס שעל ידו נעצרה המגיפה, בשביל 
גבורת הדעת שלו ופעולתו הכבירה, נתעוררה סנגוריה על ישראל, 
אומה שכזאת שבכוחה להוציא מקרבה אנשים גדולים ומופלאים 
אף שבכללה נראים בה מעשים מגונים שלא ייעשו, בכל זאת הרי 
עצומים כוחותיה ודי גדלות נמצאת בה עד שתוכשר, וראויה להתקיים 

– ותעצר המגיפה. 

)מרן המהרי"ל בלוך זצ"ל(

בפשטות אין הכוונה שזה היה תשלום מד' על זכותו, רק במעשה 
שלו גרם שהכלל ישראל יהרהרו בתשובה ופסקו לזנות ולעבוד עבודה 
זרה ולכן נעצרה המגיפה. וצ"ב איך זה, כלל ישראל שקוע בתאוות 
וע"ז באה מגיפה ואנשים מתים כזבובים שלא כדרך הטבע וזה אין 
מביא את הכלל ישראל לתשובה ומעשה פנחס שכלל ישראל כעסו 

עליו ורצו להורגו זה הביא את ישראל לתשובה? 

ונראה דהנה כשבנ"י שקועים בתאוות אינם רואים את האמת, 
וכשבאה מגיפה עליהם יש לו להיצר דרכים להטעות שזהו מקרה ר"ל 
וכדברי התוכחה תלכו עימי בקרי, ולכן אי"ז משפיע עליהם להוציאם 
מטיט היון שהם שקועים בו, אבל כשנמצא אדם שמוסר עצמו עבור 
קדושת ד' ואינו מביט על זה שעל ידי זאת יהרגו אותו למרות שמתחילה 
כועסים עליו ורוצים להורגו אבל כשרואים ענק הרוח כזה שהגביה 
עצמו לרומי שמים מרגישים אלו ששקועים בתאוות ובבוץ כנגדו 
שפלים ונבזים ולאור גדלותו מרגישים קטנותם ואיך שהם ירדו כ"כ 

למטה במקום שאדם יכול להגיע לגדלות כזאת. 

)מרן הגר"ב סורוצקין זצ"ל(  

שִֵׁם אִישִׁ יִשְְׂרָאֵל הַמֻֻּכֹּהֶ אֲשִֶׁר הֻכֹּהָ אֶת 
הַמִֻּדְיָניִת זמְִרִי בֶּןֶ סָלוּא )שם, יד( 

במדרש רבה כשם שהקב"ה מתעסק בשבחן של צדיקים לפרסמם 
בעולם כך מתעסק בגנותן של רשעים לפרסמן בעולם, ע"כ. ומבואר 
שגם אחר שמת נקרא רשע, והקב"ה מפרסמו בעולם. והיינו מפני 
שבעוון חילול ה' מבואר ביומא פ"ו ע"א שכשאין כוח בתשובה לתלות 
ולא ביוה"כ לכפר ולא ביסורים למרק, אלא כולן תולין ומיתה ממרקת. 

וכאן לא היה לו תשובה ויוה"כ ויסורים. 

)מרן הגר"א אוזבנד זצ"ל(

צרָוֹר אֶת הַמִֻּדְיָניִם וְהִכֹּיִתֶם אוֹתָם )שם, יז( 
עי' בעה"ט שהעיר שאמר צרור בלשון יחיד והכיתם בלשון רבים, 
ונראה שקיום הצרור הוא בלב וזה חיוב על כל יחיד בפני עצמו אבל 

הכאת המלחמה היא חובת הציבור, והבן.  

)מרן הגר"מ גיפטר זצ"ל(

וַיְדַבֶּרֵ משִֶֹׁה אֶל ה' לאֵמרֹ: יפִקְדֹ וגו' 
אִישִׁ עַל הָעֵדָה )כ"ז, ט"ו-ט"ז( 

במדרש רבה, כיון שירשו בנות צלפחד אביהן אמר משה הרי השעה 
שאתבע בה צרכי וכו' א"ל הקב"ה נוצר תאנה יאכל פריה בנים ישבו 

להם ולא עסקו בתורה יהושע הרבה לשרתך והרבה חלק לך כבוד והוא 
היה משכים ומעריב בבית הועד שלך הוא היה מסדר את הספסלים 
והוא היה פורס המחצלאות והואיל והוא שרתך בכל כוחו כדאי הוא 

שישמש את ישראל עיי"ש. 

נפלא הדבר, להיות רבן של ישראל לא מצאה התורה סגולה אחרת 
מזה ששירת את משה, וסידר את הספסלים והמחצלאות בבית הועד, 
שלא גדלותו בתורה הביאתו לזה אלא על היותו נוצר תאנה, שהשתדל 

בשמירת התאנה בכלל, אתמהה. 

והביאור הוא אף כי אפשר הדבר שאדם ידאג לפרטים חשובים 
ומועילים זה עוד לא מראה על המסירות המלאה לקידוש שם שמים, 
אבל אם עצם הענין חשוב לו באמת, אז כל דבר הכי פעוט אם רק 
יש לו שייכות לענין הנשגב להשלימו ולהשפירו הרי זה חשוב בעיניו 
מאוד ודואג לזה וזה מסמל גדלותו ושיעור קומתו של האדם בעניני 
קידוש שם שמים, וכמו שמצינו עבודה המסורה לבני אהרן )מנחות יח( 
כל כהן שאין מודה בה אין לו חלק בכהונה, דהיינו כל עבודה אפילו 
הכי קטנה אם אינו מחשיב אותה א"א לו להיות חלק אפילו בחשובות 
ואין לו חלק בכהונה בכלל. ובאמת עיקר העבודה של האדם להעלות 
את כל הענינים אפילו הכי נמוכים למדרגת קדושה וזה סדר הקורבנות 
וכל הדברים בחיי האדם אם באים הם מכוח התורה עם יראת שמים 

נאים הם לאדם ונאים לעולם. 

זהו הביאור במה שהמליצו חז"ל על יהושע נוצר תאנה יאכל פריה, 
שכן סוד הצלחתו של הנוצר תאנה הוא במה שמבין כי מדבר קטן 
יכול לצאת דבר גדול והולך ומטמין התאנה באדמה על דעת שיצא 

ממנה עץ גדול ולכך זוכה הוא לאכול את פריה. 

)מרן הגרא"מ בלוך זצ"ל(

קַח לךְָ אֶת יְהוֹשִׁעַֻ בֶּןִ נוּן אִישִׁ אֲשִֶׁר רוּחַ 
בֶּוֹ וְסָמַכתְָָּ אֶת יָדְךָ עָליָו. יט וְהַעֲמַדְתָָּ אתֹוֹ 

לפִנְיֵ אֶלעְָזרָ הַכֹּהֵֹן וְלפִנְיֵ כֹּלָ הָעֵדָה וגו' 
וְנתַָתָָּה מֵהוֹדְךָ עָליָו וגו' )שם, יח-כ( 

יש כאן ג' דברים: סמיכה, העמדה, ונתינת הוד. והיינו סמיכה להוראה 
שעד אז לא היה מכלל הסנהדרין, ומינוי להנהגה שנעשה מלך שהי' 
לפני הסנהדרין ולפני כהן גדול, והאצלת הוד ממשה ליהושע. ויש לעיין 
שבסדר העשיה כתוב, ויעמידהו, ואח"כ ויסמוך, והרי בציווי לא היה כן. 

ונראה שבציווי הרי כתוב ידו והוא בעשי' סמך בשתי ידיו – ודרשו 
רז"ל שעשה משה בעין יפה, ולכן גם הסמיכו לפני העדה וכהן גדול 
מתורת עין יפה בסמיכה, שהרי מרע"ה עצמו היה שקול כנגד שבעים 
ואעפ"כ נצטוה למנותו גם על דעת הסנהדרין, ולכן הוסיף משה רבינו 

בעין יפה גם כוח הסנהדרין בסמיכתו, ועי'. 

)מרן הגר"מ גיפטר זצ"ל( 

וְנתַָתָָּה מֵהוֹדְךָ עָליָו למְַעַן יִשְִׁמְעוּ 
כֹּלָ עֲדַת בֶּנְיֵ ישְִׂרְָאֵל )שם, כ( 

פירש"י מהודך ולא כל הודך נמצנו למדים פני משה כחמה פני יהושע 
כלבנה עכ"ל, ומו"ר הג"ר אשר קלמן זצוק"ל העיר בזה שלא שייך 
להעמיד תלמידים שיהיו באיזו שהיא דרגה אלא רק אם הרב הוא פי 
כמה מהם שהרי רק ע"י שפני משה רבינו כחמה היו פני יהושע כלבנה.  

)מרן הגר"א אוזבנד  זצ"ל(

פנינים ועיונים בפרשת פנחס

בשירוי פרפרא. "שפכי כמים ליבך נוכח פני ה' ", שדיא הך מיא עקמומיות 
לביך והדרי בתיובתא וצלאי בבית כנשתא כל קבל אפי ה'. בה במידה שמתחזקים 
אנו בחשכת ליל גלות ללמוד התורה כנתינתה, חשים אנו שעומדים אנו לפני 
ה' ואז הננו מסוגלים לפשט כל עקמומיות שבלב ולחזור אליו בתשובה, וכן 
סדרו לנו אנשי כנסת הגדולה בתפילה: השיבנו אבינו לתורתך וקרבנו מלכנו 

לעבודתך והחזירנו בתשובה שלימה לפניך. 

למדונו רז"ל בפתיחה לאיכה 'אם ראית עיירות נתלשות ממקומן בא"י דע 
שלא החזיקו בשכר סופרים ושכר משנים שנאמר על מה אבדה הארץ וכו' על 
עזבם את תורתי' עיי"ש, כוונת המדרש לפרש לנו שהחורבן נובע לא מביטול 
התורה בלימודה אלא מחוסר הכרה בערכה של תורה, שלא יכירו שאך ורק 
בתורה נמצא משוש ליבנו ומגן ישענו ומתוך כך לא ידעו להחזיק ולהוקיר 
סופרים ומשנים שבדור, שאמנם לומדים תורה אבל לא כנתינתה מסיני, והם 

הם דברי ר"י ז"ל שהביא הר"ן בנדרים פ"א ע"א.

)מרן הגר"מ גיפטר זצ"ל(

כוח ישראל הוא כוח הקימה
לא היציבות של קיום מורה על נצחיות, אלא דוקא כוח הקימה משפל המדרגה 
והחזרה לתחיה. אומות העולם מונין לחמה, לעולם היא מאירה בשמים. אבל 
ישראל מונין ללבנה, היא הולכת וכהה כל חודש וחודש ודוקא בשקעה לגמרי 

זהו זמן היולדה, שהיא מתחדשת להאיר. 

בתשעה באב, יום המר והנמהר יום החורבן, בוכים אנו ומתענים אבל מועד 
הוא ואין בו נפילת אפים כי קרא עלי מועד לשבור בחורי, כי דוקא כוח הקימה 
מחורבן זהו כוח ישראל ובתשעה באב נולד משיח, כלומר כוח התחיה המשיחית 

בא לידי גילוי דוקא בזמן חורבן אומתינו )ירושלמי ברכות ב'(.  

)מרן הגרא"מ בלוך זצ"ל(        

הגאולה העתידה תהיה ע"י הקב"ה 
בעצמו – אנוכי אנוכי הוא מנחכם

"הללו את ה' מן השמים" וגו' – ענין זה הנהגת ה' הנמצאת בבריאה, לברוא 
חדשות בשינוי התולדות אינו נראה, אלא במה שנוגע לאדם ועניניו. והם 
הדברים הנמצאים בעולם התחתון, אבל במערכות העליונות, הינם קבועות 
בחוקים ובגבולות מיוחדים כפי שנקבע להם בתחילת הבריאה ברצון הבורא, 
ובסידור זה מתנהגים עניניהם תמיד. וע"ז אמר הללו את ה' מן השמים, הללוהו 
במרומים, כל מלאכיו, כל צבאיו, שמש וירח וכו', כל צבא מרום, שמים ושמי 
השמים, מהללים את שם ה' בסידורם הנפלא, במערכתם הרוממה, מעידים 

על חכמת וגבורת יוצר הכל אשר במאמרו בראם וברוח פיו סידרם והכינם. 

ומה הוא הילולם? "כי הוא ציוה ונבראו" – על ידם מכירים אנו את בורא 
העולם, שבציוויו נבראה בריאה ערוכה בחוקיה וסדריה הנפלאים, ואשר תמיד 
יעמדו כמו שבראם - "ויעמידם לעד חוק נתן ולא יעבור". אך עדין רואים אנו 

רק "בורא" עם "בריאה". 

אבל בהילולם של התחתונים – "הללו את ה' מן הארץ תנינים וגו' מלכי 
ארץ" וגו', ומהו הילולם? "יהללו את שם ה' כי נשגב שמו לבדו", בבריות אלו 
– התחתונים, רואים אנו שידוד טבע ושינוי המציאות ע"פ רצון ה'. ומכירים 
כי רק רצונו הוא הכל, וכל הכוח וכל הגבורה הוא רק לה', כי נשגב שמו לבדו. 

ועל ידי כך באים אנו להכרת ההנהגה של שם הויה, היינו מה שנמצא ענין 
הנהגה שבה מכירים אנו ע"פ מושגינו כי מציאותו יתברך  מהווה הכל ברצונו 
העליון, ואז מבינים אנו כי הוא לבדו בשמים ובארץ אין עוד – "הודו על ארץ 

ושמים". 

ובזה מסיים המשורר "וירם קרן לעמו" – כי בהנהגה זו – הנהגת שם הוי', 
שאינה תלויה בשום חוק וטבע, תהיה גם הגאולה העתידה, הגאולה האחרונה, 
כמו שכתוב "אנוכי אנוכי הוא מנחמכם" – כי הקב"ה בעצמו ינחם את עמו, 
ויביא את עולמו לתכלית העתיד המקווה, על ידי עם ישראל, ועל ידי זה בטוחים 
אנו כי רצונו יתברך לעולם לא ישונה - "וירם קרן לעמו – תהילה לכל חסידיו 

לבני ישראל עם קרובו". 
)מרן המהרי"ל בלוך זצ"ל( 

על ידי התאמצות בתפילה אפשר 
לקרב הגאולה אף שלא הגיע זמנה 

מצינו שנגאלו במצרים בזכות התפילה וכמש"נ וגם אני שמעתי את נאקת 
בנ"י, ולכאורה מה שייך תפילה על כך כיון שיש זמנים קבועים, וזה לא קשיא 
דבאמת את גלות מצרים עצמה היה אפשר לחשב בכמה אופנים או מלידת 
יצחק או מירידת יעקב או מעצם השיעבוד וזה גופא מה שחמל ד' וחישב את 

הקץ מלידת יצחק נעשה ע"י תפילה. 

והנה עה"פ לישועתך קויתי ד' מבואר שם בתרגום יונתן בן עוזיאל דאף שנסתם 
מיעקב זמן הקץ ולא היה ביכולתו לגלות לבניו מ"מ מכיון שידע יעקב את קושי 
הגלות ויסוריה התפלל על הקץ, יעו"ש. ומדברי התרגום יונתן בן עוזיאל מבואר 
שהתפילה הי' על הגלות האחרונה ועל אודות משיח בן דוד ולא על גאולתם 
ממצרים, וכן מצינו תפילה על הגאולה בב"מ פ"ה ע"ב במעשה דאליהו יעו"ש. 

ויש להעיר דבשלמא מה שמצינו תפילה על גלות מצרים הוא כלדעיל, דהתפילה 
היא שיהיה חשבון זה ולא אחר, אבל בענין הגאולה דמשיח בן דוד צ"ע שהרי 
ישנם ב' קצים של 'בעתה' ושל 'אחישנה', לא זכו בעיתה זכו באחישנה, וא"כ 
מה שייך בזה תפילה. )לולא שנפרש דהתפילה היא שיעיר ד' אותנו ממרום שנעשה תשובה 

ואז תהיה הגאולה ע"י אחשינה(. 

עוד יש להעיר דהנה ענין ביאת המשיח נקרא בשם "ישועה" וכן מצינו בתפילה 
"את צמח דוד עבדך מהרה תצמיח וקרנו תרום בישועתך כי לישועתך קוינו 
כל היום" ובפשטות י"ל משום שזו הישועה האמיתית ע"י ביאת המשיח וקץ 
הגלות, אבל באמת מצינו לשון ישועה גם בשאר ענינים וצריך להבין מהו המושג 
ישועה, כן צריך להבין מה הכונה ב"מהרה תצמיח" מהו המושג של "מהרה". 

ונראה ביאור הדברים, דבאמת יש לדייק לשון הגמ' שם תקפיה ברחמים, 
ונראה שבתפילה יש ב' כוחות, א. תפילה רגילה בכוחה לעורר הכוחות הנמצאים 
בטבע, היינו הכוחות המסודרים בבריאה שאנו קוראים טבע וזהו ענינם של 
התפילות לרפואה ולהצלחה וברכה, שישנם כאלו בסדר הבריאה רק צריך לעורר 
כוחות אלו על מנת שיתגשמו בנוגע ליחיד שמבקשים עבורו. ב. ענין של תקפיה 
ברחמים, כוח תפילה שבכוחו לשנות סדרי הבריאה, ומצינו כעין זה במשה רבינו 
שאמר ואתחנן אל ד' ועיין בדעת זקנים מבעלי התוס' שהתפלל תקט"ו תפילות 
כמנין ואתחנן שהתאמץ בתפילה משום שבא לשנות הסדר שהוקבע שיהושע 

יביאם לארץ, ולזה צריך תקפיה ברחמים – התאמצות בתפילה.  

ואף שתפילה כזאת לשנות סדר הבריאה בודאי שמתפללים להנהגה במידת 
הרחמים, מכל מקום לא סגי בזה גרידא כיון שבאופן כזה בודאי מידת הדין 
מקטרגת ולכן צריך להתפלל למיזוג המידות של דין ורחמים ולכן מצינו במשה 
שנאמר בו ואתחנן אל ד' בעת ההיא לאמר ד' אלוקים, דמתחילה הזכיר רק 
ד' מידת הרחמים, ואח"כ הזכיר ד' אלוקים – שיתף גם מידת הדין )ועי' ברש"י 
רחום וחנון(, והיינו משום דלשנות סדרי הבריאה שמידת הדין מתנגדת לזה צריך 

להתפלל לב' המידות ביחד. 

  ובזה יש לבאר דברי חז"ל בסוטה "בעקבתא דמשיחא חוצפא יסגא וכו' 
ועל מה יש לנו להישען על אבינו שבשמים", ולכאורה היה צריך לומר "על מי" 
ולא "על מה", ויש לפרש לפי המבואר בסנהדרין מי מעכבת מידת הדין מעכבת, 
היינו שאף שלא בא עדיין הזמן של בעיתה וגם טרם בא הזמן של זכו אחישנה, 
אבל מ"מ בכוח התפילות לגאולה יכולים לשנות הסדרים שתבוא הגאולה שלא 
בזמנה אף בלא זכו, אבל מידת הדין מקטרגת שלא לשנות הסדרים, ולכן שואל 
על מה יש לנו להישען שנזכה לגאולה בימינו אף שלא זכינו ואף שאפשר הוא 
קודם הבעתה, ועל זה קאמר "על אבינו שבשמים" היינו מידת כרחם אב על 
בנים שבכוחה להמתיק הדינים לשתף מידת הרחמים עם מידת הדין כמו באב 
שמרחם על בנו אף בשעה שמותח דין עליו, ולזכות להנהגה כזו יכולים על ידי 
תקפיה ברחמים, לא על ידי תפילה רגילה אלא על ידי ריבוי והתאמצות בתפילה. 

ונראה דהנהגה זו נקראת "ישועה", התגברות מידת הרחמים על הדין וכמבואר 
בתהילים ואני תפילתי לך ד' עת רצון אלוקים ברוב חסדך ענני באמת ישעך, היינו 
שע"י תפילתי למידת הרחמים בעת רצון, אפילו מידת אלוקים מידת הדין, ע"י 
ברוב חסדך, התגברות הרחמים שלא רגילה, ענני, וזהו ישעך, זוהי הישועה שלך. 

וזהו הפירוש בתפילה את צמח דוד עבדך מהרה תצמיח, "מהרה", היינו שלא 
בעיתה ובלי זכו, כי לישועתך קוינו כל היום, זו המידה וההנהגה של ישועה, 

התגברות כוח הרחמים על מידת הדין המתנגדת להנהגה כזו. 

)מרן הגר"ב סורוצקין זצ"ל( 
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פרשת פנחס – ושם איש 
ישראל המכה אשר הכה 
את המדינית )כ"ה, י"ד(.

את המדינית, ר"ל עם המדינית, דרק 
בשעת מעשה היה מותר להורגו. ועי' 
בספורנו שכתב "וזה כי אמנם בכופרו 
בזה האופן מסר עצמו לסכנה" עכ"ל. 
והיינו משום דהיה מותר לזמרי להורגו 
וכדאיתא בסנהדרין פ"ב ע"א "הבועל 
ארמית קנאין פוגעים בו אמר רבה בר 
בר חנה א"ר יוחנן הבא לימלך אין מורין 
לו ולא עוד וכו' נהפך זמרי והרגו פנחס 
אין נהרג עליו שהרי רודף הוא", ומבואר 
בגמ' דאע"ג דהדין הוא דהבועל ארמית 
קנאים פוגעין בו מכל מקום כיון שאינו 
מצוה להורגו אלא רשות בעלמא חשיב 

כרודף ומותר להורגו. 
ולכאורה היה נראה דכיון דהקנאי 
תורת רודף אית ליה א"כ לאו דווקא 
זמרי אינו נהרג עליו אלא דה"ה כל 
אדם ההורג את הקנאי, דלא מצינו 
הנרדף  בין  דרודף  בחיובא  חילוקא 
לכל אדם, וכיון דחזינן דהנרדף מותר 
להורגו א"כ ה"ה כל אדם. אולם יעו"ש 
ברא"ש ובמאירי שכתבו להדיא דכ"ז 
נאמר רק כלפי זמרי אבל איניש אחרינא 
נהרג עליו, ודבר זה צ"ע לכאורה דנימא 
דאישתני דינו של הרודף לגבי הנרדף 
מלגבי כל אדם דכיון דאית ביה חיוב 
מיתה של רודף ממילא בגופו של רודף 

ליכא חילוקא בין אחר לנרדף וצ"ע. 
ולכאורה היה נראה מוכרח ומבואר 
מזה דהא דהותר לזמרי להרוג את פנחס 
היה דין בפנ"ע על הנרדף שמותר לו 
השכם  להורגך  דהבא  משום  להרגו 
להורגו והוא כעין היתרא לנרדף אבל 
אין זה חלות דין בגופו של רודף שיחול 
רודף  של  דבגופו  להרדף  חיובא  בו 
ליכא חילוק. וכיון דהוי זה דין מיוחד 

של השכם להורגו הוי זה דין ורשות 
לנרדף עצמו אבל אחר חייב עליו דלאו 
רודף הוא, וכן מבואר להדיא בדברי 
הר"ן שם שכ' וז"ל "אבל זה שבא על 
הכותית אין הקנאים פוגעין בו כדי 
להצילו מן העבירה וכו' אלא לעשות 
בו נקמה והבא להורגך השכם להורגו" 

עכ"ל ומבואר כמש"נ.    
אולם יעו"ש ברא"ש ובמאירי שכתבו 
דהא דאיניש אחרינא אם הרגו נהרג 
עליו הוא משום שאין הקנאי רודף גמור, 
ומבואר מדבריהם דהא דהנרדף מותר 
להורגו הוא משום דגבי הנרדף חשיב 
רודף וניתן להורגו משום דהוי רודף, וזה 
צ"ע לכאורה דלא מצינו חילוק בחיוב 
של רודף בין נרדף לכל אדם. וגם עיקר 

ד"ז דאינו רודף גמור צריך ביאור. 
והנראה לומר בביאור דבריהם עפ"י 
מש"כ מרן רי"ז הלוי )פ"א מהל' רוצח הי"ג( 
דהא דרודף בעלמא אין חייבין עליו 
הוא דין מסויים בפנ"ע הנאמר על רודף 
משום דחלה ביה תורת אין לו דמים 
וגברא קטילא, והוא חלות דין בגופו 
של הרודף המועיל לפטור על הריגתו 
כדין גברא קטילא, ושני דינים נאמרו 
ברודף, חדא, עיקר דין הצלה של נרדף 
שניתן להצילו בנפשו של רודף ושנית 
דהרודף עצמו תורת אין לו דמים עליו 

לגבי כל הדינים, יעוש"ה. 
מעתה נראה דהא דכתבו הרא"ש 
והמאירי דכל אדם נהרג עליו משום 
דלאו רודף גמור הוא נתכוונו לומר בזה 
דאע"ג דתורת רודף ביה מ"מ כ"ז הוא 
רק לענין עיקר דין הצלה האמור בנרדף, 
דהקנאי תורת רודף ביה והבועל חשיב 
נרדף ואית ביה ההצלה של נרדף וניתן 
להצילו אף בנפשו של רודף. אך מ"מ 
לאו רודף גמור הוא דנימא ביה דיש בו 
תורת אין לו דמים וגברא קטילא הוא 

יהֶם מִפִּ
ים אָנוּ חַיִּ

משולחנם של רבותינו
ראשי הישיבה שליט"א

בענינא דיומא

בדין קנאים פוגעין בו 
רבינו ראש הישיבה

הגאון רבי בנימין סורוצקין שליט"א

דכיון דדין הוא דקנאים פוגעין בו וניתן לו רשות 
להרוג את הבועל ודאי דאין הקנאי בכלל רודף 
בעלמא לאחולי ביה תורת אין לו דמים, ושוב 
ממילא דההורגו נהרג עליו דתורת דמים ביה. 

אולם דעדין קשה דנהי דתורת דמים ביה מ"מ 
כיון שהנרדף עצמו רשאי להורגו משום דתורת 
רודף ביה לענין דין הצלה של נרדף א"כ ה"נ כל 
אדם, וכל אדם יהא מותר להרוג את הקנאי משום 
הצלת הנרדף. אולם נראה פשוט דבזה שפיר יש 
לחלק בין הנרדף לשאר בני אדם וכדאשכחן לענין 
הדין דיכול להצילו באחד מאיבריו דהוא חל לגבי 
כל מציל ומציל בפנ"ע, וכל שיכול להצילו באחד 
מאיבריו אסור להורגו וכל שאינו יכול להצילו 
באחד מאיבריו ניתן לו הרשות להצילו בנפשו 
של הרודף, דרק לענין הדין דאין לו דמים וגברא 
קטילא דהוא חלות דין בגופו של הרודף ואינו 
שייך להמצילים בזה הוא דליכא לחלק בין הנרדף 
לשאר בני אדם, דבגופו של רודף ליכא חילוק בין 
אחר לנרדף. מעתה שפיר י"ל דאף דאיתא לדין 
ותורת הצלה של נרדף כ"ז הוא רק לגבי הנרדף 
עצמו ולא לגבי שאר בני אדם דלהם אין הרשות 

והמצוה של הצלת הנרדף. 

וטעמא דמילתא נראה משום דשאני נרדף 
הבועל משאר בני אדם דאילו שאר בני אדם כיון 
דגם להם נאמר הרשות והדין דקנאים פוגעין בו 
והותר להם הריגתו של הבועל ממילא דליכא 
להם המצוה של הצלת הנרדף ורק הבועל עצמו 
הוא דאית ליה דין הצלה של נרדף ויכול להציל 
עצמו בנפשו של הרודף, אולם כ"ז הוא משום 
דאינו רודף גמור ויש לו תורת דמים דאילו הוי 
ביה דין ותורת אין לו דמים אין חילוק בין מי 
שהורגו דהוא חלות דין בגופו שנחשב לגברא 

קטילא, וכמש"נ. 
 והדברים מפורשים להדיא ברא"ש וביד רמ"ה 
שכתבו וז"ל וה"מ זמרי אבל איניש אחרינא לא 
דלאו רודף גמור הוא דהא ברשות קעביד ומאי 
שנא איניש אחרינא כיון דלדידיה נמי איכא 
רשותא למיקטליה לזמרי לא איתיהבא רשותה 
לאצוליה אבל זמרי גופיה לא אתיהיבא ליה 
רשותא למיקטל נפשיה הילכך אית ליה רשותא 

לאצולי נפשיה עכ"ל. 
ודבריהם צ"ב לכאורה דכתבו דהא דאיניש 
אחרינא נהרג משום דלאו רודף גמור הוא משום 
דברשות קעביד וכל אדם אתיהיב רשותא להרוג 

את זמרי ולכאורה תרי טעמים נפרדין הם, אולם 
למש"נ הדברים מבוארים היטב דבאמת תרי 
דינים נאמרו ברודף, חדא עיקר דין הצלה של 
נרדף בנפשו של רודף, ושנית דהרודף עצמו תורת 
אין לו דמים וכמש"נ, ולזה הוא דבאו הני תרי 
טעמים דאילו לענין הדין דהרודף אין לו דמים 
דהוא חלות דין בגופו של הרודף דנחשב לגברא 
קטילא כתבו דקנאי לאו רודף גמור הוא משום 
דברשות קעביד ומשו"ה חשיב דיש לו דמים, 
אולם הרי אכתי יש לומר דאינו נהרג עליו משום 
הרשות והמצוה של הצלת הנרדף דניתן להצילו 
גם בנפשו של הרודף דהלא הנרדף עצמו אם הרגו 
אינו נהרג עליו אע"ג דיש לו דמים, ולזה כתבו 
לחלק בין הנרדף לשאר בני אדם דאצלם ליכא 
המצוה והרשות להרוג את הרודף משום הצלת 
הנרדף, דלאו מצילים נינהו כיון דאתיהיב להם 
רשות להרוג הבועל ולכן אף דתורת נרדף ביה 
מ"מ אין להם המצוה והרשות של הצלת הנרדף 
משא"כ הנרדף עצמו, ובדין הצלת הנרדף שנאמר 
לגבי המצילים עצמן שפיר יש לחלק בין הנרדף 
לשאר בני אדם ואתיין דבריהם היטב, וכמש"נ.

)נחלת בנימין( 

באבלות גופא אנו נגאלים
הבית  חורבן  על  והאבלות  הצער  בענין 
וירושלים נראה לבאר בזה דבר גדול וחשוב, והוא 
שאין זה רק עם עצם האבלות וצער על החורבן 
דאמנם כן בודאי צריך גם את עצם האבלות 
והצער, אך יש לדעת בזה נקודה נוספת, שבהצער 
והאבילות הזו בהן גופא אנו נגאלים, וזה חלק 
קשור בעצם הגאולה וכך היא הדרך להגאולה 

ולהיציאה מן הגלות. 

דהנה כתיב בונה ירושלים ה' )תהילים קנ"ז( 
וכן בבהמ"ז בא"ה בונה ירושלים, והיינו לשון 
הווה, שכל רגע ורגע בית המקדש נבנה, ועוד 
דהנה בגמ' ב"ב ע"ה "ושעריך לאבני אקדח כי 
הא דיתיב רבי יוחנן וקא דריש עתיד הקב"ה 
להביא אבנים טובות ומרגליות שהם וכו' ומעמידן 
בשערי ירושלים, לגלג עליו אותו תלמיד וכו' 
לימים הפליגה ספינתו בים חזא מלאכי השרת 
דיתבי וקא מינסרי אבנים טובות ומרגליות וכו' 
אמר להו הני למאן, אמרו ליה שעתיד הקב"ה 
להעמידן בשערי ירושלים אתא לקמיה דרבי 
יוחנן אמר ליה דרוש רבי לך נאה לדרוש" ע"כ. 

והנה ר' יוחנן שנים מספר אחר החורבן היה 
שהרי ראה את רבי כמבואר בפסחים ג' ואצל 
רבי היו יושבים מזקני ירושלים וכשהיו קוראין 

לפניהם מגילת קינות היו בוכין כדאי' בירושלמי 
תענית )פ"ד ה"ה( והנה אותו תלמיד אדם גדול 
היה שהרי חזא מלאכי השרת, ועכ"פ מבואר 
שתיכף אחר החורבן איך שתם עוונך בת ציון 
מיד התחיל בנין ירושלים, והנה יש להבין שענין 
בנין זה אי"ז רק כפשוטו שזה עומד ונבנה, רק 
שאלו ענינים רוחנים גבוהים שיש לכל אחד 
באופן פרטי להשקיע בבנין זה וכל אחד ואחד 
לפי גודל עמלו כמה שירבה כך נבנה עוד שכן 
הגאולה טיפין טיפין באה וכמה שכ"א משקיע 

כך נבנה והולך בית המקדש. 
ואיתא בגמ' תענית )ל' ב'(" שמחו את ירושלים 
וגילו בה כל אוהביה שישו איתה משוש כל 
המתאבלים עליה מכאן אמרו כל המתאבל על 
ירושלים זוכה ורואה בשמחתה ושאינו מתאבל 
על ירושלים אינו רואה בשמחתה", ובפשטות 
זהו שכר להמתאבל שיראה בשמחתה ולעומת 
זאת, זה שאין מתאבל יפסיד השכר וכמו שראיתי 
לאחד מהמשגיחים ז"ל בדור העבר שמבאר הענין 
כצבא שיוצא למלחמה ולאחמ"כ כשניצחו הרי 
כל מי שמתאמץ יותר בהמלחמה מתקדם יותר 
על  כל המתאבל  נמי  והכי  בדרגות השלטון 
ירושלים כך גודל חלקו לראות בשמחתה, אך 
להנתבאר יש להוסיף בזה דלא רק שזה קבלת שכר 
לפי גודל האבלות שנתאבל אלא שעצם האבלות 

זהו חלק מבניין ביהמ"ק וכל תוספת אבלות 
וצער זה הוא אבן ונדבך בבנין הבית וממילא 
שכך הוא גודל מה שזוכה ורואה בשמחתה, עם 
מה שהוא עצמו הוסיף בבנין והכל לפי הכמות 
והאיכות שהצטער כך נבנה הבית וכזאת היא 
גודל זכייתו לראות בשמחתה כי האבלות והבנין 

חד ענין הוא. 
באבלות גופא אנו בונים 
ירושלים וע"כ איקרי מועד

והנה בשו"ע איתא דט"ב איקראי מועד וא"א 
תחנון, והדברים צ"ב הכי מועד הוא זה? דהאמנם 
שלעתיד לבוא זה יהא מועד אך מ"ש לומר 
שכהיום הוא מועד? ומה שהביא שם בפוסקים 
שילפינן זאת מקרא דכתיב קרא עלי מועד, צריך 
להבין הא המשך הפסוק הוא לשבור בחורי, והכי 

זה מועד לשמחה? וצ"ב. 
דיברנו  אשר  הדברים  דהן  מזה  ונראה 
שבהאבלות גופא נבנה הבית ועצם קביעת ט"ב 
לאבלות ולבכי הוא הוא בנין בית המקדש ועיקר 
קביעותו הוא לשני דברים שהם אחד, האבלות על 
חורבן בית המקדש וגם שאבלות זו הדרך והאופן 
לבנותה. וקרא מפורש דיבר הכתוב באיכה בכו 
תבכה בלילה וגו' שזהו הבכי והאבלות ואחר 
כך אל תתני פוגת לך וכו' אל תדום בת עיניך 
וגו', קומי רוני בלילה לראש אשמורות שפכי 

האבלות על המקדש 
היא הדרך לבניינו 

רבינו ראש הישיבה
הגאון רבי חיים פיינשטין שליט"א

א. אין אומרים קרבנות וכן איזהו מקומן, אלא מתחיל ב'מזמור 
שיר'. 

ב. לאחר מזמור שיר אומר קדיש רק אם יש חיוב.

ג. שליח ציבור מסיים לבדו באהבה רבה 'הבוחר בעמו ישראל 
באהבה' והקהל עונה אמן. וכן בתפילת ערבית ב'אהבת עולם'.  

ד. נהגו לומר מוריד הגשם בקמ"ץ תחת הג'.  

ה. באסרו חג דשמחת תורה אין אומרים תחנון אך בשאר ימי 
השבוע עד ר"ח חשוון אומרים. בחודש ניסן אין אומרים תחנון 
בכל החודש. בי"ד אייר אין אומרים תחנון אך אם הוא בשני 
אומרים סליחות כרגיל. בט"ו אייר אומרים תחנון. מר"ח סיון 

ועד אסרו חג אין אומרים תחנון.  

ו. בפתיחת הארון שליח ציבור הוא מוציא ומכניס הס"ת אא"כ 
יש צורך לכבד אחר.

ז. נוהגים שהבעל קורא וכן העולים, המגביה והגולל מתעטפים 
בטלית.

ח. המשאיל טלית מהישיבה כדי להתפלל בה מברך, דהישיבה 
מקנה לו הטלית. 

ט. נוהגים להתפלל מנחה קצרה, מלבד בערב ר"ה ובעשי"ת 
וימי צום. 

י. בשבת שלאחר ר"ח חשון אומרים מי שברך למתענים בה"ב 
וכן בשבת שלאחר ר"ח אייר. 

יא. אומרים סליחות בבה"ב ובשני קמא אומרים 'ישראל נושע' 
ובחמישי 'מלאכי רחמים'.  

יב. בשני קמא מדלגים הסליחה 'אלוקים בישראל' ובחמישי 
מדלגים 'תענית ציבור קבעו' ובשני מדלגים 'אפפונו מים עד 

נפש' ובכל אלה מדלגים הפסוקים שלפניהם. 

יג. אומרים בבה"ב אבינו מלכנו. אם חל ברית מילה אומרים 
סליחות ואבינו מלכנו. 

יד. קדיש יתום נהגו שרק אחד אומר. 

טו. החיוב אומר קדיש שאחרי 'מזמור שיר' וכן אחרי 'עלינו' 
ושש"י. ורה"י אומר קדיש דרבנן.  

טז. נהגו שחיוב ניגש בשחרית וכן בחלק מתפילות המעריב 
ואינו ניגש במנחה. 

יז. באם יש שני חיובים, הדין כדלהלן: אם יש בן ל' ובן י"ב, נהגו 
דבן ל' מתפלל עד אשרי ובן י"ב מאשרי ואילך. ולענין קדישים: בן 
י"ב אומר הקדיש שאחר מזמור שיר ובן ל' אומר הקדיש שאחר 
עלינו ושש"י ואם יש בן ל' ויארצייט דין היארצייט כדין בן י"ב.  

יח. תפילת מנחה ומעריב יתפלל היארצייט.

יט. באם יש יארצייט ובן י"ב, מתפלל היארצייט עד אשרי וכן 
הקדישים שאחרי עלינו ושש"י, ובן י"ב מתפלל מאשרי ואומר 

הקדיש שאחר מזמור שיר. 

כ. בצומות נהגו דיש שיעור דעת כשלושים רגעים לפני מנחה 
גדולה. 

כא. בצומות מתפללים מנחה גדולה, ולא קצרה, ונושאים כפים. 

כב. בצומות מתפללים ערבית עשרים רגעים אחר השקיעה.

כג. ביום כ' תמוז יום שבו נעקדו עקדה"ש תלמידי וראשי ישיבת 
טעלז בשנת תש"א, נהגו דאחד מראשי הישיבה אומר שיעור לע"נ.

מנהגי הישיבה 
ימות החול צומות ובה"ב
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כמים ליבך נוכח פני ה'. וזה כבר חוץ מהאבלות 
אלא עצה היאך הדרך להיגאל, והדרך הוא אל 
תדום בת עיניך ושאי אליו כפיך ובעי תשובה 
ותפילה יחד עם הבכי והאבלות וזהו עצה איך 

לקרב את הגאולה. 
והנה בישעיה )פס"ב ו, ז( על חומותיך ירושלים 
הפקדתי שומרים כל היום וכל הלילה לא יחשו 
המזכירים את ה' אל דמי לכם ואל תתנו דמי לו 
עד יכונן ועד ישים את ירושלים תהילה בארץ 
וגו' וברש"י רבותינו דרשוהו כמשמעו מלאכים 
המזכירים את ה' על חורבנה לבנותה. ובגמ' 
מנחות )פ"ז ע"א( מאי אמרי וכו' אתה תקום תרחם 

ציון ע"כ. 
בכל צער נעשה בעל 

דבר בבנין ירושלים
ובכל זה חזינן שיש הנהגה כזאת שהעמידו 
מהשמים שומרים על ענין החורבן שיזכירו ולא 
יחרישו עד שישוב ויבנה כי זהו חלק מהגאולה 
וכלשון רש"י מלאכים וכו' על חורבנה לבנותה, 
ואמנם זה היה בבית ראשון אך בשם מהר"י 
אייבשיץ כתוב שבחורבן הראשון כלול החורבן 
השני, ועכ"פ מופקדים הם על הבכי והנביא אומר 
להם אל תחרישו ואל תתנו דמי לו כי זה חלק 

מהגאולה וזו הדרך להיגאל. 
ואאמו"ר זצ"ל אמר בשם המשגיח ממיר ר' 
ירוחם שמעלת כלל ישראל הוא שלא פתחו 
המזוודות באמצע הגלות ואף פעם לא חשבו 
לישב באופן קבוע אלא תמיד ישבו על משאם 
כיושבים באמצע הדרך, וכהיום יש שרוצים 
להרגילנו אחרת וצריך לדעת להיזהר מזה כי 
יש להתנהג כל הזמן במצב של אל תתנו דמי לו 

כי כך היא הדרך לגאולה. 
ודברים מפורשים הם ברד"ק שם שכתב: דרך 
הדרוש בזה ידוע שהשומרים הם המלאכים והם 
מתפללים לקל על ירושלים שישיבנה ליישובה ויש 
מפרשים כי השומרים הם אבלי ציון שמתפללים 
ביום ובלילה על ירושלים וגם יש לפרש על כל 
ישראל בגלותם שהם שומרים וצופים תמיד בנין 
ירושלים ומזכירים בונה ירושלים ביום ובלילה 
בתפילותיהם ובברכותיהם וכו' עיי"ש, וא"כ לכל 

הפחות בט"ב יש להרגיש בעל דבר בזה, ועל 
כל אחד ואחד לדעת שכל תוספת צער שיש לו 
מהתענית או שמתבונן יותר באמירת הקינות 
והאיכה, וכן נלע"ד כל המתבונן בצערם של 
ישראל בכל הדורות עד ימינו בכלל, כל זה בכלל 
צער החורבן ובזה מקיים הקרא דאל תתנו דמי לו, 
וכל דבר אפילו מעט יותר עמוק שיוסיף האדם 
להצטער ולהתאבל הרי למעלה יודעים איכות 
הדבר ובזה נעשה עוד יותר לבעל דבר בבנין 
ירושלים ובזה עלינו לדעת ולהתבונן שהאבלות 

והצער זו הדרך לבנין ירושלים. 
כל דמעה ובכי נשמר

ובגודל מעלת הבכי הנה בקינות כתוב )קינה כ'( 
הטה אלוקי אוזנך לבוזה ומלעגת מה תוחילו ואינו 
נבנה ושמע בכית מספידים וקוראים ומחכים מתי 
יבנה וכו', והלשון הוא ושמע בכית מספידים והוא 
כמו שמע קולנו, והפירוש שבשמים שומעים 
ומקבלים בכיה זו, וכמו שכל המוריד דמעות על 
אדם כשר הקב"ה סופרן ומניחן בבית גנזיו )שבת 
ק"ה( וודאי שעל חורבן הבית ה"ה, ולא רק על זה 

אלא גם על בית ישראל שנפלו בחרב ועל גדולים 
וצדיקים וחסידי עולם וסתם ישראל כשרים וזה 
צריך להתבונן ולדעת שהבכיה הזאת נשמעת 
ומתקבלת ובזה נבנה ביהמ"ק, אולם יש לידע 
שכל זה הוא משום ש'מה תוחילו ואינו נבנה' 
מכיון שאנחנו מחכים אנו בוכים כי לולא קוינו 

וציפינו שוב אין אנו בוכים. 
העבודה הזו נעשית על ידי כל אחד ואחד 

מישראל
ובירמיהו פל"א, כה אמר ה' קול ברמה נשמע 
נהי בכי תמרורים רחל מבכה על בניה וגו' מנעי 
קולך מבכי ועיניך מדמעה כי יש שכר לפעולתך 
נאום ה' ושבו מארץ אויב ושבו בנים לגבולם, 
וע"ש ברד"ק מה שהביא מהמדרש ועוד יש דרש 
כי דרך קבר רחל הולכים בגולה ע"כ אמר רחל 
מבכה על בניה ודרשו על זה פסוק ותקבר בדרך 
אפרת ואמרו מה ראה יעקב אבינו לקבור את 
רחל בדרך אפרת אלא שצפה יעקב אבינו ברוח 
הקודש שהגלויות עתידות לעבור שם לפיכך 
קברה שם כדי שתהא מבקשת עליהם רחמים 

הד"ד קול ברמה נשמע וגו' עיי"ש, ומבואר שהיו 
צריכים לבכי על קבר רחל וכדאיתא גם שהאבות 
באו לבכות על קברה וזהו היש שכר לפעולתך, גם 
הפעולה של מסירת הסימנים כמו שפירש"י, וגם 
פעולת הבכי שזהו המקרב והמביא את הגאולה. 
ועיקר הדבר הוא כמו שנתבאר שהאבלות 
והצער והבכי זוהי העבודה, ועכו"א מאתינו 
לדעת ולהתבונן שנתנו לנו הפשוטים והקטנים 
להצטער ולהתאבל על דברים גדולים וקדושים 
כ"כ כחורבן הבית וירושלים וכ"ז משום שכאו"א 
הוא חלק מן הכלל ישראל ויש להתרומם עי"ז, כי 
אמנם יש הענין להחזיק במידת הענוה אך יש גם 
הענין של תפארת ורוממות דקדושה ולא לתת 
לדעות קטנות להכחיש הדבר אלא יש להכיר 
מעלתינו הגדולה בזה שהיא לכל יחיד ויחיד 

מאיתנו ולהתרומם בזה. 
לכל אחד יש את החשבון 
שלו, וכל התאמצות אפילו 

הקטנה ביותר מצטרפת
מי  מענין המחשבה שיש  רגע אדבר  עוד 
שתופס כי מה בנין ביהמ"ק נוגע אליו והרי זה 
ענין לגדולים וחסידים וכי בגיני יבנה או לא ומה 
אוכל להוסיף או לגרוע? והאמת שאין הדבר 
כן אלא שלכל יחיד ויחיד יש את החשבון שלו 
בשמים ואפילו בדברים גדולים כל כך כהיציאה 
מהגלות וכבנין בית המקדש לא נעלם החשבון 
גם של האדם הפשוט ביותר. וכשישוב ה' על 
עמו ג"כ ישוב לכל יחיד ויחיד על פי החשבון 
הקטן ביותר ושום חשבון לא יוותר, וזאת יש 
לדעת שאם מתאמץ האדם אפי' מעט יותר כ"ז 
כבר מצטרף להחשבון, ואיתא ושכנתי בתוכם 
בתוכו של כל אחד ואחד, כי השראת השכינה 
בביהמ"ק זו השראה על כל יחיד ויחיד, וכל עבודה 
והתאמצות של כ"א מצטרף לחשבון, ולא שייך 
לברוח מזה, ומה ששייך כן זה להתפלל ולקיים 
דברי הפסוקים ומה שחז"ל הורו לנו בעבודת 
היום שזו הדרך לגאולת ישראל וכל זה דווקא 
בצירוף תיקון החטאים ובזכות זה נזכה עוד היום 
לבנין בית המקדש ולראות בשמחת ירושלים. 

)ביאורים ושיחות(     

בדין וקדשתו דכהן  
רבינו ראש הישיבה

הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א

וקדשתו כי את לחם אלוקיך 
הוא מקריב קדוש יהיה לך כי 
קדוש אני ה' מקדישכם )כ"א ח'(

בגמ' )גיטין נ"ט ע"ב( ושם, "תנא דבי רבי ישמעאל 
וקדשתו לכל דבר שבקדושה לפתוח ראשון לברך 
ראשון וליטול מנה יפה ראשון" וברש"י ליטול 
מנה יפה ראשון "אם בא לחלוק עם הישראל 
בכל דבר לאחר שיחלקו בשווה אומר ברור וטול 

איזה שתרצה". 
ובתוס' ד"ה וליטול וז"ל 'כגון במעשר עני 
או בצדקה אם הוא עני או בחברים המסובים 
בסעודה אבל במידי דשותפות לא דאמרינן 
בפרק מקום שנהגו דהנותן עינו בחלק היפה 
אינו רואה סימן ברכה לעולם'. עכ"ד. והיינו 
דנחלקו רש"י והתוס' במילי דשותפות אם יש 
בהם דינא דוקדשתו, דלרש"י בכל דבר יש דין 

וקדשתו ומשא"כ התוס' סברו דרק לגבי עני או 
חברים המסובים אית דינא דוקדשתו, משא"כ 

גבי שותפות. 
והנה בתוס' )מועד קטן כ"ח ב'( ד"ה וליטול מנה 
יפה ראשון כתבו 'פירוש יש לישראל ליתן לו 
אבל הוא אין לו ליטול כדאמרינן פרק מקום 
שנהגו הנותן עינו בחלק היפה אינו רואה סימן 
ברכה לעולם כו' מיהו נראה לי דכהן כיון שזה 

דינו יכול לראות סימן ברכה ואע"פ שאומרים 
בפרק הזרוע ונתן ולא שיטול מעצמו אין זה לוקח 
מתנות כי אם רואה שפיר מהו רוצה ואמר ליתן 
לו' עכ"ד. ]ואגב אורחא באמת שמעי' מינה שכל 
מקום שהוא נוטל דאין שותפות אמרינן להאי 

דינא דאינו רואה סימן ברכה[. 
ולכאורה דברי התוס' צ"ע טובא דהא מקשי 
מסוגיא דתני בפרק הזרוע ונתן ולא שיטול 
מעצמו דשם איירינן לענין מתנות כהונה דיש 
לכהן ולשבטו דין ממון בזה ומדינא קאתינא 
עליה דישראל ולוקח ושם נאמר להאי דינא דמ"מ 
לא יקח מעצמו אלא שיתנו לו מקרא דונתן ולא 
שיטול מעצמו, אולם לגבי דינא דוקדשתו דהכא 
לכאורה לא שייכא כלל וכלל דהרי מדינא לא שייך 
גבי הכהן ואין לכהן שום תביעה על זה, אלא דהוא 
מצוות הישראל לכבד הכהן ולייקרו אבל הוא 
ממש ככל מצוות דרמיא על הישראל וכמצוות 
תפילין הוא, ומה שייך להכא דינא דתביעת הכהן 
במתנות כהונה דבעי שם קרא דונתן ולא שיטול 
מעצמו, דהנה רש"י בסוגי' בגיטין כתב 'לאחר 
שחלקו בשווה אומר לו ברור וטול איזה שתרצה' 
והיינו דהוא דינא דעל הישראל רמיא והוא האומר 
לכהן טול איזה שתרצה ובאמת אם הישראל לא 
מקיים דינו אין לכהן שום זכות או תביעה על 

הישראל בזה, וצ"ע דברי התוס'.
והנה יעוי' בחידושי מרן הרב זצ"ל שכתב בהל' 
ת"ת לחלק בין דינא דכבוד האמור גבי רב המובהק 
ובין חיוב הכבוד האמור גבי רב שאינו מובהק, 
דהנה גבי רב המובהק לשון הר"מ שחייב אדם 
והיינו דהוא חיוב ואילו גבי רב שאינו מובהק ל' 
הר"מ הוא 'מצווה' וביאר בזה דחלוק טובא חיוב 
כבוד שאדם חייב כבוד לרבו המובהק שדינו הוא 
שאדם חייב כבוד לרבו ומשועבד לרבו על זה, 
והוא דין שנאמר בין הרב לבין התלמיד דהוא 
חיוב התלמיד לרב, וכחיוב עבד לרבו כן הוא 

חיוב תלמיד לרב המובהק.

משא"כ גבי רב שאינו מובהק כל חיוב הכבוד 
הוא מצווה ככל מצוות בעלמא ואין בזה שום 
ענין עם הרב שאינו מובהק והוא מילתא דרמיא 

על התלמיד ואין לרב עימו כלום על זה. 
וזהו ג"כ ביאור מה שהרב המובהק שמחל על 
כבודו שכבודו מחול כיון שהוא דין ששייך לרב 
והוא חיוב לרבו ואילו רבו שאינו מובהק הוא 
חיוב כלפי שמיא ואין כלום לרב עם חיוב זה 
וממילא אין שייך מחילה בזה. וזה טעם נמי מה 
שנקט הר"מ אצל הרב המובהק לישנא דחובה 
ואילו אצל הרב שאינו מובהק כתב לשון מצווה. 
ויש להסתפק לגבי דינא דוקדשתו אם דינו הוא 
ככבוד הרב שאינו מובהק והוא מצווה דרמיא על 
נפשיה בלבד בלא שום שייכות לכהן, או דבאמת 
דינו ככבוד הרב המובהק שיש בו חיוב ושיעבוד 
לרב, ויש לכהן תביעה מהישראל על החיוב הזה. 
ויעוי' ברמב"ם )הל' כלי המקדש פ"ב ה"ב( שכתב 
"וצריך כל אדם מישראל לנהוג בהם כבוד הרבה 
ולהקדים אותם לכל דבר שבקדושה" עכ"ד. ולשון 
הר"מ הוא 'צריך' ולא כתב מצווה לנהוג בהם 
כבוד הרבה, ונראה דבאמת הוא חיוב ככבוד 
הרב המובהק שיש תביעה לכהן על כבודו מאת 
הישראל ואינו מצוות הישראל דרמיא עליה 

בעלמא.

ולפי"ז י"ל מש"כ התוס' במועד קטן דלמדו 
דאינו מצווה גרידא אלא חיוב הוא שחייב לכהן 
וא"כ שפיר יש תביעה לישראל על זה ועל כן 
הקשו מדינא דמתנות כהונה שנאמר ביה ונתן 
ולא שיטול מעצמו. וזה טעם נמי מה שהתחילו 
התוס' בריש דבריהם דיש לישראל ליתן לו אבל 
הוא לא יטול וכו' והיינו דמיסוד הדין שייך שפיר 
ליטול ורק משום דברי הגמ' דלא יראה סימן ברכה 
הוא הטעם למה שאינו יכול ליטול ואילולי זה 

הוא באמת נוטל, ועי'.
אמנם בסוגי' בגיטין רש"י כתב 'ואומר לו 

ברור וטול איזה שתרצה' ומבואר דלרש"י כל 
הדין הוא דינא דרמיא על הישראל ואין מקום 

לנטילת הכהן כלל שאין לו זכות בזה. 
ובתוס' בגיטין התחילו דכל דינא ודקדשתו 
הוא שייך רק לגבי צדקה ומסובים וכדו' אולם 
גבי שותפות לא. ומגמ' דכל הנותן עיניו בחלק 
היפה אינו רואה סימן ברכה, ולא התחיל בהכל 
שלא יטול, ומבואר דבהכל לא היה שייך שיטול 
הכהן ולא היה הוה אמינא ע"ז ורק לגבי שותפות 
קס"ד שיטול בראש כיון דהוא שותף, על זה 
הביא דברי הגמ' דאינו רואה סימן ברכה אולם 
על תחילת הדברים לא אמר כן. ומבואר דס"ל 
לתוס' ולרש"י בסוגי' בגיטין להדיא דאינו אלא 
מצווה על הישראל ואין זכות לכהן בה ודלא 

כמש"כ התוס' במו"ק.

נ"א( שכתב "אסור  )או"ח סי'  ויעוי' ברמ"א 
להשתמש בכהן אפילו בזמן הזה דהוה כמועל 
בהקדש אם לא מחל על כך" ובמשנ"ב )ס"ק קע"ב( 
כ' 'דהוה כמועל בהקדש שהרי נאמר וקדשתו כי 
את לחם אלוקיך וכו' אם לא מחל על כך, אבל אם 
מחל מותר שכבוד הכהונה וכו' ניתן רק להנאתם 
לפיכך בידו למחול וכו' ויש מי שאומר שאינו 

יכול ליתן רשות להשתמש בו' עכ"ד. 

ונראה דבהא נחלקו אם כבוד הכהונה הוא 
מצווה דרמיא עליה ואז לא שייך מחילת הכהן 
על זה דלית ליה לכהן כלום אצל הישראל, וכרב 
שאינו מובהק הוא. או דהוא דין שישראל משועבד 
לכהן וכדין כבוד רב מובהק הוא ואז שייך מחילה 
על זה דלאו מצווה בעלמא הוא אלא זכות הכהן 
על הישראל. ואפשר דזה כוונת המשנה ברורה 
שכתב דכל דין וקדשתו הוא רק להנאת הכהן. 
והוא דין שמחויב הישראל לכהן וכמש"נ לדעה 

זו שיכול הכהן למחול לישראל.  

)נחלת שמעון( 

בעניני יציאת מצרים 
מורינו המשגיח

הגה"צ רבי יוסף דיויס שליט"א

שלא יהיה פתחון פה לאומות העולם
ידוע דברי חז"ל שמביא רש"י 'מפני מה השרה 
שכינתו על גוי רשע כדי שלא יהיה פתחון פה 
לאומות העולם לומר אילו היו לנו נביאים חזרנו 
למוטב, העמיד להם, פרצו גדרי עולם'. עצם הדבר 
שהקב"ה השרה את שכינתו על גוי רשע וטמא 
זה נס, ואולי יותר מפתיחת פי האתון, שהרי 
בין דרגת 'חי' לדרגת 'מדבר' יש הבדל של דרגה 
אחת. אולם בין 'מדבר' לבין 'נביא' יש הבדלים 

ודרגות רבות ועצומות. 
וכבר שואלים, הרי לכאורה יש לאומוה"ע 

פתחון פה יותר גדול, והוא שהקב"ה העמיד 
להם נביאים שפרצו גדרי עולם, ולא העמיד 
נביאים כנביאי ישראל שילמדו אותם  להם 
בדרך הנכונה, והנביאים שלהם החטיאו אותם, 

פרצו גדרי עולם. 

אומוה"ע ביקשו נביא לתרץ 
עצמם ולא לתקן עצמם

יש תירוץ בענין שתי' הגר"מ שניידר זצ"ל, והוא 
שיש ב' סוגי חוטאים, יש אנשים שמתרשלים 
בעבודת ה' וחטאו - שיש להם סיבות ותירוץ 

אמיתי מדוע הם התרשלו בעבודה, הם מכירים 
בחטא אבל יש להם תירוצים, ואף שהם חוטאים 
הם מודעים לזה ומתרצים תירוצים. אבל יש סוג 
גרוע בהרבה, שעצם התירוץ הוא הקלקול. כי 
מלבד עצם החטא הם מתרצים לעצמם שהדרך 
שלהם היא הנכונה, והם צודקים בדרכם, ואין להם 
מודעות כלל שהם חוטאים. והתירוץ מעכב אותם 
מלשוב בתשובה. ]ובאמת זה הטעם שמעיקר 
התשובה הוא הווידוי, שמהותו הוא להוציא 
בפה, ולהכיר ב'חטאתי' בגנאי, ובחטא. וזה מביא 

לתשובה[. 
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וזה ההבדל בין אומוה"ע לישראל. כי אומוה"ע 
אינם מבקשים נביא לשפר ולתקן את דרכיהם. 
אלא שיהיה להם תירוץ של שקר, נביא שאינו 
ולכן הקב"ה  על מעשיהם.  לכסות  בא אלא 
מעמיד להם נביא שאדרבה, יכשיר להם את 
מעשיהם, שיתיר להם את האסור, כי זה הוא 
הרצון שלהם שאין להם רצון לחזור למוטב, וזו 

כוונתם האמיתית. 
אבל ישראל אינם מחפשים תירוצי שקר, 
ישראל אע"פ שחטא ישראל הוא, ישראל תמיד 
רוצה קרבת אלוקים ולכן ע"י הנביא הוא חוזר 
למוטב. והדבר הזה הוא לימוד עצום בשבילנו, 
האם התירוצים שלנו הם כיסוי לדרך לא נכונה 

או שהם תירוצים אמיתיים. 

נבואה בלא תיקון המידות מקלקלת יותר
אך יש עוד תירוץ על הקושיא הזו, שנאמר 
של  שטענתם  הוא  ויסודו  נוסחאות,  בכמה 
אומוה"ע הוא, שמה שאין בכוחם 'לקבל' נביא, 
הוא משום שאין להם אדם שיכשיר את עצמו 
להיות ראוי לכך ולהגיע לכך, ומה שהם ביקשו 
מהקב"ה נביא הוא שהקב"ה ישפיע עליו רוח 
נבואה על חכם והוא יחזיר אותם למוטב. וע"ז 
הראה להם הקב"ה שאדם שלא מתקן את מידותיו 
אפילו אם יהיה נביא גדול ממשה הוא יישאר 
מושחת ומנוול, ולא רק שהנבואה לא תועיל 
אלא זה יהיה כלי בשבילו להפוך להיות בעל 

גאווה גדול יותר.
בלעם לא היה רשע למרות שהוא היה נביא, 
אלא בגלל שהוא היה נביא הוא נהיה יותר רשע. 
והדבר הזה הוא לימוד עצום בשבילנו, כי מעיקר 
גדילתו וצמיחתו של האדם הוא תיקון המידות, 
ואין בזה שום קיצורי דרך, צריך לעבוד ולעלות 
בזה שלב אחרי שלב מדרגה אחר מדרגה, ובלא 
זה א"א לזכות בתורה. כי עיקר הכשרת האדם את 
עצמו לתורה היא כל האדם, כמו שידוע מהגר"א 
שאומר שעיקר האדם הוא שבירת המידות ואם 

לאו למה לו חיים. 
בתורה  ברוחניות,  שההצלחה  זה  ]ויסוד 
ובמסירתה, תלוי במידות טובות, ידוע בשם 
המשגיח רבי יחזקאל זצ"ל ששאל אחד מה היא 
סיבת ההצלחה הגדולה של רבי שמואל זצ"ל? 
ואמר המשגיח זצ"ל שלדעתו סיבת ההצלחה של 
ר' שמואל היא המידות האציליות שהוא מושלם 

בהם, וזו סיבת הצלחתו[. 
ובזה, בנקודה האמיתית להצלחה, אין שום 
קיצורי דרך. אלא רק לעלות מדרגה אחר מדרגה 

שלב אחרי שלב. 

תלמידי בלעם ותלמידי אברהם
ידועים דברי המשנה באבות "כל מי שיש בו 
ג' דברים הללו מתלמידיו של אברהם אבינו וג' 
דברים אחרים מתלמידיו של בלעם הרשע, עין 
טובה ורוח נמוכה ונפש שפלה מתלמידיו של 
א"א. עין רעה ורוח גבוהה ונפש רחבה מתלמידיו 
של בלעם הרשע. מה בין תלמידיו של אברהם 
אוכלים בעוה"ז ונוחלין בעוה"ב שנאמ' להנחיל 
אוהבי יש וכו' אבל תלמידיו של בלעם יורשין 

גהינום ויורדים לבאר שחת וכו' ". 
וצ"ב הרי כבר המשנה פירשה את ההבדלים 

בין תלמידי בלעם לתלמידי אברהם, וא"כ מה 
השאלה שוב מה בין תלמידיו? ועוד צריך לדקדק 
לכאו' מה החידוש, הרי הדברים ברורים שהצדיק 
יורש גן עדן ורשע יורש גהינום, ומה משמיענו 

שזה ההבדל. 
והנה המהר"ל בהקדמת פירוש המשנה כ' "יש 
לך לדעת ענין אברהם וענין בלעם כי אברהם 
שהיה  וכשם  הישראלית  האומה  ראש  היה 
אברהם ראש לאומה ישראלית כך היה בלעם 

ראש לאומות העולם". 
אבל, לכאורה יש הבדל עצום בין שניהם, 
אברהם יצחק ויעקב הם 'האבות' של כלל ישראל, 
הם העמידו את מורשת ישראל, כלל ישראל הם 
בני האבות, הם ההמשך שלהם. לעומת זאת בלעם 
כמו שכותב המהר"ל הוא מלשון בלע-עם )ויעוי' 
שכ"כ בערוך בסנהדרין שהוא ל' בליעה( אין כאן עם, אין 

כאן דבר בר קיימא. 

האבות נקראו ישרים
ועומק ההבדל, כתוב בגמ' שספר בראשית 
נקרא ספר הישר, וכדברי הגמ' בע"ז, זהו ספר 
אברהם יצחק ויעקב שנקראו ישרים שנאמר 
תמות נפשי מות ישרים. האבות הק' מהותם 
הוא ישר. מה הוא המעלה של ישר? כבר הבאנו 
פעם מהגר"ח קופמן זצ"ל שענין ישר אינו אחד 
שאינו מרמה, ונוהג ביושר, אי"ז הפירוש של ישר. 
ישר זה אדם שהוא 'שווה' בכל דרכיו, הוא אינו 
נוטה, תמיד הוא בהשתוות. וזה היה מעלתם של 
האבות שתמיד הלכו אחרי הקב"ה בהשתוות 

בלא שום נטייה. 
כתוב במדרש שאברהם אמר לקב"ה אני חומה, 
וע"ז כתוב אם חומה היא נבנה עליה ואם דלת 
היא נצור עליה. כי אם יש 'חומה' שהיא קביעא 
וקיימא אז אפשר לבנות עליה טירת כסף, לבנות 
עליה כלל ישראל. אבל אם הוא 'דלת' - דבר שזז 

כל הזמן א"א לבנות עליו כלל ישראל. 
בשביל לבנות כלל ישראל צריך יושר, השתוות 
תמידית, בלא תזוזות, מצב של חומה קבועה, 
רק כך אפשר לבנות המשך ולבנות עם. לעומת 
זאת, בלעם לא היה בו שום יציבות, בלעם היה 
חיגר, רגע אחד היה בדרגת נבואה ורגע אחד 
היה בתחתית השפלות, וכך הוא בלע-עם כי 

א"א לבנות כך עם. 
אצל בלעם ההתגלויות שלו נאמרו בתורה 
בלשון 'ויקר', לשון מקרה וארעי. בלעם היה 
בדרגה הגבוהה ביותר בבני אנוש, לא קם בישראל 
כמשה עוד - אבל אצל אומוה"ע קם בלעם, אך 
בלעם לא היה יכול להתרומם מזה לשום דרגה, 
כי כל מציאות הנבואה שלו היתה בצורת מקרה 
וארעי. ובניין ועלייה הם רק בצורה של קביעות 
קבוע  שהיה  משה  אצל  משא"כ  וברציפות. 
בהשראת השכינה, כמש"א חז"ל עה"פ ואתה 

פה עמדי שלא זז. 

כשמעשיהם ישרים – מעשיהם נהיים רוחניים
ובאמת מוצאים אנו שכל מעשיהם ונישואיהם 
של אבותינו כל מלאכת צאנם אכילתם ושיחתם 
זו תורה, כי אצל האבות לא היה אלא ב'ישר', 
הכל היה באותו מצב של עבודת ה' ולכן מהכל 

נהיה תורה. 

אצל האבות הקד' לא היה הבדל בין תורתן 
ותפילתן לבין מעשיהם הגשמיים, ובאמת כן הוא 
האמת, שלגשמיות ועניניה אין קיום עצמי אלא 

הכל משמש לתכליתם הרוחנית. 
וזה היה ההבדל בין בלעם לבין אברהם אבינו 
כמו שמבאר המהר"ל שם, מה שאצל אברהם 
ויחבוש את חמורו ואצל בלעם כתיב  כתיב 
אתונו ל' נקבה, ואילו אצל אברהם כתיב גם 
וירכב על החמור, וכתב שם "ודבר זה ראיה אצל 
אברהם שאין לו שייכות עם החומרי רק רוכב 
עליו ומתעלה כי אין לו שום חיבור וצירוף וכך 
היה אברהם נבדל מן המדרגה החומרית ומתעלה 
עליו, אבל בלעם היה רוכב על אתונו שהיא נקבה 
שלמדרגתו היה חיבור עם החומרי וזהו כאמרם 
בלעם בא על אתונו וכו' ורמזו ההבדל הגדול 
שהיה בין אברהם ובין בלעם שאברהם היה נבדל 

מן החומרי ובלעם היה מתחבר אל החומרי". 
ההבדל בין בלעם לאברהם היה שאברהם 
לא ראה שום קיום בפנ"ע לגשמיות והכל הוא 
לתכלית רוחנית ולכן הוא 'רוכב על החמור' אין 
תכלית בפני עצמו לחומריות והכל הוא לשמש 
לתכליתם הרוחנית. משא"כ בלעם הוא היה 
מחובר לחומר ולכן הוא לא ראה בחמורו שום 
תכלית ובא על אתונו. ולכן לא שייך שיהיה אצל 
בלעם יציבות, כי הוא תמיד מחובר לחומר, והוא 
עולה ומיד נופל ועולה ונופל כל הזמן, וחי חיים 
כפולים, שרגע אחד הוא רואה בנבואה ורגע שני 

הוא בא על אתונו. 

זכייה ברוחניות בעבודה קבועה
וזהו הפירוש במשנה, אמנם כבר כתבו את 
ההבדל, שלתלמידי אברהם יש מידות טובות 
ולתלמידי בלעם יש מידות רעות, אבל עדין יש 
לשאול, אולי מקרה הוא, וע"ז משיב התנא שאצל 
אברהם הכל הוא 'להנחיל לאוהבי יש', תלמידיו 
נוחלין עולם הבא, הכל אצלם הוא יציב וקבוע 
לעוה"ב. אבל אצל בלעם הכל הוא מקרי, בלא 
יציבות, ולכן הם יורדים לגהינום. )ואולי לכן אצל 
אברהם כתוב 'נוחלין' ואצל בלעם כתוב 'יורשין' כי נחלה 

זה שייכות עמוקה יותר מירושה, כדמצינו שאצל השבטים 

היה נחלה(. 

זהו לימוד ולקח, שאם אנחנו רוצים שעבודתנו, 
לימודנו, תפילתנו, מידותינו, יהיו ברי קיימא 
חייבים שיהיו ביציבות ובקביעות. לא יום כן 
ויום לא. ולהבין את המטרה שאנו צריכים לשנות 
את עצמינו לטובים יותר. להשריש בנו שכל 
ההליכות חיים אינם דבר נפרד מהחיים הרוחניים, 
להיות יציבים, להיות 'ישר', לא להיות בבית 
מדרש בן אדם אחד ובמקום אחר או בהסתר בן 
אדם אחר, לא לחיות בסתירות, באמצע הזמן 
כך ובבין הזמנים אחרת. להיות ישר. ולדעת, 
שאין קיצורי דרך! צריך הכל להיות בקביעות 

ובעבודה בר קיימא. 

אנחנו רוצים להיות בני תורה, בעלי מידות 
טובות, ובשביל זה צריך להיות ישר בקביעות 
ובעקביות. ובס"ד אם נלך בדרך הישר נזכה 

ל"אלוקי אברהם בעזרו". 
)משיעור דעת שנמסר בישיבה הקד', ע"ד הכותב בלבד(

ביאור מהגרא"י הי"ד בתפילת 
אברהם אבינו על סדום

יש ווארט יקר מאוד של הסבא הטעלזער רב, 
ר' אברהם יצחק זכר צדיק לברכה. בפרשת וירא 
כתוב שאברהם אבינו התפלל "אולי יש חמישים 
צדיקים בתוך העיר" וכשנענה שלא, הוא ביקש 
על ארבעים וחמישה, ואחרי זה על ארבעים 

ושלושים וכו' עד עשרה. 
וזו פרשה שצריכה ביאור, אם אפשר לבקש 
על עשרה למה הוא לא ביקש על זה לכתחילה? 
זה נראה כמו מסחר, מבקשים לכתחילה להציל 
את העיר בזכות חמישים צדיקים וכשמתברר 
שאין חמישים צדיקים, נו, מבקשים עוד משהו. 

]יש בזה ביאור בראשונים ואין כאן המקום[. 
הוא אמר דבר נפלא מאוד, יש כלל שכתוב 
בראשונים, אחד המקומות זה בשיטה מקובצת 
בבא קמא דף נ', שאדם יכול להתפלל שהקב"ה 
ינהג במידה מסוימת אם יש לו השגה באותה 
מידה, השיטה מקובצת מבאר שם, שמה שר' 
חנינא בן דוסא אמר "דבר שנצטער בו אותו 
צדיק יכשל בו זרעו" זה בגלל שהייתה לו השגה 
במידה הזאת של "דבר שנצטער", לכן הוא יכל 
להציל נפשות עם הסברא הזו בגלל שהקב"ה 
מסכים עם סברת הצדיקים שבדור, אבל אחרי 
שר' חנינא בן דוסא נפטר, לחכמי ישראל האחרים 
לא היו את ההשגות של ר' חנינא בן דוסא ולא 
היתה להם המדרגה בדבר הזה, לכן הם לא יכלו 

להתפלל על זה. 
כשאברהם אבינו התחיל להתפלל, באמת 
ההכרה שלו, במידת טובו וחסדו יתברך היתה 
להצלה בעבור חמישים צדיקים ולא פחות אבל 
אחרי שהתפלל על חמישים הוא נתעלה, וכבר 
יכל להתפלל על פחות, על ארבעים וחמישה 

ואחרי זה על ארבעים וכו', כך סדר הדברים. 

 )דרך חיים ח"א קסח( 

הבעל תאווה היה אמור לדאוג 
לשני, ואנו רואים ההיפך

הסבא הטעלזער רב זצ"ל אומר דבר פלא, 
לכאורה בעל תאוה היה צריך לדאוג לתאוות 
של השני יותר מכל אחד אחר, שהרי מי שלא 
בעל תאוה לא מבין בזה כי לא משתוקק לזה, לכן 
הוא לא דואג לשני, אבל מי שיותר בעל תאוה, 
אדרבה הרי כל היום הוא עסוק בדבר הזה לתפוס 
מאכלים או חמדת ממון וכו' אז הוא היה צריך 

להבין את השני יותר. 
והרי עינינו רואות את ההיפך ממש, אלו שהם 
בעלי תאוה דואגים רק לעצמם אבל את השני 

הם לא מבינים, ולא שמים לב אליו בכלל. ואלו 
שהם בעצמם נקיים לגמרי מהתאווה, אלו שלא 
צריכים את הדברים שטוב לשני, שלא צריכים 
מזגן ולא צריכים אוכל ודי להם בפת קיבר ומים 
במשורה, לשני הם יתנו מעדני מלך, כי הם יודעים 
ושמים לב שפלוני צריך כך וכך ונוח לו כך וכך. 

 )דרך חיים ח"א רמד( 

היחס הנכון לתקופות זמניות 
- מה שאמר הגרא"י הי"ד לחתנו 

הגר"ב זצ"ל בעלייתם לרכבת 
חזרתי בישיבה הרבה פעמים על הסיפור שהיה 
עם סבי הטעלזער רב, כשהוא נפרד מחתנו הגאון 
רבי ברוך סורוצקין זצ"ל כשהם היו זוג צעיר אחרי 
החתונה ופרצה מלחמת העולם והם נסעו יחד עם 
ישיבת מיר לשנחאי ומשם לארה"ב, לפני שעלו 
על הרכבת הוא אמר להם, עכשיו אתם עולים 
לרכבת לנסיעה של כשבועיים, זה זמני, אחר כך 
תהיו באוניה, זה גם זמני, אחר כך תגיעו ליפן זה 
גם זמני. שלושת רבעי מהחיים עלולים להתבזבז 

על הזמנים האלו שנקראים זמני!
אז הוא אמר לו, כשאתה עולה עכשיו לרכבת 
אתה צריך להתייחס לזה כאילו כך יהיו כל ימיך, 
וכל ימיך תחייה ככה, תתייחס לזה כאילו כך יהיה 

תמיד ואז אתה קובע לך מיד סדרים שלמים. 
והעידה הרבנית גינזבורג שבעלה היה אחד 
מגדולי מיר הגאון ר' אפרים מרדכי גינזבורג חתנו 
של המשגיח שהיה אח"כ ר"י מיר בארה"ב, והיא 
סיפרה שהם ישבו מולם בנסיעה, והיא לא ראתה 
אותו, היא אמרה, את האברך הקטן, הצעיר, הזה, 
אפילו פעם אחת עם עינים מחוץ לגמרא! כשהיא 
הלכה לישון בלילה וכשהיא קמה בבוקר תמיד 
הוא היה כבר עם עינים בגמ', הגם שהיו הולכים 
שוטרים ובודקים את הניירות והיו מסמכים 
מזויפים הוא לא היה מוציא את העינים מהגמ'. 
הגאון ר' יצחק סורוצקין שליט"א שהוא אדם 
גדול בענקים אמר לי, הגיעו לשנחאי ביפן רבים, 
הסתובבו לדעת אם אפשר כבר להמשיך או לא, 
אבא הגיע ומיד קבע חברותות ולא ידע מכלום. 

   )וועד, אדר תשפ"ד(

כ' תמוז – הבחירה שבחרו קדושי 
טעלז הי"ד איך תצא נשמתם 

עכשיו היה כ' תמוז אנחנו יודעים ממש קצת 
ממה שהיה שם, כמעט לא היו שם ניצולים, אבל 
יש משהו שמספרים, כאשר הנאצים ימש"ו לקחו 
והשפילו אותם כמה ימים לפני שהרגו אותם, 
כך הם היו נוהגים בכל מקום, והיו שם גדולי 

תורה, היה שם את הסבא רבי אברהם יצחק 
הטעלזער רב זכר צדיק וקדוש לברכה, והיה לו 
אח ר' זלמן, והיה שם את ר' עזריאל רבינוביץ, 
והייתה שם ישיבה שלמה ועיר שלמה של שומרי 
תורה ומצוות, ציבור גדול של מאות יהודים, 
ולקחו אותם מחוץ לעיר, והכריחו אותם לרוץ 
בכל מיני סוגי עינויים והשפלות, צער גוף וצער 
נפש, וסיפרו שבתוך כל הרדיפות האלה הסבא 
הרים את הידיים שלו כלפי מעלה ואמר ריבונו 
של עולם, דו ביסט גרויס און דיין מעשים איז 

גרויס ]אתה גדול והמעשים שלך גדולים[. 
גם הסבא דיבר עם הקהילה שיקבלו עליהם 
חיזוק בכמה וכמה מצוות, כך מוסרים נפש על 
קדושת ה', אמנם לא נתנו להם את הברירה לחיות 
אבל כן נתנו להם את הברירה איך למות, וזה 
ניסיון עצום, אולי אפילו יותר קשה מהניסיונות 
האחרים, כשיבוא גוי ה' ישמור ויציל ויעמיד את 
האדם בנפשות בלי בחירה איך האדם יתייחס 

באותם דקות, איך הוא יזכה שתצא נשמתו.   

 )דרך חיים ח"ב קצב( 

הגר"מ פוגרמנסקי זצ"ל על ראיית 
כבודו יתברך בתוך עמק הבכא

בשואה האיומה היה אדם גדול וקדוש בשם 
ר' מרדכי פוגרמנסקי זכר צדיק וקדוש לברכה, 
הוא היה בגטו קובנה, מי שיודע קצת מה זה 
להיות בגטו, הגטו היה מוקף בשומרים נאצים 
ימ"ש, כל יום לוקחים והורגים עוד ועוד "והיו 
חייך תלויים לך מנגד ופחדת לילה ויומם לא 
תאמין בחייך בבוקר תאמר מי יתן ערב ובערב 
תאמר מי יתן בוקר" )דברים כ"ח( כל התוכחה כולה 
התקיימה בשלימות ממש בגטאות ובמחנות, ר' 
מרדכי עצמו אמר שכשהוא ראה את הנאצים 
וכל הצרות שקורות הוא לא רואה את הנאצים 

הוא רואה את הפסוקים של התוכחה. 
פעם אחת עמדו כמה יהודים בקצה הגטו 
במקום שלא יכלו לראות את הנאצים עם נשק 
בידם, שאל אותם ר' מוט'ל מה אתם רואים פה? 
כל אחד ענה שהוא רואה צרות וחורבן וכו' אמר 
להם ר' מוט'ל ואני רואה שעומד מלפני גרמני 
במרחק של כמה מטר עם נשק ורוצה להרוג 
אותי ולא נותנים לו, "הן הן נוראותיו" בתוך 

עמק הבכא הוא ראה את כבודו יתברך. 

     )דרך חיים ח"ב רמא(

'שאלות של דעת תורה אל תשאלו אותי' 
– מגדלותו של הגר"מ פוגרמנסקי זצ"ל

אותו אדם גדול וקדוש ר' מרדכי פוגרמנסקי, 
]ענק שבענקים, גאון מבהיל ממש, צדיק, יראת 

 שמועות ועובדות 
מגדולי טעלז זיע"א 
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חטא, איש אלוקים קדוש, בעל רוח הקודש, בעל 
מדרגות נפלאות ונשגבות, אפשר לדבר שעתיים 
ולא להגיע לאפס קצהו, כל אלו שהכירו אותו 
כמעט רעדו רק מלהזכיר את שמו[ עד גיל ארבע 
עשרה הוא היה שומר תורה ומצוות אבל לא היה 
בן תורה ובגיל ארבע עשרה ר' אל'ה קירב אותו 
]ר' אל'ה בסוף ימיו אמר שיש לו את הזכות שזכה 
להביא לכלל ישראל את ר' מרדכי פוגרמנסקי[. 
ואבותינו סיפרו לנו, שכשר' מוט'ל היה בליטא, 
הוא אמר אל תשאלו אותי שאלות של דעת 
תורה בגלל שעד גיל ארבע עשרה ראיתי דברים 
אחרים, תלכו לשאול את ר' ברוך בער שהוא 
קדוש מרחם ומימיו לא ראה משהו לא טוב, 
אע"פ שמגיל ארבע עשרה הוא לא ראה שום דבר 
אחר, ומסתמא הוא לא דיבר על פריצות אלא 
רק על דברים חיצוניים, ספרי חכמות, חכמות 

אומות העולם וכו'. 

)דרך חיים ח"ב קנז( 

עמו אנוכי בצרה
ר' מוט'ל פוגרמנסקי היה אדם גדול מאוד 
]כשהוא נפטר החזון איש היה שבור, ואמרו 
שהוא חשב שאחריו יהיה ר' מוטל פוגרמנסקי, 
ועכשיו שהוא נפטר בחייו הוא היה שבור[ בטעלז 
אמרו ווארט בשמו, כשיוסף הורד מצרימה כתוב 
"והנה אורחת ישמעאלים באה מגלעד וגמליהם 
נושאים נכאת וצרי ולוט" וברש"י "למה פרסם 
הכתוב את משאם להודיע מתן שכרן של צדיקים 
שאין דרכן של ערביים לשאת אלא נפט ועטרן 
שריחן רע ולזה נזדמנו בשמים שלא יוזק מריח 
רע" ושואלים העולם, וכי זה מה שמעניין את 
יוסף בשעה שהיה שקוע בתוך צרה צרורה שאין 
כמותה? אלא, הקב"ה הראה ליוסף הצדיק, אמנם 
הצרה חייבת להיות אבל זה נעשה תוך כדי הארת 

פנים, "עמו אנוכי בצרה" . 

)דרך חיים ח"ב שעד(

איך יתכן שחכמי אומות העולם לא רואים 
את השי"ת בהתעסקותם בבריאה ובמדע?

שמעתי פעם שיחה מר' מרדכי גיפטר זכרונו 
מרדכי  ר'  של  ווארט  על  חזר  הוא  לברכה, 
כתוב  לברכה,  וקדוש  צדיק  זכר  פוגרמנסקי 
ברמב"ם בהלכות יסודי התורה על המצוה של 
אהבת ה' "והאיך היא הדרך לאהבתו ויראתו 
בשעה שיתבונן האדם במעשיו וברואיו הנפלאים 
הגדולים ויראה מהן חכמתו שאין לה ערך ולא 
קץ מיד הוא אוהב ומשבח ומפאר ומתאוה תאוה 
גדולה לידע ה' הגדול וכו' וכמו שאמר דוד כי 
אראה שמיך מעשה אצבעותיך מה אנוש כי 

תזכרנו". 
ונשאלת השאלה, הרי כולנו יודעים שאנשי 
המדע חכמי אומות העולם, ורח"ל גם מזרע 
ישראל, עוסקים הרבה יותר מאיתנו במעשיו 
וברואיו הנפלאים והם לא אוחזים בכלום, לא 
באלף-בית של אמונה ולא באלף-בית של אהבת 
ה' ]היו כאלו שכן אבל הרבה מאוד לא[, הוא 
ציטט משפט, היו אז קבוצות מכל מיני מדינות 
שטסו לירח וברוסיה גם שלחו שליח מטעמם 
לעלות לירח והוא חזר משם ואמר "הייתי על 

הירח ולא ראיתי שם שום בורא עולם" כך אמר 
הרשע מרושע האפיקורס כשחזר משם, ואיך 

יתכן כדבר הזה? 
אמר ר' מרדכי פוגרמנסקי, יבוא אדם ויראו לו 
את הציורים הכי יפים בעולם שעולים מליונים 
ומליארדים, אבל אם המשקפיים שלו מלוכלכות 
הוא לא יראה כלום! אם העינים שלו לא בסדר 

אז לא רואים כלום. 
הוא הוסיף, ברמב"ם בספר המצוות כתוב 
לשון אחרת "לפי שנאמר ואהבת את ה' אלוקיך 
איני יודע כיצד אוהב את המקום תלמוד לומר 
והיו הדברים האלה אשר אנוכי מצוך היום על 
לבבך" וזה נראה סתירה, אלא ודאי שאוהבים 
מלראות את הבריאה אבל כדי שיהיה לך עינים 
לזה קודם כל צריך והיו הדברים האלה על לבבך.     

)דרך חיים ח"א שו(

כל הבריאה כולה זועקת 
אנוכי ה' ואפי' הע"ז

שמעתי פעם ווארט יקר מאוד בשם ר' מרדכי 
פוגרמנסקי, כתוב במדרש בשיר השירים שצלמו 
של נבוכדנצר עמד וצעק אנוכי ה' אלוקיך, היה 
חורבן נורא, ובעיצומו עומדת עבודה זרה ועל ידי 
מעשה כשפים של טומאה היא צועקת אנוכי ה' 
אלוקיך, אמר ר' מרדכי פוגרמנסקי אתם יודעים 
מה כתוב כאן? שכל הבריאה אומרת אנוכי ה' 
אלוקיך אפילו העבודה זרה.                                                  

)דרך חיים ח"א שו( 

על עצמו לא היה בוכה אבל על שכינתא 
בגלותא היה בוכה בדמעות שליש

סיפר, שכשיצא  לברכה  זכרונו  שלי  אבא 
מהשואה הוא היה בצרפת במקום שהתקבצו שם 
הרבה פליטים ובחדר לידו היה הקלויזענבורגר 
רבי זכר צדיק וקדוש לברכה, הוא היה יהודי 
שאיבד את כל משפחתו, אשה ואחד עשר ילדים 
נהרגו לו בשואה ולא שמעו ממנו מילה לא על 
אשתו ולא על בניו, אבל בלילה הוא שמע אותו 
עורך תיקון חצות וכשמגיע על נהרות בבל שם 
ישבנו גם בכינו שם הוא בכה בדמעות שליש.                                                                                  

)דרך חיים ח"ב רמו( 

החשיבות להיות בן ישיבה 
וההנהגה בימי הדין

שמעתי מאבי מורי זכרונו לברכה, בישיבה 
בטעלז באמריקה, בימים הנוראים היו מגיעים 
יהודים שבכל ימות השנה  בוגרי הישיבה – 
לאו דווקא עסקו בתלמוד תורה – להיות בתוך 
הישיבה, אז הוא אמר דבר יקר מאוד. בקריאה 
בראש השנה קוראים את הפרשה של ישמעאל, 
"כי שמע אלוקים אל קול הנער באשר הוא שם" 
אומר רש"י "לפי שהיו מלאכי השרת מקטרגים 
ואומרים ריבונו של עולם מי שעתיד זרעו להמית 
בניך בצמא אתה מעלה לו באר? והוא משיבם 
עכשיו מה הוא, צדיק או רשע, אמרו לו צדיק, 
אמר להם, לפי מעשיו של עכשיו אני דנו, וזהו 

באשר הוא שם".       

אמר אבא זכרונו לברכה, מאוד חשוב שבזמן 
הדין אדם יהיה בן תורה, בכל ימות השנה כל אחד 
נמצא כפי מצבו וכפי גלגולו, אבל בזמן שהקב"ה 
ידון אותך תהיה בתוך בית מדרש, בזמן שדנים 
אותך תהיה בן תורה, עכשיו אני בן ישיבה, יש 
הנהגה כזו של באשר הוא שם.                                

)דרך חיים ח"א צה(

ומי שבאים בתוכם להתפלל
פעם שמעתי מאבי מורי זכרונו לברכה הערה 
בשם רבו ר' אשר קלמן ברון ראש ישיבת פוניב'ז 
בליטא. הם נפגשו פעם בוילנא באזור של בתי 
כנסת וחיפשו מניין, אז ר' אשר קלמן אמר, בארץ 
ישראל בשבת אחרי יקום פורקן אומרים מי שברך 
לכל מי שעוסק בצרכי ציבור, כל מי שנותנים 
נר למאור, יין לקידוש, ולהבדלה, פת לאורחים, 
וצדקה לעניים, וכתוב שם "ומי שמייחדים בתי 
כנסיות לתפילה ומי שבאים בתוכם להתפלל" 
ולכאורה מה השייכות של אלו שבאים בתוכם 
להתפלל? הרי הם לא עוסקים בצורכי ציבור 
והמי שברך הזה נתקן לברך את כל העוסקים 
בצורכי ציבור. ענה ר' אשר קלמן, עכשיו אנחנו 
רואים שלפעמים מי שבאים בתוכם להתפלל 
הוא עוסק בצורכי ציבור, אנחנו מחפשים מניין 
ואם יבוא לכאן אחד הוא יעזור לנו, כך הוא 

אמר בבדיחותא.                        

 )דרך חיים ח"ב שיח( 

עריכם שרופות באש
ישעיה הנביא אומר "ארצכם שממה עריכם 
שרופות אש" שמעתי פעם מר' מרדכי גיפטר 
זכרונו לברכה, לא כתיב ל' עתיד ארצכם תהא 
שממה עריכם ישרפו באש אלא ארצכם כבר 
שממה ועריכם כבר שרופות באש, ישעיה הנביא 
רואה את האמת כמות שהיא הוא ראה את בית 

המקדש כבר שרוף. )דרך חיים ח"ב רנט( 

ליל הסדר אצל האבני נזר
ר' מרדכי גיפטר כתב לי פעם מכתב בתחילת 
ניסן, שתלמיד של האבני נזר שהיה באמריקה 
אמר לו "דער רבי איז געקראכען אויף די הימלען 
]ביטוי ביידיש 'עלה לשמים'[ ליל הסדר מער פון 
די ימים נוראים", אצל האבני נזר ליל הסדר היה 
יותר מראש השנה ויום הכיפורים.              )דרך 

חיים ח"ב כז(

הנצי"ב התפלל, צם והלך לקברו 
של ר' חיים להבין פשט ברשב"ם

שמעתי מר' מרדכי גיפטר זכרונו לברכה, שר' 
משה מרדכי שקוף – הבן של ר' שמעון – סיפר 
לו, שכשר' שמעון הביא אותו ללמוד בוואלזי'ן 
הוא סיפר לו שכשהוא למד שם ]ר' שמעון עצמו 
למד בוואלזי'ן[ פעם אחת באמצע הלילה הוא 
עמל ויגע להבין פשט ברשב"ם קשה, ובאמצע 
הלילה היה דרכו של הנצי"ב להיכנס ולראות 
מה שהבחורים לומדים, ]בוואלזי'ן היו משמרות 
והיו לומדים עשרים וארבע שעות[ ור' שמעון 

אמר שעל אף שהיתה לו יראת הכבוד מהנצי"ב 
והוא אף פעם לא דיבר איתו אבל היה לו כל כך 
קשה, שהוא אזר כוח וניגש אליו ושאל אותו מה 
הפשט ברשב"ם, והנצי"ב אמר לו, על הרשב"ם 
הזה התפללתי, צמתי, וגם הייתי בקבר של ר' 
חיים, ועדיין לא הבנתי פשט.                                                                                                                                     

)דרך חיים ח"ב ש(

מה זה לב יהודי?
ר' עזרא אלטשולר, מגדולי ליטא, הרב של 
העיר ויינוטא, פירש על פי דברי תוס' את כל 
המקומות שכתוב בתנ"ך אדם והאדם, ואחד 
הדברים ]כך חזר על זה ר' מרדכי גיפטר[ כתוב 
בפסוק "כמים הפנים לפנים כן לב האדם לאדם" 
והוא ביאר כך, שכשאדם מסתכל לתוך נהר הוא 
רואה צורה של פנים וכמו אותו יחס שיש בין 
הפנים שבמים לפנים האמיתיים שזה פנים וזה 
רק נראה כמו פנים, כך אותו היחס יש בין לב 
'האדם' ללב 'אדם', כי לב יש רק לאדם מישראל, 
אבל לאומות העולם יש רק דבר שנראה כמו לב. 
ר' מרדכי חזר על הווארט שלו ואמר, דבר יקר 
מאוד, מה זה ליבו של אדם מישראל? "לך אמר 
ליבי בקשו פני", דאס אי'ז א הארץ ]זה הלב[ 
שמדבר איתו ואומר לו בקשו פני.                    

  )דרך חיים ח"ב שנב( 

כשרבי חיים וואלזיענ'ר התעלף
ר' מרדכי גיפטר זכרונו לברכה היה מספר, 
יש דרשה של ר' חיים וואלזיענ'ר מאוד חשובה 
ויסודית )דרשת מהר"ח לסליחות( היא מתחילה בפסוק 
"סמר מפחדך בשרי וממשפטיך יראתי", הוא 
סיפר, שכשר' חיים פתח ואמר את המילים סמר 

מפחדך בשרי הוא התעלף.             

        )דרך חיים ח"א לט(

אהבת התורה של הגר"מ גיפטר זצ"ל 
בצעירותי למדתי אצל ר' מרדכי גיפטר זכרונו 
לברכה בטעלז באמריקה, בסוף ימיו הוא נחלש 
מאוד בראש וסבל מאחת המחלות הידועות 
שמחלישות את הזיכרון הוא לא יכל לזכור מרגע 
לרגע, אבל הוא היה יושב ולומד עם החברותא 
שלו ואמר, אני יודע שאני קורא את השורה 
הזאת ובעוד שניה אני לא זוכר אותה אבל זה לא 
משנה לי בגלל שאני זוכה עכשיו ללמוד תורת ה' 
ואני שמח עם זה. ]את זה כמעט שמעתי ממנו, 

שמעתי ממנו דבר דומה לזה[. 
הוא היה תלמיד חכם עצום, כשהוא היה בריא 
הוא העיד על עצמו שלא שכח שום דבר מימיו, 
הוא היה ידען עצום, ניתן לתאר את עגמת הנפש 
והצער שאמור להיות לאדם כזה כשפתאום לא 
זוכר דברים מפורשים, אבל הוא הכיר את המצב 
שלו, ואני בעצמי זוכר איך שהוא אמר, אני שמח 
עם זה שאני זוכה ללמוד תורת ה'.                                                                                                                         

)דרך חיים ח"א תלא(

ניצול הזמן של הגר"מ גיפטר זצ"ל
סיפר לי מישהו על ר' מרדכי גיפטר זכרונו 
לברכה שהיתה תקופה שהיה צריך לנסוע הרבה 
מעיר לעיר לצורך הישיבה, אז הוא קבע לעצמו 

סדר מיוחד לנסיעות בספר שב שמעתתא וכתב 
חיבור שלם על השב שמעתתא שנהיה מנסיעות 

אלו.                                    

                            )דרך חיים ח"א תמא( 

הטבריגער רב בשעת מיתה 
לא רחוק מטעלז הייתה עיירה קטנה בשם 
טבריג, הרב שם היה ר' אברהם אהרון בורשטיין 
ה'טבריגע'ר רב' ]אחרי זה הוא היה כאן בארץ, 
הוא היה גאון, שמו מובא בספרי דורו, בספר מקור 
ברוך מביא ממנו תשובות הלוך חזור[. מסופר 
שהוא ישב בבית ולמד מאוחר בלילה, ובאותו זמן 
היתה שעת מלחמה ובעת מלחמה לפעמים יש 
ההאפלה, ואם יש אור בבית חושדים מיד שאחד 
התושבים מסמן לצד השני, וכשראו אצלו אור 
פרצו את הדלת ותפסו את ה'מרגל' שמדליק 
אור באמצע הלילה, בזמן מלחמה לא עושים 
משפט ואין שום חשבונות והחליטו שהורגים 

אותו על המקום. 
אבל יש דבר כזה שמקובל בעולם שמחוץ 
לעולם התורה שהולכים להרוג בן אדם הוא יכול 
לבקש משאלה אחרונה אז הוא ביקש שרוצה רק 
רבע שעה, זה הכל, הם לא הבינו מה זה, אבל 
הוא היה באמצע רמב"ם קשה ושיער שאם יתנו 
לו רבע שעה אולי יצליח לפענח את הרמב"ם, 
זה מה שהוא ביקש ונתנו לו, עד כאן המעשה, 
המשך המעשה שבאותו רבע שעה הוא ניצל.  

)דרך חיים ח"ב מד( 

שיחת חולין של יהודי טעלז
שמעתי מר' מרדכי גיפטר זכרונו לברכה שהוא 
סיפר, על אחד מתושבי העיר טעלז, שהיה רשמית 
עוסק במסחר, קראו לו ר' אל'ה חיים הלפן, הוא 
מסר שיעור בחברת ש"ס, ]בכל בית כנסת היו 
חברת ש"ס, וכל כמה שנים סיימו את הש"ס 

ועשו מסיבה[.
בחוץ לארץ חג השבועות זה יומיים, ואחרי 
שהם למדו יום שלם ביגיעה ובהתמדה, והיו 
ערים בלילה, ואחרי זה למדו שוב ביום השני, ]ר' 
מרדכי היה מתמיד עצום, הוא ידע בכל מקום, 
וכשהיה בחור בטעלז ממש לא פסק פומיה[, 
אחרי הצהריים הוא הרגיש עם החברותא שהם 
צריכים קצת להתאוורר, אז הם יצאו מהבית 
מדרש לטייל, חלילה לא לדבר דברים בטלים, 
]הוא אמר שטייל עם הטעלזער רב, זה היה זמן 

שיכלו לנצל לדבר איתו[.
ר' אל'ה חיים פגש אותם, וכשראה שני בחורי 
ישיבה יוצאים מהבית מדרש בשבועות אחרי 
הצהריים, הוא שאל אותם להיכן הם הולכים 
בשבועות, ור' מרדכי ענה לו שהם צריכים לטייל, 
אז הוא שאל אותו, בשבועות לטייל? אז הוא 
הסביר לו, שהם למדו עכשיו כמה שעות וכו', 
אז הוא אמר להם, האם שמעתם פעם ששיכור 
אומר ששתה מספיק, אצל מי שאוהב יין אין כזה 
דבר מספיק, וגם כשלומדים תורה, אין כזה דבר, 
אלא הפוך, "כל זמן שאתה ממשמש בה אתה 
מוצא בה טעם", זה היה שיחת חולין של יהודי 

שכמדומני לא היה נחשב מגדולי אותו הדור.                                                 

)שיחה בכ' תמוז(  

נדרים בטעלז
נזכרתי איך שהיו אומרים בטעלז, ר' ברוך 
סורוצקין זכרונו לברכה אמר, נותנים לנו ללמוד 
מסכתא נדרים עם ר"ן ונותנים על זה גם שכר, 

אבל הר"ן הוא כבר השכר...               

      )דרך חיים ח"ב שפא(

השיעור כללי בטעלז והשישי ושב"ק 
בישיבת טעלז השיעור כללי היה בלילי שבתות 
כמה שעות לפני שחרית, בגלל שהשפיץ של 
ההתמדה בישיבות בליטא היה בערבי שבתות 
ובלילי שבתות, בשבתות החורף היה אפשר 
ללמוד עשר שעות ברציפות כיון שבאירופה 
השקיעה מוקדמת יותר ולכן הזמן הכי מתאים 
לשיעור היה אחרי סדר חזק והשיעורים אז היו 
כמרקחה.                                                                                     

)דרך חיים ח"ב שכח(

שיעורי דעת
בטעלז היו שיחות מוסר והיו שיעורי דעת, 
זה שני דברים שונים ממש, השיעורי דעת היו 
שיעור כללי לכל דבר, באגדה, מלאים עמקות 

ויש בהם מסתמא גם דברי קבלה. 

סיפר לי בחור שלומד בארה"ב אצל הגאון ר' 
אל'ה מאיר סורוצקין, שכל ליל שבת הוא מוסר 
שיעור בספר שיעורי דעת על הסדר, ובהתחלה 
הוא היה לומד דרך ה' וספרי הרמח"ל והשיעורים 
היו קשים, אז הוא הלך לר' משה שפירא, ור' משה 
אמר לו תלמד עם הבחורים שיעורי דעת ואז יהיה 

א צייעטר דור ]דור אחר[, זה ישנה את הדור. 

ר' מרדכי גיפטר סיפר שכשהיה אצל הרב 
אלישיב הוא הציג את עצמו שהוא נכד של 
המהריי"ל בלוך ובשיעורי דעת הוא כותב שהיה 
פעם אצל הלשם, וכותב כמובן שלא דיברתי איתו 
בעניני קבלה, והרב אלישיב אמר לו רק פעם אחת 
הוא היה? הוא היה יוצא ונכנס.                           

)דרך חיים חב שסא(

כיצד מדברים בלימוד
היה אחד מגדולי ליטא, ר' עזרא אלטשולר, 
הרב של העיר ויינוטא שחיבר את הספרים 
'תקנת עזרא' על מסכת מעילה ועל רמב"ם 
הלכות מעילה, גאון עולם ממש. ר' מרדכי גיפטר 
זכרונו לברכה סיפר שכשלמד בטעלז היתה חתונה 
והויינוטער רב הגיע לשם, ובחורים ניגשו לדבר 
איתו על זבחים דף פ"ז, אז הויינוטער רב אמר 
להם שקודם צריך לראות את הגמ', אז מישהו 
רצה ללכת להביא גמ', אז הוא אמר לא התכוונתי 
להביא... הוא חזר על הגמ' רש"י ותוס' בעל פה 

ואחרי זה אפשר לדבר... 

)דרך חיים ח"ב שנב( 
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א. "ברכת שהחיינו" בבין המצרים

בשו"ע )או"ח סי' תקנ"א י"ז( כתב דטוב ליזהר 
מלומר "שהחיינו" בין המצרים על פרי או 
מלבוש. ובמג"א )שם( ביאר הטעם, דאין 
ראוי לומר שהחיינו והגיענו לזמן הזה, דבין 
המצרים הוא זמן של פורענות. ובמ"ב )שם 
סקמ"ב( כתב, דמצינו פלוגתא באחרונים 

בשבת של בין המצרים אם לומר "שהחיינו", 
אך כתב המ"ב דבי"ז בתמוז שחל בשבת 
ונדחה הצום ליום א', לכו"ע מותר לומר 
שהחיינו בשבת. וצ"ע דאמנם הצום נדחה 
ליום א', סו"ס בשבת זהו זמן של פורענות של 
י"ז בתמוז, ואיך ניתן לומר בשבת שהחיינו?

ב. בשר "בסעודת מצוה" בשעת 
הימים

ברמ"א )או"ח סי' תקנ"א י'( מבואר דבתשעת 
הימים בסעודת מצוה, כגון ברית מילה או 
סיום מסכת, מותר לאכול בשר ולשתות יין. 
ויש לדון בסעודת "מלוה מלכה" במוצאי 
שבת חזון, האם מותר לאכול בשר כמו 

בסעודת סיום, או דלמא רק סעודת מצוה 
שאינה קבועה בתשעת הימים התירו?

ג. "חורבן בית המקדש" של בית 
ראשון

בגמ' )יומא ט' ב'( מבואר, דבית המקדש 
הראשון חרב מחמת ג' עבירות חמורות 
ע"ז ג"ע ושפיכות דמים. ובשטמ"ק )בגליון הגמ' 
ערכין ט"ז א'( הקשה בשם הרא"ש, הרי בגדי 

כהונה מכפרים בלי תשובה על ג' עבירות 
חמורות כמבואר בגמ' )ערכין ט"ז א'( ומדוע 

נחרב ביהמ"ק ולא כיפרו בגדי כהונה?

ד. נאמנות קטן "בתשעה באב"

מעשה באדם שאכל בערב תשעה באב 
זמן  הגיע  אם  ונסתפק  לשקיעה,  סמוך 
השקיעה ואסור לאכול, ושלח את בנו הקטן 
שיאמר לו מה השעה. ויל"ע האם הבן הקטן 
נאמן לומר מה השעה ויוכל האב להמשיך 
לאכול עד השקיעה, או דלמא כמו דבדינים 
דאורייתא עד אחד קטן לא נאמן כמבואר 

ברמ"א )יו"ד סי' קכ"ז ב'( כך ג"כ לענין ת"ב 
שהוא מדברי קבלה קטן לא נאמן, דדברי 
קבלה חמורים כדאו' כמבואר בטורי אבן 

)מגילה ה' ב'(?

ה. "חינוך קטן" באבילות על החורבן

המ"ב )סי' תקס"א סקי"ז( כתב, דקטן שנולד 
בירושלים והגדיל אין צריך לקרוע, דכשהיה 
קטן היה פטור מלקרוע ואח"כ כשנעשה 
גדול פטור דראה את המקדש תוך ל' יום. 
ובשו"ת אבני ישפה )ח"ב סי' נ"ה( הביא ממרן 
הגרי"ש אלישיב זצ"ל שהוכיח מהמ"ב הנ"ל 
שדן לגבי "קטן שהגדיל" ולא דן לגבי "קטן 
שהגיע לחינוך", דאין דין לחנך קטן לקרוע 
על מקום המקדש, דיסוד דין חינוך הוא 
להרגיל את הקטן לקיים מצוה לכשיגדיל, 
ובחורבן ביהמ"ק אנו מצפים דעד שהקטן 
יבנה ביהמ"ק. וצ"ע דבאיסור  יגדל כבר 
תספורת בתשעת הימים צריך לחנך קטן 
שהגיע לחינוך כמבואר במ"ב )סי' תקנ"א סקפ"א( 
וא"כ מדוע בדין קריעה על מקום המקדש 

אין דין חינוך קטן?

עניני בין המצרים

מתוך הסוגיות הנלמדות בין כותלי בית 
הפסגות  מאוויר  להתבשם  המדרש, 

ולצלול לעמקי ההוויות
יושבי בית המדרש מוזמנים להציע את תשובותיהם בלשון קצרה 

gilyon@asi.org.il :וברורה ולשולחם בפקס 1533-6164903 או בדוא"ל
חלק מהתשובות יפורסמו אי"ה בגליון הבא.

ישראל  יעקב  ר'  מהרה"ג  ט"ו,  עד  א'  מאות  השאלות   
יונגרמן שליט"א, ומאות ט"ז עד כ"ב, מהרה"ג ר' אהרן 

חיים הופנר שליט"א

עניני בין אדם לחבירו

יג. בנין בית המקדש ע"י "גוי"
)על המשניות ריש מסכת  בתפארת ישראל 
מדות בבועז( כתב, דאפשר לבנות בנין בית 

המקדש ע"י גוי, והוכיח כן משלמה המלך 
שנסתייע בעבדים של מלך צור לבנין בית 
המקדש. וצ"ע הרי בבנין בית המקדש צריך 
עשיה לשמה, וגוי אינו עושה לשמה, וגם 
אם ישראל עומד על גביו אי"ז מועיל בדבר 

המתמשך כמבואר במ"ב )סי' י"א(?

יד. מצות בנין ביהמ"ק "בנשים"
הרמב"ם )פ"א מבית הבחירה הי"ב( כתב, דגם 

נשים חייבות בבנין בית המקדש. וצ"ע הרי 

בגמ' )שבועות ט"ו ב'( מבואר, דאין בנין ביהמ"ק 

בלילה, דכתיב "וביום הקים את המשכן" 

ביום מקימו בלילה אין מקימו, וא"כ נמצא 

דהמצוה תלויה בזמן וזהו מצות עשה שהזמן 

גרמא דנשים פטורות )יעוין בכס"מ שם, ובקה"י 

שבועות סי' י'(?

טו. גובה המשכן עשר אמות
בגמ' )שבת צ"ב א'( מבואר, דהגובה של הלוים 

במשכן היה עשר אמות. 

וצ"ע איך אהרן הכהן נכנס למשכן להיטיב 

ולהקטיר את הקטורת, הרי  את הנרות 

גובהו היה עשר אמות ואיך נכנס למשכן 

שהיה גבוה עשר אמות, וביותר שהיה גם 

מצנפת על ראשו. ואין לומר שכופף את 

ראשו כשנכנס לעבוד, דהרי לפני מלך בשר 

ודם אין עובדים כך, כל שכן לפני מלך מלכי 

המלכים הקב"ה )ועי' מש"כ בזה במושב זקנים מבעלי 

התוס' פרשת תרומה(?

יקרהו מטוב עד רע הוא סיבה שתבוא אליו 
מאת ה' ברוך הוא, ומיד האדם מיד איש 
אחיו לא יהיה דבר בלתי רצון ה' ברוך הוא" 
וצ"ע דא"כ מדוע יש חיוב הכרת הטוב, הרי 
כמו לענין "רעה" הכל מה' ולא מהאדם, כך 
לענין "טובה" נאמר שהכל מה' ולא מהנותן?

ז. "לדון לכף זכות"

הרמב"ם )פיהמ"ש אבות פ"א מ"ו( כתב דלדון 
לכף זכות אינו "חיוב" אלא "מדת חסידות". 
והח"ח )עשין ג' במ"ח ג'( כתב, דבאדם צדיק יש 
"חיוב" לדון לכף זכות, ומש"כ הרמב"ם הנ"ל 
שזהו רק "מדת חסידות" היינו באדם שיש 
ספק אם הוא צדיק או רשע. וצ"ע מדוע 
אדם שיש ספק אם הוא צדיק או רשע אין 
"חיוב" לדון לכף זכות מב' טעמים, א( ספק 
דאו' לחומרא. ב( רוב החרדים לדבר ה' אינם 
רשעים, ומדין "רוב" יש חיוב לדון לכף זכות. 
)ויל"ע, האם זהו "קבוע", ויעוין ברעק"א תנינא סי' ק"ג 

סקי"א דברובא דליתא קמן לא שייך קבוע(?

ח. המספר "לשון הרע" מקבל עוונות 
חבירו

הח"ח )שער הזכירה פרק ג'( כתב בשם חובת 
הלבבות )שער הכניעה סוף פ"ז( דמי שמספר 
לשון הרע על חברו, זכויותיו עוברים לחברו, 
ועוונות חברו עוברים אליו, והוסיף הח"ח, 
דלפי"ז מי שרגיל לדבר לשה"ר לא יועיל מה 
שאוסף תורה ומצוות, כי מאבד הכל ע"י לשון 

הרע. וצ"ב טעם הדבר מדוע עוונות חבריו 
עוברים אליו, וזכיותיו עוברים לחברו )יעויין 
בספר מכתב מאליהו להגר"א דסלר זצ"ל )ח"ד עמוד 213( 

וספר שפתי חיים להגר"ח פרידנלדר זצ"ל 
)מדות ח"א עמ' כ"ג(?

ט. "סבר פנים יפות"

מתני' )אבות א' ט"ו( "הוי מקבל את כל האדם 
בסבר פנים יפות". וברבינו יונה )שם( פירש, 
שיראה להם פנים של שמחה. וצ"ע דבמתני' 
)אבות ג' ב'( איתא "והוי מקבל את כל האדם 

בשמחה", ומאי קמ"ל בזה הרי כבר שנינו 
שצריך לקבל את כל האדם בסבר פנים יפות, 
והיינו בשמחה כנתבאר מרבינו יונה )יעויין 
מש"כ מוח"ז זצ"ל בברכת אברהם מאמרים והדרכות ח"ג 

עמוד קכ"ג בזה(?

י. באיסור "לא תשנא את אחיך 
בלבבך"

הרמב"ם )סה"מ ל"ת ש"ב( כתב "שהזהירנו 
משנוא קצתנו לקצתנו, והוא אמרו לא תשנא 
את אחיך בלבבך, ולשון הספרא לא אמרתי 
אלא שנאה שהיא בלב, אמנם כשהראה לו 
השנאה והודיע שהוא שונאו אינו עובר על 
זה הלאו". וצ"ב מהו הטעם דרק שנאה בלב 
אסורה, הרי גם שנאה גלויה הוא פגם בב"א 
לחבירו וגורר כמה עוונות )ועי' קה"י ערכין סי' ד'(?

יא. "חסד תבלין ליצר הרע"

בגמ' )ע"ז ה' ב'( איתא "אשריהם ישראל 

בזמן שעוסקים בתורה ובגמילות חסדים 

יצרם מסור בידם, ואין הם מסורים ביד 

יצרם" ומשמע דהעצה לינצל מיצה"ר הוא 

או תורה או גמ"ח. וצ"ע דבגמ' )קידושין ל' ב'( 

איתא "הקב"ה אמר להם לישראל בראתי 

יצר הרע בראתי לו תורה תבלין, ואם אתם 

עוסקים בתורה אין אתם נמסרים בידו וכו'", 

ומבואר דהתבלין היחידי ליצה"ר הוא עסק 

התורה, ולא גמ"ח )עי' משנ"ת בס"ד בספר בית 

היין בהקדמה(?

יב. צדקה בפחות משו"פ ובמאה 
פרוטות

יש לדון ב' חקירות במצות צדקה, א( מי 

שנותן פחות משו"פ לעני )כגון גפרור( האם 

מקיים מצות צדקה, או דאינו מקיים מצות 

צדקה אלא חסד )יעויין בדרך אמונה רפ"ז ממתנות 

עניים בביאור ההלכה(. ב. מי שנותן לעני מאה 

פרוטות, האם מקיים מאה מצוות או מצוה 

אחת גדולה )ונפק"מ לנשבע לקיים מאה פעמים מצות 

צדקה(?

עניני בנין בית המקדש

תקום שידע האדם ויתן אל לבו, כי כל אשר החינוך )מצוה רמ"א( כתב "טעם לאיסור לא ו. בענין "הכרת הטוב"
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טז. טומאה דמעת לעת

יל"ע בהא דגזרו שאשה שאין לה וסת טמאה 
למפרע מעת לעת קודם שמצאה הטומאה, למה 
לא מצינו שכל אשה שאין לה וסת תהיה אסורה 
לעסוק בקדשים ותרומה מדין עשה דמשמרת 
שאסור לטמא תרומה וקדשים, שמא תימצא 
נדה בתוך מעל"ע ויהיו הקדשים טמאים, דהוי 

כשמא ימות דחיישינן לזה.

ואף שטומאת מעל"ע דרבנן, והיה מקום 
לומר שלא חששו רבנן כ"כ, הלא מסתבר 
גם  קאי  מדאורייתא  דמשמרת  שהעשה 
כיון דסוף סוף התרומה  דרבנן,  אטומאה 
נפסדת, וא"כ לכאורה שייך כאן דין משמרת 

מדאורייתא. וצ"ע.

יז. ספק טומאה ברה"י בטומאת כתמים

הט"ז יו"ד סי' ק"צ ס"ק ב' הביא את קושיית 
הכס"מ בהא דגזרו חכמים גזירת כתמים, 
דלכאו' קשה הא הוי ספק ספיקא, ספק האם 
הכתם ממנה או מעלמא, ואת"ל ממנה אימור 
לאו מן המקור אלא ממכה. ועיי"ש מש"כ בזה.

וצ"ב מאי קשיא להו, הא קיי"ל דספק טומאה 
ברה"י טמא אפילו בספק ספיקא. )טהרות פ"ו מ"ד(

ולכאו' הדבר תלוי בב' תירוצי התוס' בנדה 
ב' א' ד"ה מעת לעת, דלתי' הב' רק בספק מגע 
אמרינן ספק טומאה ברה"י טמא ולא בספק 
ראיה, ולפ"ז א"ש דשייך לדון כאן דין ספק 
ספיקא, אכן לתי' קמא שם )שחילקו התוס' בין 
ספק טומאה להבא ולמפרע, ומבואר דבספק להבא אמרינן 

ספק טומאה ברה"י טמא אפי' בספק ראיה(, לק"מ. ועיין.

יח. טומאת כהנים בספק טומאה 
ברה"ר

עי' מנ"ח מצוה רס"ג )אות ל"ד( שהעלה שדין 
ספק טומאה ברה"ר טהור מהני אפי' להתיר 

לכהן ליטמא בספק זה.

ויש להקשות על דבריו מעובדא דרשב"י 
בשבת ל"ג ב' ד"אמר הואיל ואיתרחיש ניסא 
איזיל אתקין מילתא וכו', אמרו ליה איכא 
דוכתא דאית ביה ספק טומאה ואית להו צערא 
לכהנים לאקופי וכו'", ופי' רש"י: "שהיה אותו 
שוק שהספק בו מקום מעבר העיר לרבים, 
והכהנים לא היו יכולין ליכנס שם מפני טומאה 

וצריך להקיף דרך אחר ארוך".

וקשה, דהו"ל ספק טומאה ברה"ר, ולדברי 

המנ"ח אין בזה איסור טומאה לכהן. וצ"ע. 
)עי' ליקוטי אורה למו"ר הגר"י פלק שליט"א ראש הכולל 

שע"י הישיה"ק במודיעין עילית, שבת שם, מה שציין בזה(.

יט. יש לה וסת דיה שעתה )א'(

בהא דתנן )נדה ב' א'( "כל אשה שיש לה וסת, 
דיה שעתה". ופי' רש"י: "כל אשה שיש לה וסת 
קבוע ג' פעמים ובדקה בשעת וסתה ומצאתה 
טמאה, דיה שעתה, וליכא למימר דמעיקרא 

הוה התם, דודאי אורח בזמנו בא".

יש להקשות, איך משכחת לה שתקבע לה 
וסת ג' פעמים, הרי בכל פעם שתראה יש 
לחוש מעת לעת ומפקידה לפקידה ואין כאן 

וסת קבוע.

ואף דלחולין לכו"ע דיה שעתה ולא מטמאינן 
למפרע, מ"מ לענין תרומה וקדשים שמטמאים 
למפרע אין כאן קביעות וסת. וצ"ע. )עי' הגהות 

הרד"ל כאן וקה"י טהרות סי' ס"ה(.

כ. יש לה וסת דיה שעתה )ב'(

בהא דאשה שיש לה וסת דיה שעתה ואינה 
מטמאה מעל"ע, יל"ע האם אחרי שקבעה 
הוסת ג' פעמים נאמר דיה שעתה גם בראיות 
הראשונות, ונפ"מ שהטהרות שנגעה בתוך 
יהיו  ב' הראיות הראשונות  קודם  מעל"ע 
טהורות למפרע, שהרי עכשיו אגלאי מילתא 
למפרע שגם הראיות הראשונות הו מחמת 
הוסת. ועי'. )עי' קובץ הערות הוספות אות ב' שציין 

למשנ"ב סי' ש"א ס"ק צ"א, וע"ע קה"י טהרות סי' ס"ו(.

כא. ספק טומאה בשני נזירים

התוס' בנדה ב' א' )ד"ה והלל( כתבו שטמא 
שנגע באחת מן החביות ואינו יודע באיזו 
מהן נגע, "הוו שניהם טמאים מספק ואינן 
טמאין שניהם בודאי, )אפילו ברה"י( דלא גמרינן 
מסוטה אלא דבר שיכול להיות, והכא האחד 

טהור בודאי".

בריש שני  "וכן משמע  והוסיפו התוס', 
נזירים, )נזיר נ"ז א'( דקתני, אמר להם אחד, 
ראיתי אחד מכם שנטמא ואיני יודע איזה 
מכם, מביאין קרבן טומאה וקרבן טהרה, ולא 
מייתי כל אחד קרבן טומאה, )אף דמבואר שם בגמ' 
דאיירי ברה"י(, משום דלא גמרינן מסוטה אלא 

דבר שיכול להיות".

ולכאו' ההוכחה צ"ב, דלמא לעולם גם ספק 
זה גמרינן מסוטה לטמא ברה"י, אלא דכיון 

שהביאו קרבן טומאה והתנו עליו, שוב מעתה 
אין כאן ספק, דידעינן בודאות שהטמא הביא 

קרבנו וכבר אין שום ספק.

ויש לדמות הדבר לב' כיתי עדים המכחישות 
זו את זו, דקיי"ל כר' הונא )ב"ב ל"א ב'( שזו באה 
בפני עצמה  וזו באה  ומעידה  בפני עצמה 
ומעידה, ושוב באה כל אחת מהן והעידה 
על נזיר אחר שנטמא, )במאורע אחר ובזמן אחר( 
דמסתבר דאפילו ששניהם טמאים וחייבים 
כ"א בקרבן טומאה יכולים שניהם לצאת בקרבן 
אחד, כיון שבאמת העדות שעל אחד מהם 
פסולה ורק אחד טמא, וה"ה בנידו"ד לכאו' 
יוכלו לצאת בקרבן טומאה אחד, דבזה יצאו 
מכלל ספק. וצ"ע. )עי' יבין דעת יו"ד סי' נ' ס"ק א', 

בית אבי על ש"ש מילואים סי' ד'(.

כב. איסור סוטה לבעלה

ביבמות ס"א ב' איתא: "רבי מתיא בן חרש 
אומר, אפילו הלך בעלה להשקותה ובא עליה 

בדרך, עשאה זונה".

והקשה בחי' הגרע"א שם, מאי נפ"מ בכך 
שנעשית זונה מבעלה, הרי בלא"ה אסורה לכהן 
מדין ספק סוטה, דמכיון שבא עליה בעלה אינו 
יכול להשקותה )סוטה כ"ח א'( ודינה כספק סוטה 

שאסורה לכהן. ועיי"ש תירוצו.

ויל"ע למה לא תי' הגרע"א בפשיטות דנפ"מ 
אם אחר שבא עליה בדרך באו עדים שלא 
נטמאה בסתירתה, דמדין הקינוי וסתירה 
זונה  הוברר שמותרת לכהן, ומ"מ נעשית 
מבעלה שבא עליה בזמן שהיה דינה כספק 
סוטה. וצ"ע. )עי' ערוך לנר שם, תפארת יעקב למשניות 

סוטה פ"ה אות ג' ומרחשת ח"ב סי' י"ח אות ד'(.

כב. דין ספק סוטה

יל"ע באשה שקינא לה בעלה ונסתרה, דעשה 
בה הכתוב ספק כודאי ונאסרה על בעלה, האם 
האיסור הוא גם עליה, אף שיודעת בעצמה 

שלא נטמאה.

ונפ"מ לענין הבועל האם מותרת לו במקום 
שאין מכירים אותם, וכן נפ"מ האם מותרת 
בתרומה בחדרי חדרים. ועי'. )עי' מל"מ פ"ב מהל' 
סוטה ה"ב, תפארת יעקב למשניות שם וזכרון שמואל סי' 

ל"ו אות ב'(.

סוגי' דריש המפקיד. עיקר דינא דמתני' דזוכה 
הנפקד בתשלומי כפל כששילם ולא רצה לישבע 
והיינו משום הקנאת המפקיד להנפקד וכמבואר 
בגמ', כתב הרשב"א ל"ד ב' דמפקיד לא אקני' 
לי' פרתו ממש אלא דנעשה כאומר לו אמרו, 
לומד דלב בי"ד מתנה בכך משום דירדו חכמים 
לסוף דעתן של בריות דכל דאית לי' בהמה או 
כלים ביד שומר ניח"ל דלא ניטרח בבי"ד וליקנו 
שומרים כפילא דאתי מעלמא, ע"כ. )ויעו"ש בשם 

הראב"ד ודו"ק(. 

והנה אין כוונת הרשב"א בהא דכתב דלב 
בי"ד מתנה דהינו דעי"כ נחתי אינשי לכך דדעת 
בנ"א שיהיה הכל לפי תנאי ב"ד )וכעי"ז מצינו בלב 
ב"ד מתנה בעלמא, ועי' ריטב"א שבועות י"א ב' ד"ה אמר, וז"ל 

ומדנקט לב ב"ד מתנה משמע דאי"צ תנאי מפורש וכמפורש 

דמי ודברים אלו בלב כל אדם והוו דברים דמסתמא כל מה 

שיכולים לתקן בם יתקנו עכ"ל( ותה"ד סי' רע"ג )וז"ל 

כי היכי דלא ליתו בהו אינש לידי תקלה וכל מאן דיהיב כי הני 

מילי לב"ה אדעתא דחבר עיר וגדולי הציבור יהיב ולכן מתנה 

שלא יחול קדושה עלייהו כלל וכה"ג אמרי' בפ"ק דשבועות דלב 

ב"ד מתנה עליהם וכו' וכו'( ואף שאין אומר המפקיד 

כלום בעת ההפקדה. 

אלא ענין הפקר ב"ד יש כאן ולב ב"ד מתנה 
דכתב הרשב"א כאן היינו תקנת חכמים שעשו 
והקנו הפקדון כפי מה שניח"ל לבני אדם. 
ודכותה ברשב"א גיטין י"ג ב' ד"ה ודשמואל 

לענין האמור שם משתעבדנא לכל מאן דאתי 
מחמתך וז"ל, כלומר כל שהקנה במעמד שלשתן 
לב ב"ד מתנה עליהם ככאילו אמר לו בשעת 
מתן מעות משתעבדנא לכל מאן דאתי מחמתך 
ולא שירדו חכמים לדעתן של לווין ושמו שכך 
התנה לו בליבו אלא לומר תקנה התקינו כאילו 
אמר לו כך כדי שלא תנעול דלת בפני לווין 
וכאותה שאמרו בריש השוכר שבע"ז אר"ח 
בחנוני המקיפו דכיון דאורחי' לאוזופי קני לי' 
דינר גבי' ולא מדינא קאמר דהא אין אדם מזכה 
לחבירו ע"י עצמו וכו', וכל מקום שאמרו נעשה 
כאומר לו היינו כשהמתנה בכך יש לו תועלת 
בתנאי וכאותה שאמרו בריש המפקיד נעשה 
כאומר לו לכשתגנב פרתי ותרצה ותשלמני הרי 
פרתי קנוי' לך מעכשיו דמשום הנאה דאית לי' 
למפקיד דלא ליטרחי' לב"ד מתנה עליו בכך שכך 
שמו חכמים דעתו של מפקיד. ]ויעו"ש להלן 
דמייתי הא דסוגי' וכפי הנראה ס"ל שם דלאו 
משום לב ב"ד מתנה הוא כאן ודלא כהאמור 
כאן ברשב"א, וכ"ה ברשב"א ב"ק ק"ב וז"ל שם 
משום דאנן סהדי דדעתו לאקנויי להו כלים 
שלקח להן ואע"פ שלא הקנה להן בפירוש 
ומשום דאמדי' לדעתיה אמרו נעשה כאומר 
לו לכשתגנב פרתי תרצה ותשלמני וכו' יעו"ש[. 

והנה מתבאר דלב ב"ד דקאמר משום הפקר 
ב"ד דההיא דע"ז דמייתי עלה ל"ש רק מתקנת 

חכמים ולא מהני לב האדם שיתנה ע"ז, ועל 
ידי תועיל הקנאתו דהא ודאי לא שייך. ]ומיהו 
במקו"א פי' הרשב"א ההיא דע"ז ס"ג ב' בענין 
אחר ואכ"מ[. וע"כ דלב ב"ד התם היינו כאמור 
תקנ"ח להקנות הממון מדין הפקר ב"ד ודכותה 
נידון דידן נמי. ]ומיהו לא הקנו כאן רק מידי 
שיכול הוא להקנותו אי הוה דעתי' על כך ולא 
דשלבל"ע דל"מ הקנאתו וכן לא הקנו כאן מידי 
שאין עולה על דעתו להקנותו אף אי הוה נחית 

להקנות ונפ"מ לנידונים בסוגין[. 

ולפי"ז יש לדון במש"כ הרמ"א בתשו' סי' 
פ"ז )הובא בש"ך יו"ד סי' ש"כ סק"ח( דמפקיד בהמה 
אצל גוי ונגנב ושילם הגוי נפטר מבכורה דאקני' 
לי' הבהמה לגוי ויש לדון בדבר לפי מש"כ 
האחרונים לדון אי קנין דרבנן מהני לפטור 

מבכורה )עי' פ"ת יו"ד שם סק"ב, ועוד(.

עוד יש לדון לפי"ז במש"כ הגרע"א בחי' ל"ד 
ב' ד"ה אולם להסתפק בשומר אבידה ונגנבה 
ושילם אם קנה הכפל ובפרט אם הבעלים לא 
ידעו שמצא זה עד אחר שנגנב ממנו וכיון דלא 
היה ידוע להם שהוא שומר שלהם יש לומר 
שלא שייך לומר בזה דהוה כאומר ויעוי"ש עוד. 
ולדברי הרשב"א דתקנ"ח היא שפיר יש לומר 
דגם בזה תיקנו מאי דניחא לאובד האבידה 
בזה ועי' ]ומיהו יל"ע בזה למש"כ בנתיה"מ סי' 

קצ"ז ס"ק ד' בכל הענין בזה וצ"ב[. 

מכתב למרן שליט"א בענין שיעור זה מא' מתלמידי הישיבה הקד'

להוד כבוד מרן שליט"א 

מרן שליט"א דן בשיעורו בישיבתינו ישיבת עטרת שלמה, דדברי 
הרמ"א בת' פ"ז תלי בקנין דרבנן אי מהני לדאורי' )למש"כ הרשב"א דהוא 

דרבנן(. 

יל"ד בזה למש"כ הגרעק"א במהדו"ק רכ"א וכ"ה בתמ"ח ט' דטעם 
הסוברים דל"מ לדאו' משום דהפקר בי"ד מהני להפקיר ולא להקנות 
)וכדעת ר"י ב"ב נ"ד ע"ב( א"כ באופן שעשה אח"כ קנין לכאו' יועיל וכאן 

הרי קיימא בחצירו )דאל"ה לל"ב ל"ק( וכבר הוכיח בקצוה"ח קצ"ד ג' 
מהא דמבואר בע"ז ע"א דכליו של גוי קונים לו דמהני קנין חצר בגוי 
)אמנם הקצוה"ח שם מביא מת' נחלת שבעה דלא מהני כיון דהוא מטעם שליחות ובפתחי 
תשובה יו"ד ש"כ הביא דהמחצה"ש דן בזה ואין להוכיח מדלא מוקמי' בע"ז ע"ד א' שעכו"ם 

מתחייב בגזילה בקיימא בחצירו דכבר כתבו האח' דאי משיכה ל"ק אף חצר ל"ק( וא"כ 

צריך לזכות בו ולפוטרו מבכורה אלא דאינו מתכוין לקנות בחצר כיון 
דבלא"ה מותר לו להשתמש, אם מטעם הפקר וכנ"ל אם מטעם שכך 
הוא הדין, וכבר כתבו תוס' ב"ב נ"ד א' דהיכא דאם היה יודע לא היה 

מתכוין לקנות אינו קונה. 

אלעזר מנחם מן בלאאמו"ר הגר"י שליט"א רוטשטיין 

תשובת מרן שליט"א

להבה"ח חו"ב כמ"ר אלעזר מנחם מן נ"י בן הגר"י שליט"א

שוכט"ס

יקרתו הגיעני ויפה כתבת, אך יש לבדוק אם זה לכל האחרונים המובאים 
בפ"ת שציינתי 

והנה למש"כ בדפים המצולמים המצורפים בזה ד"ה ועי' וע"כ דנקט 
וכו' במידי דמקח וממכר אכתי יזכה בזה מה"ת מדין קנין דרבנן דמהני 
למעבד הפקר ויזכה מההפקר בקנין חצר מה"ת וע"כ דל"מ גם למעבד 

הפקר. כתבתי לפו"ר בלע"כ בענינים. 

אור לי"ג סיון תשפ"ד

בברכה נאמנה 

דוב לנדו  

gilyon@asi.org.il :תשובות למדור ויש לעיין יש לשלוח לפקס 1533-6164903 או בדוא"ל

בדין קנין כפילא דשומר 

שיעור מרן גאון ישראל הגאון רבי דוב לנדו שליט"א 
בהיכל הישיבה הקד' – י"א סיון תשפ"ד

עניני מסכת נדה 

2425



תשובות שהתקבלו במערכת למדור 'ויש לעיין' גליון 10 ניסן תשפ"ד

 מכתב א'
בענין שאלה ה' - מדוע לא תיקנו ברכת 

המצוות על סיפור יציאת מצרים 

בענין שאלה ט - מדוע לא תיקנו ברכת 
המצוות בשתיית ד' כוסות

השלום והברכה

בענין שאלה ט. ]מדוע לא תיקנו ברכת המצוות 
בשתיית ד' כוסות[ נאמרו בזה כמה תשובות א. 
האבודרהם כתב דכיון ובכל שבת ויו"ט מקדש על 
הכוס וא"א לברך לשתות שלש כוסות כיון שמצוה 

לשתות ארבע כוסות.

ב. הרוקח סי' רפג כתב דהואיל ומצות ארבע כוסות 
חייבים להפסיק ביניהם ואין מברכים על מצוה רק 

כשעשייתה בבת אחת.

ג. בספר מעגלי צדק עמ' קטו ע"פ הגדת מעשה 
ניסים, אין מברכים ברכה על מצוה שיש ברכה בגוף 
המצוה ועל הכוסות יש ברכה לכן אין מברכים על 
ארבע כוסות ומטעם זה אין מברכים ג"כ על הגדה 

שהיא מצות סיפור יציאת מצרים.

בענין שאלה ה. ]מדוע חז"ל לא תיקנו ברכה על 
סיפור יציאת מצרים[ מלבד מה שנכתב לעיל יש 
עוד תירוצים א. האורחות חיים סי' חי' כתב שכיון 
שמצוה זו אין לה שיעור ואפי' בדיבור אחד יוצא 

יד"ח אין מברכים.

ב. המהר"ל בגבורות ה' פרק סב כתב עיקר מצות 
סיפור יציאת מצרים הוא בלב שצריך להבין מה 

שמספר ואין מברכים על מצוה שבלב.

בברכת חג כשר ושמח
פנחס זעליג בלויא
בית שמש 

מכתב ב'

בענין שאלה ז' – מדוע מברכין על מצה 
ליהנות  לאו  מצוות  והא  הנהנין  ברכת 

ניתנו 

במה שדנו הרבנים הכותבים שליט"א בענין ברכת 
הנהנין על מצה )ברכת המוציא(, והא מצוות לאו 
ליהנות ניתנו וע"כ שרי באיסורי הנאה לקיים מצוה 
ואמאי מברכין עליהם ברכת הנהנין, נראה דאין זה 
קושיא, דיש לומר דב' סוגיות הם, דמה שאמרו דמותר 
במודר הנאה כיון שמצות לאו ליהנות ניתנו, פירושו 
שההנאה האסורה באיסורי הנאה הוא שלוקח לעצמו 
)שמתכוין ללקיחה בשבילו(, וכל שלוקח לאחרים או 
למצוה אין זה נחשב שהוא לוקח לעצמו ולא נכלל 
באיסור הנאה שנאסר לקחת לעצמו, וע"כ אמרינן 
ביה מצות לאו ליהנות ואין בו איסור הנאה. והיינו 

שיש מקום למחשבתו ולמטרתו בלקיחה. 

אמנם ברכות הנהנין לכאו' י"ל שהוא ענין מציאותי 
וכל שהלקיחה  גרידא דאסור ליהנות מהעוה"ז, 
המציאותית אצלו, ברשותו, הרי צריך הוא לברך 
ע"ז, וע"כ אף אם אין נחשב שהוא מתכוין לקחת 
לעצמו, סוף סוף אזלינן בתר המציאות שנמצא הדבר 

אצלו וע"ז תיקנו הברכה. 

י. פרידמן

מכתב ג'

בענין שאלה ב' - האם מותר לבזות אפר 
מדוע   - ז  שאלה  בענין  חמץ,  שריפת 
מברכין על מצה ברכת הנהנין והא מצוות 
לאו ליהנות ניתנו, בענין שאלה יב – שלבן 
מוקצה  איסור  יהי'  לא  שני  ביו"ט  חו"ל 
כמו עם הארץ לענין דמאי, בענין שאלה 
הריגה  לפסוק  לבי"ד  אסור  מדוע   – יב 
בחוה"מ, בענין שאלה כ' – בדקה חלוקה 
מחמת  מתה  מדין  פטורה  אינה  מדוע 

מלאכה מלכבסה

לכבוד גליון והודעתם, מצורפים תשובות ל'ויש 
לעיין', להגדיל תורה ולהאדירה. 

שאלה ב' – לענין ביזוי אפר שריפת חמץ אם 
דומה לביזוי עפר כיסוי הדם שאסור נראה פשוט 
דיש לחלק בין עפר כיסוי הדם שנעשה איתו מצוה 
לבין אפר שריפת חמץ שנעשה בו מצוה והמצוה 

היא בשריפה ולא באפר. 

שאלה ז' – ברכת המוציא על מצה מדוע מברכים 
והא מצוות לאו ליהנות ניתנו. על מצה אי"ז קושיא 
דהא קיי"ל בלע מצה יצא וא"כ לעיסת המצה אינה 
מצווה וע"ז מברך ואף דקיי"ל שעיקר הברכה היא על 
הבליעה מ"מ כבר כתב השל"ה שאם סח בין לעיסה 
לבליעה לא צריך לברך עליה עוד פעם, ועי' ברש"ש 
נדרים שביאר שהברכה עולה על הלעיסה אם בלע 
אח"כ ואפי' סח עיי"ש, וא"כ שפיר תועיל הבליעה 
ואף שאינה הנאה שהרי לאו ליהנות ניתנו לחייב 
על הלעיסה. ואם בלע בלי ללעוס אולי באמת אינו 
מברך כיון שכלל לא נהנה. ולענין מרור וד' כוסות כיון 
שזה דרבנן לא נאמר בזה האי כללא שהרי מסברא 
חייב לברך על זה ורבנן לא עקרו סתם את הברכה. 

שאלה יב – בן חו"ל שהחליט ביו"ט שני לעבור 
לאר"י שפסק החזו"א שפקע ממנו יו"ט, שלא יהיה 
לו איסור מוקצה, כיון דאי בעי מפקע מנפשיה יום 
טוב כמו דמאי דאי בעי מפקיר לנכסיה. נראה פשוט 
לחלק דמיגו דאיבעי הופך הדמאי מאיסור להיתר 
משא"כ בן חו"ל שרוצה להיות בן אר"י זה לא הופך 
את המוקצה להיתר אלא הופך את הגדרתו של האיש 
לזמן זה, שבזמן זה אינו מחוייב באיסור מוקצה, אבל 
המוקצה למי שאסור בזמן הזה אה"נ אסור, והוא 

אינו משנה האיסור מוקצה. 

שאלה יד – בענין עשה דושמחת, דבית דין לא 
פוסקים הריגה בחול המועד כיון דאסור להם לאכול 
ומבטלים עשה דושמחת, ומ"ט לא שרי להם מדין 
עשה דוחה ל"ת. דבר פשוט הוא שאסור לאדם להכניס 
עצמו לעשה דוחה לא תעשה היכא שאם לא ייכנס 
יכול לקיים שניהם שהרי בי"ד יכולים לדון אחר המועד 

שהרי אסור לאדם להכניס עצמו, ודו"ק. 

שאלה כ – בדקה חלוקה והשאילתה לחברתה 
שמכבסת ומדוע אינה פטורה מדין מתה מחמת 
מלאכה. הנה יש להקשות ע"ד הגמ' שחייב לכבסו 
והרי קיי"ל שמין לשואל ב"ק ט' א' ובהשואל וא"כ 
למה חייבת לכבסו והרי יכולה לשלם ועל כרחך הדין 
לכבס אינו מדין תשלומין של שואל אלא מדין ועשית 
הישר והטוב, ולפי"ז אם לא נפחת הבגד מדמיו חייבת 

לכבסו כנ"ל. 

 ביקר ובכבוד התורה, ייש"כ 
א' מבאי בית המדרש הגדול 
והקדוש דישיבתינו הקד'

מכתב ד'

בענין שאלה ו' – מ"ט לא גזרו בשבת על 
איסור אכילת מצה שמא יעבירנו

במה שדנתם )שאלה ו'( מדוע לא גזרו חכמים 
איסור על אכילת מצה בשבת כמו שגזרו על שופר 
ולולב שמא יעבירנו ושמא ילך אצל חכם שילמדנו, 
כמו שאמרו ר"ה כ"ט ב' גזירה שמא יטלנו ד' אמות 
וילך אצל בקי ללמוד וכו'. נראה די"ל פשוט דבמצה 
הוא אוכל כל השנה ויודע כמה הוא שיעור כזית וכו', 
משא"כ בשופר ולולב. ולענין הסיבה לכאורה אין זה 
שייך למצה, וכן בזמנם היו מסבים כל השנה, ופשוט. 

מ. ה. ירושלים 

מכתב ה'

בענין שאלה יב - בדברי החזון איש דבן 
חו"ל שהחליט לדור באר"י באמצע יו"ט 

פקע לו יו"ט 

תירוצים  וכמה  כמה   – יג  שאלה  בענין 
שהגיעו מדוע לא אמרינן בתינוק שנולד 

ביו"ט איסור נולד 

א

במה שהבאנו בגליון ניסן תשפ"ד, בשאלה י"ב 
שבשו"ת להורות נתן חי"ב סי' כ"ז הביא ששמע 
מפי מרן החזון איש זצ"ל דבן חו"ל הנמצא בארץ 
ישראל ביו"ט שני, ובאמצע יו"ט שני קבע בדעתו 
להישאר בארץ ישראל דבאותו רגע פוקע ממנו דין 
יו"ט שני. ותמה הגאון רבי אברהם גניחובסקי זצ"ל 
דא"כ לא יהיה לו דין מוקצה ביו"ט שני מיגו דיכול 

לקבוע בדעתו להיות בן אר"י ויפקע דין יו"ט שני 
וכעין שמצינו בגמ' שבת קכ"ז דדמאי אינו מוקצה 
מיגו דאי בעי מפקר נכסיה והוי עני ומותר לו דמאי. 

ונראה לתרץ דבדמאי החפץ עצמו ראוי אם יהיה 

עני אבל בן חו"ל ביום טוב שני החפץ עצמו לא ראוי 

ביום טוב ורק דבידו להפקיע ממנו דין יום טוב. 

והנה בעצם דברי החזון איש דבן חו"ל ביום טוב 

שני שמחליט לדור באר"י דבאותה שעה פוקע ממנו 

יום טוב שני, מצינו כנידון זה בקובץ שיעורים )ביצה 

אות ט"ז( בבן חו"ל שנכנס לדור בקביעות באר"י 

באמצע יו"ט שני אם פוקע ממנו יו"ט שני והוכיח 

הקוב"ש מהגמ' ביצה ה' ע"א דאם עבר חצות היום 

צריך להמשיך כל היום בקדושה יעו"ש. 

ולדינא בספר יו"ט שני כהלכתו הביא שם שהציע 

דברי הקוב"ש לפני מרן הגרי"ש אלישיב זצ"ל והשיב 

לו דאם הבן חו"ל נכנס לאר"י אחרי חצות צריך 

להמשיך לנהוג יו"ט ואם נכנס קודם חצות צריך 

להחמיר מספק גם דין חול וגם דין יו"ט שני. 

והנה בדברי החזון איש הנ"ל דבן חו"ל שבאמצע 

יו"ט שני החליט לדור באר"י שפוקע ממנו דין יו"ט 

שני שמעתי מאאמו"ר הגאון שליט"א לדון אם באותו 

רגע צריך לעשות הבדלה או דלמא דזמן הבדלה הוא 

רק במוצאי יו"ט שני, ויל"ע. 

וכשהצעתי פעם דברי החזון איש הנ"ל לפני מוח"ז 

הגאון הגדול בעל הברכת אברהם זצ"ל והוסיף לזה 

דכשהתארס עם זקנתי באר"י וקבע בדעתו שידור 

באר"י אך חשב שעוד יחזור לחו"ל קודם החתונה 

להביא את חפציו ושאל את מרן הגרי"ז אם הוא 

נחשב כבן אר"י והשיב לו מרן זצ"ל דהוא בן אר"י. 

ב

בשאלה י"ג בקושיית המקור חיים או"ח סי' ש"ח 

סעיף ל"ג מדוע כל תינוק שנולד בשבת לא יהיה אסור 

מדין טלטול נולד, הגיעו תירוצים רבים מלומדי בית 

המדרש שיחי' ונביא חלקם.

לכאורה יש ליישב עפימש"כ התוס' ביצה ו' ע"א 

דעגל שנולד ביו"ט מותר בטלטול "דהא דאמר דשייך 

למיסר נולד היינו דווקא בדבר מאכל וכו' אבל בעלי 

חיים לא", ועי' במהר"ם שם. 

ממרן הגר"ח קנייבסקי זיע"א הביאו מה שתירץ ע"ז 

)בס' תפארת ההלכה מהגרא"ח שציגל שליט"א עמוד 

שע"ט(  שכתבו התוס' בעירובין מ"ו ע"א דבמשקים 

שזבו מפרי אין איסור נולד דגם קודם שיצאו המשקים 

מהפרי הם היו ניכרים בפרי, וא"כ י"ל דה"ה דעובר 

במעי אימו ניכר וע"כ אין בו איסור נולד. 

עוד טענו דאפשר דבאדם לא שייך לגזור נולד כי 

הוא בן חורין לעצמו, ויל"ע אם סברא זו שייכת גם 

בתינוק בן יומו שאינו בן דעת. 

עוד טענו דהוא דומיא דדברי הגמ' ביצה י"ב ע"א 

דבתרנגולת העומדת לאכילה שהטילה ביצה שאין 

בזה איסור נולד כיון שתרנגולת אוכל וביצה אוכל 

עיי"ש, ומבואר דדין נולד הוא רק במין אחר כגון ביצה 

העומדת לגדל ביצים וביצתה העומדת לאכילה אבל 

במין אחד לא גזרו ולכאורה ה"ה כאן שי"ל דחשיב 

מין אחד ולא גזרו ביה.   

בברכת התורה, יעקב ישראל יונגרמן 

מכתב ו'
ביזוי  איסור  יש  אם   – ב'  שאלה  בענין 

באפר שריפת חמץ 

כבוד מערכת והודעתם וכבוד הכותבים הנכבדים 

והחשובים שליט"א, יישר כוח עצום ורב על ברכה 

כי הבאתם אל ביתנו, מצורף מה שיש לדון ולהציע 

קמיה עמלי התורה שיחי' בנידון לגבי ביזוי אפר.    

במה שהקשו הגאונים הכותבים שליט"א במדור 

'ויש לעיין' בשאלה ב' דבמשנ"ב סי' צ"ג סקל"ד מבואר 

דמי שקיים מצות כיסוי הדם בעפר אסור לו לרוק 

על העפר משום ביזוי המצוה, ויל"ע במי ששרף חמץ 

בערב פסח האם אסור לרוק על העפר או לדרוך עליו 

לפי"ז, מהאי דינא דביזוי המצוה. 

לכאורה יש לדון בזה, דהנה לשון המשנה ברורה 

שם מהספר חסידים הוא "במקום שכיסה דם חיה 

ועוף בברכה בעוד שהדם מכוסה" ולכאורה מדויק 

לשונו דדווקא אם כיסה דם "בברכה" יש איסור אבל 

אם כיסה בלא ברכה )כגון בספק חיוב שאין מברכים 

ע"ז( משמע ששרי ואין בזה ביזוי מצוה, וצ"ע דהא 

בספק יש כאן צד מצוה, ומדוע אין חוששים לזה. 

ואם כנים הדברים, נראה הביאור בזה דכל האיסור 

לירוק על עפר כיסוי הדם הוא אינו מחמת קיום 

המצוה אלא מחמת "הברכה" שנאמרה שם, וכדין 

מקום שהתפלל בו שכ' שם המשנ"ב שלא יפנה בד"א 

של מקום שהתפללו בו, והיינו דכל דין זה הוא רק דין 

קדושה שיש במקום תפילה או ברכה אבל לא במקום 

מצוה, דהמצוה בשעה שהסתיימה נעשית מצוותו, 

אבל בתפילה יש ענין מקום תפילה שיש בו קדושה. 

ואם כנים אנו בדברינו ה"ה כאן בשריפת חמץ אי"ז 

אלא מצוה ואין כאן ברכה ואין כאן תפילה וממילא 

אין בזה ביזוי מצוה ושרי להשתמש בזה לכל דבר. 

אמנם יל"ע דאם ניכר הדבר כגון בערב פסח, אם 

יש בו הדין שכתב המשנה ברורה )סי' תרל"ח סקכ"ד( 

דעצי סוכה המיוחדין למצותן אסור לדרוך עליהם 

אחר סוכות, וא"כ אם ניכר עליהם עדין שקיימו בהם 

המצוה יש לדון אם דינם כדין עצי הסוכה המיוחדים 

למצוה, וצ"ע. 

 בייקרא דאורייתא
א. ד. כולל שע"י הישיבה הקד' מודיעין עילית

מכתב ז'
בענין שאלה יא – האם לדעת הגר"א יש 

דין לשמה כל שבעה באכילת המצה

בענין שאלה י"א לדעת הגר"א שיש קיום מצות 

מצה באכילתה כל שבעה, האם בעינן לשמה באכילה 

כל שבעה כבכל מצוות צריכות כוונה או לא? 

תחילה וראשית יש להקדים עיקר דין מצוות 

צריכות כוונה במצה, דהנה דעת הרמב"ם ז"ל פ"ו 

מחמץ ומצה דאין צריך בה כוונה, וטעם הדברים 

כבר כתבו הראשונים )עי' ר"ן ר"ה כ"ח ע"א( מאחר 

דגופו נהנה אי"צ כוונה, וכן פסק השו"ע דאי"צ בה 

כוונה באו"ח תע"ה, ועי' במשנה ברורה שהביא דיש 

פוסקים שחולקים בזה. 

איברא דכאן יש לדון, ואפשר שזה כוונת הרב 

הכותב שליט"א לדון לפי כוונת הפרי מגדים או"ח 

סי' ד' דבשחיטה וטבילה אין מעכב כוונה לשם מצוה 

כיון דאינו מצווה חיובית אלא קיומית )דרק אם 

רוצה לאכול בשר צריך שחיטה( ולפי"ז הרי כאן גם 

לדעת הגר"א הוא מצוה קיומית ולא חיובית וא"כ 

לפי הפמ"ג לכאורה אין מעכב כאן כוונת לשמה. 

 י. דרבקין 
ב"ב

מכתב ח'
בענין הנ"ל

במה שכתבתם לדון האם לדעת הגר"א יש דין 

כוונה לשמה בכל ז' ]שאלה י"א במדור הנפלא ו'יש 

לעיין'[. הלום ראיתי בענין הזה מה שכתב בס' חוט 

שני בהלכות פסח שרצה לחדש בדעת הגר"א, דאף 

לדעת הגר"א דמצה כל ז' מכל מקום אין המצוה 

אלא במה שאין האכילה אכילת חמץ. והמצוה היא 

מה שאכילתו היא אכילת מצה ולא חמץ, אבל אין 

המצוה עצם האכילה ממש אלא על ידי מה שאוכל 

הרי הוא מקיים בזה את מה שאין אוכל חמץ, וזהו 

תאכלו מצה שתהא אכילתכם מצה ולא חמץ, וע"כ 

רצה לטעון בענין הזה שאין צריך לשמה כיון שאין 

המצוה לשם מצות אכילה אלא המצוה הוא מה שאין 
אוכל חמץ. 

יישר כוח על המדור הנפלא, י. ברנד

ייש"כ לכל הכותבים המשיבים שליט"א, המכתבים הודפסו לפי סדר קבלתם.
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הרב ל. יעקובזון

בין המצרים
6

'תבוא בליל 
תשעה באב'

הגאון  את  להטריד  נוהג  שהיה  פלוני 
זצ"ל  גניחובסקי  אברהם  רבי  המופלא 
בשאלות סרק, הגזים יתר על המידה באחת 
הפעמים, דחה אותו רבי אברהם בחיוך ואמר 
לו: תבוא אלי בליל תשעה באב, כשאסור 
ללמוד, ואז אוכל לענות לך על כל שאלותיך. 
השיב אותו אדם בעזות לרבי אברהם, 
מדוע ההוא שהגיע להלל הזקן בערב שבת 
לשאול על רגלי התרמודיים ועיני הבבליים, 
לא אמר לו הלל שיבוא אליו בתשעה באב? 
אלא שעל אתר נענה הגאון רבי אברהם, 
מכיון שבזמן הלל לא היה תשעה באב, אז 

תמיד זה היה אותו ביטול תורה...  

6
קברי צדיקים 
לעתיד לבוא

באחת מהנסיעות של קהל עדת סאטמר, 
רבי  האדמו"ר  בראשות  החסידים  נסעו 
יואל מסאטמר זצוק"ל לתפילה במקומות 
בהתעוררות  הייתה  התפילה  הקדושים, 

מרובה ועצומה. 
בדרך חזור, סח אחד מהמלווים שבקרוב 
ייבנה המקדש ותהיה תחיית המתים, ואז לא 
תהיה התעוררות והתעלות בקברי צדיקים... 
הגיע הדבר לאוזניו של הרבי רבי יואל זצוק"ל 
שנענה בחיוך: יהיו מספיק 'צדיקים' שלא 

יקומו בתחיית המתים...  

אני מאמין 
סח תלמיד חכם אחד שליט"א, פעם אחת 
נזדמנתי לנסיעה במונית והנהג סיפר על 
עצמו שהוא שומר שבת ומניח תפילין כל יום 
וכו' אבל קשה לו מאוד עם ציפייה למשיח, 
וזאת למה? משום שכשיבוא המשיח מן 
הסתם כולם יישבו וילמדו וישמחו בתלמודם, 

ואני לא מבין כלום בגמרא... 
אמר אותו תלמיד חכם, שאלתי אותו, מה 
הוא התחביב שלך? והשיב: 'לצפות במשחק 
פלוני' זה התחביב הכי כיף שלי... אמרתי לו 
אינני יודע מה התשובה לשאלתך, אך דבר 
אחד ברור, כשיבוא המשיח יהיה לך כיף 

אלף אלפי מונים יותר...  

6
בור ירא חטא

העולם מספר על 'מחמיר במקום שאמרו 
להקל' – ידוע, שהגיע לביתו בעיצומו של 
צום תשעה באב, ואמר לאשתו שהוא מרגיש 
חולשה מרובה מחמת הצום, וחושש לפיקוח 

נפש... 
האישה שפנתה להכין לו מעט לחם, פחות 
מכזית, ומעט מים בכוס פחות מרביעית, 
הופתעה לשמוע את בעלה נזעק, הלא חשש 
ונשמרתם מאוד לנפשותיכם ישנו כאן, ואיך 
יתכן להקל ראש בכך, ויצוה עליה להכין לו 

סעודה שלימה ושאר ירקות... 
האישה  נתקפה  המאכלים  כשמריח 
בבולמוס, והוצרכה אשתו לאכול גם היא 
מפני פיקוח נפש ותשב לאכול מהסעודה, 
נזעק בעלה והביא לה מעט לחם ומים, כשהוא 
אומר בשלמא אני, אבל נשים לא מצוות 

להחמיר כל כך...  

שלהי דקייטא
6

זקני ת"ח
בשלהי דקייטא בעיירות המרפא באירופה, 

האדמו"ר מאלכסנדר הי"ד פגש פעם את מרן 

בעל האמרי אמת מגור זצ"ל ששהה אף הוא 

למנוחה. בעודם מטיילים בצוותא, הציע 

האדמו"ר מאלכסנדר לאמרי אמת לנוח, 

כשסירב האמרי אמת, אמר לו האדמו"ר 

והלא אצל דוד המלך נאמר, והמלך דוד זקן 

בא בימים, ודוד היה כבן שבעים שנה, הרי 

שבגיל שבעים נקראים 'זקן' וצריכים לנוח... 

השיב האמרי אמת, השבעים שנה של דוד 

המלך כמבואר בחז"ל הם שבעים שנותיו של 

אדם הראשון שנתן לו מסוף אלף שנות חייו, 

ממילא פשוט שדוד היה זקן בא בימים...  

6
 חכמי התורה
וחכמי המדע

משכיל הקניט פעם בדבריו את הגאון רבי 

אייזל חריף זצוק"ל, מדוע תלמידי החכמים 

היום אינם חכמים בחכמות המדע וכו' כמו 

הרמב"ם ועוד, שידעו מלבד חכמת התורה 

גם חכמות נוספות? 

מיניה וביה, אמר רבי אייזל זצוק"ל, גם 

לי יש שאלה, מדוע חכמי וגדולי המדע של 

פעם היו גם חכמים בתורה, ואילו היום חכמי 

המדע עמי הארץ גמורים הם? 
GILYON@ASI.ORG.IL :לשליחת עובדות ופנינים מחכמי הדורות המתאימים למדור, ניתן לשלוח לפקס: 15336164903 או למייל

חברותא עם היצר הרע
כשראה פעם מרן הסבא מסלבודקא 
זצוק"ל את הגאון ר' אייזיק שר זצוק"ל, יושב 
ולומד בגפו ללא חברותא, שאל הסבא את 
רבי אייזיק: עם מי אתה לומד? ורבי אייזיק 
השיב: "עם היצר הרע". אמר לו הסבא אם 
תלמד  שלא  מדוע  כך,  לומד  אתה  כבר 

חברותא עם היצר טוב? 
אמר רבי אייזיק, שלוש מעלות ראיתי 
אצל היצר הרע, א' שלעולם אינו מחסיר. 

ב' שהוא מוכשר מאוד. ג' שאין לו יצה"ר...

6
'שפה'

במקום מסוים באמריקה התעורר ויכוח, 
בנוגע ללימוד בחיידר שהיו מלמדים בשפת 
המקום באנגלית, וכמה מבני המקום החלו 
לטעון כי אסור לשנות, ומכיוון שבאירופה 
היו לומדים ביידיש אז צריך גם בחיידר 
ללמוד ביידיש... וכנגדם טענו מנהלי החיידר 
כי התלמידים מבינים את השפה הזו בלבד. 
הגיעו הצדדים לפני הגאון רבי יעקב 
הם  צודקים  שהשיב,  זצוק"ל,  קמינצקי 
שהיה  ממה  לשנות  שאסור  המעוררים 
היו  פעם  שבעיירה  וכיון  פעם,  בעיירה 
מלמדים בשפה שאותה היו מבינים הילדים 

אז גם עכשיו אין לשנות מכך... 

6
 מאה תעניות
ולא רב ראשי

אחד הרבנים הראשיים התלונן פעם, כי 

מאז שהפך לרב ראשי החל לשכח מתלמודו.

כששמע זאת מרן החזו"א זצ"ל הגיב, כי 

מצאנו בחז"ל על רבי זירא שכשעלה מבבל 

לא"י צם מאה תעניות כדי שישכח תלמוד 

בבלי, ולכאו' כיון שעלה לא"י הרי היה יכול 

להפוך לרב ראשי כדי לשכוח תלמודו? 

שמע מינה שעדיף לצום מאה תעניות 

ולא להיות רב ראשי בא"י...

6
איפה מונח הראש

מצאצאיו  אחד  את  חיתן  גדול  אדם 

באמריקה. אחד המקורבים שלא יכול היה 

להגיע, התנצל בפני רבו אחרי שחזר לארץ 

ואמר, אמנם בגופי הייתי כאן, אבל בליבי 

ובראשי הייתי שם, בשמחה.

השיב אותו גדול בצחות, הניחא להגיע 

לאמריקה עוד בסדר, אבל שהראש יהיה 

שם – זה לא  התכוונתי...

6
 מה אפשר

 לעשות בלילה
אחד

כשרצו למנות את הגרי״י ווייס זצוק"ל 

בעל מנחת יצחק לעמוד בראש בד״ץ העדה 

החרדית בירושלים, החלו מהקנאים לרנן 

אחריו 'שאינו מספיק קנאי', לטעמם. 

התבטא אז אחד מהגדולים, שתלמיד 

חכם יהפוך לקנאי זה יכול להיות בלילה 

אחד, אך להפוך קנאי עם הארץ לתלמיד 

חכם זו משימה קשה בהרבה... 

6
 לצורך

רפואה 
סיפר מרן הסטייפלער זיע"א, שבהיותו 

בחור, בזמן מלחמת העולם הלכו יחד שני 

בחורי ישיבה, לאחד מהם היה דרכון ואילו 

לשני לא, הייתה זו כמובן תקופת מלחמה 

ומי שנתפס ללא דרכון היה נורה במקום. 

ויהי היום, ושני הבחורים הלכו יחדיו, 

לפתע ראו חיילים מגיעים מולם לבקש 

את הדרכון, ומאין יבוא עזרם, אמר הבחור 

שהיה לו דרכון לחברו, אתה תישאר לעמוד 

ואני ארוץ, וכשהחייל מגיע לקראתם מיד 

החל בעל הדרכון במנוסה עזה. 

וכשהחייל רואה את הבחור נס במהירות 

רבה, הבין מיד שאין בידו דרכון, והוא החל 

לרדוף אחריו, לאחר מספר רחובות הצליח 

החייל לתפוס את הבחור, בזמן שחברו כמובן 

הדרכון  את  דרש  ומיד  נפשו,  על  נמלט 

מהבחור שהושיט את ידו אל הכיס והגיש 

לו את הדרכון. החייל הנרגז לא ידע את 

נפשו, ואמר לו אז מדוע ברחת?, השיב הבחור 

בתמימות: כי הרופא ציווה עליו בשל חולי 

מעיים שיש לו לרוץ בכל יום... אמר החייל 

אבל ראית שגם אני רודף אחריך? ולמה 

לא עצרת? אמר הבחור, חשבתי שגם לך 

הרופא הורה לרוץ...
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פרק ג'

"מכאן לא ידענו מאומה מהחורבן הנורא והאיום שנתרחש עם אחינו הקדושים והטהורים" | נס תושייתה 
של הרבנית על אדמת הונולולו | מהפיכה רוחנית סוחפת בקליבלנד |  משלוחי גמרות, ראשונים ותפילין 
מירושלים אל הישיבה החדשה | החתונה בשנגחאי שנכתבה על גבי כרך רמב"ם | המברק המסתורי 
ממוסקבה | הסיבה שבגינה הגר"ב סרב עדיין להיות ראש ישיבה |הרגע שבו הבינו הכל כי ישיבת טעלז 
בליטא איננה עוד | ומדוע ביקש הגרא"י בלוך כי אל יחשבו שהוא אכזר כשביקש לשקוע בלימוד | פרק 
סיום מסע הצלתם הפלאי של מרן ראש הישיבה הגאון רבי ברוך סורוצקין זצ"ל, רעייתו הרבנית ע"ה 
ועמם קיבוץ תלמידי טעלז מן הכורת לצד תקומת עולם התורה הטלזאי בתוך החשיכה | "והיה קודש" | 

פרק שלישי ואחרון מלווה במסמכים נדירים  

הרב מנחם פינסקי   

תקציר הפרקים הקודמים: 

מרן ראש הישיבה הגר"ב סורוצקין נמלט עם חברים מישיבתו בקמניץ המצויה בסכנה  אל הישיבה בטעלז דרך לודז', שם מתגוררת אחותו טעמא 
זיידנווארם. בן דודו ראש הישיבה הגרא"י בלוך מסדר עבורו את כל הניירת הדרושה לו כפליט ולאחר מכן מציע לו שידוך את בתו רחל. הגר"ב מסתפק 

אם קודם כדאי לעזוב לארץ עקב רוחות המלחמה.

אביו הגר"ז סורוצקין שמגיע אחרי מסע נדודים מפרך לארץ הקודש שולח מברק לטעלז שמצדד בשידוך.  מיד לאחר החתונה, מצטרפים הזוג הצעיר, 
אחיהם רבי אליעזר ובת דודתם חסיה לקבוצה מבני טעלז ומיר שמצליחים בעזרת קונסול יפן לקבל ויזת מעבר שתאפשר להם לחצות את הגבול 
הרוסי ולהימלט. לפני העלייה לרכבת הטרנס סיבירית, אומר הגרא"י לחתנו הטרי ולבתו כי גם בעת הנדודים חשוב שיקיימו חיי ישיבה ואכן הסדרים 

נשמרים כאילו לא מדובר במסע הימלטות ניסי.  

מיפן מנסים הבנים לסדר לעצמם ויזה כדי להגר לארצות הברית או מדינה חופשית אחרת, אולם איחור של יומיים גורם לויזות להיות חסרות ערך. 
במקביל הם דואגים שבירושלים יכחישו קיומם של בני משפחה בליטא ופולין שנחשבו למדינות אויב.

באותם הימים הם מייסדים מחדש את הישיבה באופן רשמי, כולל אוצר הספרים והדפסת ספרי יסוד ואף מהדורה של 'שיעורי דעת'. בעוד הם דואגים 
להמשך עולם התורה בכלל וישיבת טעלז בפרט, הם מנסים לדעת מה עולה בגורל בני המשפחה שנותרו מאחור.  

הגאב"ד דלוצק וחתנו של ראש הישיבה הגר"א גורדון 
זצ"ל. מרן הגאון רבי זלמן סורוצקין זצ"ל

מרן הגאון רבי זלמן סורוצקין זצ"ל ובנו הגאון רבי אלחנן 
זצל מצד שמאל, עוד נראים מרן הגאון רבי אליעזר יהודה 

פינקל זצ"ל והרב מנחם פרוש זצ"ל

לא פסקה לא פסקה 
ישיבה+ישיבה+
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בקליבלנד
משם, כך סיפרה, המשיכה ללוס אנג'לס, שם פגשה יהודים 
המכירים את עולם התורה בליטא, ולהם יותר שיג ושיח 
משותף, והם אשר הכינו לה את הדרך עד שהגיעה לביתם 
של הגאון רבי מרדכי גיפטר, לימים ראש הישיבה בקליבלנד 
ורעייתו שושנה, בת דודה המשגיח הגאון רבי זלמן שמואל 
בלוך זצ"ל. )בשולי מכתב זה, כתבה הרבנית גיפטער דרישת שלום חמה 

מרבי מרדכי להגר"ז סורוצקין(

"הנני מאושרה ומודה לה' כי יש לנו כאן בית אשר מקל 
לי בהרבה על מצבי... הנני מלמדת בבית ספר עם נערות 
לימודי קודש ועברית, אך כמה קשה לי הפרידה, עיני נשואות 
לה'. קיבלנו ידיעה מיפן כי נסעו לשנחאיי, ואולי תהיה להם 

היציאה משם יותר קלה..."

המיקומים כולם נשתנו.

כאשר הגר"ב ואחיו רבי אליעזר עברו עם קיבוץ בני 
הישיבה מיפן לשנחאי שבסין, הרבנית רחל כבר בארצות 

הברית.

העובדה כי הרבנית השתקעה באמריקה, סייעה להגר"ב 
לקבל ויזה בעקבותיה, ועד מהרה תפילותיה התגשמו והם 

קבעו את ביתם לא רחוק מן הישיבה בקליבלנד.  

עם הגיעו אל אדמה בטוחה, כמו המשיך רבי ברוך להשפיע 
על סביבתו את השטייגן שהחל בהיכלה של טעלז בליטא, 
המשיך בשנחאי וכעת נפרש בארץ האפשרויות הבלתי 

מוגבלות, בקליבלנד שבארצות הברית.

המכתבים ששיגר לעיר הקודש, כבר לא היו רק של 
עדכונים בדבר מצבם, הוא הפעיל את כל כוחותיו למען 
המשכיותה של טעלז כשהוא מכין רשימות של ספרים 

ותשמישי קדושה שניתן לשלוח מהארץ. 

החודשים עברו, רק מליטא ופולין הפסיקו פריסות השלום 
בלא הודעה מוקדמת. 

בתוך ים הדאגות למצבם של כלתו וילדיה בליטא ובתו 
בפולין, הגיעו מסין גם בשורות טובות. בנו ר' אליעזר 
הודיע כי הוא בא בברית האירוסין עם חסיה, בתו של בן 
דודו רבי אליהו מאיר. באחד מהדפים הריקים שבתחילת 
כרך רמב"ם בו הגה בסין, הוא כתב לעצמו מעין יומן של 
תמצית האירועים החשובים בחייהם. באותו היום נוספה 
שורה: "יום באנו בברית האירוסין למז"ט אור ליום ב' פ' 
מקץ א' דחנוכה כ"ה כסלו התש"ב לפ"ק שנגהיי במדינת סין"

כמה חודשים מאוחר יותר, יעדכן: "יום חתונתנו למז"ט 
א' בהעלותך ט"ו ימים לחודש סיון ה-תש"ב לפ"ק שנגהיי 

במדינת סין".

המכתב שנשלח מסין לירושלים, עבר ארצות הברית 
בתיווך בני המשפחה היושבים בקליבלנד, זאת משום שקשרי 
הדואר בין ארץ הקודש לארצות הברית היו סדירים יותר 

מאשר קו סין-פלשתינה. 

הדוד מרן ראש הישיבה הגאון רבי אליהו מאיר בלוך - 
שכזכור ניצל מן האימים עקב כך שיצא בשליחות הישיבה 
עם גיסו מרן הגאון רבי חיים מרדכי קטץ לארצות הברית 
ו"נתקעו" שם בחסדי שמיים – מיהר לשלוח מכתב ברכה 
לשאר בשרו ומחותנו הטרי הגאון רבי זלמן שהוא גם דודו, 
זאת בצירוף העתק צילום מכתבם של ר' אליעזר וכלתו עם 

 כל מה שהיה אבד. רגע משמח בחתונת אחותם טעמא היד,
יושב החתן הרב זיידנווארן היד, מאחוריו רבי ברוך ורבי אליעזר. 

נראה מימין הגר"ז עם כובע צילינדר שלבש לכבוד המאורע

 מרן רה"י הגר"ב סורוצקין זצ"ל עם גדולי ישראל בארה"ב, 
במרכז מרן הגר"מ פינשטיין זצ"ל ומרן הגר"י קמינצקי זצ"ל

תמונה נדירה. גדולי טעלז בארהב, מרנן ראשי הישיבה רבי אליהו מאיר 
בלוך זצ"ל רבי חיים מרדכי קאץ זצ"ל, ומרנן רבי ברוך סורוצקין זצ"ל 

רבי מרדכי גיפטר זצ"ל ורבי אייזיק אוזבנד זצ"ל

עיכובו של רבי אלחנן סורוצקין 
במוסקבה שנים ספורות אחר שחרורו, 
רק כי לא היה בידו מסמך אותנטי, 
היה מאפיין של רבים באותם הימים. 

כבר כמה שנים קודם לכן, החל 
הכסף של הממשלה הפולנית הגולה 
קיצוץ  על  הודיעו  והם  להצטמצם 
בתמיכות לאזרחיהם הפליטים ברחבי 
העולם. החפץ להמשיך לקבל תמיכה, 
עליו להציג פספורט פולני אמיתי ולא 
מסמך כלשהו שאולתר במהלך ימי 

המלחמה כפי שהחזיקו רבים. 

אחד ממקבלי התמיכה הפולנית 
היה מרן הגרא"מ שך זצ"ל שקצבה 
זו הייתה בין הדברים שהחזיקו את 
בארץ.  הראשונה  בתקופתם  ביתו 
"בעת חלוקת התמיכה", הורה לו החזון 
איש, "תעמוד בתור מיד אחרי הרב 
מלוצק". ההנחה הייתה כי באם יסרבו 
לתת לרב שך את התמיכה הקבועה, 
הרי שהגאון רבי זלמן סורוצקין, לא 

יעבור על כך בשתיקה.

הגרא"מ שך ניגש לרבינו, סיפר לו 
את הוראתו של החזון איש וביקש 
רשות לעשות זאת. מה שהוא לא ידע 
זה שמי שהלכה לתור מקבלי התמיכות 

רעייתו של  הייתה הרבנית מרים, 
להסכים  מיהר  זלמן  רבי  הגר"ז. 
ובאותו החודש, היה הוא זה שהלך 
לתור מקבלי התמיכות כשמאחוריו, 

כמסוכם עמד מרן הרב שך. 

'היכן הילדים שלך?' שאלה הפקידה 
את השאלה האינפורמטיבית. 

רבי זלמן שמע את הדברים והחל 
לבכות.

"השאלה עוררה בי את כל הכאב 
על צאצאיי. הבכור היה בכלא ונמק 
שם, הבת נשארה בלודז' – ועל גורלה 
לא ידעתי מאומה", יספר לימים, "שני 
הבנים האחרים היו בסין, ושני הבנים 
הצעירים בישיבות בארץ ישראל. כל 
מעין הדמעות שלי פרץ פתאום לנוכח 
הפקידה. היא התרגשה ונזדעזעה כל 
כך עד שביקשה את סליחתי והתנצלה 

על השאלה".

מרוב מבוכה, כבר לא העזה לדקדק 
יותר עם הבאים אחריו בתור ועצת 
החזון איש התבררה כמועילה במיוחד. 

הדמעות הללו, בזמן ההוא, היו כמו 
צוהר אל הלב שסרב לעכל שאולי 

הזוועה הגדולה ביותר מתרחשת.

לב מרגיש

מרן הגאון רבי זלמן סורוצקין זצ"ל 
בחנוכת בית ספר של החינוך העצמאי 

עם מרן הגרא"י פינקל זצ"ל

הבשורה הטובה שהייתה מעט צרי משמח על פצעי הזמן. את המכתב 
המקורי לא היה מסוגל לשלוח מרוב שהיה יקר לו. הדרך המפותלת הזו 
גרמה לכך שהמכתב המדובר יגיע לארץ רק כמה חודשים מאוחר יותר. 

 "כבוד דודי מחותני ודודתי היקרים, 

לשמחת לבנו קבלנו אחרי צפיה מרובה מכתב מבנינו היקרים אליעזר 
וחסיה וחי' ובאותו יום ממש קיבלנו גם כן מכתבם היקר של דודי ודודתי 
יחי' בברכת מזל טוב ייתן השם ותתקיימנה הברכות והתקוות ונזכה 

במהרה להתראות את כל יקירנו ולראות בשמחת עמנו. 

לוטה בזה )מצורפת. על פי הפסוק בשמואל "חרב גליית הפלישתי... הנה היא לוטה בשמלה 
אחרי האפוד". מ.פ.( העתקה ממכתבם של הבנים היקרים כרצון אליעזר יחי'. 

אמנם חפצתי לשלוח הכתב יד אך קשה לי עוד להיפרד ממנו".

ימי ראשית הרבצת התורה של מרן רבי 
ברוך זצ"ל בישיבה בקליבלנד

בהזדמנות הזו, הוא מספר על מצבה של הישיבה בארצות הברית 
כשהוא מספר על הרוח שהביא עמו הגר"ב:

"הישיבה הקדושה מתקדמת ב"ה באופן נפלא ותודה לקל כי ברוך יחי' 
עוסק בתורה ומביא תועלת מרובה לבני הישיבה. יחזק ה' חילו לפעול 
גדולות ונצרות לתורה ויראה כפי כישרונותיו הנעלים", ושוב הוא חוזר 

וכופל את ברכותיו לנחת מהזוג הצעיר".

באותו השבוע, המתין רבי ברוך למכתב מהוריו, ומזה שזה בושש לבוא 
כבר זמן רב, הוא ביקש את ההזדמנות הזו של שליחת מכתב הברכה כדי 
לקבל את העמוד האחורי. בוודאי זהו מפני קלקול הדרכים", כתב דברי 

סנגוריה על המכתבים שהוא ממתין להם לשווא.

היו אלו כבר ימי תחילת זמן חורף תש"ג, "כבר התחלנו הזמן בהישיבה 
והעבודה רבתה מאוד מפני ריבוי התלמידים", הוא מספר בהתרגשות על 
הדבר שממלא את ליבו – הישיבה. עוד הוא מבקש לדעת: "האם קיבלתם 
את ה'פרי עץ חיים'?", סימן החיות של הישיבה. קובץ חידושי התורה 
שיצא לאור על ידי 'הסתדרות תלמידי ישיבת טעלז' בליטא, והוצאתו 
לאור התחדשה אז, בתקופה בה נוסדה הישיבה מחדש בארצות הברית. 

"עתה לוטה בפה מכתב מאליעזר וחסיה היקרים שיחיו, אף על פי 
שהמכתבים המה כבר מזמן ארוך מכל מקום ב"ה שהחיים אצלם הולכים 
ומתנהלים לפי המצב והתנאים באופן שיש להודות להשם על חסדיו 
הגדולים עמהם. יתן השם שנזכה לקבל מהם עוד ידיעות משמחות. מה 
נשמע דבר אלחנן היקר שליט"א, האם קיבלתם ממנו מכתבים? כי במכתב 
האחרון כתב אבא שליט"א שלא קיבל משך זמן מה מכתב ממנו". הוא 
כבר אינו שואל על דבר אחותם תמר או על גיסתם שיינא, עמם כבר 
נותק הקשר לגמרי, למרות שעדיין לא התייאשו מהם כלל. הוא מבקש 
לפחות לדעת על שלום אחיו הגדול שלימים יתברר כי העונש הנורא 

להגלותו לסיביר, יהיה זה שיציל את חייו. 

הסירוב לעצת אביו לכהן בראשות הישיבה
בין השורות, נחשף דיון מרתק שבו הוא משיב לאביו הגר"ז על עצתו 
שיכהן בראשות הישיבה. הוא מספר כי הוא אמנם מרביץ תורה ומוסר 

שיעורים, אך לא אצה לו הדרך להנהיג. 

"עצתו של אבא שליט"א מובנת לי, אבל צריכים שלא לשכוח שהנני 
עצמי בן חמישה ועשרים שנה ובהישיבה לומדים בחורים זקנים ממני 
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המברק ששלח הגאון ר' אלחנן סורוצקין זצ''ל ממוסקבה, 
המודיע על 'פטירת' הגר''א גורדון בלובלין...

"עצתו של אבא 
שליט"א מובנת לי, 
אבל צריכים שלא 

לשכוח שהנני עצמי בן 
חמישה ועשרים שנה 
ובהישיבה לומדים 
בחורים זקנים ממני 

ושלמדו גם כן בטעלז, 
ומלבד כל זה אין זה 
מעמדי בחיים רק 

בתור התחלה...

לא ידענו מאומה מהחורבן

כי היה עלי להיפרד מברוך יחי, מכתבה הראשון של 
הרבנית עה מאדמת ארה"ב, עלי להתחזק ולבטוח בהשם

כי היה עלי להיפרד מברוך יחי, מכתבה הראשון של 
הרבנית עה מאדמת ארה"ב, עלי להתחזק ולבטוח בהשם 3435



אל נא ידינני לאכזר 
שיכולתי לעיין בדברי 

תורה אחרי בשורה 
נוראה כזאת... הנה 

הרגשתי כי אין בכוחי 
לבוא... מבלי למלא 

החובה הקדושה 
המוטלת עלינו 

השרידים שנשארו 
לאנחה, אם לא על 

ידי עסק התורה. 
ועבודתי הראשונה מיד 
אחרי היוודעי משברי 
הנורא צריכה להיות 
מיד עבודת התורה.

קבר מרן הגר"א גורדון זצ"ל בלונדון 
שם נטמן בתר"ע, כשנסתלק 

בפתאומיות בעת נסיעתו לגייס כסף 
להחזקת הישיבה בטעלז

מרן רה"י הגאון רבי ברוך סורוצקין זצ"ל בישיבה 

פורים בישיבה בקליבלנד, נראים מרן הגרח"מ קאץ זצ"ל, מרן הגר"ב סורוצקין זצ"ל, מרן הגר"א אוזבנד זצ"ל

מרן הגר"מ גיפטר זצ"ל נושא דברים בישיבה בקליבנלד

הלב מת ואינו מרגיש. הגלויה משנחאי אחרי השמועות 
המחרידות על אבדן עולם התורה
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כתב 
ידו יותר 
ממאה 
עדים  

עם גאולת בניין הישיבה בטעלז ע"י הישיבה הקד' 
במהלך השנה שעברה, העבירה ממשלת ליטא כהוקרה 
לידי הנהלת הישיבה מסמכים רבים שנשמרו בארכיון 
הממשל הליטאי במשך למעלה ממאה שנה, בהם מסמכים 
ותיעודים מחייה של הישיבה שנשמרו בגנזכי וארכיוני 
הממשל, גם המוזיאון הלאומי בליטא מסר לידי הישיבה 
– כממשיכתה של טעלז - שורת מסמכים, ספרים, 
תמונות, וכתבי יד שנותרו מאחור בעיר טעלז לאחר 
החורבן הנורא, הם מהווים עדות אילמת לחיי הוד 
התורה שהיו בה ונגדעו באחת כשעלה עליהם הכורת 
הנאצי בכ' תמוז לפני שמונים ושלוש שנים, לצד שורת 

תגליות היסטוריות המתפרסמות כאן לראשונה. 

תצלומים אלו מספקים עבורנו חרך הצצה נדיר וייחודי 
שטרם נראה כמותו, אל עולם הישיבות שלפני כמאה 
שנה, לחייהם של ענקי הרוח גדולי טעלז זיע"א, ולחייהם 
של בני הישיבות דאז | בין המסמכים הנדירים: תמונתו 
החדשה של רבי אברהם יצחק הי"ד, התלמיד שעזב 
את הישיבה והסיבה, התלמידים שקיבלו את התשורה, 
חתימתו של הקונסול היפני, ותפילתו של רבי יוסף לייב 

שישועת עם ישראל לא תבוא על ידי הציונות.

הרב ש. שפירא

פרסום ראשון: הדרכון ותמונה 
חדשה של הטעלזע'ר רוב

מספר תמונות בודדות בלבד נותרו מדמות מרן ראש 
הישיבה דטעלז רבי אברהם יצחק בלוך הי"ד שנעקד 
עקדה"ש בראש קהילת וישיבת טעלז ביום כ' תמוז תש"א 
– בין המסמכים הנדירים שמסרה הממשלה הליטאית לידי 
הישיבה הקד' נמצא 'הדרכון' הליטאי של מרן ראש הישיבה 
דטעלז רבי אברהם יצחק בלוך הי"ד ורעייתו הרבנית הי"ד. 
בדרכון הליטאי המתפרסם כאן לראשונה, נראית תמונתו 
ודמות פניו של מרן רה"י הי"ד, התמונה הינה יחסית משנות 
צעירותו של מרן. לצד שם המשפחה המצוין בדרכון בשם 
'בלוכה' מוזכרת גם 'עבודתו כמורה' בליטא וכן מצוינת 
שנת הולדתו של מרן הי"ד 1890, שנת תר"ן. הדרכון 
הונפק בשנת 1922. מתחת התמונה מופיעה החתימה.

בלעדי

ה"שולחן ערוך" של רבי 
חיים טעלזער זצוק"ל 

"תשורה לתלמיד עזריאל רבינוביץ"

מכתב נדיר ביותר נגלה 
בארכיון, מכתב שנכתב  

להענקת תשורה לר"מ 
הישיבה הגאון רבי עזריאל 

רבינוביץ הי"ד – בהיותו 
בחור בישיבה במחלקה 
ג', בשנת תרע"ו, "בעד 

הצטיינותו בקיץ תרע"ו". 
הבחור עזריאל רבינוביץ 
הי"ד, שלימים היה ר"מ 

הישיבה הגאון רבי עזריאל 
רבינוביץ הי"ד, נודע כגאון 

ועילוי עצום, והיה בנו 
וממשיך דרכו של מרן ראש 

הישיבה הגאון רבי חיים 
טעלזע'ר זיע"א, נתמנה 

לר"מ בישיבה לאחר פטירת 
אביו בשנת תרצ"א, הגאון 

רבי עזריאל הי"ד נעקד על 
קידוש ה' ביום כ' תמוז יחד 
עם כל ישיבת טעלז. הי"ד. 
במכתב ייחודי זה, מעניק 

"הועד לעניני המורים 
והתלמידים בישיבה" תשורה 

לתלמיד עזריאל רבינוביץ, 
שאף חותמת מיוחדת לוועד 

מוטבעת בשולי המכתב. 
על אף אזכור המכינה 

בתשורה זו, היה זה עוד 
טרם הקמת "המכינה 

הרשמית" בשנת תר"פ, 
אך גם קודם לכן היתה 

בישיבה "מכינה" לתלמידים 
הצעירים שעימם היו לומדים 

הבחורים המבוגרים. 
על המכתב חתומים 

שלושה המכונים 'חברי 
ועד המכינה', החתימה 

המזוהה היא חתימתו של 
מרן ראש הישיבה הגאון 

רבי חיים מרדכי קאץ 
זיע"א, שניצל מגיא ההריגה 
והקים בארה"ב את הישיבה 

בקליבלנד, ומשפחתו 
נעקדה עקדה"ש בטעלז. 

גם השו"ע של רבי חיים טעזלער 
זצוק"ל נשאר לפליטה, ובראשו מופיעה 
חתימתו של רבי חיים "חיים בהרי"מ ז"ל 
ראבינאוויץ. ר"מ בישיבה הקד' דטעלז" 

תשורה לתלמיד מכינת ישיבת טלז מחלקה ג' 
עזריאל רבינוביץ בעד הצטינותו בקיץ תרע"ו 

חברי ועד המכינה 
 ...
 ...

חיים מרדכי קטץ"  
"הועד לעניני המורים והתלמידים בישיבה"  

הגאון הקדוש רבי עזריאל רבינוביץ 
הי"ד ר"מ הישיבה "קיץ תרע"ו. 

עותק מקורי 
מתמונתו 
של מרן רבי 
חיים טעלזער 
זצוק"ל, 
שנפטר 
בתרצ"א, 
והתמונה 
הודפסה 
בטעלז לאחר 
פטירתו 

תמונת הגאון מורנו ר' חיים רבינוביץ זצ"ל ר"מ 
בישיבה הק' דטעלז. נפטר ח' מרחשוון תרצ"א

ה"שולחן ערוך" של רבי חיים טעלזער שנותר. 
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"שיעורים על מסכת בבא קמא 
מהגמהרי"ל והגר"ח זצוק"ל" קובץ 
שיעורים בכתב יד תלמידי הישיבה 

מחברת חידושים על בבא בתרא 
ממרן הגרא"מ בלוך זצוק"ל  

חוברת נדירה, שיצאה לאור בישיבה בטעלז בשנת תרצ"ז )שנים ספורות לפני 
המלחמה(, ובה קובצו, ככל הנראה ע"י הוועד לכתיבת השיעורים, שיעורים 

על מסכת בבא קמא מהגרי"ל בלוך זצוק"ל ומהגר"ח רבינוביץ זצוק"ל. 
שער החוברת מאויר ומעוטר בכתב יד, כשמעליו שני 
לוחות הברית, ובצידיהם הכיתוב "עץ חיים". 
בחוברת קיימות שתי מהדורות שיעורים. לפי הסברא, בשנת תרצ"ז למדו 
בישיבה מסכת בבא קמא, והחוברת קובצה ונאספה משיעורים שחלקם 
נכתבו במחזורים הקודמים שקובצו לחוברת זו. השערה זו מתבססת 
על העובדה שבסוף אחד השיעורים כתוב "עכ"ל הגר"ח שליט"א".
בסוף החוברת מובאים מפתחות השיעורים, הדבר המדהים 
הוא כמובן היקף הנושאים שנמסרו בשיעורים, דבר המלמד 
על גודל ההספק במהלך הלימוד בישיבות פעם
כשבקובץ זה מופיעים שיעורים מדף ב' במסכת ועד דף מ"ט. 
פרט מרתק נוסף הנראה במפתח הענינים הינו שיעור מיוחד שנמסר על 
הקצות החושן סימן א', בנושא מודה בקנס.  כידוע מיסודה של ישיבת 
טעלז כבר מתקופת מרן הגר"א גורדון זצ"ל היה רווח לימוד הקצות, 
הנתיבות וגדולי האחרונים, וזאת לראשונה בכל ישיבות ליטא. בסימן 
זה ניתן להבין עד כמה היה מושרש הלימוד בספר קצוה"ח בישיבה. 

מחברת חידושים ושיעורים שנשארה בגיא צלמוות, על 
מסכת בבא בתרא מכתב ידו של מרן הגרא"מ בלוך זצוק"ל, 
שכתבם בשנות צעירותו בחורף תרצ"א, שלוש שנים לאחר 
שהתמנה לר"מ בישיבת טעלז, בשנת תרפ"ח, בהיותו בן ל"ד 
שנים. מחברת זו נותרה בליטא, ולא הודפסה מעולם. 

זה השער לד' צדיקים יבואו בו, שעורים על 
מסכת בבא קמא מאת הגמהרי"ל והגר"ח 

זצוק"ל, ישיבת טלז, שנת תרצ"ז. 

רשימות משיעורי הגר"ח, ניתן לראות כי במהדורה אחת מופיע הגר"ח 
שליט"א, ובמהדורה השניה הגר"ח זצ"ל

מפתחות השיעורים

מרתק: רשימות תלמידי המכינה מרן הגרא"מ בלוך כותב חידו"ת בשמחה
לישיבת טעלז, ומעקבי הציונים 

השבועיים והחודשיים 
בחומרים הנדירים מהמכינה שעל ידי הישיבה הקדושה 

טעלז שנותרו, נמצאו מספר יומנים )כמו קלסרים( מתוך 
הנהלת הישיבה דטעלז, ובהם רשימות שונות על 

תלמידי המכינה, וכן רשימות עם מעקב אחר הציונים. 
מסמכים מרתקים אלו אשר הינם מסמכי הנהלת הישיבה 

דטעלז עצמה, חושפים טפח לצורת ניהול הישיבה 
הקד' ואורחותיה לפני יותר ממאה שנים. לפי הידוע, 

מסמכים נדירים ואותנטיים אלו הינם ראשוניים מסוגם.  

ספר הזכרונות 
לתלמידי המכינה 

דטעלז

 עזרת תורה 
אוצר הספרים של טעלז

בישיבת טעלז פעל אוצר הספרים שכונה "עזרת 
תורה", אוצר הספרים הכיל אלפי ספרים שנקבצו 
במהלך השנים ונתרמו לישיבה, חדר העזרת תורה 
היה נפרד מבית המדרש ומקומו בבניין הישיבה. 

קבלה על תרומה לעזרת תורה פרדס 
דישיבת טעלז, נדבת התלמידים האחים 

יצחק ואברהם משה יפה נ"י מהעיר חוואדאן 

קבלה על תרומה לעזרת תורה מתלמיד 
הישיבה יעקב כהנוביץ ממנצטס'ר לע"נ אימו 
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מחלקה ראשונה במכינה

תוצאות 
הציונים 
בסיכום 
השנה 

מסמכים אלו הינם מתוך חוברת עבת כרס 
בה נרשמו ציוני התלמידים במהלך השנה, 
הציונים נרשמו לבני המכינה לישיבה. 
המכינה לישיבה בטעלז הייתה לבני 
הגיל הצעיר, מגיל 11 ומעלה, הם למדו 
במשך שנים רבות בבניין הישיבה אך 
כישיבה נפרדת המחולקת למחלקות, 
המורים של התלמידים היו הבחורים 
המבוגרים בישיבה, ראש המכינה היה 
הגרח"מ קטאץ זצוק"ל, עם מינויו של 
הגרח"מ לראש הכולל לרבנים, מונה 
הגר"א אקוליאנסקי הי"ד )חתנו של המהרי"ל 
בלוך זצוק"ל( להיות ראש המכינה. 

במכינה היו לומדים התלמידים, במספר 
"מחלקות" )כיתות(, ולפי התאמת הרמה 
והציונים היו עולים ללימוד בישיבת טעלז, 
כשהתלמיד היה מצטיין ומתאים ברמתו 
כבר ללמוד בישיבה היה עולה לישיבה 
גדולה, התלמידים במחלקה הרביעית 
היו נקראים "מבקר" על שם כך שהם 
היו נכנסים לשיעור כללי בישיבה.    
גליון הציונים מחולק לשניים, חלקו 
הראשון הוא על החומרים הנלמדים 
שהם: תורה, תנ"ך, גמרא, שו"ע אורח 
חיים, ועברית. בחלק מהרשימות אף 
מופיעים לימודי חשבון ואנגלית - היה 
זה על פי הוראתו של המהרי"ל בלוך 
זצוק"ל. בחלק השני של גליון הציונים 
מופיע "תפילה, הנהגה, שקידה, הקשבה, 
נקיון, סדר היום, חסר מהלימודים". 
יצוין כי בגיליון הציונים שהיה מיועד 
לבדיקת רמת התלמיד, בין היתר 
לשם העלאתו או אי העלאתו לישיבה 
או למחלקה הבאה בסוף השנה, 
כלל לא נבדקו הציונים ללימודי 
מקצועות החול שנלמדו במכינה. 

ברשימות אלו מופיע 
בצד הרשימה, סיכום 

תוצאות הציונים לתלמיד 
והמשך דרכו בישיבה  

שנת תרע"ח

 על הבחור אברהם בראן, נכתב: 
"גמר לימודו במכינה ונכנס בישיבה ללמוד 
בעצמו ללא מורה" לעומת זאת על הבחור 
אפרים ארונוביץ נכתב: "עלה להיות מבקר 
השיעור הראשון בהישיבה" )כלומר: להיות 

משתתף בשיעור הראשון בישיבה(. 

 על הבחור דוד שוורץ וצבי לייב... 
כתוב לסיכום השנה: "הוכר לראוי 

ללמוד בלי עזרת מורה", על הבחור 
דוד שוורץ, אף הוסיפו: "קיבל 

תשורה", אחרים הועלו למחלקה 
השלישית.   

על בחור אחר כתוב: "יצא מן המכינה 
באמצע הזמן משום שלא העלו אותו 

למחלקה העליונה" 

המורה הוא רבי "יעקב 
דוד מייזל" מי שהיה 

מחשובי ישיבת טעלז, 
והיה ידוע ביראתו 
ובצדקותו. לימים 

סיפר מרן הגאון רבי 
אייזיק אוזבנד זצ"ל, 
שבפרוץ המלחמה 
הציעו ליעקב דוד 

מייזל לברוח לרוסיה, 
אך הוא אמר להם, 
מוטב למסור הגוף 

להיטלר מלמסור את 
הנשמה לסטלין... והוא 

היה העולה לתורה 
האחרון בישיבת טעלז 
בעת סגירתה, ונרצח 
עקדה"ש בכ' תמוז 

תש"א יחד עם כל בני 
הישיבה הי"ד.  

ניתן לראות בתמונה 
את שמות המורים, 

ביניהם הגאון רבי אבנר 
אוקליאנסקי הי"ד 
שלימים היה ראש 

המכינה, וכן רבי פנחס 
הלפן שהיה מראשי 

המכינה. וכן תלמידים 
רבים שניצלו בשואה 
והיו גדולי תורה ידועים.

סיכום זמן חורף תרע"ח, והמתנות 
שחולקו לתלמידים המצטיינים 

ציוני לימודי החול 

רשימות תלמידים 

בסיכום תלמידי המכינה 
באחת השנים הראשונות, 
)לאלו שהועלו למחלקה 
הבאה, וכן אלו שייבחנו 
בתחילת הזמן הבא אם הם 
מתאימים למחלקה הבאה, 
ומי שראויים כבר לעלות 
ללמוד בישיבה. התלמידים 
שנשארו במחלקה הנוכחית 
לא נרשמו ברשימה. 
לתלמידים המצטיינים 
חולקו כתשורות בסוף 
הזמן הספרים, "גינת 
וורדים" "שושנת העמקים"  
ו"תשובות רבי אליעזר" 

יצוין שבגליון הציונים 
שהיה מיועד לבדיקת 

רמת התלמיד בין 
היתר לשם העלאתו 

או אי העלאתו 
לישיבה או למחלקה 
הבאה בסוף השנה, 

כלל לא נבדקו 
הציונים ללימודי 
מקצועות החול 

שנלמדו במכינה. 

בשנותיה הראשונות של 
המכינה, טרם הוקמה 
כישיבה נפרדת, הייתה 
המכינה בתוך בניין 
הישיבה, כשהמלמדים 
היו הבחורים המבוגרים 
בישיבה, לימים עם 
התמסדותה של המכינה, 
נוסדה היא כישיבה 
בפני עצמה לצעירים, 
אך גם אז המלמדים 
היו מתלמידי הישיבה. 
ברשימות נדירות אלו 
ניתן לראות את תלמידי 
המכינה משנות התרע"ח

ברשימות ניתן לראות 
את גיל הבחורים מגיל 
11 ומעלה, וכן את שכר 
הלימוד המצוין על יד 
כל בחור, שכר הלימוד 
היה מה שהבחור 
קיבל מידי חודש 
מהישיבה למחייה, 
גובה השכר היה תלוי 
בסיוע ההורים לבנם 
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מחברות השיעורי דעת של 
מרן המהרי"ל בלוך זצוק"ל 

כידוע, מחידושיה הגדולים של ישיבת טעלז היו ה"שיעורי דעת", בהם העמידו ראשי הישיבה 
זיע"א שיעורים עמוקים בביאור עומק עניני עבודת ד' בעמקות ובהירות שורשי החכמה, הדעת 

והמוסר. לא היו אלו שיחות מוסריות, כי אם שיעורים כלליים בעומק הבנת פנימיות עניני עבודת 
ד'. היה זה מחידושיה הגדולים של טעלז שפיתחה את מה שמכונה בדורינו "עולם המחשבה". 

היסודות העצומים המבוארים בשיעורי דעת, נהפכו לנכסי צאן ברזל בעולם התורה, ומשמשים כאבני 
יסוד בדרכי יסודות עבודת ד' והבנת הסוגיות שבתורה שבכתב ובע"פ בעמקות ובהירות מופלאה. 

מחברות אלו, שנחשפות כאן לראשונה, הינם כמה מה"שיעורי דעת" שמסר ראש הישיבה וגאון התורה והמחשבה 
רבי יוסף יהודה לייב בלוך זיע"א באספקלריה המאירה של תורה, שנכתבו על ידי כמה מבחירי תלמידי הישיבה.     

חלק משיחות אלו ככל הנראה לא נאמרו בפני בני הישיבה אלא במסגרת שיחה מצומצמת. 

מחברות 
ה"שיעורי 

דעת" 
שהיו 

נמסרים 
בפני אגודת 

בחורים 
בישיבה  

מפתח הענינים ל"שיעורי דעת" שנכתבו במחברות אלו

החלקים שלא הודפסו 
ב"שיעורי דעת"

חבר הכותבים

חבר המגיהים

את ה"שיעורי 
דעת" היו 

כותבים בחירי 
תלמידי 

הישיבה, בין 
הרשומים 
במחברות 

אלו, הם מרן 
הגאון רבי 

אברהם יצחק 
בלוך הי"ד, 

מרן הגאון רבי 
אליהו מאיר 
בלוך זצ"ל, 

מרן הגרח"מ 
קאץ זצ"ל, 
רבי יעקב 

דוד מייזל, 
רבי א. ש. 

הירשוביץ, רבי 
שמואל חיים 

דונש, רבי 
יצחק אלחנן 

סטוץ, רבי 
משה מרדכי 

קרסנופולכאר, 
רבי יהושע 
גלוב. זכר 

צדיקים 
לברכה. ד' 
יקום דמם. 

בהמשך השנים, 
השיחה היתה עוברת 

הגהה "מגוף הכתב" – 
)מכתב ידו של מרן המהרי"ל( 

שבהם נכתבו עיקרי 
הדברים, כשבשיחה 

כמובן נוספים 
ההוראות וההנהגות 

בצורה מעשית.  
את ההגהה היו 

עורכים גם בחורים, 
שחתמו בסוף כל 

שיעור שהכתב עבר 
הגהה מגוף הכתב. 

פעמים רבות מופיע 
בשולי הגיליון גם: 
"הערות מאדמו"ר 

מרן שליט"א".   

הייחודיות של מחברות אלו, 
מלבד החלקים שבהם שטרם 
הודפסו בספר שיעורי דעת, 
גם על אלו שהודפסו בספרי 
"שיעורי דעת", מובאים ענינים 
שונים ותוספות הנוגעות 
לתקופות הזמן או למאורעות 
שונים שהתרחשו בעת זו, וכן 
הסבר השיחות ונסיבותיהם 
אודות שאלות של תלמידים 
והיחס הנכון לסוגיות השקפתיות 
שונות וכדומה שהיו על סדר 
היום, על פי תורתינו הקד'. 
בעז"ה עוד חזון למועד ונשתדל 
לפרוס בכתבה מיוחדת, את כלל 
התגליות והתוספות המיוחדות 
במחברות קדושות אלו, 
שכאמור לא שזפתם עין הדפוס 
מעולם, שנשמעו מפה קודשו 
של מרן זיע"א ובהם דעת תורה 
הדרכות ותשובות ולימודי לקח 
הנוגעים לתהלוכות החיים.

הוגהה ביום ב' אייר תרע"ח מגוף 
הכתב ע"י החברים שמואל חיים 
דונש ומשה מרדכי קרסנופולכאר

נאמרה ביום ב' ג' חשוון 
עזר"ת נכתב על ידי החבר 

אליהו מאיר בלוך

שיחה 10, כענבים במדבר, נאמר 
בשב"ק וירא ט"ו חשוון תעז"ר 
ונרשמה ע"י החברים א. ש. 

הירשוביץ וי. ד. מאיזיל  
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שיעורי דעת המודפסים – אלו 
החוברות המודפסות בישיבה בטעלז 
מהשיעורי דעת של המהרי"ל, ולימים 
נקבצו לספר "שיעורי דעת"    

מאמר נוקב על התעוררות לציונות 

שני מאמרים נדירים במחברת זו, שלא הודפסו כלל, 
הינם בירורים בנושא הציונות ויישוב הארץ, בדברים 
שהיו נוגעים לאותה התקופה, בליבון ההשקפה 
הטהורה מפיו של מרן זיע"א על מאורעות הימים 
ההם. אחד המאמרים נסוב אודות ענין חידוש הישוב 
בארץ ישראל ובלבול צעירי עם ישראל מחמת 
רעיונות הציונות ופריקת עול תו"מ, רבינו מאריך 
על הצער הגדול שענין הציונות נכרך עם ענין זה. 
בתחילת המאמר נכתב הערת אדמו"ר מרן 
שליט"א אודות שיחה זו: "נאמרה במהירות 
מפני המאורע בטון של שיחת חולין".  
בסיום המאמר כותב מרן זיע"א "באשר יש לחשוש שלא 
יפגע ח"ו הדבר הרע הזה בישיבה וישווה לאפס את הכף, 
כף אשר נפעל בע"ה לטוב בישיבה עד עתה... לכן אמרתי 
ראשית כל דבר צריך לדבר עם חברי האגודה כי הלא 
עליהם להיות הראשונים לעמוד בפרץ ולהשתדל להגן על 
הישיבה הקדושה, כי מלבד הקלקולים הרבים שמביא דבר 
זה אין ראוי בכלל לעסוק בזה בישיבה... זהו מה שאני 
דורש מאיתכם: הגינו על הישיבה הקד' מפני רעה זו".  
את המאמר הקשה והנוקב על רעיון השיבה לארץ ישראל 
מסיים מרן שם בתפילה: "ונתפללה אל ה' כמה שכוונתי 
היום בסליחות, עשה עמנו אות לטובה, אם באמת נזכה 
בקרוב לאיזה ישועה או אתחלתא דישועה, עשה נא ריבונו 
של עולם אות לטובה שיתראה אותתך – אות ה', ולא יוכלו 
לתלות את ישועתך בענינים ואנשים אשר נגד רצונך המה, 
אלא "יראו שונאינו" אלה "הציונים" אשר באמת שונאי ציון 
המה "ויבושו", כי אתה ה' – אתה לבדך, רבונו של עולם, 
עזרתינו ונחמתינו, כי לך ה' הוחלנו, אתה תענה ה' אלוקינו. 
שיכירו כל יושבי תבל ויראו בעליל כי אתה הוא העונה". 
את השיחה מסיים מרן "יותר אין לי מה לדבר בזה רק 
שומו זאת על לבבכם "הרחק מעליה דרכך- זו מינות".        

הויזה עימה ניצל מרן הגאון 
רבי ברוך סורוצקין זצ"ל 

סיפור הצלתו של מרן הגאון רבי ברוך סורוצקין זצ"ל יחד עם רעייתו הרבנית ע"ה מהמלחמה 
הנוראה סבב במסע הימלטות מליטא ליפן וסין ומשם לארה"ב, כפי שתואר בהרחבה בסדרת 

הכתבות "לא פסקה ישיבה", בויזה של מרן רבי ברוך זצוק"ל - שנחשפת כאן לראשונה – ניתן 
לראות את המדינות הרבות דרכן נמלט במהלך ניסי בשנות הזעם מהמלחמה הנוראה באירופה. 

באשרה זו ניתן לראות את חתימתו של חסיד אומות העולם הקונסול היפני הידוע 
סוגיהרה שחתם על אשרה זו בוילנא למעבר ליפן, חתימה נוספת הינה חתימה רוסית 

בדך ליפן, חתימה נוספת הינה אשרת מעבר בריטית מהקונסוליה הבריטית ביפן, 
וחתימה נוספת מהקונסוליה בטוקיו ביפן עם כיתוב מאחת ממדינות ערב. 

הויזה של מרן רבי ברוך סורוצקין זצ"ל עימה נמלט מאירופה ליפן, 
ניתן לראות את תמונתו משנות צעירותו המוקדמות 

לקראת סוף החורף הושלמה מסירת מבנה גדול הסמוך 
לבניין ישיבת טעלז בליטא, מקום שבו עמלו ויגעו מצוקי 
ארץ זיע"א ומשם יצאה תורה לישראל, כשמבנה זה יוכל 
יוכל לשמש את בניין הישיבה לכשיקום בע"ה מקום תורה 

במקום.  

כזכור, במהלך חודש אב בשנה שעברה התקיים המסע 
המרגש "להשיב עטרה" בראשותו של רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א, יחד עם עשרות 
מנכדי ראשי ישיבת טעלז זיע"א שנסעו לישיבת טעלז 
דליטא, למעמד גאולת בנין הישיבה דטעלז, אותו השיבו 

שלטונות ליטא ועיריית טעלז לידי הישיבה הקד'.  

עם השבת בניין הישיבה דטעלז לידי הישיבה הקד', החליטו 
השלטונות למסור לידי הישיבה הקד' בנין נוסף הסמוך 
לישיבה על מנת לתת את התנאים להקים במקום מקום 
תורה, עם השלמת מסירת הבניין הסמוך לבניין הישיבה, 
הגיע רבינו ראש הישיבה הגאון רבי שלום בער סורוצקין 
שליט"א ושליח הישיבה להשבת הבניין דטעלז הרה"ח 
ר' שמעון לוינגר שליט"א למסע בזק לעיר טעלז בליטא, 
במהלכו הושלמה מסירת הבניינים הרשמית לצד ביקור של 
ראש עיריית טעלז ופמלייתו, לאחר מכן עלה רבינו ראש 
הישיבה הגרש"ב שליט"א לתפילה על ציונו של זקינו מרן 
הגאון רבי יוסף לייב בלוך זיע"א בטעלז לישועת הישיבה 

הקד' ולישועת כלל ישראל.

הושלמה בס"ד מסירת הבניין הסמוך לישיבת טעלז 
שנמסר ע"י השלטונות בליטא לידי הישיבה הקד'

הבניין הסמוך לבניין ישיבת טעלז שנמסר לישיבה הקד'

רבינו רה"י הגרש"ב סורוצקין שליט"א בתפילה על קברו של 
מרן המהרי"ל בלוך זצוק"ל בטעלז 4647
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זה השער אשר לפני השם: כשמלאכת בניית ארון 
הקודש של הישיבה הקד' בקרית הישיבה הולכת 
קצבורג  מ.  הרב  שב  והדר,  הוד  ברוב  ומושלמת 
קשת  סביב  שהתעורר  הקשת'  'מזוזת  לפולמוס 
ארון הקודש אשר בהיכל הכולל שע"י הישיה"ק 
בזמן  מזוזה  הלכות  לימוד  עם   · עילית  במודיעין 
הגר"א  הכולל  ראש  שבראשות  בחבורה  חורף 
הפולמוס  והתעורר  עלה  שב  שליט"א,  ברוורמן 
יחודיים  וצדדים  בצדדים שונים  ההלכתי הגדוש 
ולא מצויים · הדברים נערכו מתוך תשובה ערוכה 
מהגאון  זו  סוגייא  של  בעומקה  וארוכה  עמוקה 
חו"ר  מחשובי  שליט"א,  יונגרמן  ישראל  יעקב  ר' 
 · עילית  במודיעין  הק'  הישיבה  שע"י  הכולל 

כדמות הקשת בתוך הארון 

הרב מאיר קצבורג 

'והיו מלכים אומנייך' - בשעה שנכתבות 
ונקראות שורות אלו, עמלים אומנים רבים 
הפזורים על פני כמה מדינות ברחבי תבל - 
על מלאכת השלמת ארון הקודש המפואר 
בעולם, אשר עתיד להתנוסס כבוד והוד 
בהיכל הישיבה הקדושה אשר בקרית הישיבה. 

ארון הקודש אמור בעז"ה להגיע לשלימותו 
ובניינו לקראת חודש אלול הבעל"ט, ימים 
בהם מתעוררת הבקשה של כלל ישראל 'ובכן 
תן כבוד השם לעמך', דומה, כי בכך ניתן 
לראות מעין קיום פורתא של 'כבוד לעמך', 
וכאשר שם שמים מתקדש באומות בעת 
אשר אפילו גויי הארצות עומדים ומשתאים 
בתימהון עד היכן מגעת דבקותם של ישראל 
בהשם ובתורתו, ונכונותם להקדיש לכבוד 
השם את כל מלוא עולם, לפאר ולרומם את 

בית השם והיכל תורתו.

כפי אשר הורחב בכתבה הייעודית בגליון 
הקודם שעוררה הדים רבים בעולם היהודי 
כולו, בניית ארון הקודש הייחודי שכמוהו לא 
היה מעולם ולא עלה בקצה דמיונו של איש 
ליצור דבר בדומה לזה, עוררה בעיות טכניות 
ומעשיות מורכבות, ואתגרה ומאתגרת את 

טובי האומנים העוסקים במלאכה למצוא 
שייושמו  וחדשניים  יצירתיים  פתרונות 
לראשונה כאן, בארון הקודש המיוחד אשר 
אין כמוהו בכדי לסמל את האמירה שכל 

עולם וחללו מוקדש לתורה ולומדיה.

ארון הקודש בכולל שע"י 
הישיבה הקד' במודיעין עילית

בעמדינו בצילו של היכל, שבנו לארון 
בהיכלי  המתנוסס  נוסף  היסטורי  קודש 
התורה של הישיבה הקד', שעורר בשעתו 
שיח הלכתי נרחב, גדוש בצדדים מרתקים 
אליבא דהלכתא, אשר מישך שייך אף על ארון 
הקודש החדש שבנייתו מושלמת בחודשים 
הקרובים בע"ה בהיכל הישיבה הקד' ברוב 

הוד והדר.

כנודע לכל, מאבני החן שבכתרה של עטרת 
שלמה, הוא היכל התורה הגדול - הכולל 
שע"י הישיבה הקד' בעיר מודיעין עילית, 
היכל תורה שוקק חיים, יום וליל לא ישבות, 
המהווה מגדלור לעיר התורה והיראה, ובית 
למאות עמלי תורה מובחרים תלמידי חכמים 

ובני עלייה.  

תורה מפוארה בכלי מפואר, הכולל זוכה 
לשכון פאר במבנה רב רושם, שנבנה ברוב 
פאר והדר כראוי למאן מלכי רבנן. בקדמת 
ההיכל מתנשא ומתנוסס לתפארה ארון 
הקודש, אשר נודע שמו למרחקים, עמודי 
בהט ושש מצופים זהב לכבודה של תורה, 
ודלתותיו המה אותם הדלתות של היכל 
התורה - הישיבה הקדושה בטעלז בליטא, 
אוד מוצל מאש, שהובאו אל הארץ בדרך 
ניסית על ידי רבינו ראש הישיבה הגאון רבי 
שלום בער סורוצקין שליט"א מתוך היכל 
הישיבה כשהוא נותר שער הישיבה ומקום 
התורה הקדוש מיום סגירת הישיבה בשנות 
העברה והזעם, ועד קביעתם בפתח ארון 

הקודש בהיכל הכולל שע"י הישיבה הקד'.

העלו מרגניתא טבא 
זה לא מכבר בתוך הכולל הוקמה חבורה 
מיוחדת של תלמידי חכמים, מוותיקי וחשובי 
חכמי הכולל שליט"א, אשר מילאו כרסם 
בש"ס ופוסקים, וכבר סיימו את כל מחזור 
י"ב השנים כפי אשר נקבע ע"י אבי הישיבה 
מרן רה"י הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל, עבור 
ייחודי קבעו המה  חו"ר הכולל.  ובאופן 

מלחמתה של תורה – ב"מ ח"א
סוף  לקראת  מדרשא:  בבי  נהורא  נפל 
זמן חורף הופיע ויצא לאור עולם בישיבה 
הקד' קובץ "מלחמתה של תורה" מפרי 
מסכת  על  נ"י,  הישיבה  בני  של  עמלם 
בני  ידי  על  לאור  היוצא  ח"א,  ב"מ 
החבורה נ"י בסיוע ארגון "תורה דיליה", 
החבורה  מבני  והערות  שאלות  ובו 
בישיבה  המתפרסם  גיליון  עלי  שנכתבו 
הגיליונות  כל  מצורפים  בקובץ  הקד'. 
החורף,  חודשי  במהלך  לאור  שיצאו 
כאשר  חדש,  בסדר  ומסודרים  ערוכים 
לכל הערה מובאות התשובות וההערות 
שנשלחו מבני החבורה בגיליונות הבאים. 
הקובץ המונה מאות עמודים סובב ובא 
במהלך  שנלמדו  המסכת  חלקי  כל  על 
רבותינו"  "מתורת  המכונה  הקובץ  של  הראשון  בחלקו  החורף.  חודשי 
מובאות הערות וחידושים מרבותינו ראשי הישיבה ורבניה שליט"א שנדפסו 
בני  ע"י  שנשלחו  והערות  תשובות  מובאים  כשעליהם  הגיליונות,  בראש 
החבורה לדון בדברים. בחלקו השני של הקובץ מובאות מאות רבות של 
הערות ועיונים מבני החבורה נ"י לפי סדר הסוגיות שבפרק קמא, מסוגיות 
והמסתעף לסוגיות ד'תפיסה'.  כהן'  'תוקפו  סוגיית  ועד  ו'הילך'  היכי'  'כי 
בחלק השלישי מופיעות הערות 'על סדר הדף' על שאר הפרקים שנלמדו 

בסדרי היום בישיבה ובסדרי שישי ושב"ק. 
הקובץ המופלא הזה אשר כשמו כן הוא "מלחמתה של תורה" מזכה את 
הרבים בהרבצת תורה בשער בת רבים בזעיר אנפין ובריבוי עצום ומופלא 
מאין כמוהו של מלחמת התורה בין כלל יושבי בית המדרש, בתוך זמירת 
נעימה  הישיבה הקדושה,  בהיכל  ולילה  יום  התורה המופלאה הנשמעת 

מיוחדת נשמעת בלא קול והיא נעימת מלחמת דת השערה. 
את הקובץ ניתן להשיג בישיבה הקד' – קריית הישיבה  

העמק דעה – ברכות
סוגיות  על  דעה"  "העמק  והנכבד  החשוב  הספר  בהופעת  רבה  שמחה 
מסכת ברכות, היוצא לאור על ידי הרב הגאון ר' שמעון עוזרי שליט"א 
מחשובי חכמי ורבני הכולל שע"י הישיבה הקד' בעיר בני ברק, בו צולל 
המחבר במים אדירים ומעלה בידו ביאורי סוגיות ברחבי המסכתא ובעניני 

ברכות, מעומקא דשמעתתא ועד אליבא דהלכתא למעשה.
עיקרו של הספר "העמק דעה" מבוסס על ליבון סוגיות החמורות במסכת 
החל  ובבהירות,  בעמקות  בזמננו,  המצויות  הסוגיות  על  בדגש  ברכות, 
בסוגיות הש''ס בעיון, תוך בירור שיטות הראשונים ושו''ט בדבריהם בעיון 
רב, עד העמדת דינים העולים, בדגש על הכרעות פוסקי זמננו, תוך מו''מ 

עם גדולי פוסקי ההוראה שליט"א אשר דבריהם מובאים בתוך הספר. 
את  המקיפים  עמודים,  מאות  לשבע  קרוב  בן  הספר,  של  בתריו  בין 

לראות  ניתן  רב,  בענין  המסכת  סוגיות 
ברכות  שבענייני  מערכות  עשרות 
בעניני  כמו  היטב,  ומבוארים  ערוכים 
קדימה בברכות, עיקר וטפל, פת הבאה 
וסילוק  בשולחן  הבאים  דברים  בכיסנין, 
אחרונה,  לברכה  דגן  שיעור  השולחן, 
ברכות,  ספק  להסב,  והבא  זימון  דיני 
רבות  מערכות  ועוד  התורה,  ברכות  דין 
ערבית  דין  כמו  המסכת  עניני  בשאר 
ועוסק  בק"ש  חתן  חיוב  המנחה,  מפלג 
ועוד  הכנסת,  בבית  השתמשות  במצוה, 
ועוד. כשדגש רב שם הרב הגאון המחבר 
ובפרט  העולים  הדינים  על  שליט"א 
בדורנו,  ואקטואליים  השכיחים  בנושאים 

כאשר תחזינה עיני הקורא מישרים. 
הגר"ש  דב"ב  הכולל  ראש  של  הנלהבות  בהסכמותיהם  מעוטר  הספר 
שרייבר שליט"א, הגאון רבי עמרם פריד שליט"א שמו"מ של הלכה עימו 
בנושאים רבים מובאים בספר, וכן הסכמת הגר"א חדד שליט"א ר"י שערי 
כהנה  עוד  להוסיף  שליט"א  המחבר  שיזכה  הברכה  היא  ואחת  תבונה. 

הדעת  ממעייני  להשקות  נכבדים  בחיבורים  הרבים  את  ולזכות  וכהנה 
והחכמה.    

את הספר ניתן להשיג אצל הרה"ג המחבר שליט"א בטל' 234-3117-250

אבנתא דליבא – נזיר
הנפלא  בהופעת הספר  ועמלה  ושוחרי התורה  לאוהבי  האיר  אור חדש 
"אבנתא דליבא'' על מסכת נזיר מהמחבר 
הגאון רבי יהודה לייב וינר שליט"א, ראש 
ביתר  בעיר  הקד'  הישיבה  שע"י  הכולל 
הגאון  והעמיד  ואסף,  קיבץ  ובו  עילית 
הסוגיות  ביאורי  את  שליט"א  המחבר 
השיעורים ומראי המקומות שנמסרו ביני 
עמודי דבי מדרשא בכולל שע"י הישיבה 
בלימוד  שעברה  השנה  במהלך  הקד' 

מסכת נזיר בכולל. 

הספר מחולק לג' חלקים, החלק הראשון 
הוא ביאורי הסוגיות במסכת זו שנתלבנו 
בי מדרשא ורבים מהם נמסרו בשיעורים 
הסוגיות  סדר  על  בכולל  ובחבורות 
ידו  שליט"א  המחבר  הגאון  מניף  ובהם 
לעומקה  וביאורה  הסוגיא  בהעמדת  וברורה,  סדורה  ובמשנה  במערכות 
ולרוחבה מרישא ועד גמירא. בחלק השני מביא הגאון שליט"א את מראי 
המקומות וביאורים בקוצר אמרים, לצד סיכומי הסוגיות לפרטיהן שנכתבו 
ובחלק השלישי מביא הגאון שליט"א  לימוד הדף,  לבני הכולל על סדר 

מחידושיו על מסכת מנחות פ"ז. 

בהרבצת  להמשיך  שליט"א  המחבר  הגאון  שיזכה  הברכה  היא  אחת 
התורה, לשמוע ללמוד וללמד, לשמור ולעשות, להוסיף ולעלות עוד כהנה 
וכהנה ולזכות את עמלי התורה בכל אתר בדברי התורה המתבדרין בי 
מדרשא, בירורי דברים ערבים נהירים ומשמחי לב, בהרחבת הדעת בריות 

גופא ונהורא מעליא.       

או   .171-6767-250 במס'  שליט"א  הגאון  אצל  להשיג  ניתן  הספר  את 
בכולל שע"י הישיבה הקד' בעיר ביתר. 

הערות וסיכומים – מסכת נדה 
הערות  קונטרס  התקבל  רבה  בשמחה 
כתמים  בסוגיות  נדה,  במסכת  וסיכומים 
ודיני הרחקות שנכתב על ידי הרב הגאון 
חכמי  מחשובי  שליט"א  מרצבך  יונה  ר' 
בעיר  הקד'  הישיבה  שע"י  הכולל  ורבני 
והדברים  הסוגיות  מבירורי  אחיסמך. 
הסוגיות  בלימוד  מדרשא  בבי  שנתלבנו 
במהלך חודשי החורף במסכת נדה, וזה 
שהוציא  הנפלאים  לקונטרסים  כהמשך 
לאור הרב הגאון המחבר שליט"א בעניני 

מוקצה ובסוגיות במסכת נזיר, ועוד. 

בקונטרס מאיר ומעיר בטוב טעם ודעת 
בסוגיות  שליט"א  המחבר  הגאון  הרב 

כתמים והרחקות, הן בהערות ביסודות הסוגיות ובנידוני הסוגיות ושיטות 
הראשונים, והן בהערות על סדר הדף וסיכומי סוגיות ועוד, הוסיף על זה 
בהערות על סדר הטור שו"ע. הקונטרס מעוטר בהסכמת ראש הכולל 
הגאון רבי חיים זאב קרלנשטיין שליט"א, כשהברכה מעומקא דליבא היא 
שיזכה להמשיך במלאכת הקודש לעלות ולהתעלות בתורה ובהרבצתה 

לרבים. 

את הקונטרס ניתן להשיג בטלפון 6606248-450

תדשן עצם
חיבורי חכמי ורבני הישיבה הקד' שליט"א

שנתחברו בין כותלי הישיבה הקד' 
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חבורה לעצמם בתוככי היכל הכולל, העומדת 
בראשות הגאון רבי אליעזר ברוורמן שליט"א 

להקיף ולהרחיב עוד חלקים בש"ס.

הלימוד בחבורת תלמידי חכמים מופלגים 
זו, הינו יחודי ביותר, שכן זוכים חשובי הת"ח 
בחבורה לעסוק בסוגיות רבות מכל חלקי 
הש"ס, בעומק הסברות ובפלפולא דאורייתא 
בעומקן של הסוגיות, אף שאינם מחלקי 
הש"ס שנלמדים באופן רגיל בהיכלי התורה, 
וזוכים האברכים להעמיד בהירות והיקף 
ולרדת לעומקן של הסוגיות בעיון גדול, 
ולהעמדת הסוגיות בסגנון הרייד הישיבתי, 
נוסף על כך זוכים אף האברכים בחבורה 
בחפצם להקיף את כל הנושא כולו אף לאסוקי 
שמעתתא אליבא דהלכתא, ואך זה לא מכבר 
זכו לסיים ולהקיף העניינים החמורים של 

הלכות מזוזה, על כל פרטיה ודקדוקיה. 

כאשר אך זה לא מכבר נדרשו ללון בעומקה 
של סוגיה זו והעלו מרגניתא טבא בידייהו. 
אחד העניינים שהתעוררו תוך כדי הלימוד, 
הוא עניין הנוגע ממש להיכל מבנה הכולל. 

וזה הנידון, לפני ארון הקודש מתנשאת 
לתפארה קשת מיוחדת, שמהווה מעין שער 
לרחבה הבנויה לתלפיות לפני ארון הקודש. 
כבר בעת בנייתה היו שעוררו שיש לדון האם 
פתח זה חייב הוא במזוזה, הפולמוס סביב 
העניין התעורר ביתר שאת בזמן החורף 
האחרון, עת בני החבורה המיוחדת עסקו 
בהלכות המזוזה, וירדו לעומק הסוגיה בנידון 
המיוחד, אזי התבררו והתלבנו צדדים רבים 

וצדדי צדדים נוספים ומרתקים. 

לקראת עריכת הכתבה ליקטנו וערכנו 
בקיצור אמרים את הדברים מתוך תשובה 
ארוכה ערוכה ועמוקה שכתב הרב הגאון 
רבי יעקב ישראל יונגרמן שליט"א מחשובי 
חכמי ורבני הכולל שע"י הישיבה הקד' בה 
הוא מאריך ומעמיד את סוגיא זו וסוגיות 
ברורה  במשנה  מזוזה,  בהלכות  נוספות 
וסדורה מנומקת באר היטב, ליקטנו סנסנים 
מתוך התשובה שכתב הרב הגאון שליט"א 
והעמדנו את עיקרי הנידונים בקצרה ממש 
ובשפה השווה לכל, אותם העלנו על גבי 

הכתב, כששאלות ונידונים רבים כרוכים 
בסוגיית "קשת הארון" דהיכל התורה שע"י 

הישיבה הקד' במודיעין עילית.

השער הראשון:  האם בית 
המדרש בכלל חייב במזוזה?

לפני כל, עלינו בכלל לדון ולברר האם מבנה 
המשמש לבית המדרש חייב בכלל במזוזה. 
שהרי בתורה הקדושה מופיע חיוב מזוזה 
'על מזוזות ביתך', ומכאן למדו חז"ל שלא 
כל בית חייב במזוזה, אלא רק בית המשמש 
למגורים. לגבי חיוב בית המדרש במזוזה, 
נחלקו בכך תנאים בברייתא, והדבר נידון 

בכמה וכמה סוגיות.

נחלקו הראשונים למסקנת הדברים להלכה 
- האם אכן בית המדרש פטור ממזוזה. 
ובשולחן ערוך פסק שאף שייתכן שמעיקר 
הדין בית המדרש פטור ממזוזה, עדיין יש 
לחוש לדעת המחמירים, ועל כן יש לקבוע 

מזוזה לחומרא, בלי ברכה.

לאור הדברים הללו, שאמורים לגבי שער 
בית המדרש, לכאורה היה צריך לקבוע מזוזה 
בשער ארון הקודש בלי ברכה. אך כאן עוררו 
הלומדים נידון נוסף ומרתק, בדבר אופי 

השימוש של הבית המחייב במזוזה.

השער השני: האם המקום 
נדרש להיות בשימוש תדיר?

אלא שכל האמור לעיל, בדבר חיוב מזוזה, 
הוא רק לגבי בית המדרש המשמש ללימוד. 
אבל בבית הכנסת, המשמש אך ורק לתפילה, 
מעיקר הדין אין כל חיוב לקבוע בפתחו מזוזה. 
ובטעם הדבר ביאר הש"ך, שבית המדרש 
משמש תדיר לתלמידים השוהים בו את עיקר 
יומם, וממילא נחשב כמו בית עבורם. מה 
שאין כן בית הכנסת ששימושו מועט רק 
לתפילה, ועל כן אין לו דין בית ואינו חייב 

במזוזה.

לאור זאת, יש עלינו לדון מחדש בדבר 
רחבת ארון הקודש, שהיא אינה עומדת 
בהגדרה זו שמשמשת את הלומדים באופן 
תדיר, ובזה היא דומה יותר לבית הכנסת, 
ואם כן, לכאורה אינה חייבת מזוזה בפתחה. 
זו הייתה סיבה אחת שהסיקו בני החבורה, 

לפטור הלכה למעשה את המקום ממזוזה.

השער השלישי: בית האוצר
אבל כאן עלתה סברה וטענה חדשה, לומר 
שהמקום ושימושו קובעים חשיבות לעצמם. 
וזאת על פי המבואר בשולחן ערוך, ש'בית 
האוצר', היינו מחסן שנועד לאגור יין או 
תבואה וכדומה, חייב במזוזה. ואם כן, רצו 
לומר שאף מקום זה 'בית האוצר' ייקרא - 

רבינו מרן ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל בשיחה בהיכל הכולל

רבינו רה"י הגרש"ב שליט"א בשיעור כללי בהיכל הכולל, 
נראית רחבת הארון וצורת הפתח עליה נסוב הנידון

כיוון שהוא משמש את ארון הקודש, אשר 
מכיל בקרבו את ספרי התורה, כי עומדים 

שם להוציא ספרי תורה. 

אבל העירו על השוואה זו, משום שכאן 
גם לו נניח את חשיבות העניין שמאחסן 
ספרי תורה, סוף סוף הרי אינו אלא שימוש 
של בית הכנסת, שכבר נתבאר לדינא שפטור 
במזוזה, ורק שימוש בדומה לשימוש של בית 
המדרש חייב במזוזה. ועל כן אין מקום לחייב 

מצד 'בית האוצר'.

השער הרביעי: האם בכלל 
יש ארבע על ארבע אמות?

נימוק נוסף ומשמעותי לא פחות טענו 
הלומדים, שבשטח זה אין את השיעור הנדרש 
לחייב במזוזה. אחר מדידה יסודית נמצא 
שלמרות השטח הנרחב, עדיין אין בו ארבע 
על ארבע אמות רבועות, כשיעור הנדרש 
לחייב חדר במזוזה. ורק על פי החישוב יש 
בו ארבע על ארבע במצטבר, אך לא ארבע 

על ארבע מרובעות במקום אחד.

והאמת שזהו נידון גדול המצוי בבתים 
להם חדרים קטנים, או צרים, שבמצטבר 
ניתן למדוד בהם ארבע אמות, אך לא ארבע 
על ארבע רבועות. ובעניין זה מצינו מחלוקת 
נרחבת ברבותינו הראשונים, כאשר המסקנה 
להלכה נחלקת לשלש דעות. א. לקבוע בברכה. 
ב. לקבוע בלא ברכה. ג. דעת החזו"א - שפטור 
מכל וכל ממזוזה. ולהלכה למעשה לדעת 

ולדעת  ברכה,  בלי  מזוזה  קובעים  המ"ב 
החזו"א פטורים ממזוזה.

החבורה,  בני  וגמרו  נמנו  כן  על  אשר 
להעלות למסקנא דדינא לפטור את שער 
רחבת ארון הקודש מקביעת מזוזה, משני 
טעמים הללו, ראשית שאינו משמש תדיר 
את ציבור הלומדים, ורק בדרך ארעי כאשר 
מוציאים ספר תורה או בשעת ברכת הכהנים. 
ומלבד זאת, אין בו ד' אמות על ד' אמות 
רבועות, ולפי דעת  החזו"א נפטר ממזוזה 

במקרה כזה.

אכן ראש הכולל שליט"א דן לפי דעת 
ה"חמודי דניאל" דבית הראוי לתשמישו 
חייב במזוזה אף בפחות מד' אמות ואפי' 
לפי החולקים על דעת החמודי דניאל כאן 
נעשה בכוונה קטן ולא מחוסר ברירה שאין 

מקום, ובזה י"ל דלכו"ע חייב. 

השער החמישי: לקבוע 
מזוזה בשמאל!

אך כאן הגיע ראש הכולל, הגאון רבי 
אליעזר ברוורמן שליט"א, בטענה חדתי,  
הן אמנם, שיש להסכים למסקנת הלומדים 
שאכן יש לפטור את המקום הן מצד גדלו והן 
מצד שימושו, שאינו עומד לשימוש תדיר. אך 

עדיין, יש מקום לדון לחייב. מדוע?

דבר מצוי הוא בבתי מגורים שיש מרפסת 
או חדר קטן, שגודלו וייעודו אינו מחייב 

מזוזה. אך במקרים רבים נוכל עדיין לראות 
מזוזה המתנוססת על המשקוף, אך בשינוי 
קל - אם בדרך כלל קיימא לן שהמזוזה נקבעת 
בימין הנכנס לחדר, כאן היא תיקבע לשמאלו.

וכאן הבן שואל, ממה נפשך, אם המקום 
אכן חייב במזוזה, תיקבע כתקנה, בימין 
הנכנס, ואם פטור - אין צורך לקבעה, ומהיכן 
מצאו פשרה זו, לקבוע את המזוזה בפתח 

החדר הקטן - משמאל הנכנס.

תשובתו של דבר היא, שאכן, החדר מצד 
עצמו אינו מחייב מזוזה, אך אל לנו לשכוח, 
שכאשר נצא מהחדר הקטן, פנינו יהיו מועדות 
אל הבית פנימה, וחידש הרעק"א דאם כן יש 
לראות את הפתח כפתח הבית, ולכן המזוזה 
צריכה להיקבע בימין הנכנס אל הבית, שהיא 

בשמאל הנכנס אל החדר הפטור.

ואם כך, טען ראש הכולל, אתם הועלתם 
בטענותיכם לפטור ממזוזה בימין הנכנס אל 
רחבת ארון הקודש, אך עדיין עליכם לחייב 
במזוזה בצד שמאל, בימין הנכנס מן הרחבה 
אל עבר היכל בית המדרש. אך טען ע"ז הגר"א 
שליט"א, דלדעת החזון איש באופן שהחדר 
הקטן מקום חשוב כגון ביהכ"ס אין לחייב 
במזוזה ממנו לחדר הגדול ולפי"ז גם כאן 

יש לפטור. 

השער השישי: האם 
בכלל נקרא 'פתח'?

רחבת הארון והקשת. מרן רה"י הגרי"ג 
אדלשטיין זצ"ל בשיחה בהיכל הכולל
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אחר הדברים האלה, לא ויתרו הלומדים, 
ועמדו בטענתם לפטור את הפתח במזוזה, 
מסיבה חדשה: בגמ' במנחות מבואר, ששער 
שכל תפקידו הוא להחזיק את התקרה, אינו 
נקרא פתח המחייב במזוזה. ולפי זה רצו 
לטעון כאן, שהשער נבנה בעיקר לנוי, ולא 
נועד לשמש כפתח כניסה ויציאה, ועל כן 

יש לפטרו ממזוזה.

ואמנם יש שרצו לחלק ולומר שלא ברור 
הדבר שפתח שמשמש אך ורק לנוי, יש לפטרו 
לגמרי ממזוזה. ושונה הדבר מהנידון בגמרא, 
שמדבר על פתח שייעודו רק טכני-הנדסי, 
להחזיק את התקרה, ואילו פתח לנוי כוונת 

הבונים אותו היה שייראה כפתח. 

אך ראש הכולל הגר"א ברוורמן שליט"א, 
השיב, והכיצד יכולים אתם לטעון שפתח 
זה אינו נעשה אלא לנוי, והלא הוא משמש 
כשער כניסה לרחבת ארון הקודש, שמיועדת 
ומיוחדת לשימושים שונים מאשר השימוש 
של שאר היכל הכולל, למסירת שיעורים, 
לברכת כהנים ולהוצאת ספר תורה, ואם 
כן יש לחייב את המקום במזוזה ככל פתח.

השער השביעי: פתח בלא דלת
עוד אבן נגף עמדה לרועץ בדרך לחייב את 
הפתח במזוזה, וזאת כיון שבצורת פתח זו 
אין ולא תהיה מציאות, לקבוע בה דלת. ודעת 
הרמב"ם היא שפתח בלא דלת פטור ממזוזה. 
ואמנם בפשטות לא נתבאר בגמ' מקור ברור 
לדין זה, אך זכינו שהנשר הגדול בעצמו ביאר 
ופירש את כוונתו ונימוקו. בשו"ת פאר הדור, 

כתב הרמב"ם, שטעם הדבר הוא מפני שכתוב 
בפסוק 'וכתבתם על מזוזות ביתך ובשעריך', 
ולכאורה המילה 'ובשעריך' היא אריכות ללא 
צורך, אלא על כרחך שדווקא פתח שיש בו 

שער - דלת, הוא זה שחייב במזוזה.

כך,  אינה  רוב הראשונים  אמנם, דעת 
ולהלכה למעשה נפסק שבמקרה כזה יש 

לקבוע בלא ברכה.

וראש הכולל הגר"א ברוורמן שליט"א דן 
דגם להסוברים דפתח בלי דלת חייב במזוזה 
מ"מ צריך "ראוי לדלת" כדמוכח בכמה דוכתי 
ובצורת הפתח בהיכל הכולל שעשויה לנוי 
אינה ראויה לדלת ויתכן דלכו"ע פטורה 

ממזוזה. 

השער השמיני: משקוף 
העשוי ככיפה

עוד נקודה ייחודית בפתח שלפני ארון 
הקודש - והיא היותו עשוי מעוגל כקשת 
וככיפה. נידון זה מובא בגמרא בכמה מקומות, 
ומסקנת הסוגיות הם שבמשקוף מעוגל, אם 
ברגליו יש עשרה טפחים ישרות, הרי הוא 
חייב במזוזה. ולכאורה לפי זה, גם השער 

דנן חייב במזוזה.

דא עקא, שכתב הריטב"א, שכל דברי 
הגמרא לחייב במזוזה אמורים דווקא בשער 
שמלבד רגליו הישרות, יש לו בראשו גם 
שורת אבנים ישרה, ורק ההתעגלות מתחת 
השורה הישרה. אך שער שהוא עגול כולו - 

פטור ממזוזה.

ובדעת הרמב"ם הסתפקו האם מסכים 
עם הריטב"א או שמא חולק עליו, ויש מן 
האחרונים שנקטו ודייקו מלשונו שהוא 
נקט  בחזו"א  אך  הריטב"א.  עם  מסכים 
בפשטות שהרמב"ם חולק ומחייב גם בכזה 

מקרה במזוזה.

בעת נעילת שער: דינו של חדר 
הקודש בארון הקודש החדש 

שנבנה בקרית הישיבה

לסיום, בארון הקודש ההיסטורי שהולך 
ונבנה בהיכל הישיבה בעז"ה, אחד מיני 
הדברים הרבים שנתייחד בהם, הוא בכך 
שספרי התורה ממוקמים בתוכו של חדר 
מיוחד "חדר הקודש" אשר ניצב בתוך היכל 
ארון הקודש. וכאן, כאשר יש צורת חדר 
ממש, עלתה ביתר שאת השאלה - האם 

המקום חייב במזוזה.

וכמה  לדון בזה לפטור מכמה  יש  אכן 
טעמים, ובעז"ה לקראת הקמת ארון הקודש 
בישיבה הקד' נרחיב הדברים. אל תקרי בנייך 
אלא בונייך - מכל האומנים הרבים שעמלו 
על בניית ארון הקודש המפואר, איש מהם לא 
ייזכר לדורות על חלקו במלאכת הקודש, כל 
אחד מהם עשה את חלקו ועמלו, וקיבל כדי 
שכרו, ואולם  דווקא אלו הספונים באהלה 
של תורה כל ימיהם, שמם ועמלם ייחרט 
באותיות של זהב - אשר על פיהם ייחתך 
ויישק כל דבר, תוכרע ותיקבע דבר השם זו 

הלכה, לדורי דורות.

הכולל שע"י הישיבה הקד' במודיעין עילית

תשובה מהרב הגאון ר' יעקב 
ישראל יונגרמן שליט"א

כבוד הגאון שליט"א

א( אמנם יש מחיצות לארון הקודש, סוף סוף הרחבה שלפני 
ארון הקודש נועדה בעיקר לעמוד שם ולהוציא או להכניס ס"ת, 
ונמצא דצוה"פ של הרחבה יש לדונה כפתח בית האוצר כי משמש 
לבית האוצר. )או כבית שער של בית האוצר, ודלתות גבוהות לא מצינו שגורם 

שאין בית שער(. 

ב( א. לגבי ברכת כהנים, יתכן דכיון שרואים אלו את אלו מועיל. 
ב. לגבי מה שבע"כ אפי' שיש צוה"פ כיון שאין צורך לא מחלק, 
בחזו"א או"ח סו"ס קי"א כתב דצורת הפתח לנוי חייב במזוזה, 

והובא במזוזת ביתך למרן הגרח"ק רפ"ז שעה"צ ד'. 

ג( נתבאר בהערה ראשונה. 

ד( לדעת החזו"א לא חוששים לשי' החמודי דניאל וכן לחזו"א 
גם לרבע פטור. 

ה( אם צוה"פ לנוי נחשב צוה"פ מדוע לא יהיה חייב במזוזה? 

ו( הגדר סותמת משהו קטן מצוה"פ ונשאר צוה"פ שאינה 
פתחי שמאי. 

תשובה להנ"ל מהרב הגאון ר' 
שלמה עובדי' קוסובר שליט"א

אחזור להבהיר מש"כ, הנה ארון הקודש עצמו אינו חייב במזוזה 
כי הוא לא חדר ולא בית האוצר אלא ארון, ועל ארון אין חייבים, 
וזה מב' טעמים הא' שלא נכנסים לשם וזה לא חדר, והב' שהדלתות 
לא מגיעות לרצפה שיש לדון גם בחדר אם זה נחשב פתח או חלון 
שאינו חייב במזוזה. ונמצא שהבית שער הוא בית שער למקום 
שאין בו חיוב מזוזה וכבר האריך הגר"ח שבכה"ג אין חיוב מזוזה. 

ואין לומר שהארון והרחבה נחשבים חדר א' ויש כאן בית האוצר 
עם ארון כיון שזה מופרד לגמרי.

עוד דבר שנקט הגר"ח זצ"ל לפשוט בת' דעת נוטה שצוה"פ 
המחלקת חדר אחד שאין צורך בחלוקה הזו ולא נועדה לחלק 
אינה נחשבת צורת הפתח לחייב במזוזה ומכיון שאין ענין לחלק 
ואדרבה עדיף שיהיו רשות אחת אין מקום לחייב בזה במזוזה. 

וצוה"פ לנוי זה צו"ה של הכניסה והנידון אם זה כמו לאוקמי 
או לא, אבל מי שעושה צו"ה סתם באמצע החדר לנוי ואין לו 

שום ענין בחלוקה לא חייב הגר"ח במזוזה כה"ג. 

תשובה מהרב הגאון ר' יעקב 
ישראל יונגרמן שליט"א

לכבוד הגאון שליט"א

יסוד הנידון אינו כלפי ארון הקודש עצמו דארון הקודש עצמו 
אינו "חדר" אלא "ארון", כל הנידון בצוה"פ שלפני ארון הקודש 
שממנה מגיעים לרחבה שלפני ארון הקודש, הרחבה מוגבהת 
ונועדה בעיקר לעמוד ולהוציא את הס"ת ולהכניסם, נמצא דהרחבה 
והארון שימוש אחד להם, ויש לדון את הרחבה כחלק משימושי 
הארון ויהיה לה דין בית האוצר )אמנם הארון לא בית האוצר, מ"מ הרחבה 

הטפילה לארון נכנסים בה, ויש לה דין בית האוצר(. 

ומה ששאלתם שכאן אין ענין לחלוק מקום לעצמו ואי"ז צורת 
הפתח החייב במזוזה האמת שכת"ר שליט"א צודק, וראה"כ 
שליט"א הבין שמכיון שלרחבה יש שימושים מיוחדים להוציא 
ס"ת או ברכת כהנים או הגדת שיעורים וכדו' ואינו אותו שימוש 
כשאר ביהמ"ד שמא צורה"פ נועדה גם לחלוק לזה מקום ורק 

שעשוי' גם לנוי.    

בתודה על דבריו הנפלאים 

יעקב ישראל יונגרמן 

לכבוד חכמי ורבני הישיבה הקד' שליט"א. קראתי את ח' השערים 
בדבר המזוזה בארון הקודש שבהיכל הישיבה במודיעין עילית שנכתבו 

בבהירות הסוגיות ואבוא להעיר על סדר השערים. 

א( פשוט הדבר שאין לחייב את ארון הקודש מדין ביהכנ"ס או 
ביהמ"ד שהרי אינו עשוי לדירת אדם ורק שייך לחייב מדין בית 
האוצר, ואמנם הנידון כאן הוא על הכניסה לחלל הסמוך לארון קודש 
ואין לו שום שייכות לארון קודש כי הרי יש מחיצות נפרדות לארון 
קודש ולכן אולי אפשר לדון את המקום הזה כבית שער לארון קודש, 
ומכיון שארון הקודש פטור ממזוזה מטעם שאין נכנסים לתוכו וגם 
הדלתות שלו גבוהות הרי שגם אין לחייב את המקום מדין בית שער. 

ב( אין לחלק את המקומות בתוך ביהמ"ד ולקבוע שאותו מקום 
הסמוך לארון הקודש דינו כביהכנ"ס כי צריך לדון את הכל כמקום 
אחד ואדרבה אם נחלק את המקומות יצא שברכת הכהנים היא 
ברשות אחרת ואין לברך במקום אחר ובע"כ שאפי' שיש צוה"פ לא 
שייך לחלק את המקומות כי אין רוצים בחלוקה הזו וממילא אין כאן 

מקום למזוזה ואין כאן קריאת שם ביהכנ"ס. 

ג( טענת בית האוצר נכונה בארון קודש כיון שזה תשמיש אדם 
ולצורכו ואין נפק"מ אם זה לצורך תפילה, ובית האוצר של מקום פטור 

כגון חצר באופן שפטורה ממזוזה, פשוט שבית האוצר לתשמישי 
החצר חייב במזוזה, אבל כאן אין הנידון שייך כלל לבית האוצר כי 

אי"ז פתח של הארון קודש ולארון קודש יש פתח נפרד. 

ד( בענין ד"א על ד"א בבית האוצר דעת החמודי דניאל שאי"צ דע"ד 
כי חזי' למילתיה ויש חולקים ובודאי כשיש כדי לרבע יש לחוש לדעתו. 

ה( טענת ראה"כ הגאון שליט"א שצריך לקבוע את המזוזה לכיוון 
הביהמ"ד וכפי המבואר ברע"א נכונה באם היה למקום הזה שם חדר 
אבל כיון שמחובר הכל לביהמ"ד והכל א' כמש"נ אין כאן חדר קטן 

היוצא לחדר גדול. 

ו( הנה גם להצד בכלל לחייב מזוזה צריך לברר היכן לקבוע את 
המזוזה והרי משני צידי המזוזות יש גדר וממילא שם אין בכלל פתח 
וא"כ צריך לקבוע המזוזה במקום הכניסה ושם הרי צריך לבדוק 
אם יש שם מזוזה מספיק גבוהה ואם אי"ז פתחי שמאי ועוד כמה 

נידונים בצוה"פ. 

ז( אכן אם הי' דלת חולקת ודאי שהיה נחשב לחדר בפנ"ע והיה 
צריך לדונו אם חייב במזוזה. 

בברכה מרובה לעמלי התורה 

חלופת מכתבים בענין מאמר זה
מכתב מהרב הגאון ר' שלמה עובדי' קוסובר שליט"א מח"ס עבודת שלמה הל' מזוזה ושא"ס
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 דע 
מה 

שתשיב

לאחינו  והתשובות  השעה  במצב  בהירות 
פסיקת  אחרי  ספורים  שבועות  הטועים: 
והמשך  הישיבות  בני  גיוס  על  הבג"ץ 
התורה  עולם  בתקציבי  הדרקוניים  הקיצוצים 
בעקבות  הנוקבת  השיחה  את  אנו  מביאים 
הקשה  הכלכלי  והמצב  הקשות  הגזירות 
הישיבה  ראש  רבינו  עם  התורה  עולם   של 
שליט"א  סורוצקין  בער  שלום  רבי  הגאון 
שהתקיימה לפני כחצי שנה עם תחילת גזירות 
"עולם התורה לא   | נגד עולם התורה  הבג"ץ 
בשיא  ללמוד  ימשיכו  וכולם  נתגבר  ייכנע. 
ממקום  קיומנו  את  יבטיח  הקב"ה  הקדושה. 

אחר" | השיחה המלאה 

אריה ארליך | שלמה קופרמן 

"נגמרה 'חובת ההשתדלות' לקחת מהמדינה. 
עכשיו זה בידי הקב"ה בלבד".

האם אני מתרגש מהמצב החדש? האם אני 
חושש לגורלו של עולם התורה? התשובה היא לא, 
ובאל"ף רבתי. אין שום חשש. החשש היחיד הוא 
על מדינת ישראל, שמאבדת מהרגע הזה ואילך 

את הזכות שלה להחזיק את התורה.

"עולם התורה", ממשיך ראש הישיבה לטוות 
את המונולוג, "עמד תמיד בניסי ניסים. כמי שניצב 
שם אני רואה יום יום, באופן הכי מוחשי, איך 
הקדוש ברוך הוא מחזיק את עולם התורה ומספק 
לו את מזונותיו כדי יומו, כלשון הרמב"ם בסוף 
הלכות שמיטה ויובל. זה גם הפשט של המושג 

'תורתו אומנותו'. בדיוק כפי שהרבונו של עולם 
מפרנס וזן את כל ברואיו, איש איש כפי אומנותו, 
אחד באופן זה שהוא עובד כעורך דין, השני 
דרך עבודתו כיהלומן - כך הקב"ה מפרנס את 
לומדי התורה כאומנות ממש, ומספק להם את 
מזונותיהם ברווח. הקב"ה מבטיח שבן שבט לוי 
הפורש מעול העולם הזה כדי להיות שקוע בתורה 
הקדושה - מזונותיו מספיקים לו כדי עבודתו 

ומזומנים לו בכל עת".

אבל יש 'חובת ההשתדלות'.

"ברור שישנה חובת ההשתדלות, אבל לא מפיה 
של המדינה או מחסדיה אנו חיים. כל עוד היו 
התנאים שאפשרו זאת, היה מקום להשתדל 

שהמדינה תזכה גם היא לקחת חלק בהחזקת 
עולם התורה. היות שכעת למרבה הצער העלו 
אחינו הטועים את הכורת על האפשרות הזו 
- נגמרה חובת ההשתדלות שלנו בעניין הזה. 
הקב"ה כבר ימצא את הדרך לפרנס את עולם 

התורה כפי צורכו.

"גם כשהחלה הקורונה לא היה כלכלן אחד 
שהסכים לומר שעולם התורה ישרוד את המשבר 
הזה. כל העולם הרי עבר משבר כלכלי שאין 
כדוגמתו, עסקים נסגרו ללא שוב, ואנשים איבדו 
את מטה לחמם, גם כאלה שהיו בעלי מעמד כלכלי 
יציב ואמיד. עולם התורה שנסמך על תרומות? 
אין סיכוי. בפועל, לא רק שעולם התורה שרד גם 
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שרד, אלא שגם יצאנו מחוזקים יותר מהתקופה 
הזו לעומת התקופה שהייתה טרום הקרונה".

בשורה בלייקווד
מעבר להיותו מגדולי מרביצי התורה בדורינו 
בער  שלום  רבי  הגאון  הישיבה  ראש  רבינו 
סורוצקין שליט"א מזוהה יותר מכל עם החזקת 
התורה מהגדולות שקיימות בעולם התורה. ראש 
הישיבה הגרש"ב שליט"א נטה שכמו לסבול מזה 
עשרות שנים את עול החזקתם הכלכלית של 
עשרות ישיבות לכל הגילים, בהיקפים שלא היו 

כמותם מעולם.

טבעי אפוא שבזמן משבר כה חסר תקדים 
בתולדות עולם התורה, שבו לראשונה זה 57 
שנה מוותרת מדינת ישראל על הזכות לתמוך 
בלומדי תורה, נבקש לשמוע את התייחסותו של 
ראש הישיבה המזוהה כפנים המוכרות ביותר של 
עולם התורה. מהו היחס הנכון? האם קיימים 
חששות לעתיד? וכיצד מתכוון ראש הישיבה 
עם עמיתיו, ראשי הישיבות שבדור, להמשיך 
את קיום התורה חרף המצור שהוטל על בני 

הישיבות ועולם התורה.

באופן בלתי מפתיע אנו תופסים את ראש 
הישיבה בעודו שוהה בנכר לטובת עולם התורה. 
אולם גם בשיחה הטראנס-אטלנטית ניכרת 
בקולו ובדבריו הנחישות להמשיך במלוא התנופה 
והעוצמה, לצד הכאב על איבוד זכותה של מדינת 
ישראל להחזיק את ידיהם של לומדי התורה. 
גם מהקול העובר בטלפון - ניכרים הנחישות 
והביטחון באופן שבו הוא מציג את הדברים 
בשבוע הקשה הזה, ודבריו נוסכים עידוד עצום. 

החל מעתה נפל דבר בישראל. לראשונה מאז 

קום המדינה הורו בג"ץ והיועצת המשפטית 
לממשלה על הפסקת תקצובו של עולם התורה. 
בחסות המלחמה והאווירה הציבורית שנוצרה, עם 
מאוויים פוליטיים להפלת הממשלה, נותרו לומדי 
התורה שבין הגילים 81 ל-62 חשופים בצריח, 
מוגדרים כעריקים, וישיבותיהם אינן זכאיות לכל 
תמיכה שהיא עבורם עד להכרעת בג"ץ בנושא. 
וזה עוד לפי לפני נקיטתם של צעדים כלפי בני 

הישיבות שייחשבו לעריקים לכל דבר ועניין.

'ישיבת עטרת שלמה', מאגדת בשלל ישיבותיה 
את הכמות הגדולה ביותר של לומדי התורה 
בעולם היהודי, מגיל ינקות ועד לצורבי מרבנן 
מופלגים בתורה ובגיל, וכעת הם עומדים בעין 
הסערה. פנינו לראש הישיבה להבין לאן מועדות 
פניו של עולם התורה כעת, מה חושבים גדולי 
הדור, וכיצד עולם הישיבות עומד להתמודד 
עם הגזרות החדשות מבית היוצר של מדינת 
היהודים המוותרת במודע על חלקים גדולים 

בזכות החזקתה של התורה. 

"צריך לדעת - זה לא סיפור שולי או צדדי", 
אומר ראש הישיבה הגרש"ב שליט"א בכאב 
ל'משפחה'. "מדובר ביסודות הדת של כלל ישראל, 
כפשוטו. אנחנו אומרים כל בוקר בפסוקי דזמרה 
'רבות מחשבות בלב איש ועצת השם היא תקום'. 
כאשר אדם נכשל במשהו, מאוד קל לו לומר 'זו 
גזרת שמיים'. יותר נעים להצביע כלפי שמיים 
וכך האגו לא נפגע. האדם עצמו מוצלח וכישרוני, 

אבל מה לעשות - יש גזרת שמיים. 

"מה קורה במצב ההפוך - כאשר ההצלחה 
מאירה לאדם פנים? או אז הרבה יותר קשה 
להכיר בחסדו של השם יתברך ולהבין שגם כאן 
בעצם כלום לא תלוי בך. כאן הרבה יותר נוח 
לאדם להסביר שכישוריו והשתדלותו עמדו לו 
בשביל שהדבר יצליח. או בשלוש מילים: 'כוחי 
ועוצם ידי'. על זה בדיוק אומר הפסוק: 'עצת השם 
היא - תקום'. גם כאשר אנחנו מצליחים, הכל 

בעצת השם, ומחשבות אדם המה הבל.

"וככל שהדברים נכונים לעניינים שבגשמיות 
- על אחת כמה וכמה שהם נכונים לדברים 
שברוחניות. עולם התורה תמיד התפרנס ישירות 
מידיו של ריבונו של עולם, לא בזכות אף אחד 
אחר. ברור שיש לעשות את ההשתדלות הראויה, 
וכפי שאומר דוד המלך בתהילים 'אודך כי עניתני 
ותהי לי לישועה'. דהיינו, 'כי עניתני' - זה המצב 
של ההשתדלות. אנחנו מבקשים מהקב"ה והוא 
עונה לנו, אבל המענה מגיע בצורה של ישועה 
המגיעה מאליה, בכל מקרה. זהו המצב האמיתי".

מלחמה כלפי שמיא
אם זו רק השתדלות גרידא, וממילא הכל מאת 
השם יתברך, על מה בעצם ניטשת המערכה 

הזו, אם כן?

"כתוב ב'ספר החינוך', ב'שורשי מצוות מחיית 
עמלק', שכל המלחמות נגד כלל ישראל ונגד 
התורה הקדושה הן בעצם מלחמה נגד הקב"ה. 
פשוט וברור שאין להשוות חס ושלום בין אחינו 

היקרים לאויבי ישראל, אבל לצערנו כעת מתנהלת 
מערכה נגד התורה הקדושה, שהיא בעצם מערכה 
כלפי שמיא. על כגון זה אמר מרדכי לאסתר: 'רווח 

והצלה יעמוד ליהודים ממקום אחר'.

"כלומר, בכל מקרה יהיו ליהודים רווח והצלה, 
כי הקב"ה ידאג להם. איך בדיוק? אנחנו לא 
יודעים, אבל אין ספק שתהיה תשועה. אבל מי 
שמתחמק מהמלחמה של הקב"ה, צריך חלילה 
לחשוש מגדר של 'ואת ובית אביך תאבדו'. 
על כן מוטל עלינו במסגרת חובת ההשתדלות 
לעשות ככל שביכולתנו לעמוד בפרץ וללחום 

את מלחמתה של תורה.

"מנגד, צריך לחזור ולהדגיש: אל לנו להיבהל 
ולחשוב שכלו כל הקיצין ובלעדיהם אין לנו 
תקומה. ההפך הוא הנכון. בעשרים ותשע השנים 
שבהן זכיתי לעמוד בראשות ישיבת 'עטרת 
שלמה', ראיתי בכל פעם מחדש כיצד בתקופות 
שבהן המדינה הפסיקה את התקציבים לעולם 
התורה, כמו בתקופות לפיד, האב והבן, יהדות 
ארה"ב זכתה לשפע גדול כדי שיוכלו להחזיק את 
עולם התורה אף יותר מכפי שהיה קודם לכן. זה 
בדוק ומנוסה. לעומת זאת, בזמנים שבהן היו 
ממשלות 'נדיבות' והממשלה תמכה בעולם התורה 
ביד רחבה - היו משברים כלכליים שהשפיעו 

על מחזיקי התורה בארה"ב. זה בדוק ומנוסה.

"הקב"ה הוא זה שמפרנס את עולם התורה 
והוא עושה זאת דרך שליחים כאן בעולם למטה. 
אם אחינו בארץ הקודש זוכים לזה, אשריהם 
ומה טוב חלקם. אם הם מסירים ידיהם מהזכות 
העצומה הזו - הרווח הוא של יהודי התפוצות 
והנגידים שמוסרים את נפשם למען כלל ישראל 

ועולם התורה.

"בתור אחד שראה את הדברים הללו בעיניים 
כל כך הרבה פעמים", מספר ראש הישיבה, 
"טענתי בפני יהודים מארה"ב ששוחחו עימי 
בימים האחרונים, שהם צריכים להתפלל ש'חוק 
הגיוס' לא יעבור, היות שמשמעות הדבר היא 
שהם יתברכו בשפע גדול ורב כדי שיוכלו לזכות 

להחזיק את עולם התורה ביתר שאת".  

'למשוך את העגלה'
ומה לגבי יהודי ארץ ישראל? בנוגע לחוק 

הגיוס? 

"מדובר בדיני נפשות. בדברים הללו צריכים 
להכריע גדולי ישראל כיצד יש לנקוט. אנחנו 
לא בעמדה שיכולים להביע עמדה מה נכון ומה 
לא, אלה דברים שמסורים לגדולי הדור. הם אלו 
שמכריעים בשאלות כבדות משקל כעין אלו. אני 
רק יכול לומר את מה ששמעתי ממורי ורבי מרן 
ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל, שאמר 
שאי אפשר באמת להילחם איתם ולהגיע למצב 
אידיאלי, אלא צריך למשוך את הזמן ככל האפשר. 
כלומר, המלחמה תמיד הייתה להרוויח זמן נוסף 
למען עולם התורה, ולא על 'הסדרה' קבועה של 
עולם התורה, היות שזה, לפי ראות עיניו, לא היה 

אפשרי במצב של היום.

"עם זאת כפי שאמרתי מדובר כאן במלחמה 
של הקב"ה. הגם שאולי יהודי התפוצות והנגידים 
שמחזיקים את עולם התורה היו מעדיפים שהחוק 
לא יעבור, כדי שהם יזכו להיות השליחים של 
ריבונו של עולם לפרנס את עולם התורה, ופשוט 
שאכן יהיה רווח והצלה לבני הישיבות והאברכים 
- עדיין חלה עלינו חובה להילחם את מלחמתה 
של תורה, את מלחמתה של השכינה שלא תהיה 
חלילה בחינה נוראה של 'ואת ובית אביך תאבדו'.

"לצערי יש כאלה שקשה להם לראות את 
האושר ואת שלוות החיים של בני התורה, ועל כן 
הם מחפשים כל טצדקי להילחם בתורה ובלומדיה, 
להילחם בריבונו של עולם. הם לא יכולים לשאת 
את עצם קיומנו, ועל כן הם מכריזים מלחמה 
וששים אלי קרב. זוהי מציאות מצערת, אבל 
מבחינתנו אין כאן מלחמה על כסף ואפילו לא 
מלחמה על אי גיוס. זו מלחמה על כבודו של 

השם יתברך, נותן התורה".

ראש הישיבה חושש לגורל המדינה?

"זה באמת מעורר חששות גדולים מה יקרה 
כעת, כשהמדינה לא זוכה להחזיק תורה. מדובר 
בקטרוג גדול מאוד, והלב מתפלץ מלחשוב על 
התוצאות האפשריות רח"ל, שאחריתן מי ישורן. 
מדובר בסכנה גדולה מאוד. כל עוד המדינה זכתה 
לקיים מצב של 'יששכר וזבולון' הייתה למדינה 
שמירה עילאית ושפע. כעת יש מקום לחשש 

מפני שהזכות הזו לא תהיה קיימת עוד, והניסים 
הגלויים ושאינם גלויים, אשר ברור לכל בר דעת 
שהגיעו בזכות התורה ולומדיה, לא נהיה ראויים 

להם רחמנא ליצלן".

התשובה ל'שוויון בנטל'
האם ראש הישיבה מרגיש שהבחורים בזמננו 

יודעים היטב את מקומם, את תפקידם?

"זהו נושא חשוב. בהקשר הזה חשוב להגיד את 
עיקר העיקרים. יש אנשים, אשר נוטים להיבהל 
ולהיות מובכים כאשר מטיחים בהם מדוע הם 
לא מתגייסים לצבא, מדוע לכאורה הם אינם 
'תורמים' להגנת יושבי הארץ בפרט במצב כה 
קשה. התשובה לזה היא לא 'השקפה' שלימדונו 
בדורות האחרונים, אלא מדובר בפסוק מפורש: 
יעקב אבינו ע"ה אומר: 'אשר לקחתי את האמורי 

בחרבי ובקשתי'.

"שואלים כולם: וכי יעקב אבינו ניצח את 
האמורי? היו אלו שמעון ולוי אשר הכריעו 
בחרבם את שכם בן חמור. כיצד, אם כן, אומר 
יעקב 'אשר לקחתי את האמורי'? אומר רש"י על 
המקום: 'בצלותי ובבעותי' - בתפילתי ובלימודי. 
בתפילתו ובלימודו יעקב הוא אכן זה שלקח 
מיד האמורי וניצח אותם. יותר מכך, לא בזכות 
תפילתו ולימודו ניצחו שמעון ולוי, אלא הניצחון 
היה כולו בתפילה ובלימוד זה היה כל המלחמה 

עצמה. זה פסוק מפורש, וזו האמת לאמיתה.

גם משנה מפורשת בראש השנה על  "זה 
מלחמת עמלק שם נאמר, 'כאשר ירים משה וגבר 
ישראל' אומרת המשנה: 'וכי ידיו של משה עושות 
מלחמה או שוברות מלחמה? אלא לומר לך כל זמן 
שישראל היו מסתכלים כלפי מעלה ומשעבדין את 
ליבם לאביהם שבשמים היו מתגברים ואם לאו 
היו נופלים' – הדברים מפורשים הם בתורתינו 
הקדושה, המלחמה והניצחון הם רק על ידי 
משעבדים ליבם לאביהם שבשמים רק כך יש 

ניצחון ורק זה עושה את הניצחון. 

"לא פעם כששואלים אותי וטוענים בפניי על 
'שוויון בנטל' אני אומר שזה בדיוק הפוך. עצם 
זה שאין מספיק לומדים - זה חיסרון בכוח של 
הצבא בדרך הטבע. אם היו יותר יושבים ולומדים 
פשוט שהצבא היה יכול יותר להצליח, היו פחות 
חיילים הרוגים, פחות צרות. זו לא אמונה. זו 

ידיעה ברורה!"

יש בתקשורת מי שטוענים: למרות לימוד 
התורה ראינו את האסון הנורא שקרה בשמחת 

תורה.

"בשמחת תורה ראינו בדיוק מה שווה 'הצבא', 
מה שווים כוחות הביטחון. כל הכוח הצבאי, כל 
הטכנולוגיות וכל ההיערכויות - יכולים לקרוס 
בשנייה אחת ולהתברר כקליפת השום וכעורבא 
פרח. זה רק מגביר יותר את ההבנה שאנו זקוקים 

להגנה של התורה הקדושה בכל רגע ורגע.
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"שלא לדבר על כך שלצד האסון המחריד 
והנורא, שלא היה בהיקפו מאז השואה - נמנעה 
מזימתם של שונאי ישראל להמשיך עד מרכז 
הארץ ולעשות פעולה מתואמת עם ארגוני 
הטרור מהצפון ושאר מקומות, בתנועת מלקחיים 
שרחמנא ליצלן כיצד הייתה נגמרת. צריך לערוך 
חשבון נפש על האסון ולדעת ש'בשלנו הסער 
הזה', ולצד זה לדעת שכוח התורה הגן שלא יהיה 
גרוע יותר רח"ל, ולעשות כל סוג של השתדלות 
ברוחניות כדי שכוח התורה יגן שדברים כאלה 

לא יקרו גם בעתיד".

'סכנת מוות רוחני'   
גם בציבור הישראלי ישנם רבים שמכירים ברוך 
השם בערכם של לומדי התורה. מלבד הצדדים 
המאוד קיצוניים, רוב מוחלט של הציבור מכיר 
ברמה כזו או אחרת בתרומתו של הציבור החרדי 
ובחשיבותו של קול התורה שנלמד בישיבות 
ובכוללים. עם זאת, עיקר הדרישה שעולה 
מכוונת כלפי אלה שאינם לומדים. הטענה היא 
שישנם כאלה הנמצאים או רשומים במסגרת 
הישיבתית, אך אינם מחוברים לתורה הקדושה 
באמת ועוסקים בדברים צדדיים. כלפיהם מוצגת 
דרישה: 'אם אינכם תורמים את חלקכם בלימוד 
התורה - לפחות תתרמו במאמץ הפיזי'. מה דעת 

ראש הישיבה על הטענה הזו?

"ראשית, וחשוב להגיד את זה בצורה שאינה 
משתמעת לשתי פנים: זו שאלה כבדת משקל 
שנתונה להכרעתם של גדולי ישראל המסורים לנו 
מדור ודור. אין בכוחי לקבוע מסמרות ולהכריע 
בשאלה מהותית זו. הרי מי יכול גם לבוא ולקבוע 
מי לומד באמת ומי לא? ואם בחור לא לומד 
בתקופה מסוימת, זה אומר שמותר לוותר עליו?

"הרי אם אנחנו מאמינים שעל לימוד התורה 
עומד העולם, הכל סובב סביב הסטנדר עם הגמרא 
- האם אפשר לוותר על בחור שלעת עתה נמצא 

בריפיון ופחות מחובר ללימוד, ולהודיע שאנחנו 
מוותרים עליו לחלוטין? עינינו הרואות שלפעמים 
עובר על בחור איזשהו משבר או רפיון, אך לאחר 
זמן הוא תופס את עצמו בכל הכוח וחוזר להיות בן 
תורה מופלג ומתמיד עצום. מדובר בדיני נפשות 

ממש.

"כעת, לאחר ההבהרה הזו ניתן לרדת ולחקור 
את שורשי העניין. אז קודם כל, לגבי השאלה 
כמה אחוזים הקבוצה הזו מונה - אני יכול להגיד 
בבירור שמדובר אולי בעשרה אחוזים לכל היותר 
מקרב מקבלי הדיחוי. מלבדם יש כאלה שלומדים 
בכל מיני מסגרות 'מאווררות' יותר, גם כלפי 
המסגרות הללו שמעתי שיש טענות, אבל אין 
לזה שום מקום, ומלבד זאת חשוב לי לומר, 
שמניסיוני רב השנים – רבים רבים מחשובי 
האברכים הפוקדים כיום את ספסלי בית המדרש, 
מקורם בישיבות קדושות אלו אשר עושות עבודת 
קודש ומאפשרות צמיחה מותאמת לבחורים 

שצריכים מסלול מעט שונה.

"ואחרי שאמרנו את כל זה, צריך באמת להבין 
שזו אכן בעיה רצינית, אך אין לנו באמת שום 
פתרון אמיתי  - בהיות והצבא הוא כור היתוך 
לכל דבר. זה לא מקום שבו נמצאים נלחמים 
ונשארים אותו דבר. מדובר בממסד שנשען על 
אדני החילוניות ומחנך לחילוניות, הוא כפוף 
לפסקי בג"ץ וחוקי המדינה. לגדולי ישראל אין כל 
אפשרות להשפיע עליו, אנו יודעים אילו מאבקים 
התנהלו בו רק בשנים האחרונות בנושאי צביון, 
צניעות והלכה, כאשר המפקדים מתווים מדיניות 
שכרוכה באיסורי דאורייתא ה"י. אין שום סיכוי 
שמקום כזה יתאים לאורח חייו של חרדי, ובוודאי 
לא ישמור אותו ככזה, וזה מבחינתנו משהו שאי 
אפשר להתפשר עליו. זה הריגה רוחנית ממש".

האמת על 'נצח יהודה' 
השאלה היא האם יש מקום לנסות ליצור 

מסגרת שתתאים לאורח חיים חרדי עם כל 
ההידורים, כדי שיהיה אפשר לתת מענה לבחורים 
שלא מצאו את מקומם בעולם הישיבות אך 
רוצים להמשיך לחיות חיים של יראת שמיים 

באופן מלא.

"אני אגיד לכם בכנות. אינני חושב שזה אפשרי. 
לאו דווקא בגלל חוסר רצון דווקא, אלא בגלל 
שככה עובד צבא. בכל העולם הצבא הוא מקום 
שמחנך לערכים שעליהם הצבא מושתת, ואלו 
כיום אינם ערכים של תורה. זה לא יעזור. לבוא 
ולחשוב שאפשר ליצור מערכת נפרדת לחלוטין, 

אני באמת חושב שזה בלתי אפשרי.

"ביום שבו המדינה תתנהל על פי חוקות 
התורה, וכל העם היושב בציון יהיה נאמן להשם 
ולתורתו, גם הצדיקים ביותר ישרתו בצבא כפי 
שאומרים לנו חז"ל על צבאו של דוד, ששליש הגו 
בתורה הקדושה, שליש עסקו בתפילה, ושליש 
עסקו במלחמה. לצערי אנחנו אפילו לא מתקרבים 
למצב הזה ועל כן כרגע אין כזו אפשרות על 

הפרק".

בעבר נטען כי מרן ראש הישיבה הגראי"ל 
שטיינמן זצוק"ל הביע תמיכה שקטה בהקמת 

המסגרת של 'נצח יהודה'.

"שקר וכזב! לא היה ולא נברא!"

אז מה כן?

"הדבר היחיד הוא שמרן ראש הישיבה אמר כי 
אין להחרים את מי שהולך לשם. הוא בשום פנים 
ואופן לא עודד בשום צורה אף אחד ללכת ליחידה 
הזו ולא תמך בהקמתה. זהו שקר מוחלט שמקורו 
בכל מיני גורמים אינטרסנטיים שמטרתם הייתה 
להטיל דופי במרנן ורבנן גדולי ישראל זיע"א ולא 

נזהרו בגחלתם של חכמים".

ועדיין מרחפת בחלל האוויר השאלה הקשה 
שעולה חדשות לבקרים בזמן מלחמה: מה אפשר 

לומר לאמא ששולחת את בנה לשדה הקרב, 
לעיתים הוא חוזר פצוע, ולעיתים רח"ל הוא 
לא חוזר כלל. אלו שלא לומדים - במה דמם 

סמוק יותר מאלו שמסתכנים?

"אין דבר כואב יותר מחייל יהודי שמקריב את 
חייו למען עם ישראל וארץ ישראל. הם נמצאים 
במקום שאין כל בריה יכולה לעמוד בו, וכמובא 
בזוהר הקדוש שהבגד שהקב"ה ילבש לעתיד 
לבוא, בעת שיעשה נקמה בגויים, יהיה עשוי 
מנשמותיהם של הרוגי המלכות הקדושים הללו, 

כמאמר הפסוק 'ידין בגויים מלא גוויות'.

"האסונות בשדה הקרב מפלחים את הלב. 
ועדיין, לו יצויר שכל חרדי שהיה מתגייס באופן 
תאורטי היה נהרג במקום מאש חמאס חלילה 
- בדקה הראשונה, באופן מיידי. גם אז הייתה 
טענה עליהם? מבחינתנו, במצב הנוכחי של 
צה"ל, בחור חרדי שמתגייס הוא באופן ודאי 
נהרג רוחנית. וכאשר זה המחיר אנחנו לא יכולים 

לאפשר דבר כזה".

הפקת לקחים ישיבתית 
ראש הישיבה חושש כעת לגורל המדינה כאשר 

הסעד הרוחני לא נתמך על ידה?

"אין ספק שמדובר בקטרוג גדול מאוד, והמצב 
של ה'יששכר וזבולון' שהיה פה בהחלט קיבל מכה 
אנושה. יש באמת מקום לחשוש, ואני מקווה 
שלא יקרה לפתחנו אסון בגלל אותם רשעים 

שמחפשים להתנכל להשם ולתורתו".

הנה שאלה שנטענת בחוץ: הרי מקרב הציבור 
עולה הדרישה ממנהיגי המדינה וראשי כוחות 
הביטחון להתפטר בעקבות אירועי שמחת תורה. 
והרי כאשר אנו יודעים שהתורה היא זו שמחזיקה 
את ארץ ישראל ומגינה עליה - שמא גם אנחנו 
כשלנו בהגנה? מדוע דורשים רק מראשי הצבא 

להתפטר?

לראשונה מפציע חיוך על שפתותיו של ראש 
הישיבה. "קודם כל, אני מוכן להתפטר. אם זה 

יעזור למישהו, אני מוכן לעשות זאת. השאלה 

היא אם יש מישהו שרוצה למלא את מקומי. 

ולגופו של עניין: כל יהודי צריך לעשות חשבון 

נפש כל יום מימיו ובוודאי שבעקבות אירוע 

שכזה יש לעשות חשבון נפש נוקב. 

"למרות זאת, יש כאן הבדל מאוד גדול. לכל מי 

ששואל 'איפה היה הקב"ה במה שקרה בשמחת 

תורה' - התשובה הפשוטה והברורה היא שהא 

גופא: בשמחת תורה נוכחנו לראות קובל עם ועדה 

שרק הקב"ה שמר ושומר עלינו. כפי שהזכרתי, כל 

כוחות הצבא: היכולות המודיעיניות המשוכללות, 

המחסומים והתצפיות - הכל התגלה כדמיון 

באספמיה ובשעת מעשה התנדף כלא היה, וכך 

התאפשר הטבח המחריד והנוראי. רגע אחד של 

הסתר פנים, בבחינת 'הסתרת פניך הייתי נבהל'. 

איפה הקב"ה היה? הנה הוא הראה לנו איפה 

הוא היה עד עכשיו. למה הוא הראה לנו את זה 

בצורה כל כך מחרידה? למה דווקא עכשיו? בזה 

אין אנו יכולים לערוך חשבונות שמיים. מוטל 

עלינו להבין מה הקב"ה רוצה מאיתנו, לא למה 

הוא עושה את מה שהוא עושה. בהדי כבשיה 

דרחמנא למה לי".

ועדיין, אין מקום להפקת לקחים?

הדור  גדולי  כפי שהדגישו  "בוודאי שיש! 

במכתבם, להוסיף שעות לימוד, ללמוד יותר 

ברצינות, להרגיש את האחריות הכבדה שכל 

אחד נושא על כתפיו. ובאופן כללי לב יודע מרת 

נפשו וכל אחד יודע אילו 'ברגים' רופפים עליו 

לחזק מחדש. אבל חשבון הנפש צריך להיות 

כלפי עצמנו. אנחנו לא צריכים למסור דו"ח על 

עצמנו כלפי חוץ".

'כסף כשר לכל הדעות'
במבט היסטורי לאחור, אולי גישת הרבי 
מסאטמר זצ"ל כלפי תקציבי השלטון שגורמים 

לתלות מסוכנת צדקה?

"רבי יואל מסאטמר היה קדוש עליון. הייתה 
לו מחלוקת עם ה'חזון איש' ושאר גדולי ישראל 
מה נכנס בגדר ההשתדלות ומה לא, נהרא נהרא 
ופשטיה. בדברים הללו אין מישהו שצודק. לא 
מסתכלים על זה ככה. הקב"ה נותן סייעתא 
דשמיא לכל צדיק שמורה את דרכו הטהורה 

כפי המציאות שהוא מתווה".

ומה יהיה על עולם התורה כעת?

"אני אגיד זאת בצורה הברורה ביותר. לא 
רק שעולם התורה לא ייפגע, אלא שהוא יפרח 
עוד יותר ויתעלה מעלה מעלה. עולם התורה 
לא ייכנע. נשרוד ונתגבר וכולם ימשיכו ללמוד 
בשיא השטייגן. הקב"ה ירוויח לנו ממקום אחר.

"הנה, אני יכול להעיד כלפי המוסדות שלנו: 
בזמן שלפיד האב נכנס לתפקידו כשר אוצר היו 
לנו 300 אברכים; כשהוא יצא מהממשלה - מנינו 
אלף ושמונה מאות אברכים, למרות כל גזרותיו 

על הציבור החרדי וציבור בני התורה".

איך זה יקרה בדרך הטבע?

"נגידי העולם היהודי מבינים היטב את המצב 
ונרתמים למען עולם התורה. הקב"ה כבר יעשה 
את שלו וישפיע את השפע דרך שליחים אחרים. 
כך היה כל פעם בשלושת העשורים שבהם אני 
זוכה לפעול למען החזקת תורה, וכך גם יהיה 
הפעם וכלל ישראל יראה בבירור כיצד מעז יצא 

מתוק. 

"אנו מובטחים ב'כי לא תישכח מפי זרעו'. עולם 
התורה יפרח ויעלה עוד ועוד. מכיוון שאחינו 
מנהיגי המדינה לא רוצים לזכות בזכות העצומה 
הזו - היא תגיע באמצעות כסף כשר לכל הדעות, 
בזכות ולא בחסד. הקב"ה הוא זה שזן ומפרנס, 
דואג לעמו ישראל וללומדי התורה, ובעזרת השם 
יקוים בנו 'כאשר יענו אותו - כן ירבה וכן יפרוץ'".
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בעיצומם של ימי ההגבלה: מעמד אדיר לכבודה של תורה ועמליה 
בכינוס בוגרי הישיבה בראשות רבותינו ראשי ורבני הישיבה שליט"א 
התאספו  הארץ  רחבי  מכל  שליט"א  הקד'  הישיבה  בוגרי  מאות   • 
למעמד 'בברית יחד' - הכנה לקבלת התורה והכנסת ס"ת לקהילת 
ר' מאיר  ע"י הרה"ג  ונודב  עילית שנכתב  הישיבה שבמודיעין   בוגרי 

טאוב שליט"א • ומסר לן אורייתא

א. מושקוביץ 

ערב חג השבועות, אולם גן הדסים מודיעין 
עילית, באותם ימים בהם התאספו כלל ישראל 
למעלה משלושת אלפי שנים קודם לכן בתחתית 
ההר כאיש אחד בלב אחד כדי לקבל עליהם את 
התורה ולהימנות עם עם ה', מאות בוגרי הישיבה 
הקד' שליט"א לדורותיה, מגיעים להשתתף 
בשמחה וליטול חלק במעמד האדיר לכבוד 
התורה ועמליה, מעמד הכנסת ספר תורה והכנה 
לקבלת התורה, בכינוס הבוגרים - 'בברית יחד'.

מכל רחבי הארץ נקבצו ובאו מאות אברכים 

תלמידי חכמים בני עלייה שהניחו למספר שעות 
את כל עניניהם וטרדות היום יום ונאספו יחדיו, 
להשתתף בקבלת התורה בצוותא, לרקוד עם 
ספר התורה, לשמוח בקבלתו, להתכונן לקבלת 
התורה, ולהיקבץ ולחנות בכפיפה אחת יחד עם 
רבותיהם ומאוריהם רבותינו ראשי ורבני הישיבה 
שליט"א, לחזק את קשר האיתן בל יינתק אל 

התורה ומוסריה.

המעמד האדיר 'בברית יחד' לכבודה של תורה 
ועמליה, התקיים בעיר מודיעין עילית, יממה 

קודם חג מתן תורתנו יום קבלת התורה, בו 
נאספו מכל רחבי הארץ מאות בוגרי הישיבה 
הקד' שליט"א לכינוס הבוגרים השני מאז ייסוד 
הישיבה, להתכונן לקבלת התורה ולשמוח במעמד 

הכנסת ס"ת, כאיש אחד בלב אחד.   

ועתה כתבו
המעמד החל בהכנסת ספר תורה אותו כתב 
בהידור רב ובדקדוק עצום ידידינו הרב מאיר 

טאוב שליט"א מחשובי אברכי הכולל שע"י 
הישיבה הקד' במודיעין עילית, ספר התורה 
המהודר שנכתב לקיום מצוות כתיבת ס"ת, 
הוכנס להיכל הכולל שע"י ק"ק חניכי הישיבה 
הקד' במודיעין עילית. המעמד החל בסיום כתיבת 
האותיות בבית חמיו הרב מרדכי אורלנסקי 
שליט"א ברחוב נתיבות המשפט, שם נאספו 
בוגרי הישיבה לדורותיה, שהגיעו מכל רחבי 
הארץ במערך הסעות מאורגן, כדי להשתתף 

בשמחת התורה ובקבלתה.

עיר,  של  לרחובה  התהלוכה  יצאה  משם 
מלווה בתופים ובמחולות ובשורות לפידים 
בוערים אחוזים בידיהם של תינוקות של בית 
רבן. התהלוכה החלה בראשות רבותינו ראשי 
הישיבה שליט"א, כשמאות מבוגרי הישיבה הקד' 
שליט"א, ועימם רבים מתושבי העיר המצטרפים 

אל מעגלי הרוקדים והחוגגים ליטול חלק בשמחת 
התורה.

ניתנת  בו  יום קודם קבלת התורה, היום 
תורה לישראל בכל שנה ושנה, היו הכל מזמרים 
ומרקדין לכבודה של תורה ולומדיה, בשמחה של 
תורה לגמרה של תורה, וכשהרחובות לובשים 
חג מובל ספר התורה החדש אל עבר היכל בית 
המדרש של קהילת קודש חניכי הישיבה הקד'.

ובאו כולם  
בהיכל הכולל הגדול שע"י הישיבה הקד' בעיר 
התאספו הכל לשמחה של תורה בעת הכנסת 
ספר התורה אל הארון בהיכל התורה, בריקודים 
ובמחולות נשמעה השירה האדירה 'נגיל ונשיש 
בזאת התורה כי היא לנו עוז ואורה', שירת הזכות 

האדירה שנפלה בחלקנו להיבחר כעם ה' ולקבל 
את התורה, מתוך הודאה להשי"ת על ששם 

חלקנו בתורתו ובחר בנו מכל עם.

עם הכנסת ספר התורה לארון הקודש בהיכל 
הישיבה וסיום הריקודים פנה הקהל הרב לשורות 
האוטובסים החונים ברחבת הכולל, לעבר סעודת 
המצוה ומעמד ההכנה לקבלת התורה בראשות 
רבותינו ראשי ורבני הישיבה שליט"א המתקיים 

באולם גן הדסים בעיר.   

כשהשולחנות ערוכים היטב, וצלילי מחרוזות 
שירי קבלת התורה נשמעים ברגש, התאספו 
מאות רבות של בוגרי הישיבה סביב בתחושת 
שייכות ואווירת רוממות, מתוך תחושה מופלאה 
ששם חלקינו מיושבי בית המדרש הגדול והקדוש 
הזה, ובנעימות תלמידי חכמים זה לזה ישבו 

הכל זה לצד זה. 

התהלוכה

ידוע מה שמובא בפרשת קבלת התורה 
ההר',  כנגד  ישראל  'ויחן שם  הפסוק  על 
שהיו כולם 'כאיש אחד בלב אחד'. ואחרי זה 
בסדר הפסוקים כתוב 'ויענו כל העם קול אחד 

ויאמרו, כל אשר דיבר ה' נעשה ונשמע'.

ואף ב'נעשה ונשמע' מובא שאמרו כולם 
בקול אחד, שאף אחד לא הקדים את השני או 
שינה מרעהו במשהו, אלא כולם ביחד ממש 

כאיש אחד בלב אחד.

ולכאורה זה שהיו כולם כאיש אחד בלב אחד 
זהו מעשה ניסים ממש, שהרי כבר כתבו חז"ל 
'כשם שפרצופיהם אינם שווים כך דעותיהם 
אינן שוות', הרי שבשביל שיהיו כאיש אחד 
בלב אחד הוצרכו לנס ממש בשביל זה. וצריך 
להבין מה היה הצורך הגדול בנס שיקבלו כולם 
את התורה בכעין איש אחד, שהרי 'לא עביד 

רחמנא ניסים בכדי'.

ואפשר לומר הביאור בזה, שזהו עצם העניין 
של מסירת התורה לעם ישראל, שבקבלת 
התורה כל עם ישראל ככלל קיבלו עליהם את 
התורה ולא כהרבה יחידים. כאיש אחד בלב 
אחד, לציבור כולו ביחידה אחת. ובשביל זה 
היה צריך את הנס שהתורה לא הייתה יכולה 
להינתן להרבה יחידים בנפרד אלא לעם ישראל 

כולו ביחד.

ולכאורה הביאור בזה הוא כעניין שכתב 
בנפש החיים שלכל אחד מישראל יש אות 
אחת בתורה שהוא היניקה שלו, והיינו שיש 
שישים ריבוא אותיות בתורה ושישים ריבוא 
כללות נשמות ישראל, ונמצא שהיניקה של 
עם ישראל היא מהתורה, כל עם ישראל 
כולו ככללות זה התורה. וכשמצרפים את 
כל האותיות והאנשים יחד מזה נכתב ספר 
התורה. ובשביל זה צריך שיהיו כולם כאיש 
אחד. זאת הצורה של התורה, זאת הצורה של 

קבלת התורה, וזאת הצורה של כלל ישראל, 
וזה הנס של כאיש אחד בלב אחד.

עיקר הדרך של לימוד התורה הוא לא 
ביחידות, על אף שגם כשאדם יחידי הוא מצווה 
ללמוד, אבל צורת הלימוד היא כמו שכתוב 
'הסכת ושמע ישראל, עשו כיתות ועסקו 
בתורה'. זה האופן שבו קבלנו את התלמוד 
תורה, וזו הדרך שבה לומדים אותה, וכמו 
שכתוב על רבי עקיבא שהיה מקהיל קהילות 

ברבים ועוסקין בתורה.

וזהו גם החיבור הזה של הישיבה הקד', 
שאנחנו רואים פה שבאו מכל המקומות לכינוס 
הזה, זהו חיבור של 'עשו כיתות ועסקו בתורה', 
להמשיך את הדיבוק חברים שזו מעלה לתורה, 
מעלה לתפילה, ולכל דבר שבקדושה, וכמו 
שכתוב 'ועבדך ירא את ה' מנעוריו' - שזו 
החבורה הזו. וכך אנחנו אומרים באקדמות, 

"קביעין כן תהוון בהנהו חבורתא". 

כאיש אחד בלב אחד
משא רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א
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עשרות שולחנות, מאות תלמידי חכמים בני 
עלייה, ועשר שנים. והשולחנות האלו מקפלים 
בתוכם את כל הסיפור כולו, את אותו סיפור 
מופלא של בניית מקום תורה מובדל בלתי לה' 
לבדו, בית לשמו ולתורתו, מקום שהוקם באמונה 
שבו יגדלו ויצמחו תלמידי החכמים המופלגים 
של הדורות הבאים, מקום שנבנה במתי מעט, 
ועתה היינו כחולמים, קם ונהיה, אבן שואבת 

למבקשי התורה, ממנה ישקו לכל העדרים. 

וכנגד העם – בשולחן הכבוד ישובים רבותינו 
ראשי הישיבה שליט"א מורינו המשגיח שליט"א 
רבותינו הרמי"ם שליט"א וכלל רבני הישיבה 

שליט"א, כשהתרגשות מרובה ניכרת על פניהם, 
נחת מהזריעה בדמעה מעמל אינסופי במסירת 
התורה בהרבצתה יום יום שעה שעה, בהעמדת 
דורות תלמידים בעומקה של תורה ביסודות 

ההבנה ובהירות השמועה. 

אודה ה' מאוד
עם סיום תפילת מעריב, פתח מנחה המעמד, 
ידידינו הרב חיים שמואל שוורץ שליט"א, 
בדברים נרגשים על רוממות העת וגודל השעה 
בו מתאחדים כלל בני החבורה בוגרי הישיבה 

הקדושה המאוחדים בתורתך, בזמן קבלת התורה.

אחר דברי הפתיחה הזמין אל דוכן הנואמים 
את בוגר הישיבה הרב מאיר טאוב שליט"א, שזכה 
לכתוב בעצמו את ספר התורה בשלימות ובהידור 
לשם מצוות כתיבת ס"ת, לשאת דברים ולהודות 

לרבש"ע על הזכות הגדולה שנפלה בחלקו. 

בדבריו פתח "יש להבין מה השמחה הגדולה 
והמיוחדת שבהכנסת ס"ת. והרי לכאורה כבר 
ישנם מאות אלפי ספרי תורה בעולם ומה העניין 
הגדול כשמכניסים ס"ת חדש להיכל. וכן יש להבין 
מהו העניין הגדול שמקבלין פני הס"ת החדש 
כשמכניסים אותו להיכל בספרי תורה ישנים?"

"אומרים על זה בשם הרב מפוניבז' שהיא היא 
המיוחדות של הכנסת ס"ת. דווקא בזה שספר 
התורה הוא בדיוק אותו הדבר כמו כל הקודמים 
אליו, דווקא בזה שהוא לא נשתנה במאומה בכל 
הדורות ונשאר בדיוק כמות שניתן בהר סיני. 
וזהו גם העניין להוציא הספרים הקודמין לקבל 
את פניו כדי להראות ולהודיע שאותם הספרים 
עברו במסורת במשך דורות ולא נשתנו באות 
אחת ובחידוש אחד. ועל זה השמחה הגדולה".

'אודה ה' מאוד ובתוך רבים אהללנו'. אני חייב 
להודות להקב"ה על הזכות הגדולה שזיכה אותי 
להשלים את המצווה האחרונה שבתרי"ג מצוות, 
כמו שכתוב 'ועתה כתבו לכם את השירה הזאת'. 
שזוהי אולי המצווה הארוכה ביותר בתורה, וברוך 
ה' שעזרני לבוא לידי כך, וכמו שהגמ' במנחות 
אומרת 'כתבם, מעלה עליו הכתוב כאילו קיבלם 
מהר סיני'. וביותר אודה על שזכיתי לכתוב את 
זה שלא על חשבון הסדרים והלימוד, ואף על 
כך שזיכה אותי הקב"ה להכניס את הס"ת לק"ק 

חניכי הישיבה דעטרת שלמה".

דבריו  הודה במהלך  הרב טאוב שליט"א 
לבני המשפחה שיחי' שסייעו לו בקיום המצוה 
הנפלאה הזו, בסיום הדברים ביקש להודות 
בשם כלל בוגרי הישיבה הקד' לרבינו ראש 

הישיבה הגרש"ב סורוצקין שליט"א על כי עזה 
כמוות אהבה, על גידול ודאגה ברוח ובגשם לכל 
תלמידי ובוגרי הישיבה כבנים ממש, את הדברים 
סיים בתפילה נרגשת ש'נהיה אנחנו - כולנו - 
וצאצאינו וצאצאי עמך בית ישראל כולנו יודעי 

שמך ולומדי תורתך לשמה'. 

וכל בנייך לימודי ה'
במרכז המעמד נשמעו משאותיהם של רבותינו 
ראשי הישיבה שליט"א כשהתרגשות מרובה 
ניכרת בדבריהם ממראה הוד בני הישיבה, פירות 
הגידולים, מבקשי ה' באי אוהל מועד שבדורנו. 
במשאות נשמעו דברי חיזוק ורוממות בגודל 
השעה, בעבודת קבלת התורה ובהודאה הגדולה 
להשי"ת על הזכות להיות נמנים על בני אותו 
בית ועד לחכמים - בית מסירת התורה בטהרתה 
שלא תמוש מפיהם ומפי זרעם עד עולם )המשאות 

המלאים במסגרת(. 

מרשים  בשילוט  הוכרז  הכינוס  במהלך 
במבואות הכניסה לאולם על הקמת גמ"ח "חברים 
לעטרה" לכלל בוגרי הישיבה הקד' לסייע בעדם 
במתן הלוואות וסיוע שיש בו ממש, בהחזרים 
נוחים מאוד – איש לרעהו יעזורו ולאחיו יאמר 

חזק. כן צוינו אפשרויות המעקב אחרי ההודעות 
והעדכונים השונים בקו המידע של בוגרי הישיבה 

ובמייל היעודי לבוגרי הישיבה. 

לקראת סיום המעמד הוקרנה מצגת ייחודית 
ומרגשת מהוויתה של הישיבה, המגוללת את 
קורותיה מיום היווסדה ועד פריחתה והתעצמותה 
הגדולה כהיום הזה, ובדקות ספורות הוצגה לעין 
כל אותה סייעתא דשמיא מופלאה המלווה את 
הישיבה הקדושה מיום היווסדה, תחת צילם של 
מוסרי התורה ומעמידיה רבותינו הגדולים ראשי 

הישיבה ורבניה שליט"א. 

עם סיום המעמד קיבלו בוגרי הישיבה מזכרת 
ייחודית מהמעמד סט חיתוך יוקרתי לשולחן 
שבת קודש, המעמד ננעל בשובם של מאות 
תלמידי החכמים בני העליה, בתחושה מופלאה 
על הזכייה להיות העידית שבעידית שבנוחלי 

התורה בדורנו, חקוקה על לוח הלב לעד.  

איש איש שבו אל ביתם, נוצרים בלב את 
אותם שעות ספורות, את רגעי ההוד הנדירים, 
רגעי שיבה אל מקור יניקת החיות, אל אותם 
אבני דרך שסללו והכשירו בעבור כל אחד ואחד 
את הדרך העולה בית ק-ל, העלייה בהר ה' ואת 

השורשים והיסודות המלווים נצח.   

בהיכל בית המדרש

היום זה חמישי בסיוון. היום של ה'נעשה 
ונשמע'. בספר חמדת ימים מובא שמעמד הר 
סיני לא התחיל רק בשישי בסיוון, אלא כבר 
מראש חודש סיוון. וכמו כן כתוב בחי' רי"ז 
הלוי על התורה בפרשת משפטים: 'כל הכתוב 
בפרשת החודש השלישי הוא בכלל מעמד הר 

סיני והמצווה לדורות'.

כל אחד ואחד צריך לזכור את מעמד הר 
סיני כולל הפרשה כולה, כך כתב הרב מבריסק 
בפשיטות בלי להביא ראיות. וכתוב באלשיך 
הקדוש שבימים אלו הטהרו כלל ישראל 
והתקדשו עד למעמד הר סיני, אבל 'פסקה 
זוהמתם בתחילה מראש חודש'. וכל זה כבר 

מופיע באופן דומה בספר חמדת ימים.

ומוסיף החמדת ימים שכשם שאז היה 

'פסקה זוהמתם' וכסדר נטהרו והתקדשו 
עד שבאו למעמד הר סיני, כך זה גם לדורות. 
דהיינו, שהימים האלו שמראש חודש סיוון ועד 
השישי בסיוון, הם ימים המסוגלים להיטהרות 

ולהתקדשות.

אנחנו עומדים עכשיו בסעודה לכבודה של 
תורה, וזהו עניינו של יום הנוגע לכולנו. היום 
הזה קיבלנו על עצמנו 'כל אשר דיבר ה' נעשה 
ונשמע'. זה היום שאנחנו צריכים להחזיק את 
זה אצלנו ולא להסיח דעת מזה. וכמה שנתכונן 

בעצמינו, ככה נזכה לקבלת התורה.

כתוב בגמ' 'לא היו ימים טובים לישראל 
כחמישה עשר באב', שאיתא שהוא היום 
בו פסקו לכרות עצים למערכה. וכתב על זה 
ברשב"ם שכיוון שזוהי מצווה הנמשכת, הרי 

שסיומה זהו יום טוב ויום משתה ושמחה. 
ועניין זה הוא אף במעמד סיום כתיבת ספר 
תורה, ובפרט שהוא גם מתקיים ביום בו 
מסיימים לספור את העומר, ששניהם הם 
מצווה הנמשכת וזוכים הכל לברך על המוגמר 
באותו היום, וודאי שזהו יום של שמחה ויום 

טוב.

אשרינו מה טוב חלקנו שזכינו לזה, יהי"ר 
שכולנו נזכה לומר היום 'כל אשר דיבר ה' 
נעשה ונשמע', להתקדש ולהיטהר ולהפטר 
מזוהמת עוה"ז, ולהדבק כמה שיותר בתורה 
הקדושה, בעמלה ובשקידתה. ושנזכה בעזר 
ה' מחר ביו"ט שאז הקב"ה פותח לנו שערים, 
שכולנו נזכה לקבל התורה מפיו יתברך, כמו 

שכתוב 'המלמד תורה לעמו ישראל'.

זכירת מתן תורה בכל עת 
משא רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד שליט"א

חיי היומיום והשגרה המהירה, 
מקשים עלינו פעמים רבות לחוש 
התרוממות רוח המעלה את הנפש 
טפחיים מעל הקרקע. תחושה זו 
מתגברת בכל ערב חג, ומתחדדת 
בפרט בערב חג השבועות אשר 
משתלב תמיד בתוך שגרת החיים 
ממש - בשונה למשל מערב פסח או 
מירח האיתנים.  אך נדמה כי בשנה 

זו הכל היה שונה. 

המעמד האדיר של הכנסת ספר 
ודברי  הנפלא  הכינוס  התורה, 
הרוממות מראשי הישיבה, שאבו 
אותנו לפסגה הנכספת והיו בדיוק 
ברגע הנכון ובמקום הנכון. כמובן 
הרוממות  עוצמת  את  שלתאר 
אי אפשר,  במעמד  כולם  שחשו 
אבל לומר שזה עדיין מורגש בלב 

אפשר ואפשר.

באותו ערב, כשחזרתי הביתה 
עם המגש המכובד, ניסיתי לתמצת 
את  שמעתי  שהיה,  מה  לעצמי 
עצמי מספר בבית את סיפורם של 
הציפורים, איך יופיה של הציפור 
הופך  ונדירה,  מיוחדת  יפה  הכי 
כשרואים  ערוך  לאין  ונדיר  יפה 
אותו עם כל הלהקה יחד. ממש כך, 

ההרגשה הנפלאה של להיות 'חלק 
ממשהו גדול', הרי זה דבר כה מיוחד 
להיות 'בוגר' של הישיה"ק, אבל 
כאשר  מתקבצים יחד ואתה חלק 
מתמונה גדולה ומרהיבה התחושה 
היא עוצמתית ונדירה פי כמה. נאה 
הוא השם שנבחר למעמד, 'בברית 
יחד' שתי מילים המבטאות באופן 
המדוייק ביותר את תמצית הרגע 

הנשגב.

ואולם, הדבר החזק מכל מבחינתי 
היה הרגשת הקשר המיוחד שכל 
אחד מאיתנו הרגיש וקיבל מרבותינו 
ובפרט  שליט"א  הישיבה  ראשי 
הגרש"ב  ישיבה  הראש  ממורינו 
שליט"א. היטיב להגדיר זאת המנחה 
במעמד 'כשראש ישיבה מתיחס לכל 
אחד כמו בן אהוב, ממילא כל אחד 

מתיחס אליו כאבא'. 

שעבור  לומר  ניתן  למעשה 
המשתתפים שנכחו במקום שורות 
אלו מעט מיותרות, כי כל מי שהיה 
שם הרגיש זאת כמוני, ובכל זאת 
'תמונות'  במספר  לשתף  אבקש 

שתפסו את ליבי במעמד. 

בזוית  נפלא היה לראות  כמה 

האולם את רבני הישיבה גוזזים 
תלתל מתוק לילד 'חלאקה', בן בכור 
לאחד מבוגרי הישיבה. משמעות 
- אלו  לבניך'  ב'ושננתם  נוספת 

התלמידים.

מלבד דבריהם המרוממים של 
ראשי הישיבה כשלעצמם, הייתה 
כאן גם מין שיבה לספסל הישיבה, 
שיבה למנגינה המיוחדת של מורינו 
רה"י הגר"ח שליט"א בהיותו מאיר 
בדברי תורה, מרוממים וחודרים, רק 
מלראות את ההארת הפנים ונעימות 

הדברים הלב מתרומם ומתרונן. 

ם  די התלמי את  לראות 
המתקרבים, מתאספים, ומשתדלים 
שלא להפסיד אף מילה מדבריו 
המעוררים של מורינו רה"י הגרח"מ 
שליט"א, כאילו ישובים הם בהיכלה 

של הישיבה.

לשמע דברי מורינו רה"י הגרש"ב 
טעם  בזיכרון  עולה  שליט"א, 
בגישמעק  השיעורים מהישיבה, 
הנפלאה  במתיקות  מהחידוש, 

ובעריבות.

 ואיך ניתן להחמיץ את המראה 
המלבב הנשקף מן  המזרח, את 

ה'שלום עליכם' של בוגרי הישיבה 
לרבני הישיבה, המבט של אהבת 
הרב לתלמידיו ותלמידים לרב, היש 

משהו שישוה לזה?... 

כשסביב  השולחנות,  והסיבת 
השולחנות  מעשרות  שולחן  כל 
הפרוסים באולם, יושבים אגודות 
אגודות, שומעים ומשמיעים, תוך 
שזכינו  מי  על  לה'  מודה  שהלב 
להיות, ועל מה שאנו זוכים להיות 

חלק ממנו.

של  זו  ששעה  רצון  יהי  ובכן, 
קורת רוח תינצר בלבבות ותמשך 
לעד. שהפנים השוחקות שהראה 
לנו הקב"ה במקום התורה הכל כך 
נפלא הזה, ימשיכו לנצח. שהרוממות 
ועבודת ה' שרואים אצל כל אחד 
מבני העליה היוצאים מהישיבה, 
אשר למען האמת אינם יוצאים 
כלל ועיקר, כי אם  נשארים לתמיד 
חלק מהמקום המופלא הזה, חלק 
מהשטייגען הזה והגדלות העצומה 
הזו. שכל זה רק ימשיך ויגדל, ושנזכה 
לראות את מקום התורה הזה פורח 
בהמ"ק  בבנין  ה',  בית  בחצרות 

במהרה בימנו בקרוב ממש.

טור אישי מאחד מבוגרי הישיבה שליט"א רשמים מהכינוס 

6263



כתוב בפסוק 'אז נדברו יראי ה' איש אל 
רעהו, ויקשב ה' וישמע'. על מעמד קיבוץ 
יראי ה', שמתכנסים יחדיו עמלי התורה כדי 
לבטא דרך וכיוון בקשר לבורא עולם דרך לימוד 
התורה, על עצם הכינוס הזה, כתוב ויקשב ה'. 
כי על עצם העובדה שיש כינוס של יראי השם, 
כבר יש הקשבה של הקב"ה. אבל מלבד זאת 
ובתוספת לזה כתוב גם הבטחה נפלאה, לא 
רק ויקשב ה', אלא גם וישמע. כי כשמתכנסים 
יחד יראי ה', אז הקב"ה שומע, זה זמן של עת 
רצון, זה זמן של בקשה, של ויקשב ה' וישמע.

כתוב בנביא 'שאי סביב עינייך וראי כולם 
נקבצו ובאו לך'. הנביא מתנבא על זמן הגאולה, 
שאז יש את גילוי ה' הגדול ביותר, של ניסים 
גדולים ושל כבוד שמיים, ובכל אופן כתוב 
בפסוק 'שאי סביב עינייך וראי'. כי לא מספיק 
להיות שם אלא צריך גם להתבונן, צריך לראות, 
צריך לנסות ללמוד מה רואים. לא מספיק 
שחווים את הדברים ונוכחים בגאולה, צריך 
גם שיהיה 'שאי סביב עינייך וראי כולם נקבצו 

ובאו לך' - לשאת עיניים ולראות ממש.

אני חושב שהרגע הזה, המעמד הזה שאנחנו 
עומדים בו, הוא לקיים את ה'שאי סביב עינייך 
וראי'. להתבונן ולראות ולהמשיך להתפלל גם 
הלאה, אבל העיקר להודות ולהלל על אותו 
נס גדול שבקיום הישיבה הקדושה על כל 
ענפיה, לראות את הסייעתא דשמיא הגדולה 
שמלווה אותנו, את תלמידי החכמים המופלגים 

שנמצאים פה.

אני לא יודע כמה מקומות יכולים להעיד על 
כזה ציבור של תלמידי חכמים ששוקדים יומם 
ולילה, בין בעיונה של תורה, ובין בעמקותה, 
ובעסק ידיעתה. לשאת עיניים ולראות את זה 

ולהודות להשי"ת בכל יום ויום.

כתוב בגמ' 'ארבעה חייבים להודות, חולה 
שנתרפא מחוליו, יורדי ימים שעלו מן הים, 
והולכי מדברות שהגיעו למקום יישוב והיוצא 
מבית האסורים'. זה וודאי שבכל רגע ורגע 

יהודי צריך להודות להקב"ה על כל החסד 
הגדול והניסים העצומים שהוא עושה איתנו 
בכל יום ויום. אבל אנחנו רואים שיש עניין 
שהברכה של ההודאה כתובה דווקא כשנתרפא 
וכשעלה מן הים וכשהגיע למקום יישוב ויצא 
מבית האסורים. מתי שנגמר הנס ומסתיים, אז 
כתובה הברכה של ההודאה. לא באמצע הנס.

אני יכול להעיד שמיום קיום הישיבה הקד' 
רואים את הניסים הגלויים ממש בכל רגע 
ורגע, את הסיעתא דשמיא בהעמדת תלמידי 
חכמים כאלו מופלאים, הסיעתא דשמיא של 
תורה בטהרתה, תורה בעיונה, תורה בעמקותה, 
תורה בידיעתה. אבל עכשיו, כשיושבים פה 
כל מאות מאות בוגרי הישיבה הקדושה בשנת 
העשור לישיבה, זהו זמן הודאה נוסף לבורא 
עולם. כשרואים בחינה מסוימת של סיום 
'מעשה נס ההקמה' של הישיבה הקד', את 
התוצאה של ההשקעה הגדולה, את תלמידי 

החכמים שיושבים פה.

כל אחד יכול להסתכל ימינה ושמאלה, 
'שאי סביב עינייך וראי כולם נקבצו ובאו 
לך', תלמידי חכמים, עמלי התורה ביגיעתה 
בהבנתה ובעמקותה, שלמות נפלאה. צריך 
פשוט להגיד פה 'שהחיינו וקיימנו והגיענו 
לזמן הזה'. לראות את הנס בשלמותו, את 
הפירות הנפלאים, הניסים הגלויים, זר לא יבין 
זאת! ומי שלא חי בתוך הישיבה הקד', מי שלא 
גדל בין כותלי בית המדרש וקיבל מתורתם 
של רבותינו ראשי הישיבה שליט"א לא יכול 

לחוש ולהבין את זה לעולם.

אבל אני רוצה לומר עוד נקודה אחת, זכינו 
ברוך ה' שהרה"ג ר' מאיר שליט"א עשה גם 
סיום מצוות כתיבת ס"ת והכנסת ס"ת בערב 
קבלת התורה, ואני רוצה לעמוד על עוד קשר 
ושייכות בין המעמד הגדול הזה לקבלת התורה 

מחר. 

התורה  'אין  שכתוב  מה  יודעים  כולנו 
מתקיימת אלא במי שממית עצמו עליה', 

הקיום של התורה שאנחנו רואים פה, הגדילה 
והצמיחה של תלמידי חכמים כאלו מופלאים, 
זה וודאי שרואים פה את 'התורה מתקיימת'. 
אבל יש פה עוד חלק, הרמב"ם מוסיף: 'אין 
התורה מתקיימת אלא במי שממית עצמו 
יכולה  דהיינו שהתורה  באהלי החכמים'. 
באהלי  אותה  לומדים  אם  רק  להתקיים 

החכמים דווקא.

כתוב פה שאדם הנמצא באוהל תלמידי 
החכמים, בחיבור תלמידי החכמים, במקום 
תורה שמגדל ומרומם ביחד עם תלמידי חכמים 
גדולים, אז התורה מתקיימת אצלו. יש אהלי 
החכמים מסוים, ויש אהלי החכמים אחר. 

ולא קרב זה אל זה.

יש אהל חכמים שכל המקום שלו התייחד 
לגדילה ולהתעצמות התורה, כמו המקום 
הקדוש הזה, בצמיחה ובפריחה המיוחדת 
למקום תורה הזה. ובזה זכתה ישיבתנו ברוך 
ה'. שאנחנו, כל בני הישיבה, זכינו ללמוד ולגדול 
באהלי חכמים המסוים הזה, שהתקיים בנו 

'ותן חלקינו' בתורתך.

ומי שיודע לקחת אתו הלאה את מה שקיבל 
וינק מהמקום תורה הזה, ומי שיודע לחיות 
עם זה הלאה ולקחת ביחד אתו את אהלי 
החכמים, אז גם הדורות הבאים ייראו ככה. 
כי אהלי החכמים זה חלק גדול מלימוד התורה 
ובקבלת התורה ממש, וזוהי ההבטחה של 
הרמב"ם שהתורה מתקיימת במי שממית עצמו 

באהלי החכמים.

אשרינו שזכינו שאהלי החכמים שלכם, 
שהקב"ה שתל אתכם במקום הזה, ניכר עליכם 
בכל מקום ובכל עת, יזכנו הקב"ה שנלך עם 
התורה שקיבלנו באוהלי החכמים ונמשיך 
את זה כאיש אחד בלב אחד, ללמוד וללמד 
לשמור ולעשות ולקיים ותתקיים בנו התורה 
שקיבלנו באוהלי החכמים שלא תמוש מפינו 

ומפי זרעינו עוד עולם.

שהחיינו וקיימנו והגיענו לזמן הזה 
משא רבינו ראש הישיבה הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א

רבותינו שליטא במעמד

מייסוד הכולל ועד רעיון הקמת הישיבה
העיר ביתר, עיר מלאה תורה ועבודת ה', הוקמה לפני כשלושים 
שנה לציבור יראי ה' בני היהדות החרדית, עם הקמת העיר, וביתר 
שאת במהלך השנים, נוסדו ברחבי העיר קהילות רבות של משפחות 
אברכים בני תורה, ובעיקר משפחות אברכים צעירים שהגיעו 

להתגורר בעיר, התבססו בה ופרחו ותקעו יתד בל ימוט. 

במהלך השנים, עם התבססות הקהילות התורניות בעיר, זכתה 
העיר שקול התורה ועמלה נשמע ברמה ברחבי העיר בתלמודי 
התורה, בכוללי האברכים ובקהילות הקודש בעיר, כשבמרכזם 
של כוללי האברכים בעיר עומד לתהילה ולתפארת הכולל שע"י 
הישיבה הקד' שנוסד לפני כעשרים שנה, והיה למעשה הכולל 
השני שנפתח ע"י הישיבה הקד', לאחר ההצלחה הגדולה בכולל 

ובישיבה לצעירים בבית שמש.   

דא עקא, שלמרות הגידול והשגשוג הרב בהתפתחות קהילות 
האברכים ובני התורה, ישיבה לצעירים מצוינים ובני עלייה טרם 
הוקמה בעיר, ובני העלייה מחשובי ויקרי קרתא נסמכו על קשת 
הישיבות המצוינות בערים הסמוכות לביתר, בירושלים עיה"ק 
ובעיר בית שמש, כשמטבע הדברים תלמידי הישיבות לצעירים 

היו נודדים בדרכים כמעט כל יום, או אחת לכמה ימים, לחוק 
תלמודם שבישיבות לצעירים בערים הסמוכות. 

מה גם שבשל הסיבה שמשפחות רבות אשר העתיקו את מושבם 
לעיר היו משפחות צעירות שהגיעו להתגורר בעיר לאחר החתונה, 
טרם הגיעו תלמידי כיתות ח' לשיעור המספיק לייסד 'ישיבה 

למצוינים'.

אגב, מתוך בני כיתות ח' שלקראת השנה הבאה היו מכתתים 
את רגליהם לישיבות מחוץ לעיר היתה במשך שנים ארוכות, 
באופן קבוע מידי שנה בשנה, קבוצת בני עלייה מיוחדת ממצויני 
המצוינים בעיר שהיו עולים לישיבת 'אור אליעזר' שע"י הישיבה 

הקד' בעיר בית שמש. 

הציפייה להקמת ישיבה בעיר
עם ריבוי המשפחות והגידול בקהילות בני התורה בעיר והגדילה 
הטבעית של מחזור התלמידים בכיתות ח' משנה לשנה, הורגש 
הצורך הרב שהפך לחיוני ממש, לייסוד ישיבה בתוככי העיר עצמה 
ולבניית מקום תורה שיהיה מקום לגדול ולצמוח להיות גדולים 
בתורה כבני עלייה מובהקים, בלא להיזקק לשולחנם של אחרים. 

אשרי יושבי ביתך

תשנ"ה-תשפ"ד: 

ל+חבלי  ששב  היסטורי  יומן 

היכלי  של  ההקמה  ולרגעי  הלידה 

 | הקד'  הישיבה  של  התורה 

עשרים ותשע שנות הישיבה הקד'

פרק שישי בסדרה 

 אוהב ה' שערים המצוינים בהלכה מכל משכנות יעקב: 
אחת עשרה שנים להקמת הישיבה לצעירים שע"י הישיבה הקד' בעיר ביתר עילית 
• על השתלשלות ההקמה, על ההצלחה והסייעתא דשמיא העצומה, ועל הטפחיים 

 שהוגבהה העיר ביתר כולה • מהקמת הכולל השני של הישיבה הקד' 
ועד הקמת הישיבה לצעירים השישית של הישיבה הקד' עשור אחרי
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תשנ"ה – תשפ"ד: 

וכמו שכבר הורו חכמי וזקני ישראל זיע"א שבגיל הישיבה קטנה 
ראוי הוא שיהיה התלמיד בישיבה סמוכה לביתו, ובפרט כשהדבר 
היה כרוך בטלטולי דרכים רבים, בביטול תורה וביטול שעות רבות 
על זמן הנסיעות, וכבר אמרו חז"ל שכל הדרכים בחזקת סכנה.     

במשך מספר שנים 'עלו וירדו' הדיבורים בענין בקרב רבני העיר 
ופרנסי הקהילות, אולם טרם הגיעה השעה ועוד לא בשלה העת, 
ומסיבות שונות לא הוקמה עדין ישיבה כזו שתתאים ברמתה 
לבני העלייה המצוינים בעיר, ועל כן למרות הרצון הרב לא הגיע 

הרצון לכלל מעשה.   

אלא, שעם התרבותם של משפחות בני התורה האברכים בעיר, 
לצד התרבות תלמידי כיתות ח' מהמשפחות הצעירות בעיר בלעה"ר, 
התעצמה והתגברה הדרישה מצד הציבור בצורך הרב, לצד הימצאות 
האפשרות המעשית לייסד ישיבה מקומית למצוינים מבני העיר. 

על אף הדרישה הרבה שהגיעה מהציבור, בלב הרבנים ופרנסי 
הציבור קינן החשש, מכיוון שכדי להקים ישיבה כראוי אליה ירצו 
ללכת העידית שבעידית ולבחור בה מתוך הישיבות אליהם הורגלו 
ליסוע בערים הסמוכות, ברור הדבר כי רק אם תיחשב הישיבה 
להיושבות ראשונה במלכות התורה ותהא בעלת שם טוב להצלחה 
בעז"ה, ירצו העידית שבעידית להגיע אליה, מטעמים אלו רבו 
ההתלבטויות והספיקות בדרך, כשביני וביני שוב נדחו הדברים, 

עלו וירדו כלעומת שבאו. 

ההחלטה נפלה 
היה זה לפני אחת עשרה שנים, שנת תשע"ג, כשקבוצת אברכים 
חשובים ומופלגים גמרו אומר שהגיע הזמן לייסד ולהקים ישיבה 
שתהיה בע"ה למגדלור של תורה ויראה ותהא בית למבקשי ה' בני 
עלייה, ראוי לציין לטובה את הרה"ג ר' אשר גרוס שליט"א מראשי 

החבורה בכולל בעיר ביתר שיזם ופעל גדולות ונצורות בענין. 

לשם כך ובברכת רבני הקהילות פנתה משלחות מרבני העיר פרנסי 
הקהל ונציגי האברכים לרבינו ראש הישיבה הגרש"ב סורוצקין 
שליט"א על מנת שיאות להקים ישיבה בעיר, בחינוכה וברוחה 
של ישיבת 'עטרת שלמה', שכבר פקיע שמה בכל עולם התורה 
בהצלחתה הגדולה בכלל הישיבות ברחבי הארץ, בבית שמש, 
ירושלים, בני ברק, מודיעין עילית, ואופקים, שנודעו בהעמדת 
תלמידים בני עליה, בדרכה ובחינוכה לאות ולמופת, ונודעו בסייעתא 
דשמיא המופלאה שליותם מראשיתם, כשהדבר ברור לכולם שאם 
אכן תיאות הישיבה הקד' להקים את הישיבה החדשה בעיר הרי 
שבעז"ה תצליח הישיבה להיות אבן שואבת לבני עליה ומבקשי ה'. 

ומשהועלו הדברים בפני רבינו ראש הישיבה שליט"א, שזה אך 
כעשור קודם לכן עמד וטרח להקים בעיר כולל אברכים מצוינים 
להרביץ תורה ולהעמיד ולהרבות התורה בעיר, ועתה שוב מגיעה 
ובאה הבקשה להרבצת בעיר להוסיף ולהרבות בתלמידים הגונים, 
לרומם קרנה של תורה בעיר, נבחנו הדברים ונידונו הצדדים ונתוני 
המקום, ונמצא כי אכן ההיתכנות להקמת מקום תורה גדול לה' 
ולתורתו ולהצלחת הישיבה בעז"ה מרובה מאוד, ובס"ד יהווה 
הדבר לריבוי תורה מופלא ולהשפעה עצומה על כל שיעור הקומה 

הרוחני של העיר. 

לאחר מכן עלה רבינו ראש הישיבה שליט"א לבית בחזון איש 5, 
והעלה את הדברים בפני רבינו הגדול מרן רשכבה"ג מייסד ואבי 
הישיבה הגראי"ל שטיינמן זיע"א שעודד ותמך ביוזמת הקמת 
הישיבה שתהיה בע"ה ישיבה לבני עליה ומקום תורה שיאיר על 
כל העיר, ולאחר מכן רבינו מרן זיע"א בירך וחיזק את רבינו רה"י 
שליט"א, כשהוא משלחו להקים את הישיבה בעיר, ברוח ובהמשך 
לשאר הישיבות של עטרת שלמה, אותם ייסד ונתן עצמו עליהם.  

ומשהורה זקן, החלה הישיבה הקד' בתכנון ובהיערכות להקמתה 
מהמסד ועד הטפחות, כשרבינו ראש הישיבה שליט"א עומד על כך 
שבחירת התלמידים תהיה קפדנית ביותר באיכותם של התלמידים 

שיהיו בני עלי' מצוינים מבקשי תורה ועלייה.   

הקמת הישיבה 
לקראת הקמת הישיבה, מינה רבינו רה"י שליט"א את הגאון 
רבי שמחה זיסל כהנא שליט"א מחשובי התלמידי חכמים בעיר 
ב"ב לכהן כר"מ ש"א בבוקר ולשמש בראשות הישיבה, ולצידו 
מינה את הגאון רבי משה שצ'יגל שליט"א לכהן כמשגיח הישיבה 

וכר"מ ש"א אחה"צ.   

ואכן במהלך החורף נודעה הבשורה המשמחת ועוררה הדים 
רבים בציבור משפחות האברכים בעיר, כשבכל קהילות בני התורה 
בעיר מובעת שמחה וקורת רוח מרובה על החיזוק האדיר שתביא 
עימה הישיבה בכנפיה לעיר כולה, ומכך שאף עוד טרם נפתח 
הרישום, כבר נפל הדבר קם ונהיה ובע"ה מוקמת 'ישיבה' לבני 
עלייה מצוינים בעיר ביתר שתהיה בע"ה מקום תורה שלא יורד 
בהצלחתו ובמעלותיו משאר הישיבות בערים אחרות, אליהן היו 

נודדים התלמידים עד עתה.  

במהלך החורף התקיים כנס ייסוד הישיבה בעיר בהשתתפות 
עשרות רבות מחשובי האברכים בעיר שבניהם עולים בשנה הבאה 
לישיבה הקד', המעמד התקיים בהשתתפות רבינו ראש הישיבה 
שליט"א וראש הישיבה הגר"ש כהנא שליט"א, במעמד נשא דברים 
רבינו רה"י שליט"א על חשיבות מקום התורה הגדול שייבנה בעז"ה 
ועל דרכה של הישיבה הקד' בדרכי החינוך והעמדת התלמידים, 

ראש הישיבה הגר"א יונגרייז שליט"א בהנחת אבן הפינה

 רבינו ראש הישיבה הגאון רבי שלום בער סורוצקין
שליט"א במשא ביסוד הישיבה

כנס ייסוד הישיבה

וכן נשא דברים רה"י הגרש"ז כהנא שליט"א, המעמד הותיר רושם 
עצום על כל המשתתפים.  

אחד מהורי התלמידים שיחי' עימו שוחחנו מספר כי היתה 
הרגשה מיוחדת בעת הקמת הישיבה אותה הרגישו רבים כי בכך 
העיר ביתר משתנה מ'עיר ספר' ל'עיר ואם בישראל', מעין מה 
שאמרו חז"ל כי כרך שאין בו עשרה בטלנים שבטלים ממלאכתם 

ועוסקים בתורה דינה ככפר. 

כאמור, עם פתיחת עונת הרישום נרשם ביקוש רב ובס"ד נבחרו 
עשרים ושמונה תלמידים מצוינים בני עליה להיות שיעור המייסדים 
בישיבה, כשהם מגיעים מת"ת 'נטעי מאיר' שבגבעה A ומת"ת 
'נפש החיים' שבגבעה B ומת"ת מאה שערים, לקראת פתיחת 

הישיבה הקד' בראש חודש אלול שנת תשע"ג.  

פתיחת הישיבה
עת הגיע ראש חודש אלול התשע"ג, יום פתיחת הישיבה הקד', 
בהתרגשות עצומה ומרובה נפתחה הישיבה בראשות רבינו ראש 
הישיבה הגרש"ב שליט"א ועימו רבני הישיבה שליט"א, הישיבה 
נפתחה בקרוואן שכור ברחוב פחד יצחק שבגבעה B בעיר, 
כשהקרוואן מכיל את היכל בית המדרש, לצד פנימייה שיועדה 
לתלמידים למנוחת הצהריים, ואילו עזרת נשים של בית מדרש 

סמוך לישיבה, שימש 'חדר אוכל'. 

והיה אותו הקול 'קול התורה' בעוז ובשמחה, בחשק ובחדווה 
של בני העליה הרוכנים על משנתם ושקועים בתלמודם נשמע 
למרחוק, והשפעתו לאות ולמופת על כל האזור כולו ועל כל העיר 
כולה, כשללא ספק ניתן לומר שהישיבה חוללה מהפך בעיר ביצירת 
מציאות חדשה בה צעירי הצאן ה'צורבי מדרבנן' משמיעים קול 
תלמודם ברחובותיה ובמשעולי הדרכים, כשהם הולכים מביתם 
בבוקר ושבים לביתם בערב מתוך דברי תורה ואווירת רוממות 

נפלאה.   

לימים סיפר ראש הישיבה הגרש"ז כהנא שליט"א כי בעת שהציע 
לו רבינו רה"י הגרש"ב שליט"א לעמוד בראשות הישיבה אמר 
רבינו רה"י שליט"א כי ברור ובטוח הדבר כי לא ישיבה בלבד קמה 
כאן אלא העיר כולה תגבה ותתרומם עימה, וכפי שאכן כך היה. 

בשנה זו שמעו הבחורים את השיעור בבוקר מראש הישיבה 
הגרש"ז כהנא שליט"א שאף היה מוסר שיעור הלכה לאחר שחרית, 
ואת השיחות והשיעור אחה"צ מהמשגיח הגר"מ שצ'יגל שליט"א 
שאף עבר לקראת השנה הבאה מב"ב לגור בעיר ע"י הישיבה, 
בנוסף לכך היה מגיע רבינו ראש הישיבה הגרש"ב שליט"א לישיבה 
תמידין כסדרן הן למסירת השיעורים בסוגיות הנלמדות ולשיעורי 
חומש, הן לעמידה מקרוב אחר הצלחת התלמידים, והן לתפילות 
שחרית בישיבה אליהם היה מקפיד רבינו רה"י שליט"א להגיע 

בשנת הייסוד ולאחריה. 

וכשצוות הישיבה - גדולים עומדים על גביהם, מגדלים במסירות 
ובהשקעה עצומה, זכו בני הישיבה לייסד מקום תורה נפלא, שקול 
התורה נשמע ממנו בעוז בחיות ובשמחה, ולגדול ולהתעלות בתורה, 

בעבודה וביראה, בשקיעות בלימוד, בהתמדה וביגיעת ההבנה. 

הברע'ן שבתוך בית המדרש והכפור מחוצה לו 
אחד המאורעות הבלתי נשכחים בתולדות ימי הישיבה, היה 
באותו החורף, שנת תשע"ד, כשאת ירושלים וערי סביבותיה פקד 
חורף לבן, ובמשך למעלה מיומיים שלג כבד כיסה את העיר כולה 
ואת הכבישים בעיר, אי לכך התבטלו כל הנסיעות והשתבשו סדרי 
הלימוד במוסדות החינוך בעיר, אלא שבישיבה הקד' אין עצה ואין 

חכמה ואין תבונה נגד ה' ותורתו... 

שיש  רכבים  השיגה  אדירים  במאמצים  הישיבה  הנהלת 
באפשרותם לנסוע גם בשלג המכונים רכבי ארבע על ארבע, או 
רכבים המצוידים בשרשראות על הגלגלים, ואיתם הגיעו וחזרו כל 
התלמידים כל אחד לביתו, וכך זכתה הישיבה בס"ד שלא להשבית 

לימודה ולו יום אחד. 

אותו עמל בתורה מיוחד ונפלא בלתי נשכח נצרב בלב התלמידים 
עד היום, כשהכל זוכרים את הגישמע'ק והברע'ן שהיו באותם 
הסדרים, כשבחוץ שלג מכסה ארץ ובפנים אש להבת התורה בוערת.  

לקראת סוף זמן קיץ התשע"ד, נכנסו בני הישיבה להיבחן על 
כל ההספק שזכו ללמוד במהלך הקיץ אצל רשכבה"ג רבינו מרן 
ראש הישיבה הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל שקיבלם בחביבות מרובה, 
ובמשך שעה ארוכה שאל שאלות מיוחדות במסכת, כשהשאלות 
שנשאלו היו משולבות ושייכות הן ללימוד העיון בבוקר והן ללימוד 
הבקיאות אחה"צ, מרן זיע"א האזין לתשובות התלמידים ונשא 
ונתן עימם, בסיום המבחן בירך מרן זיע"א בקורת רוח מרובה את 
רבני הישיבה שליט"א וכן ברך את כלל התלמידים שיזכו להיות 

ת"ח ועובדי ה' באמת. 

במאמר המוסגר יצוין, כי למרות שכעיקרון התלמידים שבים 
לביתם בערב, בצהרים הבחורים נשארים בישיבה, וזאת בשל 
המרחקים בתוך העיר עצמה, כשהישיבה מצידה נותנת ארוחת 
צהרים ופנימייה לנוח, סדרי לימוד רבים במסכתות שונות יוסדו 
בישיבה במהלך השעות הללו, כשהתלמידים מצליחים לנצל את 

הזמן כראוי אף בשעות 'בין הסדרים'.

 כנס יסוד הישיבה, נושא דברים 
ראש הישיבה הגרש"ז כהנא שליט"א

הישיבה במשכנה הקודם

אלול תשע"ג. תפילת שחרית בישיבה
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תשנ"ה – תשפ"ד: 

בית גידול לתלמידי חכמים 
ואכן, זכתה הישיבה להוות בית גידול לתלמידי חכמים, ובסייעתא 
דשמיא מיוחדת שעמדה מיום הקמתה ומראשיתה ממש זכתה 
הישיבה להשמיע קול תורה ועמלה בעיר, כשקול ה'ריתחא דאורייתא' 
נשמע בהיכלה תמיד בתעצומות והיא זוכה לחנך ולהעמיד את 
דורות העתיד של כלל ישראל שתולים בבית ה' בחצרות אלוקינו 
יפריחו. בס"ד עצומה חתמה הישיבה את שנתה הראשונה בהצלחה 
יוצאת מן הכלל ממש, כשהכל רואים כי הסייעתא דשמיא המיוחדת 
המלווה את ישיבת עטרת שלמה בכל אתר ואתר כוננה והעמידה 

את הישיבה בהצלחה גדולה שכזו. 

לקראת הרישום לשנתה השנייה של הישיבה, שמע הצלחתה 
הרבה הגיע לאוזני כל בס"ד, ועל אף שרבים רבים הידפקו על 
דלתות הישיבה על מנת להתקבל אליה, קיבלה הישיבה מתוכם 
שלושים וחמש תלמידים בלבד, מצוינים שבמצוינים, שהצטרפו 

לכ"ח בני וועד המייסדים. 

לקראת השנה הבאה – שנתה השנייה של הישיבה, מינה רבינו 
רה"י שליט"א את הגאון רבי מאיר הלפרין שליט"א לכהן כר"מ 
לבני ש"ב בבוקר, הגאון רבי ינון יצחק קון שליט"א מונה לכהן כר"מ 
אחה"צ לבני ש"ב, ולמשיב בסדר שלישי מונה הרה"ג ר' אפרים הכהן 
קופולביץ שליט"א, לצד הרה"ג ר' שאול מירון שליט"א שכיהן כבר 

מהשנה הראשונה כמשיב ומשגיח אחה"צ.   

לאור התרבות מספר התלמידים ב"ה, הקצתה העירייה מתחם 
קרוונים בגבעה A, במעלה רחוב אם הבנים, והישיבה העתיקה 
את משכנה לגבעה זו, ללא ספק הייתה זו הרווחה משמעותית בכך 
שהיה קרוואן מרכזי להיכל הישיבה - לבית המדרש, לצד מספר 
קרוואנים בצידי המתחם לחדרי פנימייה לצהרים, ומאחורי בית 
המדרש קרוואן נוסף  למטבח וחדר האוכל, ובכך התחיל זמן אלול 

בשמחה ובחשק רב ובתחושת רוממות והתעלות. 

באלול תשע"ה, לקראת שנתה השלישית של הישיבה, עם עלותו 
של רה"י הגאון רבי שמחה זיסל כהנא שליט"א לכהן בישיבה הקד' 
בקריית הישיבה ובישיבה לצעירים שע"י הישיבה הקד' בב"ב ולצד 
מגוריו בעיר ב"ב וקושי הנסיעות מידי יום, הפסיק הגרש"ז שליט"א 
את מסירת השיעורים היומיים בישיבה, ובשנה הבאה אף את 
מסירת השיעור כללי, כשרבינו ראש הישיבה הגרש"ב שליט"א 
ממנה את הגאון רבי אליאב יונגרייז שליט"א, מגדולי מרביצי 
התורה בירושלים שנודע בניסיונו הרב להעמיד תלמידים לת"ח 

ובני עלייה, לכהן פאר ולעמוד בראשות הישיבה. 

במהלך שנת התשע"ז - לקראת השנה הבאה, התשע"ח, עת כבר 
שמעה הטוב של הישיבה הקד' נשמע למרחוק והושלש בשנות חזקה 
כשרבים רבים מתדפקים על דלתותיה, לצד גידוליה של הישיבה 
העולים לישיבות הגדולות וזוכים לכתר תורה וכתר שם טוב ההולך 
לפניהם, ובנוסף לכך עם הגידול הטבעי בקהילות בני התורה בעיר 
ובפרט במשפחות הצעירות הרבות בעיר שזכו עתה שבניהם עולים 
לישי"ק, חולקו השיעורים לשני שיעורים, כך יכלה הישיבה להגדיל 
את כמות התלמידים בכל שיעור. ואכן, למרות השנים המעטות 
מיום הקמתה, גבולות הישיבה התרחבו בתלמידים מצוינים העולים 

ומתעלים בין כותליה כשהישיבה קונה לעצמה שם של כבוד.  

היתה לראש פינה
כאמור, בכל תקופה זו טרם הגיעה הישיבה לשכון במבנה קבע, 
והשימוש כולו היה בקרוואנים שונים כשהמקום הארעי צר מלהכיל. 
לאחר מאמצים מרובים של הנהלת הישיבה הגיעה העת בשעה טובה 
בה זכתה הישיבה למצוא את המקום בו תשב הישיבה בישיבת 
קבע ברווח ובהרחבת הדעת כנאה וכיאה. בסיועם ובהשתדלותם 
המיוחדת והנמרצת בעמידה לימין הישיבה הקד', של רה"ע הרב 
מאיר רובינשטיין שיחי' וממלא מקומו דאז הרב יצחק רביץ שיחי', 
ניתנו האישורים לבנייה מתקציבי משרד החינוך ומפעל הפיס. 

המתחם בו יועד לקום הישיבה הקד' הוא במרכז גבעה B בעיר. 

מעמד אדיר לכבודה של תורה, מעמד הנחת אבן הפינה לישיבה 
הקד' התקיים ביום ד' אדר התשע"ז – יום היארצייט של מרן ראש 
הישיבה דטעלז הגר"א גורדון זצוק"ל, המעמד התקיים במקום 

היכל הישיבה בביתר עילית

הישיבה במשכנה הראשון

בו תוקם הישיבה הקד' ברחוב החוזה מלובלין, בראשות ראשי 
הישיבה ורבניה שליט"א ורבני העיר שליט"א. במעמד המרגש 
זכו כל התלמידים ובוגרי הישיבה לצקת מאבן הפינה, ולאחר מכן 

התקיימה סעודת המצוה.

מסיבות שונות התעכבה הבנייה עד שהושלמה בסייעתא דשמיא 
עצומה ברוב פאר והדר, ובשנתה השביעית של הישיבה הקד' זכו 
בני הישיבה לברך על המוגמר ולהיכנס בראש חודש אלול להיכלה 
החדש של הישיבה, בבניין רב קומות מרווח והדור לרווחת עמלם 
ויגיעתם בתורה הקד' של תלמידי הישיבה ועלייתם והצלחתם 

במעלות התורה והיראה. 

היום, בשנה האחת עשר של הישיבה הקד' זכתה הישיבה להיות 

מקום תורה מופלא ומרומם המתנוסס ומשפיע מהודו והדרו על 
כל העיר כולה. כשבין ספסליה למעלה ממאתיים תלמידים כ"י, 
שקועים בתלמודם יגעים בעמלה של תורה מחונכים וגדלים לעיון 

התורה ועמקותה ולהתמדה וידיעת התורה ועבודת ה'. 

תחת הנהגת ראש הישיבה שליט"א, המשגיח שליט"א ועימם 
כלל רבני הישיבה שליט"א הנותנים את כל כולם בהשקעה עצומה 
ושוקדים על טובתם והצלחתם של התלמידים ביחס אישי ובשימת 
לב מופלאה, זוכים בני הישיבה לעלות ולהתעלות ביגיעת התורה 
בעמקות התורה וביראת שמים מתוך עבודה בשמחת לב ושמחת 
חיים, כשמקום תורה גדול זה מגדל ומרומם עדרים של תלמידי 

חכמים לתהילה ולתפארת.  

דברי הימים
תעודת זהות

שנת ההקמה: 
אלול תשע"ג

מס' התלמידים ביום ההקמה: 
28

מס' התלמידים כיום:  
 200

מיקום הישיבה בהקמתה: 
רחוב פחד יצחק 

מיקום הישיבה כיום:
רחוב החוזה מלובלין 7

ישיבת "עטרת יוסף שלום" 
ביתר עילית

◄

 רבני הישיבה:

 הגאון רבי 
אליאב יונגרייז שליט״א

ראש הישיבה 
 הגאון רבי

 משה שצ'יגל  שליט״א
משגיח הישיבה

 הגאון רבי 
 נתן דרבקין שליט"א

בוגר הישיבה הקד' – קרית הישיבה 

 הגאון רבי 
מאיר הלפרין שליט"א

 הגאון רבי 
 ינון יצחק קון שליט"א
בוגר ישיבת - אור אליעזר

 הגאון רבי 
אורי גנוט שליט"א

 הגאון רבי 
עמרם קנטור שליט"א

 הגאון רבי 
לוי שושן שליט"א

 הגאון רבי 
 אליהו מאיר זיסקינד שליט"א

בוגר ישיבת - אור אליעזר

 הגאון רבי 
משה דיסקין שליט"א

 הרב הגאון 
ר' שאול מירון שליט"א

 הרב הגאון 
ר' אפרים הכהן קפילוביץ 

שליט"א

 הרב הגאון 
ר' אליהו רוט שליט"א

בנין הישיבה כיום
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סיקור קצר על פריחת הישיבה הקד' וגידולה, ועל המתרחש בין כותלי היכליהביני עמודי

ההכנות לחלוקה בירושליםההכנות לחלוקה בבני ברק

 הקבלת פני רבו במעון רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א

 הקבלת פני רבו במעון רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד שליט"א

 הקבלת פני רבו במעון רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א

ביני עמודי
סיקור קצר על פריחת הישיבה הקד' 

וגידולה, ועל המתרחש בין כותלי היכליה

ערבי פסחים 
לקראת חג הפסח קיימה הישיבה הקד' 'חלוקה' מיוחדת של ארגזי בשר לכבוד יו"ט, לבוגרי הישיבה הקד' שליט"א לכבוד הרגל 
ולכבוד התורה, החלוקה התקיימה מספר ימים קודם החג, בשמונה מוקדים ברחבי הארץ, ולראשונה היה הבשר משחיטת החבורה 
שע"י הישיבה הקד', השחיטה המהודרת בתכלית ההידור והדקדוק של רבני הישיבה שליט"א שנעשתה בהדרכת ובהכוונת גדולי 

ההוראה בדורנו שליט"א. 
לצד זאת קיימה הישיבה הקד' כמידי שנה את החלוקה המסורתית של מלבושי הכבוד, הכובעים והחליפות מבית רשת 'המקום 
הנכון' ו'לונדון טיילור', בעבור בני הישיבה הקד' נ"י, בני הישיבות לצעירים שע"י הישיבה הקד' נ"י וכלל חכמי ורבני הישיבה הקד' 

שליט"א די בכל אתר ואתר. 

עשירי קודש
חלוקה מיוחדת לכבוד הרגל התקיימה לבני העליה בני חבורת "עשירי קודש" עליה נמנים ב"ה רוב מניין ובניין דבני הישיבה הקד' נ"י שנמנו 

וקיבלו על עצמם שקיעות מוחלטת בעסק 
ובהתנזרות מהחזקת  בניתוק  התורה 
מכשיר טלפון נייד כשר עד חתונתם בעז"ה. 
בערב חג הפסח העניקה הישיבה הקד' 
תשורה מיוחדת לבני החבורה להוקרתם 
של בני העלייה ולכבוד התורה ויקר הערכת 
עמליה הדבוקים בה. הבחורים קיבלו כשי 
אישי שעון יוקרתי מהמותגים האיכותיים 
החלוקה  בחירתם,  לפי  והיוקרתיים 
התקיימה  בשישה מוקדים ברחבי הארץ. 

חייב אדם להקביל פני רבו ברגל 
כמידי מועד במועדו, במהלך ימי חול המועד דחג הפסח עלו ובאו תלמידי ובוגרי הישיבה הקד' שיחי' למעונם של רבותינו ראשי 

ורבני הישיבה הקד' שליט"א להקביל פני רבו ברגל, לשמוע דברי אלוקים חיים ולשמוח בשמחת החג. 

שבת התעלות    
במהלך ימי בין הזמנים, שבת רבינו ראש 
הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד 
שליט"א, בקהילת בוגרי הישיבה הקד' בעיר 
מודיעין עילית. בליל שבת קודש בין קבלת 
שבת למעריב נשא רבינו ראש הישיבה 
שליט"א שיעור בפני האברכים החשובים 
שהתקבצו מכל רחבי העיר להיכל הישיבה 

לצעירים לשעבר. 
בסעודה שלישית התקבצו ובאו בשבת 

אחים עשרות רבות מבוגרי הישיבה הקד' שיחי' ל'רעוא דרעוין' יחד עם רבינו ראש הישיבה שליט"א שנשא דברי חיזוק ורוממות 
בפניהם בדרכי העלייה וההצלחה בתורה ובעבודה, הסעודה נמשכה זמן רב בהתעלות הרוח ובשירה וזמרה לקל חי.   

רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד 
שליט"א נושא דברים בסעודה שלישית 

חלק מהקהל בסעודה שלישית

שירה חדשה שבחו גאולים  
בליל שביעי של פסח התקיים מעמד תפילה ואמירת 'קריעת ים סוף' ושירת הים בחצות הלילה, בישיבת בין הזמנים שע"י הישיבה 
הקד' בעיר בני ברק. המעמד התקיים בהיכל הישיבה לצעירים ברחוב חגי בעיר, בהשתתפות עשרות רבות מבני ובוגרי הישיבה 

הקד' שליט"א. 
קודם אמירת שירת הים, נשא רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א שיעור מיוחד בעניני החג וקריעת ים סוף, ולאחר 
מכן בשעת חצות נאמרה שירת הים פסוק בפסוק ברוב עם כשרבינו ראש הישיבה שליט"א עובר לפני התיבה. בסיום המעמד ערך 

רבינו רה"י שליט"א תפילה לזיווגים הגונים בקרוב. 

הלכות חג בחג    
חיזוק רב בקהילת בוגרי הישיבה הקד' שליט"א בעיר בני ברק במהלך חודש ניסן בו התקיימו כל התפילות בהיכל הישיבה לצעירים 
ברחוב חגי בעיר. בתפילות השתתפו קרוב למאה מבוגרי הישיבה הקד' המתגוררים בעיר המגיעים מרחבי העיר לתפילה בקהילת 

בוגרי הישיבה הקד' בעיר. 
במהלך חודש ניסן התקיימו שיעורים מפי רבותינו שליט"א בעומקה של הלכה. בשבת הגדול מסר רבינו ראש הישיבה הגאון רבי 
חיים פינשטיין שליט"א את 'דרשת שבת הגדול', ובשבת חול המועד מסר רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד שליט"א 
שיעור בהלכות החג. עוד מסרו שיעורים במהלך חודש ניסן, מורנו הגאון רבי יהושע וינברגר שליט"א, מורנו הגאון רבי יהודה ברמן 

שליט"א ומורנו הגאון רבי ישעיהו גינזבורג שליט"א.   

במלאכת קודש   
לקראת זמן קיץ הבא לטובה, יצאו כמידי שנה כלל עובדות הצוות ברשת הגנים של תלמודי התורה שע"י הישיבה הקד' העומד 
בניהול הגב' חיה אילן תחי', ליום גיבוש וריענון ואגירת כוחות עם תום זמן החורף המעובר ולקראת המשך זמן הקיץ הבא לטובה, 

עשרות עובדות צוות הגנים, הכולל את הגננות, המורות, הסייעות וגננות השילוב, השתתפו ביום הגיבוש. 
יום הגיבוש התקיים באולם הדור על חוף הים בנתניה, בסוף היום התקיימה דרשה מיוחדת מפי רבינו ראש הישיבה הגרש"ב סורוצקין 
שליט"א, בה עמד על זכותם של מגדלות הבנים לתורה, ועל העמל המרובה הנדרש להחדרת יראת שמים כבר מינקות ובפרט 

בדורנו אנו.

לכו לחמו בלחמי   
הצלחה גדולה ועצומה למיזם המיוחד "מלחמתה של תורה" שהוקם בישיבה הקד' בברכתם ובעידודם של רבותינו ראשי הישיבה 
שליט"א במהלך החורף בסיוע ארגון "תורה דיליה", גליונות מלחמתה של תורה מופיעים מידי מספר שבועות ובהם מובאים חידושים, 
הערות, קושיות ותמיהות, מבני החבורה נ"י שכותבים על הסוגיות דעיון ודבקיאות. בכל גיליון מובאות התגובות מבני החבורה, כשזה 

שואל וזה מתרץ, זה מקשה וזה מפרק, ומינה ומינה רווחא שמעתתא. 
לאור ההצלחה המרובה במהלך חודשי החורף בריבוי מלחמתה של תורה, כפשוטו, עלי הגיליון, והשתתפותם הנלהבת של מאות 
בני העליה נ"י בתוכנית המופלאה, החל הגליון לצאת בתדירות גבוהה בזמן הקיץ, כשבכל ערב שבת קודש יוצא לאור הגליון על 
הסוגייא הנלמדת עתה. כמו כן יצא לאור קובץ מיוחד בן מאות עמודים של כל גליונות מלחמתה של תורה מזמן חורף, יצוין כי לאור 
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ימא טבא לרבנן    
בערב ראש חודש אייר התקיים בכולל שע"י הישיבה 
הקד' במודיעין עילית, מעמד סיום על מסכת נזיר 
אותה למדו בחבורה שהוקמה לפני כשנה, לחבר 
תלמידי חכמים מופלגים שסיימו את לימוד המחזור 
הקבוע בכוללים, והוסיפו בלימוד מסכתות נוספות 

מרחבי הש"ס. 
המעמד התקיים בראשות רבינו ראש הישיבה הגרש"ב 
וראש הכולל הגר"א ברוורמן  סורוצקין שליט"א 
שליט"א, שנשאו דברים במעמד. עוד השתתפו הגר"א 
ברונר שליט"א מרבני הישיבה והכוללים, והגר"ש 
פריינד שליט"א ראש החבורה דמודיעין עילית, )סיקור 

נרחב בנפרד(. 

ההצלחה הגדולה, ביקשו ישיבות רבות מארגון תורה דיליה להצטרף למיזם המיוחד 
שהוכיח את עצמו בהצלחתו הגדולה בישיבה הקד'. 

עם סיכום תוכנית החורף עלו קבוצה מבני הקיבוץ בישיבה הקד' למעונו של מרן גאון 
ישראל הגאון רבי דוב לנדו שליט"א לשמוע דברי עצה והדרכה בעניני תלמוד תורה, 
מרן שליט"א עיין בגיליון במשך שעה ארוכה והביע קורת רוח מרובה מהוצאת הגיליון, 

לאחר מכן שמעו התלמידים דברי 
התורה,  בקניני  והדרכה  חיזוק 
במהלך הדברים התפעל ועודד מרן 
שליט"א את הוצאת הגיליון וכן הורה 
לעורר כי יש להיזהר במהלך כתיבת 
המשא ומתן של הלכה שיהיה באופן 
של כבוד זה לזה ולא בחריפות 
מרובה, בהמשך אף אמר בפני 
התלמידים כמה הערות בסוגייא 
הנלמדת להעלותם ע"ג הגיליון. 
במעמד השתתפו עוד הגרמ"א 
פרידמן שליט"א מרבני הישיבה 
הקד', והרה"ג ר' משה פרוכטר 

שליט"א יו"ר ארגון תורה דיליה.  

סיקור קצר על פריחת הישיבה הקד' וגידולה, ועל המתרחש בין כותלי היכליהביני עמודי

במעונו של מרן הגר"ד לנדו שליט"א

בריקוד במעמד לכבוד התורה 

חזו חזו בני חביבי. היכל הישיבה הקד' ביום תחילת זמן קיץ 

מרן שליט"א מעיין בגיליון קובץ מלחמתה של תורה 
של כל גליונות זמן חורף

שמחתי באומרים לי בית ד' נלך    
זמן קיץ התחיל בר"ח אייר בישיבה הקד' בקריית הישיבה ובכל בהיכלי התורה 
שע"י הישיבה הקד' די בכל אתר ואתר ביתר שאת וביתר עוז ובחיזוק עצום, 
בראשיתו של זמן ובעבודת ימי הספירה וההכנה לקבלת התורה. בישיבה 
הקד' בקריית הישיבה המשיכו בלימוד מסכת ב"מ והתחילו בלימוד פרק 
המפקיד, בכוללים שע"י הישיבה הקד' המשיכו בלימוד מסכת נדה, ובישיבות 

לצעירים שע"י הישיבה הקד' המשיכו בלימוד מסכת ב"ק. 
עם תחילת הזמן, שבו ועוררו רבותינו ראשי הישיבה שליט"א לבני הישיבה 
הקד' כי תורה מגנא ומצלא וכל הצלת עמ"י תלויה אך ורק בחיזוקנו בעסק 
התורה בלבד, וחובה עלינו להוסיף ולהרבות בחיזוקים לישועת עמו בקרוב.

"מקווה ישראל"   
בצער רב נודע על הסתלקותו של 
היקר באדם הר"ר יעקב ישראל 
גולן זכרונו לברכה, שנדב את כל 
הוצאות מקווה הטהרה בקרית 
הישיבה, בצנעה ובעילום שמו. 
מקווה הטהרה נתרם לפני מספר 
שנים ע"י הר"ר יעקב ישראל ז"ל 
ששמע מאחד מתלמידי הישיבה 
על כך ומעצמו נשא ליבו לתרום 
את כל הקמת המקווה, בנדיבות 
לב לזכות את הרבים, ולא חס על 

ההוצאות והדמים המרובים וכל  רצונו היה שיהיה המקווה אך ורק באופן המהודר 
והכשר ביותר, בתכלית כל ההידורים והדקדוקים. ואכן זכה לכך, וזכה לזכות בזה 

את הרבים, לצד שאר מעשיו הטובים. 
בני הישיבה ובוגריה מתבקשים להשיב טובה וללמוד לעילוי נשמתו של ר' יעקב 
ישראל בן משה, תהא נשמתו צרורה בצרור החיים וימשיכו זכויותיו הגדולות לעשות 

לו נחת רוח ועילוי לנשמתו.   

מקווה טהרה אגם מים בקרית הישיבה שנתרם 
ע"י הר"ר יעקב ישראל גולן ז"ל 

הגאון רבי עמרם פריד שליט"א במעמד, נראה עוד מנהל 
ת"ת מערב הרה"ג ר' מיכאל לוין שליט"א

 

 

 

 

 בס"ד

 צדקתו עומדת לעד
ידיד הישיבה אוהב התורה בצער רב וביגון קודר בפטירתו של ידידנו 

הרבות ולומדיה רודף צדקה וחסד נעים הליכות אשר נדבה רוחו אותו ל
מקוה מו עליה השלום ושקד ועמל בבניית תה לכבוד אתורה בטהר

 הטהרה בישיבתנו ברוב פאר והדר עד אשר גמר המלאכה
 נפשו בעבודת הבורא נזדכך ביסורים וקבלם באמונה ובתמימותמסר 

 ז"ליעקב ישראל גולן ה"ה 

 בן אברהם ומונירה מונאז'ם ע"ה
 נלב"ע ביום ראשון ד' אייר תשפ"ד

זכות התורה והטהרה תעמוד לו ותגן בעדו ויהיה למליץ יושר 
 על רעייתו בניו ונכדיו ויראו הצלחה בכל מעשה ידיהם

 כוס תנחומים נשגר לבני משפחתו המיוחדת 
 תוסיפו לדאבה עוד בריכם ולא ירפא לשבעל הנחמות 

 ונזכה במהרה לביאת גואל צדק ולנחמת ישראל

 החותמים בצער
 

 ותלמידיה הרבני הישיבהאשי ר

תורתו מגן לנו   
בכל תלמודי התורה שע"י הישיבה הקד' בכל רחבי הארץ, קוימו הדלקות ל"ג 
בעומר לכבוד התנא רבי שמעון בר יוחאי זיע"א. בעיר בני ברק קיימו כלל 
תלמודי התורה שע"י הישיבה הקד' את ההדלקה המרכזית ברחבת גבעת הר 
הבנים, יחד עם ההורים שיחי', המנהלים והמלמדים שיחי'. במעמד השתתפו 
רבינו רה"י הגרש"ב סורוצקין שליט"א והגאון רבי עמרם פריד שליט"א, שהגיעו 

לחזק ולברך את התלמידים היקרים נ"י. 

קמו בניה ויאשרוה   
מעמד מיוחד של סיום הש"ס נערך בישיבה לצעירים שע"י הישיבה הקד' בבית שמש, ישיבת אור אליעזר, אחר שנלמד ע"י תלמידי 
הישיבה לע"נ הרבנית החשובה מרת חנה נעמי פלס ע"ה, אמו של ראש הישיבה הגאון רבי אברהם ישעיהו פלס שליט"א שנפטרה 

בכ"ד אייר תשפ"ג. המעמד המיוחד התקיים סמוך ונראה ליום מתן תורתנו. 
הרבנית ע"ה זכתה בחיי חיותה להעמיד אלפי בתים בישראל בדרך ישראל סבא, בהיותה מחנכת ומדריכה לבנות ישראל שגדולי 
ישראל סמכו ידיהם על כל מוצא פיה, ודברים שיצאו מן הלב נכנסו לליבות תלמידותיה והשפעתה היתה יוצאת מגדר הרגיל על 

רבים רבים. 
עם הסתלקותה לב"ע בשם טוב קיבלו בני הישיבה ע"ע את לימוד הש"ס לעילוי נשמתה, וביום היארצייט כ"ד באייר תשפ"ד נערך 
מעמד סיום הש"ס שנלמד ע"י בני הישיבה נ"י. המעמד התקיים באולם אסטרייכער הסמוך לישיבה, שם התאספו הבחורים בשעת 
בין הסדרים לסעודת מצוה לגמרה של תורה, בשיר ובשבחה להודות לה' שחפץ ה' בידם הצליח לסיים את לימוד כל מסכתות 

הש"ס כולן.
במעמד המיוחד נשא דברים נרגשים בנה ראש הישיבה שליט"א, במהלך דבריו הודה רה"י שליט"א לכל תלמידי הישיבה נ"י על 
עילוי הנשמה המיוחד שזכו לעשות, בלימוד כל מסכתות הש"ס, בתוספת לימוד בשקידה חוץ לשעות סדרי הישיבה, להגדיל תורה 
ולהאדירה. ראש הישיבה שליט"א ציין את גודל עילוי הנשמה העצום, בזכות עצומה ומיוחדת זו של ריבוי תלמוד תורה וסיום ש"ס, 
ובוודאי שחיזוק מופלא זה של בני הישיבה הרי הוא הבעת הרצון לקבלת עול תורה באמת, ובודאי יזכה החיזוק הזה את כל בני 

הישיבה לעליה בתורה ויר"ש.

בני הישיבה בריקוד לגמרה של תורה מעמד סיום הש"סראש הישיבה שליט"א נושא דברים במעמד 
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סיקור קצר על פריחת הישיבה הקד' וגידולה, ועל המתרחש בין כותלי היכליהביני עמודי

כינוס הבוגרים השני של הישיבה הקד'

בברית יחד
לקראת חג מתן תורתנו, התקיים כינוס בוגרי הישיבה השני "בברית יחד", בו 
התאספו מאות רבות מבוגרי הישיבה שליט"א מכל רחבי הארץ, מהמחזור 
הראשון לפני עשר שנים ועד היום הזה, למעמד חיזוק אדיר ורב רושם שכולו 
התעלות והתרוממות, בראשותם של רבותינו ראשי ורבני הישיבה שליט"א. 
המעמד ננעל בהתרגשות ובהתרוממות הרוח מיוחדת ונעלית, ובתחושת חיזוק 
וחיבור וקשר של קיימא לבית חיינו הישיבה הקד'. המעמד התקיים בשילוב 
"הכנסת ספר תורה" לקהילת בוגרי הישיבה הקד' במודיעין עילית, שנכתב 
על ידי ידידינו הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א. )סיקור נרחב בכתבה נפרדת( 

אי לאו ההוא יומא
חג מתן תורתנו בישיבה הקד' בקריית הישיבה, נחוג בהתרוממות הרוח ובהתעלות עצומה, ובקבלת תורה אמיתית, בראשות רבותינו 
ראשי ורבני הישיבה שליט"א. מספר שעות קודם התקדש החג החל "סדר קבלת התורה" בישיבה, בריתחא דאורייתא כאש להבה 
ובשקידה עצומה כראוי לקבלת היום הקדוש והנשגב – חג מתן תורתנו. בסיום הסדר, סמוך לתפילת מעריב, התקיים שיעור דעת 
מרבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי שליט"א, במהות ובעבודת היום, בגודל השמחה בקבלת תורה ובדרך להמשיך השפעת 

 במעונו של מרן ראש הישיבה הגאון 
רבי ברוך דוב פוברסקי שליט"א

 במעונו של הגאון רבי 
מרדכי שמואל אדלשטיין שליט"א

רבינו רה"י הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד 
שליט"א בשיחת הכנה לקבלת התורה 

בהיכל הכולל במודיעין עילית 

 הגאון רבי חיים פרץ ברמן שליט"א 
מברך את התלמידים

המשגיח הגאון רבי מרדכי פיש שליט"א בשיחת 
הכנה למתן תורה בפני הכיתות הגבוהות בת"ת 

עטרת שלמה מודיעין עילית 

דבש וחלב תחת לשונך 
תלמידי כיתות ג' בת"ת שע"י הישיבה הקד' במודיעין עילית, זכו לעלות למעונו של מרן ראש הישיבה הגרב"ד פוברסקי שליט"א, 
להתברך לקראת תחילת לימוד הגמרא. מרן שליט"א קיבל את התלמידים בחביבות מרובה, ואמר לתלמידים כי מחד גיסא נאמר 
'דבש וחלב תחת לשונך', ומאידך נאמר 'ארץ זבת חלב ודבש', וצריך ביאור מדוע כאן נאמר קודם חלב ואחר כך דבש וכאן נאמר 
קודם דבש, אלא, כי נכון הדבר שהחלב מזין יותר מהדבש ועל כן הקדימוהו, אבל דבש וחלב תחת לשונך נאמר על תורה, ובתורה 

קודם כל צריך שיהיה מתוק וערב, ועל כן הקדימו את הדבש. 
בסיום הדברים ברך מרן שליט"א את התלמידים נ"י, שיזכו לקבל מתיקות בתורה ועריבות בתורה, ולגדול ולהצליח בתורה, כן בירך 
מרן שליט"א את המנהל שליט"א והמלמדים שיחיו. לאחר מכן העניק מרן שליט"א לתלמידים דבש כמנהג ישראל בתחילת הלימוד, 

שיהיו ד"ת מתוקים מדבש.
בהמשך, נערך לתלמידים סדר לימוד בביהמ"ד חמדת צבי, במהלכו 
הגיע הגאון רבי חיים פרץ ברמן שליט"א לברך את התלמידים היקרים. 
כמו כן, זכו התלמידים למעמד רוממות מיוחד במעונו של הגאון רבי 
מרדכי שמואל אדלשטיין שליט"א, שהרחיב במעלה זו של לימוד 

תורה של תינוקות של בית רבן. 

ויתייצבו בתחתית ההר  
בהיכלי התורה של הישיבה הקד' בכל 
אתר ואתר, התקיימו שיחות חיזוק והכנה 
לקראת יום מתן תורתנו חג השבועות. 
במעמדי ההכנה לקבלת התורה, נשאו 
דברי חיזוק רבותינו ראשי הישיבה וראשי 

הכוללים שליט"א. 

רבינו רה"י שליט"א בסעודת יום טוב שני בישיבה הקד' 
לתלמידים בני חו"ל, נראה עוד הגר"א ברונר שליט"א 

היום, לאחר תפילת מעריב התקיים הריקוד המסורתי ברחבת היכל 
הישיבה במשך דקות ארוכות. 

מיד לאחר הסעודה, בער שוב בית המדרש משלהבת אש תורה בעוז 
ובתעצומות עד עלות השחר, כשבמהלך כל היום כולו, מכניסתו ועד 
צאתו, קול התורה נשמע ברמה בהיכל הישיבה – כשעת נתינתה מסיני. 
נעילת החג  יום מתן תורה, התקיים מעמד  לקראת הערב שמש 
המסורתי בחדר האוכל, בראשות רבותינו ראשי ורבני הישיבה שליט"א 
ובהשתתפותם של מאות תלמידי הישיבה הקד', כשבמרכז המעמד 
שורר רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד שליט"א, יחד 
עם כלל תלמידי הישיבה במשך שעה ארוכה - 'אשר בחר בנו', אמת 
מה נהדר היה המראה. במרכז המעמד נשא דברים מורינו הגאון רבי 

אליעזר לוי שליט"א.  

עליונים ששו ותחתונים עלזו בקבלת יום זה   
בקהילות בוגרי הישיבה הקד' בבני ברק ובמודיעין עילית, התקיימו סדרי לימוד ליל שבועות לבוגרי הישיבה הקד', בהשתתפות עשרות 
רבות מבוגרי הישיבה הקד'. סדר הלימוד בב"ב התקיים בהיכל ביהמ"ד אמשינוב בעיר, ובמודיעין עילית, בהיכל הישיבה לצעירים 
לשעבר. במהלך הסדר בעיר ב"ב אף הגיע רבינו רה"י הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א, שנשא דברים מרוממים בעניני קבלת התורה. 

ימא טבא לרבנן   
מיד לאחר יום מתן תורה חג השבועות, השתתפו 
בני שיעור ג' בישיבה הקד' בקריית הישיבה 
במעמד סיום חצי ש"ס שקיים ע"י הבה"ח מיכאל 
גפני נ"י, לשמוח בשמחת התורה בזכות גדולה 
זו. במעמד נשאו דברי ברכה מורינו הגאון רבי 
שמעון יחזקאל סורוצקין שליט"א והגאון ר' משה 

אהרון פרידמן שליט"א מרבני הישיבה הקד'. 

במלאות השנה    
השנה  במלאות 
של  להסתלקותו 
רב רבנן מרן ראש 
הישיבה הגאון רבי 
אדלשטיין  גרשון 
זצוק"ל הגיע מרן 
גאון ישראל הגאון 
לנדו  דוב  רבי 
למסור  שליט"א 
שיעור כללי בהיכל 
הקד'  הישיבה 
הישיבה,  בקריית 

השיעור התקיים ביום היארצייט למרן רה"י הגאון רבי גרשון אדלשטיין זצוק"ל ולע"נ, בסיום השיעור נשא מרן שליט"א דברי חיזוק 
לאור המצב. )ראה ידיעה נפרדת(. 

 מורינו הגאון רבי ישעיהו גינזבורג שליט"א 
בהספד בהיכל הכולל במודיעין עילית 

 המרא דאתרא הגר"מ קסלר שליט"א 
בהספד בהיכל הכולל במודיעין עילית  

מורינו הגאון רבי שמעון סורוצקין שליט"א נושא דברים בסיום 
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עבודה שבלב
ילדי כיתות א' בתלמודי התורה שע"י הישיבה הקד' 
בבית שמש ברמה א' וברמה ג', עלו בהתרגשות 
עצומה למעונו של מרן המשגיח הגאון הצדיק רבי 
דן סגל שליט"א, למעמד מרומם. במעמד בירך מרן 
המשגיח שליט"א את התלמידים ואף שר עימם 
מספר דקות, כשבסיום המעמד עברו התלמידים 

לפני מרן שליט"א שבירך כל אחד ואחד. 

בסיום המעמד, נשא מרן שליט"א דברי חיזוק בפני 
המנהלים הרה"ג ר' יוסף ניסל שליט"א והרה"ג ר' 
שמואל אהרון יודלביץ שליט"א והמלמדים שליט"א 
ועמד בפניהם על גודל מעלת לימוד תשב"ר והזכות 
העצומה שנפלה בחלקם ובירכם, "הקב"ה יתן 
לכם סייעתא דשמיא והצלחה מרובה, אשריכם". 
ילדי כיתות א' בת"ת שע"י הישיבה הקד' במודיעין 
עילית, עלו לעיר הקודש לכותל המערבי שריד 
בית מקדשנו, מקום שהשכינה לא זזה משם – 
למסיבת סידור לרגל התחלת התפילה, במעמד 

אף זכו התלמידים להתברך מפי הגאון הצדיק רבי שמעון גלאי שליט"א שברך את כל התלמידים שיתקבלו תפילותיהם לרצון. 

ילדי כיתות א' בת"ת שע"י הישיבה הקד' ברמה ד' בית שמש, זכו להתברך מפי הגאון הצדיק רבי בנימין פינקל שליט"א משגיח 
ישיבת מיר, שברך את כל התלמידים לקראת תחילת התפילה בסידור. קודם לכן, זכו התלמידים להתפלל בסידור בכותל המערבי. 

כמו כן בהיכל הישיבה הקד' התקיימה עצרת מספד 
המרכזית ונשאו בה דברי זיכרון ומספד רבינו ראש 
הישיבה הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א ותלמידו 

מורינו הגאון רבי ישעיהו גינזבורג שליט"א. 
בהיכל הכולל שע"י הישיבה הקד' במודיעין עילית 
נשא דברים המרא דאתרא הגאון רבי מאיר קסלר 
שליט"א ותלמידו מורינו הגאון רבי ישעיהו גינזבורג 

שליט"א. 
מרנן ורבנן שליט"א עוררו בדבריהם בלימוד מדרכיו 
הגדולים של מרן זצוק"ל בחלקי העבודה בהצלחה 
והגדילה בתורה ובדרכי קנייניה, ובלימוד מדרכיו 
מעמלו דבקותו וגדלותו בתורה, כל חייו ודמותו 

הגדולה שהשפיעה על כל הדור כולו.   
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מרנן ורבנן שליט"א במעמד

מרן המשגיח הגאון הצדיק רבי דן סגל שליט"א 
מברך את התלמידים 

הגה"צ רבי שמעון גלאי שליט"א נושא דברים 
בפני התלמידים בכותל המערבי 

הקהל במעמד

מרן המשגיח שליט"א נושא דברים בפני 
המנהלים והמלמדים שליט"א

הגאון רבי בנימין פינקל שליט"א נושא דברים 
בפני התלמידים 

מרן גאון ישראל הגר"ד לנדו שליט"א בשיעור בהיכל הישיבה הקד' 

כבודה של תורה 
העיר אופקים לבשה חג לכבוד התורה 
במעמד סיום הש"ס בבלי וירושלמי שנלמד 
ע"י בני הישיבה לצעירים שע"י הישיבה 
הגר"ג  רה"י  מרן  לע"נ  שנלמד  הקד', 

אדלשטיין זצוק"ל. 
מעמד הסיום, התקיים לכבודה של תורה 
בראשות מרנן ורבנן שליט"א ובהשתתפות 
בני הישיבה לצעירים ואברכי ורבני הכולל 
היה  גדול  בעיר.  הקד'  הישיבה  שע"י 
המעמד לכבודה וחיזוק רוממות קרנם 
של תורה ועמליה )ראה כתבה נרחבת(. 

 היכל הישיבה בסיום החלפת הרצפות, 
ערב תחילת זמן קיץ תשפ"ד

חלקים מהארון הקודש, טרם שליחתם מהודו לארץ הקדש

והארון בהבנותו  
בימים אלו ממש נמשכות בשיאן ההכנות לקראת בניית ארון הקודש שיוקם ויעמוד על 
תילו בע"ה לקראת חודש אלול הבעל"ט לתהילה ולתפארת לכבוד התורה הקדושה, 
כפי שנתפרסם בהרחבה בגליון והודעתם ניסן תשפ"ד ועורר גלי קורת רוח שמחה 
והתעניינות עצומה בכל שדרות ציבור אוהבי התורה בארץ ובעולם. בימים אלו עושות את 
דרכן לארץ אוניות תובלה ממספר נמלים ברחבי העולם, לצד רכבת אווירית שהמריאה 
מהודו, כשעליהן חלקים מארון הקודש המפואר שנבנה בידי גדולי האומנים בעולם. 

מלאכת הרכבת הארון הקודש תחל עם תחילת ימי בין הזמנים, כשבמקביל לכך 
עבודות שונות כבר בוצעו במהלך הקיץ ברחבת ארון הקודש. יצויין עוד, כי במהלך 

חודש ניסן הוחלפו רצפות היכל הישיבה. 

יסדת עוז  
מעמד מרגש ורב רושם, התקיים לילדי כיתות ג' בתלמודי תורה שע"י הישיבה הקד' בעיר בני ברק, לרגל  תחילת לימוד הגמרא. 
תלמידי כיתות ג' בתלמוד תורה ב"ב – מערב, זכו להתקבל במעונם של גדולי ישראל שליט"א, מרן הגאון רבי דוב לנדו שליט"א 
ומרן הגאון רבי משה הלל הירש שליט"א, יחד עם המנהל הרה"ג ר' מיכאל לוין שליט"א והמלמדים שיחי', שקיבלום בחביבות מרובה 
וברכו את התלמידים שיזכו להצליח בתורה וביראה ולגדול לאילנא רברבא, ויראו הוריהם ורבותיהם נחת דקדושה מאיתם כל הימים. 
גם תלמידי כיתות ג' בת"ת ב"ב – מרכז, זכו להתקבל, לרגל תחילת לימוד הגמ', יחד עם המנהל הרה"ג ר' יונה עמנואל שליט"א 
והמלמדים שיחי', ברוב הוד וברגש רב, במעונו של מרן הגר"ש גלאי שליט"א, שקיבלם בחביבות יתירה. לאחר שהתלמידים שרו 
שירי התעוררות לאהבת תורה, שמעו התלמידים דברי חיזוק וברכה מהגאון הצדיק שליט"א, שבירכם שיזכו להצליח ולעלות מעלה 

מעלה להצליח בתלמודם ולגדול לת"ח ועובדי ה'.   

מרן הגרמ"ה הירש שליט"א מברך את המלמדים התלמידים במעונו של מרן הגר"ד לנדו שליט"א

אז נדברו   
עם תחילת הקיץ ייסדה הנהלת הישיבה את 'פורום המנהלים' בו חברים כלל מנהלי התלמודי תורה שע"י הישיבה הקד' בכל הארץ 
המחנכים החשובים הרבנים שליט"א, הפורום מתכנס אחת למספר שבועות לעצה ברוב תושיה בעניני חינוך העומדים על הפרק. 
במקביל לכך, שמחה עצומה בקהילות האברכים בעיר בית שמש עם ההודעה מהישיבה הקד' על הקמת ת"ת נוסף בשכונה 
הותיקה בעיר והתחלת הרישום בעז"ה, כידוע בשנים האחרונות העיר בית שמש חווה פריחה רוחנית תורנית אדירה עם בואן של 
אלפי משפחות להתגורר בעיר, ומשכך גם השכונות הותיקות המשוייכות לאלו שאינם מהציבור החרדי החלו לשנות את פניהן וצביונן, 

כשרבים מבני התורה רוכשים דירות באיזורים אלו. 
בחודשים האחרונים עם התבססות קהילות רבות באיזורים אלו בשכונה הותיקה בעיר נפגשו רבני הקהילות שליט"א עם רבינו 

 בימים אלו פועלים אנו להגעה להסדרי הנחות והטבות
בעבור בני ובוגרי הישיבה הקד' שיחי' 

gilyon@asi.org.il :ספקים וחברות המעוניינים להצטרף ניתן ליצור קשר במייל
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סיקור קצר על פריחת הישיבה הקד' וגידולה, ועל המתרחש בין כותלי היכליהביני עמודי

אסיפת מנהלי התתי"ם שע"י הישיבה הקד' שליט"א בחדרו של רבינו רה"י הגרש"ב סורוצקין שליט"א

ראש הישיבה הגר"א מרמרוש שליט"א נושא דברים במעמד הסיום

מורינו המשגיח שליט"א בבדיקת העירוב בהגבהת הגדר לעירוב

ראש הישיבה הגרש"ב סורוצקין שליט"א לפגישה מכרעת בענין כשעל הפרק עומד ענין צביונה הרוחני התורני של השכונה והמשך 
ההתפתחות העניפה, כשרבינו ראש הישיבה שליט"א ניאות להקים את הת"ת שיהווה בס"ד מגדלור של תורה ויראה ובית חינוך 

לתפארת כרם בית ישראל. 

אשריכם תלמידי חכמים  
מאות מאברכי הכולל שע"י הישיבה הקד' בעיר בני ברק שליט"א התאספו למעמד 
לכבודה של תורה מעמד סיום סדרי זרעים טהרות ומסכתות קטנות )שאין עליהם 
תלמוד בבלי(, שנלמדו בשיעור המשניות של ראש הכולל הגאון רבי אברהם ישעיהו 

אדלר שליט"א המתקיים מידי יום בסיום סדר ב'. 
השיעור נוסד לע"נ הטהורה של מרן רה"י הגאון רבי מיכל יהודה ליפקוביץ זצ"ל כבקשתו 
בצוואתו להרבות בלימוד משניות טהרות וזרעים, כשסדר מחזור הלימוד נמשך י"ג 
שנים והושלם ביום היארצייט כ"ו בסיון תשפ"ד, בשיעור לומדים משנה אחת בכל יום 
בעיון רב, השיעור נוסד מיד ביום פטירתו של מרן זצ"ל בסיוע משפחת קורלנסקי שיחי'. 
כאמור, עתה עם סיום המחזור הראשון של לימוד סדר זרעים טהרות ומסכתות 
קטנות, התאספו רבים מבני הכולל למעמד הסיום לגומרה של תורה באולם בית 
הכנסת נאות יוסף, במרכז המעמד נשא דברים ראש הכולל הגראי"ש אדלר שליט"א 
וכמה מבני החבורה שיחי', עם סיום המעמד החל המחזור החדש בס"ד בתחילת 

סדר טהרות בלימוד מסכת אהלות. 

מקדש מלך   
שיפוץ נרחב חידושים והידורים מיוחדים נוספו לעירוב המהודר שע"י הישיבה הקד' בקריית 
הישיבה כהוראות רבני הישיבה הקד' שליט"א להוסיף הידור על הידור בשלימות הדקדוק.  

קדש את שמך על מקדישי שמך    
בהתרגשות מרובה מציינים בישיבה הקד' שנה לייסוד חבורת 'עשירי קודש' עליה נמנים רוב מניין ובניין של תלמידי הישיבה הקד' 
נ"י שקיבלו על עצמם להוסיף בקבלת עול תורה בשקיעות מוחלטת ובניתוק מכל הבלי העוה"ז ולא להחזיק מכשיר טלפון כשר עד 
חתונתם בעז"ה, בכדי שיוכלו לגדול ולהתגדל בתוה"ק בהתמסרות ובשקיעות מוחלטת בעסק התורה וכפי שיסדו רבותינו ראשי 

הישיבה שליט"א את הישיבה הקד' בהקמתה להיות מקום תורה בלתי לה' לבדו, לשמו ולהידבק בלתורתו. 

אשרי מי שבא לכאן 
ותלמודו בידו     

בישיבה לצעירים שע"י הישיבה 
הקד' באלעד התקיים מעמד 
שנלמד  גיטין  מסכת  סיום 
בסדר ה'עתיקתא', בו חוזרים 
התלמידים על משנתם שלמדו 
במהלך שנה שעברה, המעמד 
תורה  של  לכבודה  התקיים 
בהשתתפות ראשי ורבני הישיבה 

שליט"א ותלמידי הישיבה.

ב"ה, יום ב' לסדר "כי כל העדה כולם קדושים"

הון
עולו ואתכנשו רבנן ותלמידי

חכמות+ בחוץ תרונה+
בר+חובות תת+ן קול+ה

זיו אורם כשחר יבקע, קולם ישאו וירונו בגאון צור עולמים:
אשרי ה+עם שככ+ה לו, אשרי העם שה+' אל+וקיו!

ליומא טבא לרבנן יום שמחת גמרה של תורה
בשבח והודיה לה׳ יתברך

שהחיינו והגיענו לזמן הזה, לעת סיום 

ומעמד תחילת לימוד סדר טהרות מסכת אהלות
שעל ידי מורנו ראש הכולל

הגאון רבי אברהם ישעיהו אדלר שליט"א
בלימוד חברים מקשיבים עמלי תורה בטהרה בעיון וביגיעה

מעמד הסיום יתקיים אי"ה ביום שלישי כ"ו בסיון
במלאת י"ג שנה להסתלקותו של מרן זצוקללה"ה

באולם שעל ידי בית הכנסת "נאות יוסף" בשעה 7:15 בערב
במעמד מרנן רבנן ותלמידיהון שליט"א

נוסד ביום אשכבתיה דרבי
מרן ראש הישיבה הגאון רבי מיכל יהודה ליפקוביץ זצוקללה"ה

וכבקשתו הטהורה לחיזוק הלימוד בעיון בסדרים אלו

סדר זרעים וסדר טהרות
ומסכתות קטנות

ובכללה השלמת לימוד

מסכת שקל+ים

����
�����
�����

לאור הצורך הרב ובסייעתא דשמיא 
זכינו והוקם גמ"ח 'חברים לעטרה'-

עבור בוגרי הישיבה
ולשאת  הצורך  בעת  הישיבה  בוגרי  לימין  לעמוד 

בעול הכספי, בתנאים נוחים מאוד.

הישיבה  בוגרי  לרשות  יעמדו  וועד  מכל  נציגים 
לבירור פרטים ויצירת קשר

 ����  �����  �����  '�  ��
�����  �������  �����  ����

פרטי חשבון הגמ"ח לתרומות והפקדות

ח.פ. 580-629491   חשבון בנק: פאג"י 52   סניף 185   ח-ן 589942   

GA5837428@GMAIL.COM קוד מוסד להו"ק 36816   מייל

���
�� ���� �	 ��	'
'�
� ��	� ���	��

בוגרי, אברכי והורי התלמידים בישיבת עטרת 
 שלמה, במידה ולא קיבלתם את הגיליון הזה

 לתיבת הדואר, נא עדכנו אותנו בכתובת המייל:
gilyon@asi.org.il 

או השאירו הודעה קולית בטלפון: 03-9279259

נא לפרט: שם פרטי ושם משפחה, שייכות לישיבה )בוגר, 
הורה, אברך(, כתובת מדויקת ומספר טלפון ליצירת קשר 
לבירור. בוגרי הישיבה שנשאו מתבקשים לעדכן כתובת 
נוכחית )גם זמנית( כדי שהגיליון יגיע גם אליכם. 

 נא לפרט בהודעה גם את כתובת ההורים
כדי שהגיליון ימשיך להשלח גם אליהם.
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קורת רוח מרובה בקהילות בוגרי הישיבה הק' 
עם ההכרזה שניתנה במהלך כינוס בוגרי הישיבה 
על הקמת הגמ"ח לבוגרי הישיבה הקד' שייקרא 
"חברים לעטרה", הגמ"ח יעמוד לימינם לסיוע 
ולעזרה במתן הלוואות גדולות ובהחזרים נוחים 
מאוד, כשמטרתו לסייע בעד עמלי התורה לשקוד 

על תלמודם ברוגע ובשלוות הנפש. 

על הקמת הגמ"ח שוקדים מזה מספר חודשים 
קבוצה מבוגרי הישיבה, כשבניהול הגמ"ח עומד 
בוגר הישיבה הרב דוד קאופמן שליט"א מחשובי 
חו"ר הכולל שע"י הישיבה הקד' בירושלים, שנטל 
על עצמו את עול הקמת וניהול הגמ"ח על מנת 
לעזור ולסייע בהלוואות גדולות ובהחזרים נוחים. 
את הדברים הבאים אנו שומעים במהלך שיחתינו 

עימו.  

הבעיה שבהחזרים המרובים כל חודש

"כידוע", מסביר הרב קאופמן, "אחת הטרדות 
המלוות כל זוג בתחילת דרכו הינה סביב העיסוק 
בקניית הדירה, כשהריביות בבנקים גבוהות מאוד 
כידוע, ומנגד החזרי הלוואות לגמחי"ם גם הם 
מאוד גבוהים, כך שהצטברות הלוואות מכמה 
גמחי"ם יחד נוגסת בהכנסה החודשית באופן 
חזק מידי. ניתן לומר כי לפעמים ריבוי הלוואות 
מכמה גמחי"ם מעיק יותר מאשר מועיל, וגורם 
לעגמת נפש מרובה, כשבמקרים רבים ההלוואות 
הקטנות מהגמ"ח ונטל ההחזרים, מקשים וגורמים 
להתרוצצויות ולגלגולי גמחי"ם מהכא להתם על 

כל המשתמע מכך". 

"כמובן שאין בכך כלל וכלל שום האשמה 
למנהלי הגמחי"ם העושים חסד 
גדול ועצום ומסורים ביותר ככל 
אשר ביכולתם לסייע, אך צורכי 

עמך מרובים..."

"בעקבות הצורך הרב שנוכחתי בו 
אצל רבים בשנים הראשונות אחרי 
החתונה", ממשיך הרב קאופמן, 
בתקופת  עומדים  הם  "כאשר 
רכישת הדירה, לפניה ולאחריה 
עם כל ההוצאות הנלוות והטרדות, 
והדבר פשוט שכל אחד יכול לראות 
מסביבו את העול והטרדה הנגרמת 
זו ולאחריה,  לאברכים בתקופה 
התעוררו רבים בענין זה איך אפשר 

לעזור ולסייע". 

גמ"ח חסדי עולם  
מספר פעמים כבר עלה הרעיון 
של הקמת גמ"ח לכלל בוגרי הישיבה 
אולם דומה כי בשנים האחרונות 
עם נישואיהם של מאות תלמידים 
בישיבה כ"י, הצורך הפך להיות נחוץ 

ביותר.  

"מי שעודד והמריץ לענין מאוד"  הוא מספר, 
"היה רבינו ראש הישיבה הגרש"ב סורוצקין 
שליט"א, שאף פנה אליי וביקש ממני להקים 
את הגמ"ח, לאחר מאמצים מרובים, ובכדי שנוכל 
לתת הלוואות בסכומים גדולים כבר מיד בתחילת  
הדרך, הצלחנו להתחבר בסייעתא דשמיא לגמ"ח 
"חסדי עולם" העומד תחת ניהולו של הרב ישראל 
קינוולד שליט"א, הגמ"ח פועל בשכונת נווה יעקב 
והינו גמ"ח וותיק מאוד הפועל עשרות שנים 
עם ניסיון רב מקצועיות ואחריות גדולה מאוד".    

מנהל הגמ"ח חסדי עולם, הרב קינוולד שליט"א,  
בא לקראת בוגרי הישיבה, לאור בקשתו של רבינו 
רה"י שליט"א, לצד בירור ובדיקות מעמיקות של 
כל הנתונים הכלכליים לגמ"ח העתידי, על מנת 
שהגמ"ח יוכל להיות מבוסס כלכלית על ההפקדות 

שיהיו בעז"ה מקרב בוגרי הישיבה.   

הלוואות גדולות לכלל 
בוגרי הישיבה הקד'  

מכיון שמטרת הגמ"ח היא להגיע בעז"ה למתן 
הלוואות בסכומים גדולים עם החזרים נוחים 
והגיוניים, הרי שכבר מתחילת הגמ"ח בעז"ה 
יינתנו הלוואות שיוכלו להיות לסיוע שיש בו 
ממש ולעזרה אמיתית, רבינו רה"י שליט"א אף 
התבטא כי בנפשו הדבר ממש שכל אברך יוכל 

ללמוד ברוגע מהעול הכספי.  

"לאחר התייעצויות ודיונים ממושכים", מספר 
הרב קאופמן בסיפוק, "הצלחנו להגיע בס"ד עם 
הנהלת הגמ"ח למסלול שבו יוכלו בוגרי הישיבה 
הקד' לקבל כבר מעת פתיחת הגמ"ח, הלוואות 
גדולות בהחזרים נוחים מאוד, בשאיפה בעז"ה 
שנוכל להגדיל את סכומי הגמ"ח ועמהם גם את 

סכומי ההלוואות".

אין צורך להסביר את החשיבות שבהלוואת 
עשרות אלפי ₪ לכל בוגר ובוגר מהישיבה הקד', 
הן מבחינת ההלוואה הגדולה וההחזר הנוח של 
התשלומים, והן מבחינת הוודאות והרוגע בכך 

רבותינו ראשי הישיבה שליט"א במכתב היסוד: "והדבר נצרך מאוד לעמלי התורה והוא אחד מהעמודים 
שהעולם עומד עליהם" | רבותינו שליט"א מוסיפים ומבקשים: "ליקח כל אחד יותר מכפי יכולתו וה' 
הטוב ישפיע שפע רב" | הגמ"ח יתן מענה וסיוע לכלל בוגרי הישיבה הקד' בהלוואות גדולות והחזרים 
נוחים מאוד | "יקראו לתלמידי חכמים 'חברים', ונקראו בזה השם, כי חברתם זה לזה חברה נאמנה, 

כי היא חברה לשם שמים" )רמב"ם דמאי( | כל הפרטים  

 ולאחיו יאמר חזק 
 קורת רוח מרובה בקרב בוגרי הישיבה הקד' 

עם פתיחת גמ"ח 'חברים לעטרה' 

שאין צורך ב'פרוטקציות' וכדומה, כשבכך ללא 
ספק יוכל הגמ"ח לסייע בעד עמלי התורה, מעמידי 

העולם בעמלם ומחזיקי תבל בתורתם.  

איש לרעהו יעזורו 
כמובן שבכדי למסד את הגמ"ח בעז"ה נדרשת 
הירתמות של כלל הבוגרים להוסיף ולהעצים את 
גודלו וביסוסו של הגמ"ח, כשכל הפקדה לחשבון 
הגמ"ח יש לה משמעות רבה. מן הראוי לציין גם כי 
ניתן לתרום לכך ולהפריש מכספי מעשר וצדקה, 
והתועלת היא לאין ערוך, ההתחייבות יכולה 
להיות מועטה, והשפעתה על הגמ"ח בהירתמות 
של כלל הבוגרים משמעותית מאוד, ובהמשך יוכל 

המפקיד למשוך את הפקדתו. 

לשם כך הגמ"ח ימנה בזמן הקרוב נציג מכל 
וועד מעשרת הוועדים הראשונים של הישיבה 
הקד', איש קשר מבוגרי הישיבה הקד' מבני הוועד 
שירכז את ההלוואות וההפקדות של כל וועד וועד. 

מלבד גודל המצווה הרבה שבעזרה וסיוע 
לכל אחד ואחד, הרי שפרויקט זה יכול להועיל 
לכל בוגרי הישיבה מאוד גם כיום עבור קנית 
הדירה למגורים וההוצאות הנלוות, וגם בהמשך 
השנים למקרים בהם נצרכים לכספים מסיבות 
שונות ואחרות, וכמובן בעת נישואי הילדים וכדו' 
שבעז"ה יוכל הגמ"ח לעמוד לימין בוגרי הישיבה 

הורי החתן והכלה, בהוצאות החתונה והדירה.

הגמ"ח מבוסס על הערבות הקיימת בין החברים 
השייכים לגמ"ח, על הפקדות חודשיות, או הפקדות 
של סכומים גדולים העומדים בצד ללא שימוש, 
כשהגמ"ח כולו מבוסס על מחזור של הפקדות 
של תרומות וכנגדם הלוואות, כשהכל בפיקוח 

ונאמנות, בדקדוק עצום באחריות ובתבונה.  

לצד התועלת האישית, הרי דומה שאין צורך 
להזכיר כי אין לשער ואין לתאר את גודל זכות 
גמילות החסדים שנעשית על ידי כסף שמונח 
בהפקדה בגמ"ח, שמתקיימות בו מצוות רבות 

בכל רגע נתון. 

מהעמודים עליהם 
העולם עומד

עם היוודע בשורת הקמת הגמ"ח נרשמה 
קורת רוח מרובה בקרב בוגרי הישיבה שליט"א, 
ולרגל ייסוד הגמ"ח כתבו רבותינו ראשי הישיבה 
שליט"א מכתב ברכה מיוחד לחיזוק ועידוד הענין, 
כשבמשך כל התקופה הם מדרבנים ומעודדים 
את הקמת הגמ"ח ואת קיום המצוות הגדולות 
שבענין חשוב זה, שיש בו קיום של כמה וכמה 

מצוות גדולות ונשגבות. 

את מכתב הברכה כתב רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א "הנני בזה בדבר 
מצוה, אודות גמ"ח עבור בוגרי ישיבתנו 'עטרת 
שלמה', והוא דבר גדול ומקרא 'אם כסף תלווה את 
עמי' והוא אחד מעמודים שהעולם עומד עליהם... 
ועל גמ"ח. ובמנין המצוות להרמב"ם ע' קצ"ז, 
והדבר נצרך מאוד לעמלי תורה, וגמילות חסדים 

מהדברים שאדם אוכל פירותיהם בעוה"ז והקרן 
קיימת לעוה"ב ותבוא ברכת טוב על העושים 
והמעשים ורודף צדקה וחסד ימצא חיים צדקה 

ושלום". 

אל המכתב הצטרפו רבותינו ראשי הישיבה 
הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד שליט"א שהוסיף 
"מצטרף בכל לב לכל העוסקים והמסייעים", רבינו 
ראש הישיבה הגאון רבי שלום בער סורוצקין 
כ"א  ליקח  ומבקש  "מצטרף  הוסיף  שליט"א 
יותר מכפי יכולתו וה' הטוב ישפיע שפע רב לכל 

העוסקים בדבר הגדול הזה".

פעולתו,  את  הגמ"ח  יחל  אלו  בשבועות 
כשבמקביל להתחלת קבלת הבקשות להלוואות 
מהגמ"ח כפי שיפורסם, הגמ"ח יקיים בתקופה 
זו גם את הקמת מסלולי ההפקדות השונים מכל 
בוגרי הישיבה כל אחד כפי יכולתו על מנת להוות 
בסיס יציב ואיתן לגמ"ח, כשבנתינת כתף מכל 
אחד ואחד ייזקפו לזכותו כל פעולותיו הברוכות 
והגדולות שיהיו בעז"ה, לסייע לתמוך ולעמוד 

לימין משפחות עמלי התורה. 

רבותינו ראשי הישיבה שליט"א בכתיבת מכתב ייסוד גמ"ח חברים לעטרה
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המעמד התקיים בשמחה בהתעלות וברוממות 
הרוח, בהשתתפותם של חכמי ורבני הכולל בני 
החבורה שליט"א, בראשות רבינו ראש הישיבה 
הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א וראש הכולל 
הגאון רבי אליעזר ברוורמן שליט"א, הגאון רבי 
אריאל ברונר שליט"א מרבני הישיבה והכוללים, 
והגאון רבי שמשון פריינד שליט"א מראשי החבורה, 

העמלים על הצלחתה בכל עת. 

ייסוד החבורה 
כזכור, בתחילת זמן אלול התשפ"ב נוסדה החבורה 
החדשה בכולל שע"י הישיבה הקד' במודיעין עילית 
לחבר תלמידי חכמים מופלגים מחכמי ורבני הכולל 
שליט"א שזכו ללמוד את כל מחזור הי"ב שנים 
בכולל כפי שנקבע ע"י מרן ראש הישיבה הגראי"ל 
שטיינמן זצוק"ל, כשבראש החבורה הועמד הגאון 
המובהק רבי אליעזר ברוורמן שליט"א, ואשר נוסדה 
במטרה להוסיף בעסק התורה וברכישת חלקים 

נוספים בש"ס. 

עם תחילת המחזור החדש בכוללים שע"י הישיבה 
הקד', הוקמה החבורה החדשה בה נקבעו סדרי 
לימוד בסדר א' בשאר חלקי הש"ס, כשבחודש 
אלול בשנתה הראשונה של החבורה למדו סוגיית 
שופר, ואח"כ עסקו בסוגיות ציצית, עם השלמת 
סוגיית ציצית החלו בלימוד סוגיית מזוזה, ועתה 
לאחר חג השבועות החלו לעסוק בעניני סוגיות 
ארבעת מינים. במקביל לכך, בסדר אחרי הצהריים 
החלו בחבורה בלימוד מסכת נזיר יחד עם כל חכמי 
ורבני הכוללים שע"י הישיבה הקד' בכל אתר ואתר, 
כשעתה זכו לסיים בני החבורה את לימודה מרישא 
ועד גמירא בעיון רב ובהקפת כל הסוגיות מתחילת 

המסכת ועד סופה. 

תנו כבוד לתורה 
לרגל כך התקיים מעמד הסיום בערב ראש חודש 
אייר, ברגש בשמחה ובחיזוק רב, ובו התאספו כלל 
חבר תלמידי החכמים לשוש ולשמוח בשמחת 
התורה. את הסיום ערך הרב הגאון ר' אריה פריד 
שליט"א מחשובי חכמי ורבני הכולל שליט"א, ולאחר 
מעמד הסיום יצאו בני החבורה בריקודים לכבודה 

של תורה. 

במרכז המעמד נשא דברי חיזוק רבינו ראש 
הישיבה הגאון רבי שלום בער סורוצקין שליט"א 
שהרחיב בדבריו במשך שעה ארוכה בחשיבות 
ובמעלת עסק תלמידי החכמים בתורה, והביא בדבריו 

ביאור על הפסוק "מה אהבתי תורתך כל היום היא 
שיחתי", ויש לפרש כי כוונת הדברים מדוע מה 
אהבתי תורתך? על ידי שכל היום היא שיחתי, וככל 
ששקועים יותר בתורה ועוסקים בתורה יותר ויותר 

הרי שגדלה האהבה לתורה והחיבור לתורה גדל. 

ראש הישיבה שליט"א הוסיף בדבריו, כי אין אושר 
ושמחה ונחת בעולם, כמו מראה הוד כזה לראות 
חכמים הנטועים באוהלה של תורה מוסיפים חיל 

אל חיל וכובשים עוד ועוד פסגות במעלות הר ה'. 

עוד הרחיב ראש הישיבה שליט"א, במעלת הכהן 
הגדול שאסור אפילו בטומאת קרוביו, והיה נראה 
כאילו זה אכזריות נגד הטבע לצוות עליו כן, אבל 
אנחנו יודעים שהפשט הוא כי אדרבה, מגודל המעלה 
וגודל הקדושה העצומה הוא, שאדם אחר הוא, נעלה 
ומרומם עד כדי כך שגם לזה לא יוכל לטמאות על אף 
שהם קרובים אליו, ולפום רום דרגתו אין זה שייך 
אליו. ותורה נאמר עליה יקרה היא מפנינים ודרשו 
חז"ל יותר מכהן גדול הנכנס לפני ולפנים, בודאי 
שהעוסקים בתורה, תלמידי החכמים המוסיפים 
במעלות התורה הרי הם מקודשים עד מאוד, אנשים 
אחרים מכל האנשים הם, מרוממים לאין שיעור.     

וחיי עולם נטע בתוכנו 
ראש החבורה הגאון רבי אליעזר ברוורמן שליט"א 
נשא דברים נרגשים במעמד ועמד בין דבריו גם על 
החידוש הרב שיש בחבורה מופלאה זו, אשר עמלים 
ועוסקים בליבון סוגיות בהלכה, ולומדים אותם 
בעמקות גדולה וזוכים להגיע לחידושים גדולים 

ולעמקות גדולה בתורה. 

הרב הגאון ר' שרגא קצבורג שליט"א מרבני 
החבורה הביא את דבר החבורה ועמד בתוך דבריו 
על המעלה הגדולה שזכתה הישיבה הקד' לחדש 
ולהרבות בהעמדת תלמידי חכמים מופלגים ולגדלם 
מתוך בין אדם לחברו ומתוך כבוד וחשיבות לעמלי 

התורה תמיד. 

דברי נעילה נשא הגאון ר' אריאל ברונר שליט"א 
שידיו רב לו בהקמת החבורה ובשקידה על הצלחתה, 
שהזכיר בדבריו כי פלא והפלא הוא לראות כיצד 
תלמידי חכמים ככל שעוסקים בתורה שנים רבות 
יותר, כך גדלים צימאונם ותשוקתם להוסיף, ואדרבה, 
ניכר דווקא אצל אלו את גודל השקידה תמידים 
כסדרם לא ישבותו באופן מעורר התפעלות, על 
אף שבדרך הטבע מתרבים הטירדות והמפריעים 
כידוע, אדרבה דווקא חבורה זו היא לסמל ולמופת 
לרבים גם בעניינים אלו של שמירת הזמן והסדרים. 
את הדברים סיים בתפילה ובברכה שהחבורה תגדל 
ותצמח ותוסיף ותרבה ריבוי עמל תורה ותלמידי 

חכמים. 

המעמד ננעל בתחושות רוממות וכבודה של תורה 
ועמליה הדבוקים בה והשמחים בשמחתה, שהבדילנו 
מן התועים ונתן לנו תורת אמת, וברגש נעלה לחיזוק 

רב לקראת תחילת הזמן הבא לטובה בס"ד. 

'נזיר'  מסכת  סיום  מעמד  קיץ,  זמן  תחילת  ערב  אייר,  חודש  ראש  בערב  התקיים  רב  וברגש  בשמחה 
רבי  הגאון  בראשות  העומדת  מופלגים  חכמים  תלמידי  חבורת  ידי  על  הצהריים  אחר  בסדר  שנלמדה 
אליעזר ברוורמן שליט"א בכולל במודיעין עילית, ועתה זכו לסיימה מרישא ועד גמירא בליבון כל סוגיותיה

יומא טבא לרבנן
"עומדים עלינו לכלותינו 
 רחמנא ליצלן שלא יהיה, 
בני הישיבות, בני התורה,
צריכים מאד מאד להתחזק 
נגד זה, והחיזוק הוא בלימוד 
התורה, לימוד התורה ושוב 
לימוד התורה, אין שום דבר 
אחר זולת זה"  

"צריכים מאוד להתחזק, החיזוק הוא בלימוד 
התורה, לא להתעסק בשטויות שהם מדברים 
רק לשבת וללמוד ולהגות בתורה אין שום דבר 
אחר זולת זה, רק לימוד תורה ועוד לימוד תורה, 
זה הדבר שיש לנו, עצם החיים ועצם המהות 
שלנו" דברים נוקבים אלו בחובת השעה נשא מרן 
גאון ישראל הגאון רבי דוב לנדו שליט"א בהיכל 

הישיבה הקד' בעקבות המצב הקשה.  

מאות מאות בני הישיבה הקד' נ"י זכו לשמוע 
שיעור כללי מיוחד ממרן גאון ישראל הגאון רבי 
דוב לנדו שליט"א שהגיע להיכל הישיבה הקד' 
בקריית הישיבה למסור שיעור, ביום היארצייט 
של מרן רה"י הגאון רבי גרשון אדלשטיין זצ"ל.  

עם בוא מרן שליט"א לקראת סוף סדר ב' 
לקריית הישיבה קיבלו את פני מרן שליט"א רבינו 
ראש הישיבה הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א 
רבינו ראש הישיבה הגאון רבי חיים מרדכי אוזבנד 
שליט"א ומורינו המשגיח הגאון הצדיק רבי יוסף 
דיויס שליט"א, מרבינו ראש הישיבה הגאון רבי 
שלום בער סורוצקין שליט"א נבצר מלהיות 
במעמד עקב נסיעתו לגולה למען הישיבה הקד', 
כשבני הישיבה נ"י ממתינים בהתרגשות מרובה 

בהיכל הישיבה הקד' לקראת השיעור.  

מרן שליט"א מסר בפני תלמידי הישיבה שיעור 
מיוחד בסוגייא דריש המפקיד בענין הקנאת כפל 
לשומר, בסיום השיעור נשא מרן שליט"א דברי 
חיזוק נוקבים בחובת השעה, לאור המצב הקשה 
בו נמצא היישוב היהודי כולו בתקופה זו כשאויבי 
ישראל עומדים לכלותינו והקב"ה מצילנו מידם. 

מרן שליט"א אמר בדבריו: "אנחנו נמצאים 
כעת במצב קשה מאד, עומדים עלינו לכלותינו 
רחמנא ליצלן שלא יהיה, בני הישיבות, בני התורה, 
צריכים מאד מאד להתחזק נגד זה, והחיזוק הוא 

בלימוד התורה". 

"הם חושבים מחשבות רעות עלינו ואנחנו 
צריכים לבטוח בהשם ולהתפלל להשם שהכל יהיה 
בסדר, לא להתעסק בשטויות שהם מדברים, רק 
לשבת וללמוד ולהגות בתורה, עוד ללמוד ועוד 
ללמוד, צריך לדעת שאין שום דבר אחר זולת זה, 
רק תורה, עוד לימוד תורה ועוד לימוד תורה, זה 

הדבר שיש לנו, 
זה עצם החיים  
זה עצם המהות 

שלנו".

הדברים  את 
ן  ר מ ם  י י ס
"לא  שליט"א, 
להאריך  צריך 
ישיבות  לבני 
ת  א ם  י י ח ש
ואת  התורה, 
התורה,  לימוד 
התורה  לימוד 
ד  לימו ב  ושו
בזה  התורה. 
נתחזק,  אנחנו 
עומדים לכלותינו 
יעזור,  והשם 
הקדוש ברוך הוא 
יצילנו מידם, ויגן 
יהיה  וד'  עלינו, 
ונזכה  בעזרנו 
לכל טוב ולגאולה 
במהרה  קרובה 

בימינו". 

כי   , ן י י צו י
שלאחר  בימים 
השיעור התבטא 

מרן שליט"א בפני בני ביתו מספר פעמים כי 

"גישמע'ק מרובה וקורת רוח היה בשיעור הזה, 

הורגש על אוירת הבחורים בישיבה שיש להט 

מיוחד של ריתחא דאורייתא, באופן שאינו מצוי, 

בגדר יוצא מן הכלל".

עם צאת מרן 
הגר"ד שליט"א 
שהתקיים לאחר 
השיעור בהיכל 
הישיבה, הגיש 
אחד התלמידים 
ב  ת כ מ י  " נ
הערה על דברי 
שליט"א  מרן 
מרן  בשיעור, 
נהנה  שליט"א 
מאוד מהשאלה 
ח  ר ט ף  א ו
נדיר  באופן 
בכתב  להשיב 
לתלמיד  ידו 
נ"י  הישיבה 
במכתב תשובה. 

מרן גאון ישראל הגר"ד לנדו שליט"א 
במשאו בהיכל הישיבה בעקבות המצב: 
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בהתרגשות רבה ובהתרוממות רוח, התקיים מעמד 
כבודה של תורה בדרום הארץ, בסיום תלמוד בבלי 
ותלמוד ירושלמי, ובחיזוק היכלי התורה שעל ידי 
הישיבה הקד' באופקים, כשכולם נקבצו ובאו מיד 
לאחר מתן תורה למעמד הגדול בראשות מרנן ורבנן 
שליט"א ובהשתתפות מאות אברכי הכולל שיחי' 

ותלמידי הישיבה נ"י. 

הש"ס בבלי נלמד במהלך השנה החולפת על ידי 
כל תלמידי הישיבה לצעירים שע"י הישיבה הקד' 
בעיר, ואילו הש"ס ירושלמי נלמד ע"י תלמיד הישיבה 
הבה"ח אלעזר אלג'ם נ"י, לע"נ הטהורה של מרן ראש 
הישיבה הגאון רבי ירחמיאל גרשון ב"ר צבי יהודה 
אדלשטיין זצוק"ל, הלימוד החל סמוך לפטירתו 
והסתיים ביום היארצייט הראשון י' סיון תשפ"ד, 
במעמד מרומם ומרגש לכבודה של תורה בראשות 

ראשי עם ובהשתתפות מאות עמלי התורה.

השמחה לכבוד גומרה של תורה נערכה באולמי 
'ארמונות נאמן' בעיר, שם התקיימה הסעודה לכבוד 
התורה ועמליה. בראשות רבינו ראש הישיבה הגאון 
רבי חיים פינשטיין שליט"א, מורינו המשגיח הגה"צ 
רבי יוסף דיויס שליט"א, התכנסו יחדיו מרנן ורבנן 
רבני הקהילות בדרום שליט"א. ראשי ורבני הישיבה 
לצעירים, ראש הישיבה הגאון רבי אברהם דוב סגל 
שליט"א, הגאון רבי מרדכי מאיר קרמר שליט"א 
מראשי הישיבה והמשגיח הגאון רבי יעקב איצקוביץ 
שליט"א, ועימם כל רבני הישיבה, יחד עם ראשי 
הכולל, הגאון רבי דניאל אטלן שליט"א והגאון רבי 

יעקב פריימן שליט"א.     

לכבוד התורה ולכבוד שמחת בני התורה בדרום, 
טרחו ובאו כלל רבני הקהילות בדרום שליט"א 
להשתתף במעמד, מרנן ורבנן הגאון רבי יודא טשזנר 
שליט"א מו"ץ ק"ק אופקים, הגאון רבי יעקב ישראל 
פינקוס שליט"א מרא דאתרא דק"ק אופקים, שנשא 
דברים במעמד, הגאון רבי אליהו אליעזר יעקובזון 
שליט"א, מרא דאתרא דק"ק תפרח, הגאון רבי 
שמואל מונטג שליט"א מרא דאתרא דק"ק נתיבות 
שנשאו גם הם דברים במעמד, הגאון רבי שלמה לוי 
שליט"א רב קהילת תפארת תורה באופקים ומרבני 

הישיבה הקד'.  

רבני הקהילות שליט"א עמדו בדבריהם על מעלת 
השמחה הגדולה במעמד נשגב זה, ובדרכי העלייה 
וההצלחה בתורה, כמו כן ציינו את הלימוד שעלינו 
לקחת מדמותו המופלאה של מרן ראש הישיבה 
הגאון רבי גרשון זצוק"ל, מדרכיו וחינוכו לדורנו 
אנו. כן ציינו הרבנים שליט"א את שבחה הגדול 
ומעלתה הנודעת של הישיבה הקד' לצעירים שכבר 
פקיע שמה ב"ה לתהילה ולתפארת ולהעמדת התורה 

ותלמידים הגונים ובני עלייה.  

לאחר מעמד הסיום שהתקיים ע"י הבה"ח אלעזר 
אלג'ם נ"י שזכה לסיים את התלמוד ירושלמי, וסיום 
הבבלי שנלמד ע"י כל בני הישיבה הקד', התכבד 
רבינו רה"י הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א לומר 

את הקדיש.  

לאחר אמירת הקדיש, נשא דברים רבינו רה"י 
שליט"א וציין את התפעלותו המרובה מהתלמידים 
שזכו להגיע למעמד נשגב זה, והוסיף כי המראה הזה 
משמח עד מאוד ומעורר התפעלות מרובה. כן העמיד 

במשאו את יסודות חובת בהירות הידיעה כי מלבד 

תורה אין בעולם כלום וכל תכלית התורה היא רק 

בשביל האברך או הבחור שיושב ועוסק בתוה"ק, 

והשמחה שלנו היא שאנו 'משכימים לדברי תורה' 

בשביל זה אנו בעולם הזה, ואשרינו שזכינו לכך.      

בסיום המשא ברך ראש הישיבה שליט"א את 

אברכי הכולל שליט"א ותלמידי הישיבה נ"י שהקב"ה 

יעזור ויזכו לעסוק בתורה בהרווחה וביישוב הדעת, 

מתוך בריאות איתנה ויזכו להוסיף ולחדש חידושי 

תורה, בבקיאות ובעומק העיון, ויגדלו ויפרחו כגפן 

פוריה.  

ראש הישיבה הגאון רבי אברהם דוב סגל שליט"א 

נשא דברים ועמד על גודל השמחה במעמד נפלא 

ומרומם זה, כן הודה לקב"ה במעמד זה על הסייעתא 

דשמיא המלווה את הישיבה מיום הקמתה ב"ה 

שזכתה הישיבה לגדל ולרומם תלמידים מופלגים 

ממש במושגים מופלאים ממש, הן בניצול הזמן והן 

בגדלות בתורה בהתמדה וביראת שמים.   

ראש הישיבה שליט"א ציין כי כל זה הוא בכוח 

עמלם התמידי של רבני הישיבה הקד' שליט"א לגדל 

ולרומם את התלמידים, וגדול עומד על גביהם רבינו 

ראש הישיבה הגאון רבי שלום בער שליט"א שכל זה 

הוא מכוחו ומעשיו, ובאמת שכבר בייסוד הישיבה 

התבטא רבינו רה"י שליט"א שברור שכאן תהיה 

ישיבה של תלמידי חכמים מופלגים, וב"ה זכינו 

לכך. ומתוך הודאה על העבר וצעקה על העתיד 

הננו מתפללים ומבקשים מהקב"ה שיזכנו שיהיו כל 

התלמידים וכל הבוגרים תלמידי חכמים אמיתיים.  

בהמשך המעמד הביא המנחה המגיד הרה"ג ר' 

שלמה מילר שליט"א את מכתבו של רבינו רה"י 

הגרש"ב סורוצקין שליט"א שנבצר ממנו להשתתף 

במעמד, כן נשא דברים ראש הכולל הגאון רבי יעקב 

פריימן שליט"א. 

לקראת סיום המעמד התקיימו במשך שעה ארוכה 

ריקודים לכבוד גומרה של תורה, ולאחר מכן ננעל 

המעמד בחיזוק עצום וברוממות קרנה של תורה 

ועמליה. 

רה"י  מרן  לע"נ  שנלמד  וירושלמי  בבלי  ש"ס  סיום  מעמד  באופקים:  התורה  כבוד 
הגר"ג אדלשטיין זצוק"ל, בהשתתפות בני הישיבה ואברכי הכולל שע"י הישיבה הקד' 

כבודה של תורה
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ציור:  מירי וינרב

ְ וְנְֵבְִנְֵיֵת עוְֹד אֶֶבְנְֵךְֵ
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קרית הישיבה

 ברכת מזל טוב מעומקא דליבא
לידידינו בני החבורה שליט"א

bogrim@asi.org.il :לעדכוני שמחות הבוגרים, או לעדכון הכתובת הנכונה שלכם נא שלחו הודעה למייל

לידידינו בוגרי ובני החבורה שליט"א - קרית הישיבה

לאירוסיהם ולנישואיהם

מחזור ד'
הבה"ח דניאל אמינוב
הבה"ח יהודה במברגר

הבה"ח זאב קלופט
הבה"ח משה נתנאל ורטהיימר

הבה"ח דב אליעזר זלוטניק
הבה"ח בצלאל גלר

מחזור ה'
הבה"ח שלמה זלמן וינפלד

הבה"ח יאיר מנצור
הבה"ח שלמה בן ציון בוגיוב

הבה"ח אליקים וייס
הבה"ח משה אוירבך

הבה"ח שמואל חיים דיסלדורף

מחזור ו
הבה"ח אליהו אמסלם
הבה"ח אהרן פינהנדלר

הבה"ח ישראל בער קרמייזן
הבה"ח אלעזר מנחם דורמשקין

הבה"ח מלאכי צדוק
הבה"ח מרדכי ליפא הופמן

הבה"ח יהונתן אבישי
הבה"ח נתן אסטרייכר

הבה"ח איתמר יהודה ברק
הבה"ח אריה לייב גריובר

הבה"ח רפאל קלמן יצחקי
הבה"ח אברהם מויאל

הבה"ח אלחנן שמשון פילץ
הבה"ח שמואל רוטשילד

מחזור ז'
הבה"ח פנחס רוטמן

הבה"ח יוסף צבי קולדצקי
הבה"ח דוד פרוש

הבה"ח אורי שרגא מישקובסקי
הבה"ח משה אלבוים

לרגל השמחה השרויה 
במעונם בהולדת הבנים

הרב דוד יהודה ריבלין 
הרב נתן הולצמן 
הרב שכנא מרדר
הרב אפרים מילר

הרב דוד בן ציון בלייך 
הרב יצחק מדן

הרב ישראל דרובינר
הרב יהושע היימן

הרב יהושע קנפלמכר
הרב משה כהן

הרב עזריאל לוין
הרב פנחס שחור

הרב שלמה זלמן ויצהנדלר
הרב משה תעיזי
הרב יוסף קדוש

הרב משה צבי גינסברגר

הרב נתן טננולד

הרב יהודה לב

הרב זאב קסלר

הרב חננאל זי'טלני

הרב יעקב ארנפלד

הרב סטפנסקי יעקב ישראל

לרגל השמחה השרויה 
במעונם בהולדת הבנות

הרב שמעון קגן

הרב יוסף יהודה לייב אופנהיים

הרב יעקב טפר

הרב ישראל שפירא

הרב שלמה זלמן הורביץ 

הרב אברהם גרנגווד

הרב משה אהרן שטרן

הרב יעקב גולדשמיט

הרב אליהו מנחם קסטיאל

הרב עובדיה שלומי 

הרב יעקב ישראל שוורץ

הרב שמואל בולמן

רבינו ראש הישיבה הגאון רבי 
 שלום בער סורוצקין שליט"א 

להולדת הנכד 

 מורינו הגאון רבי 
שמעון יחזקאל סורוצקין 
שליט"א להולדת הנכדה

 הגאון רבי
 יעקב וינפלד שליט"א

 לנישואי הבן
הרב שלמה זלמן שליט"א 
תלמיד הישיבה הקד'   

 הגאון ר' אברהם צבי 
 פוברסקי  שליט"א 

לאירוסי הבן

 הגאון ר'
 שמחה זיסל כהנא שליט"א

להולדת הנכד

 הרה"ג ר'
 יוסף יהודה 

 לייב אופנהיים שליט"א 
להולדת הבת 

 הרה"ג ר'
 משה וייס שליט"א

להולדת הבן 

 הרה"ג ר'
 שמעון כגן שליט"א 

להולדת הבת  

כבוד רבני הישיבה
ישיבות לצעירים שע“י הישיבה הקד' 

ישיבה לצעירים אור 
אליעזר - בית שמש

 הגאון ר' חנוך הבלין שליט"א 
לנישואי הבת

 הגאון ר' צבי לנדמן שליט"א 
להולדת הנכדה

ישיבה לצעירים תורת 
ישראל - אופקים

ראש הישיבה הגאון ר' אברהם דב 
סגל שליט"א להולדת הנכדה

הגאון ר' מרדכי מאיר קרמר שליט"א 
לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

 הגאון ר' שלמה לוי שליט"א 
להולדת הנכדים

ישיבת לצעירים עטרת יוסף 
שלום מודיעין עילית

לאירוסי הבנים
 ראש הישיבה הגאון 

ר' זאב יעקובזון שליט"א
המשגיח הגאון ר' אברהם 

ישעיהו דומב שליט"א 

לאירוסי הבנות
 הגאון ר' יהושע וייס שליט"א 

לאירוסי הבת  
הגאון ר' משה פרידמן שליט"א 

להיכנס הבן לעול תו"מ 
הגאון ר' יעקב גולדשמיט 

שליט"א להולדת הבת 
הרב הגאון ר' שמשון פריינד 

שליט"א לנישואי הבת

ישיבה לצעירים – ביתר
 ראש הישיבה הגאון

 ר' אליאב יונגרייז שליט"א 
להולדת הנכד

 הגאון ר' מאיר הלפרין שליט"א 
לנישואי הבת

 הגאון ר' נתן דרבקין שליט"א 
להולדת הבן

ישיבה לצעירים – אלעד
הרב הגאון ר' ישראל מאיר יונגר 

שליט"א לאירוסי הבן

ישיבה לצעירים עטרת 
יוסף - בני ברק

להולדת הנכדים
 ראש הישיבה הגאון ר' 

עוזיאל שרייבר שליט"א 
הגאון רבי שמחה זיסל כהנא שליט"א

המשגיח הגאון ר' מרדכי פיש 
לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

ישיבה לצעירים עטרת 
שלמה אחיסמך

הרב הגאון ר' יאיר מאיר שליט"א 
לרגל הכנס בנו לעול תו"מ 

כוללים שע“י הישיבה הקד' 

כולל שע“י הישיבה – אופקים

להולדת הנכדים
הרב יחיאל יאירי
הרב צבי צ'רניאק

הרב אליהו מאיר כהן לרגל 
הכנס בנו לעול תו"מ

להולדת הבנים
הרב שר שלום ילון

הרב דוד צבאח
הרב נתן כפיר

הרב אברהם לחיאני
הרב אשר קאופמן

הרב שמעון הרשקוביץ

להולדת הבנות
הרב נתנאל מוצרי
הרב ידידיה דויטש
הרב חיים סולטן
הרב דוד שמחוני

הרב שמואל ברמץ
הרב שמעון אלבז
הרב אהרון כהן

כולל שע“י הישיבה - נווה יעקב

להולדת הבנים
הרב מיכאל דב אברהמי

הרב אליהו בן עמי
הרב ברוך נתן

הרב בנימין קורלנסקי

להולדת הבנות
הרב נפתלי וורמסר

הרב יצחק אלחנן ליפשיץ
הרב יחיאל לנדא

הרב יעקב ישראל שוורץ
הרב משה הולנד להולדת התאומות

 כולל שע“י הישיבה – ביתר
ראש הכולל הגאון ר' יהודה 

לייב ויינר להולדת הבת
הרב יהושוע מונק להולדת התאומים

להולדת הבנים
הרב סטפנסקי יעקב ישראל

הרב משה ספרא 
הרב יעקב כהן

הרב חננאל זיטלני
הרב שמואל בייפוס

הרב שמואל בולמן להולדת הבת

כולל שע“י הישיבה – אחיסמך

ראש הכולל הגאון ר' משה קרסניצקי 
שליט"א להולדת הנכד

להולדת הבנים
הרב אלכסנדר הוכברגר
הרב מנחם מורגנבסר
הרב מאיר בן חיים
הרב דניאל בן חמו
הרב אליהו נוימן

להולדת הבנות
הרב חיים גולדברג

הרב ישראל לוי
הרב מרדכי לוי

הרב מרדכי פריימן
הרב מרדכי הבלין

הרב משה שטינהוז
הרב משה שווב

כולל שע“י הישיבה - גני תקווה
 הרב יצחק ורטהיימר 

לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

כולל שע“י הישיבה - בני ברק
לנישואי הבן והבת

הרב בצלאל רוסוף

להולדת הבנים
הרב אוריאל סאל

הרב חיים מרדכי פנורובסקי
הרב יהושע היימן

הרב יעקב מיכאל מלכה
הרב יהושע קנפלמכר
הרב יהונתן בלויגרונד

הרב משה כהן
הרב חיים עוז חמו

הרב יהונתן רוזנבלום
הרב משה חיים הורביץ
הרב שלום מאיר קולמן

הרב עזריאל לוין
הרב פנחס שחור
הרב שמואל תבן

הרב שלמה זלמן ויצהנדלר
הרב משה תעיזי
הרב יוסף קדוש

להולדת הבנות
הרה"ג ר' מיכאל אילני

הרב בנימין לב
הרב מנחם פייזקוב
הרב יעקב ישראל
הרב אביעד ניסים

הרב יהודה זר
הרב שמואל מנדל
הרב דניאל דיקנוף

הרב מרדכי גולדשטיין
הרב שי ישראלי
הרב משה יזדי
הרב דוד אורן

הרב ישראל מאיר יפעי
הרב אליהו מנחם קסטיאל
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הרב אהרן כהן

לרגל הכנס בניהם לעול תו"מ
הרב חיים יעקובזון
הרב דוד בוימרינד

הרב יהודה טבצ'ניק
הרב בנימין קרני

 כולל שע“י הישיבה -
 מודיעין עילית

להולדת הבנים
הרב אליעזר לשינסקי 

הרב יצחק רוזנבלט
הרב יעקב  מצליח
הרב יונה פרידמן
הרב אהרן ריינר

הרב אלחנן קצבורג
הרב יעקב נויבירט
הרב מאיר יגלניק
הרב רפאל אלבז

הרב פנחס קנפלמכר
הרב יצחק מדן

הרב ישראל דרובינר
הרב ישראל הכהן ריכמן
הרב מרדכי פודרביניק

הרב ישראל רייזמן
הרב משה צבי גינסברגר

הרב יחיאל אנגל
הרב ישראל גרינמן

הרב יששכר גרינברג
הרב שמואל מזוז

הרב שמואל ברוך לוי
הרב יוסף זילברצוויג
הרב יצחק גולדברג
הרב דוד פורטנוי
הרב מנחם לוי

הרב צבי בודנהימר
הרב יצחק שנברג
הרב אברהם קפר
הרב אהרן ריינר
הרב נתן טננולד

הרב יוסף חיים אלמליח
הרב יעקב הוניגסברג
הרב ניסים אלמקייס
הרב שמואל שרייבר
הרב דוד שינדלהיים

הרב יהודה לב
הרב אליהו רוזנר
הרב נדב קופרמן

הרב יוסף חיים אייזיקס
הרב אלכסנדר דינקל
הרב אריאל שריקי 
הרב אמיתי שוהם
הרב רפאל אלבז

הרב אפרים זילברשטיין
הרב חיים צבי שפירא

הרב משה שאול סירוטה
הרב דוד סביצקי

הרב בן ציון ויסנשטרן 
הרב זאב קסלר

הרב מאיר שבקס   
הרב יהודה אריה גולדבלט

להולדת הבנות
הרב שרגא נוימן

הרב יחזקאל מיכאל
הרב חיים יוסף הירשברגר

הרב אברהם מרדכי פוסטבסקי
הרב יהונתן אלמליח
הרב אהרן קופרמן
הרב משה וינשטוק

הרב יוסף מילר
הרב נפתלי יעקבזון
הרב שמעון מאור
הרב שלמה היימן

הרב דוד דלל
הרב נתן אהרן

הרב שמעון קליין
הרב יהושע הכהן קליין
הרב אהרון קנפלמכר
הרב בן ציון חזקיה

הרב בנימין רבינוביץ
הרב אברהם גרנגווד

הרב משה אהרן שטרן
הרב אריה שפירא

הרב יעקב גולדשמיט
הרב חיים פילץ

הרב פנחס פרידמן
הרב דוד נולמן

הרב יעקב ישראל נאירנר
הרב מרדכי דב שפירא

הרב יוסף ויטמן
הרב יוסף טרייצקי

הרב יוסף שלמה לבל
הרב יצחק גליק

הרב רפאל עמנואל
הרב יהודה שפילר  

 הרב נתנאל זיו  
 הרב ישראל מאיר מנצר

להולדת הנכדים
הרב צבי ויס

הרב מרדכי אבלס 
הרב שרגא קצבורג
הרב שמחה לאופר
הרב אליהו פינסקי

הרב מאיר צור
הרב שמעון שפירא
הרב יהושע ויס 

הרב אברהם קרלנשטיין
הרב מרדכי אבלס

להולדת הנכדות
 ראש הכולל הגאון 

ר' שלמה קויפמן שליט"א
 ראש הכולל הגאון 

ר' יחיאל פלק שליט"א
 ראש הכולל הגאון 

ר' אליעזר ברוורמן שליט"א
הרב יוסף הלל

הרב אריה פריד
הרב יוסף כהנא

הרב אברהם חיים שציגל
הרב שלמה זלמן חשין
הרב שמואל הורביץ
הרב שמעון שפירא

הרב אפרים זילברשטין

הרב מאיר צור
הרב מיכאל האוסדורף

הרב יוסף בכרך   
 הרב בנימין זאב טאובה

לנישואי הבנים
הרב בצלאל אלפר
הרב יעקב הירש
הרב שלמה רימר
הרב דוד חילקו

לנישואי הבנות
הרב אליעזר גרינוולד

הרב צבי פרידמן
הרב שלמה זק

הרב משה אהן פרקש
הרב שלמה שטראוס

ראש החבורה הרה"ג ר' שמשון פריינד שליט"א
הרב משה פרקש 

הרב יהודה שטראוס
הרב גדליה גלינסקי
הרב אליהו מזרחי

הרב בן ציון ברדפיס

לרגל הכנס בניהם לעול תו"מ
ראש הכולל הגאון ר' יחיאל פלק שליט"א 

הרב ישראל ברסלויער
הרב אורי שרגא קצבורג
הרב משה ארון סטרול
הרב מרכי שלמה סגל

הרב נדב טאוב
הרב יצחק אלחנן רוט
הרב דניאל פוכוביץ
הרב שלמה סוקל
הרב שמעיה וייס

הרב יעקב נויבירט
הרב ברוך קצנלבוגן

הרב שמואל שמעלקא קליין
הרב ידידיה חילקו

הרב שלמה צדוק זייבלד
הרב נחום ברגמן

הרב יצחק אלקובי
הרב צבי רובנשטין
הרב אברהם פרקש
הרב נפתלי קובין
הרב פנחס שפר

הרב איתמר זלצמן
הרב בנימין זאב טאובה  

 הרב ישעיהו לוי

כולל שע“י הישיבה - 
עגערט ירושלים

להולדת הבנים
הרב ישראל דוד קליין
הרב נתנאל סיקרון
הרב אבנר לב ארי

הרב ברוך מרדכי פרלמן

הרב מאיר ליברמן להולדת הבת
 הרב חיים שלמה טפר 

לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

כולל שע"י הישיבה - 

עיון הדף ירושלים

להולדת הבנים
הרב אליהו גלר
הרב יעקב כהן

להולדת הבנות
הרב יהודה זלצברג

הרב חיים כהן
הרב אלעזר פלא

כולל שע“י הישיבה - 
רמת בית שמש ד'

הרב שמואל כהן להולדת התאומות

להולדת הבנים
הרב אפרים סלר

הרב יוסף חיים  הללי
הרב מרדכי מאיר קרפ
הרב דוד יהודה ריבלין

הרב יעקב ישראל שושן 
הרב יהודה חזן

הרב לודמיר

להולדת הבנות
הרב אברהם פארג

הרב מרדכי כהן
הרב יעקב ישראל קורט

הרב אביעד
הרב מוניץ

הרב צבי אריה קרשינסקי
הרב משה יעקב יקבסון

הרב שפרא אהרון יחזקאל
הרב נתן צבי מונק

הרב יוסף חיים פטל

כולל שע“י הישיבה - חריש

להולדת הבנים
הרב בנימין זאב ליברמן

הרב מאיר רזניק
הרב אברהם ידידיה עבו

הרב מרדכי יפרח

הרב יצחק גבאי להולדת הבת

תלמוד תורה שע“י הישיבה 
- בית שמש רמה א'

משפחת אנשין להולדת הבת
הרב אורי צבי רוזן להולדת הבת

להולדת הנכדות
הרב ישראל צבי פרויליך
הרב חיים שלום ברגר
הרב נפתלי יעקבוביץ

הרב מנחם פרנקיל להולדת הנכד
הרב חנוך לנצ'בסקי להולדת הבן

תלמוד תורה שע“י הישיבה 
- בית שמש רמה ג'

משפחת היישריק להולדת הבת

תלמוד תורה שע“י הישיבה 
- בית שמש רמה ד'

משפחת זקס להולדת הבת

משפחת שטרן להולדת הבן

תלמוד תורה שע“י הישיבה - חריש
הרב פפנהיים לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

 תלמוד תורה שע“י הישיבה 
מודיעין עילית

הרב מאיר גולדבלט
הרב אליעזר ליב

לאירוסי הבנות
הרב הלל הכהן בילצקי
הרב רפאל ברנשטיין

לנישואי הבנות
הרב יהושע סקלאר
הרב יצחק זייבלד

לרגל הכנס בנם לעול תו"מ
 הרב שלמה זלמן חשין 

להולדת התאומות
 הרב יחזקאל מרקביץ 

לנישואי הבן

משפחת דרובינר
משפחת קנלנבויגן

להולדת הבנים
תלמוד תורה שע“י הישיבה 

– בני ברק מערב
הרב שמעון הוניגסברג 

להולדת הבת

הרב בצלאל יאקאב
להולדת הנכדה

הרב חיים דן וייג

להולדת הבן
תלמוד תורה שע“י 
הישיבה –טלז סטון

הרב אלימלך שמרלר
הרב יעקב טאובר

להולדת הבנות

הרב חיים משה בלוי

לרגל הכנס בנו לעול תו"מ

כסא דנחמתא
נשגר קמיה 

מורינו ורבינו הגאון רבי מנחם זאב חסידה שליט"א 
ר"מ בישיבתינו הקד'

וכל משפחתו הרוממה שיחי'

באבלם הכבד על פטירת אימו הצדקנית 
הרבנית החשובה מרת ברכה חסידה ע"ה

אשת הגאון ר' שמואל שליט"א

בעל הנחמות הוא ירפא לשבורי לב ויחבש לעצבותם 
ובהמשך הרבצת התורה והעמדת התלמידים תמצאו מזור ונוחם

בתוך שאר אבלי ציון וירושלים ולא תוסיפו לדאבה עוד

רבנן ותלמידיהון 

כסא דנחמתא
 נשגר קמיה ידידינו בני החבורה מחכמי ורבני הכולל 

שע"י הישיבה הקד' בבני ברק 

הרה"ג ר' נפתלי יוזו'ק שליט"א
הרה"ג ר' ראובן יוזו'ק שליט"א

וכל משפחתם הרוממה שיחי'

באבלם הכבד על פטירת אביהם הדגול 
הגאון רבי מאיר בנימין יוזו'ק זצ"ל

בעל הנחמות הוא ירפא לשבורי לב ויחבש לעצבותם 
בתוך שאר אבלי ציון וירושלים ולא תוסיפו לדאבה עוד

רבנן ותלמידיהון 

כסא דנחמתא
 נשגר קמיה ידידינו בוגר הישיבה הקד' 

מחשובי חכמי ורבני כולל עיון הדף ירושלים  

הרה"ג ר' ישראל אריה ויכלדר שליט"א
וכל משפחתו הרוממה שיחי'

באבלו הכבד על פטירתה בדמי ימיה של אימו המחנכת הצדקנית  
מרת חיה ויכלדר ע"ה

בעל הנחמות הוא ירפא לשבורי לב ויחבש לעצבותם 
בתוך שאר אבלי ציון וירושלים ולא תוסיפו לדאבה עוד

רבנן ותלמידיהון 

כסא דנחמתא
 נשגר קמיה ידידינו מחשובי חכמי ורבני הכולל 

שע"י הישיבה הקד' בבני ברק  

הרה"ג ר' מנשה תופיק שליט"א
וכל משפחתו הרוממה שיחי'

באבלו הכבד על פטירת אביו הדגול  
הרה"ג ר' אהרון תופיק זצ"ל

בעל הנחמות הוא ירפא לשבורי לב ויחבש לעצבותם 
בתוך שאר אבלי ציון וירושלים ולא תוסיפו לדאבה עוד

רבנן ותלמידיהון 
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הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א ורבינו הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א ורבינו 
רה"י שליט"א בתהלוכהרה"י שליט"א בתהלוכה

מעמד בברית יחד
הכנסת ס"ת לקהילת בוגרי הישיבה במודיעין עילית 

שנכתב ע"י ידידינו הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א

וכינוס בוגרי הישיבה

הריקודים בהיכל הכולל, עם ספרי התורה רבינו רה"י שליט"א, הריקודים בהיכל הכולל, עם ספרי התורה רבינו רה"י שליט"א, 
הג"ר שמשון פריינד שליט"א והג"ר דוד פרוז שליט"אהג"ר שמשון פריינד שליט"א והג"ר דוד פרוז שליט"א

הריקודים בהיכל הכוללהריקודים בהיכל הכולל

רבינו ראש הישיבהרבינו ראש הישיבה
הגר"ח פינשטיין שליט"א נושא דבריםהגר"ח פינשטיין שליט"א נושא דברים

רבינו ראש הישיבהרבינו ראש הישיבה
הגרח"מ אוזבנד שליט"א נושא דבריםהגרח"מ אוזבנד שליט"א נושא דברים

רבינו ראש הישיבהרבינו ראש הישיבה
הגרש"ב סורוצקין שליט"א נושא דבריםהגרש"ב סורוצקין שליט"א נושא דברים

התהלוכההתהלוכה הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א הרה"ג ר' מאיר טאוב שליט"א 
בסיום כתיבת הס"תבסיום כתיבת הס"ת
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בשולחן הכבוד:
מורינו המשגיח הגר"י דיויס שליט"א,

הגר"ש מונטג שליט"א, רבינו רה"י שליט"א
הגר"י טשזנר שליט"א, הגרי"י פינקוס שליט"א

 הגר"י לוי שליט"א, ראשי ורבני הישיבה
והכולל שליט"א

ראש הישיבה הגאון רבי ראש הישיבה הגאון רבי 
דוב סגל שליט"א נושא דוב סגל שליט"א נושא 

דברים במעמדדברים במעמד

הגר"ש מונטג שליט"אהגר"ש מונטג שליט"א
מרא דאתרא דנתיבותמרא דאתרא דנתיבות
נושא דברים במעמדנושא דברים במעמד

בריקוד לכבודה של תורה
נראה עוד הגר"א ברונר שליט"א

מרבני הישיבה

הקהל במעמד

הקהל במעמד

הבה"ח אלעזר אלג"ם הבה"ח אלעזר אלג"ם 
נ"י בסיום הירושלמינ"י בסיום הירושלמי

מעמד חיזוק
לבני הישיבה הקד' דאופקים נ"י
ורבני הכולל שליט"א דאופקים 

וסיום תלמוד בבלי
ותלמוד ירושלמי

לע"נ מרן ראש הישיבה
הגאון רבי גרשון אדלשטיין

זצוק"ל 

מכתב רבינו
רה"י
הגרש"ב
סורוצקין
שליט"א
למעמד

הגרי"י יעקובזון שליט"אהגרי"י יעקובזון שליט"א
מרא דאתרא דתפרחמרא דאתרא דתפרח
נושא דברים במעמדנושא דברים במעמד

הגרי"י פינקוס שליט"אהגרי"י פינקוס שליט"א
מרא דאתרא דאופקיםמרא דאתרא דאופקים

נושא דברים במעמדנושא דברים במעמד

המשגיח הגר"י איצקוביץהמשגיח הגר"י איצקוביץ
שליט"א בברכהמ"זשליט"א בברכהמ"ז

הגאון רבי מרדכי קרמר הגאון רבי מרדכי קרמר 
שליט"א מראשי הישיבה שליט"א מראשי הישיבה 

במעמדבמעמד

 מורינו המשגיח הגה"צ  מורינו המשגיח הגה"צ 
רבי יוסף דיויס שליט"א רבי יוסף דיויס שליט"א 

במעמדבמעמד

 

 

 בס"ד 

 

 ן תשפ"די' סיו
אנוכי במערב וליבי עימכם במזרח בשמחה גדולה 

נפלאה ו
זו של מעמד סיום לימוד  תלמוד בבלי ותלמוד ירושלמי ש

למדתם לע

ילוי נשמתו הטהורה של מרן ראש הישיבה  הגאון רבי 
ירחמיאל 

גרשון אד
ז לשטיין

כר צדיק וקדוש לברכה, 
והשלמתם 

לימוד כל 

לעהש"ס 
ילוי נשמתו הטהורה 

ירתו ועד פטמיום 
עתה במלאות שנה, וזכיתם 

להוסיף זה ב

ב

לימוד עוד חלקים בתורה ועוד מסכתות כ

או"א 
לפי חלקו הטוב 

והוס
פתם לילך 

מחיל 

 ורהתה בכל חלקי אל חיל
ב"ה, אשריכם תלמידי חכמים שד

 ם. חביבים עליכ "ת
ב

התאספותכם במעמד גדול וקדוש זה
ש, 

הוא ימא טבא לרבנן 
שחל מיד 

מתן  אחר יום

תינו, תור
הנני לברככם מקרב לב 

ברגשי שמחה 
שתזכו 

לגדול בתורה תחת שב
ידידי ט 

עלו תוסיפו ות ,שליט"א דגוליםהיכם רבותורעי 
מעלה מעלה להיות ת

אמיתיי"ח 
ם בעיונה 

של תורה 
בשקיעות 

 מעלה עלום ותכתורה כל חייה בעמקותו בידיעת
להיות עובדי ד'
 

באמת

, וימלא ד' כל משאלות ליבכם לטובה ברו"ג. 

ו 
עוד אוסיף בברכה 

 בודלכמעומק לב 

חכמי ורבני הכולל שע"י ישיבתינו הקד' באופקים  ולכל  'שיחי
בני הישיבה הקד' שיחי
' 

שנזכה כולנו יחד
 ,באגודה אחת, 

לעשות רצונך 
ובליבב שלם 

יתקדש שם שמים על ידינו בעסק התורה, ו

 בעז"ה
ממעמד קדוש זה 

נזכה 

יוס, ריבוי תורהלולתוספת חיזוק 

ף ד' עליכם ועל בניכם ברוכים אתם לד'. 

מרובה ובשמח בידידות  
 ת לב

הנטפל לעמלי תורה
 

שלו' בער סורוצקין
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ביציאה מהישיבה

בסיום השיעור רבים מתלמידי הישיבה נ"י 
דנים עם מרן שליט"א על השיעור

מרן גאון ישראל הגאון רבי דוב לנדו שליט"א
בשיעור כללי ודברי חיזוק בהיכל הישיבה הקד' 

 לע"נ מרן ראש הישיבה הגאון רבי ירחמיאל גרשון 
ב"ר צבי יהודה אדלשטיין זצוק"ל ביום השנה להסתלקותו 

רבינו ראש הישיבה הגר"ח שליט"א בהספד

מרן ראש הישיבה הגאון רבי גרשון אדלשטיין זצוק"ל בהיכל הישיבה סיון תשפ"א

מורינו הגאון רבי ישעיהו גינזבורג שליט"א בהספד

רבותינו ראשי הישיבה שליט"א בשיעור

עם רבינו רה"י הגאון רבי חיים 
פינשטיין שליט"א

 רבינו רה"י הגאון רבי חיים מרדכי 
אוזבנד שליט"א מגיע לשיעור

מרן שליט"א בכניסה להיכל הישיבה הקד' עם 
רבינו רה"י הגאון רבי חיים פינשטיין שליט"א ומורינו 

המשגיח הגה"צ רבי יוסף דיויס שליט"א

מורינו המשגיח שליט"א מקבל את פני מרן שליט"א עם בואו לישיבה

מספד מר בהיכל הישיבה הקד' 
 במלאות השנה להסתלקות 

 מרן ראש הישיבה הגאון
רבי גרשון אדלשטיין זצוק"ל 
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